
کشمکش 
مالیاتی

  برخی اصناف با وضع مالیات بر تراکنش های بانکی 
که در جهت عدالت مالیاتی است، مخالفند

  بعضی فروشندگان  برای فرار از مالیات از 
خریداران می خواهند وجه نقد پرداخت کنند

مهاجران در صف های بیم و امیدکاهش ترافیک با خط ویژه موتورها
 سرشماری افغانستانی های ساکن ایران در پیشخوان هاي دولتي 

چگونه  دنبال مي شود؟
  ایجاد خطوط ویژه با هدف ایمن سازی و تفکیک حرکت موتورها

 از خودروها  ایجاد می شود 

می
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 موسیقی اصیل
همیشه مخاطب دارد

هشدار درباره عبور 
از خطوط قرمز ایران

انتقال آب خزر برای 
مهار ریزگرد گمیشان

  هر روز طعم
شهادت را می چشیم

 قهوه چی معروف
از زندان آزاد شد

قبرستان اسباب بازی ها
 گفت وگو با سالار عقیلی

به بهانه انتشار آلبوم موسیقی 
»سپردمت به جاده ها«

 سخنگوی دولت: 
خط قرمز جمهوری اسلامی، 

امنیت شهروندانش است

دولت برای احیای تالاب گمیشان 
405میلیارد تومان تخصیص 

می دهد

روایت 2سال تلاش خیران براي 
آزادي عمو یحیي
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 گفت و گو با 
  سیدمحمد میرهاشمی

جانباز، فعال فرهنگی و شاعر آیینی
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2-5-3صادقی 
را  پرسپولیسی 

می کند؟

امیرحسین اعظمیگزارش
روزنامهنگار

پرسپولیس به دنبال نهایی کردن انتقال 
خدابنده لو و صادقی است. صادقی پیشنهاد 

استقلال را هم در جیب دارد اما ظاهرا سیستم 
بازی پرسپولیس را بیشتر می پسندد

پرســپولیسهمچنانفعالترینتیــمدربازار
نقلوانتقــالاتفوتبــالایراناســت.مدیران
باشگاهدر10روزگذشــتهباخریدنفراتیچون
علیرضابیرانوند،دانیالاســماعیلیفر،مرتضی
پورعلیگنجیومحمدمهدیاحمدی،توانستند
قسمتمهمیازخواستههاییحییگلمحمدی
درزمینهجذببازیکــنرافراهمکنندولیاین
پایانکارنیستومدیرانپرسپولیسهمچنان
درصددجذبچندبازیکندیگرهستندتانفرات
موردنظرکادرفنیرابهصورتکاملجذبکنند.

  صادقی پرسپولیسی می شود؟
هماکنونجذبسعیدصادقییکیازمهمترین
هدفهایپرسپولیساســت،بازیکنیکهچند
هفتهقبلابتداباپیشنهادجدیاستقلالمواجه
شدولیدرادامهپرسپولیسیهاهمبرایجذباو
بااستقلالواردرقابتشدند.آخریناخبارحاکی
ازآناستکهپرسپولیسبهشکلجدیدست
رویمهرهموردنظراستقلالگذاشتهتاتحتهر
شرایطیاینبازیکنراجذبکند،حتیازاردوی
تیمملیهمخبرمیرســدکــهصادقیبهچند
بازیکنتیمملیگفتهباتوجــهبهتیمخوبیکه
پرســپولیسبرایفصلجدیدبسته،علاقهدارد
راهیاینتیمشود.ازطرفیصادقیاینموضوعرا
همشنیدهکهاولویتاستقلال،آوردنیکمربی
استکهباسیستم2-5-3بازیکندواینسیستم
موردعلاقهصادقینیســت.باایــنحالیکیاز
مدیراناستقلالهمبهخبرنگارهمشهریخبرداد
کهآنهابهسادگیاینبازیکنراازدستنخواهند

دادوبایددیدتصمیمنهاییصادقیچیست؟

  تأکید یحیی به جذب مهاجم
سرمربیپرسپولیسبهخوبیمیداندکهتیمش
فصلگذشتهدرخطحملهچقدرضعفداشتبه
همیندلیلدرصددتقویتاینپستاست.سجاد
شهباززادههنوزپاسخنهاییرابهپرسپولیسنداده
وگلمحمدیدرانتظارروشنشدنوضعیتاین
بازیکناستولیروزگذشتهاینخبرهمدهانبه
دهانپیچیدکهاگرپرسپولیسموفقبهجذب
شهباززادهنشود،احتمالابارضاشکاریمهاجم

فصلپیشگلگهرمذاکرهخواهدکرد.
باشگاهپرســپولیسدرماهژانویهبهدنبالجذب
کاسیانودیاسموریرامهاجمبرزیلیبودوحتی
پیشنهادی500هزاریوروییبهباشگاهویزلاارائه
دادهبودامامدیرانباشگاهدرآنمقطعحساس
بهاینپیشنهادپاســخمنفیدادند.کاسیانوی
32ســالهفصلاخیردر30بــازیازرقابتهای
مختلفبرایویزلابهمیدانرفــتوآمار9گل
زدهو2پــاسگلراازخودبرجایگذاشــت.او
یکیازبازیکنانمهمتیمشدررقابتهایفصل
گذشتهبود.گلمحمدیتأکیدویژهایبهجذب
اینبازیکنداردولیگفتهمیشوداوباپیشنهاد
باشگاهسامسوناسپورهممواجهشدهوبایددید

درنهایتچهتصمیمیخواهدگرفت.

  پرسپولیس منتظر خدابنده لو
پرسپولیستیمیاستکهازهفتههاقبلتمایل
خودرابرایجذبمحمدخدابندهلوهافبکفصل
قبلذوبآهننشاندادولیبهتازگیمسئولان
باشگاهاستقلالهمبامدیربرنامههایاینبازیکن
تماسگرفتهاندتاشــرایطجــذباینبازیکن
رابررســیکنند.ایندرحالیاســتکهباشگاه
گلگهرهمتمایلبهجذبخدابندهلودارد.آخرین
اخبارحاکیازآناستکهبازیکنتیمملیامید،
مذاکراتجدیتریراباپرســپولیسانجامداده
استومدیراناینباشــگاهامیدوارندکههرچه
زودتربااینبازیکنقراردادرســمیامضاکنند.
بهنظرمیرسدپرسپولیسشانسبیشتریبرای

جذباینبازیکندارد.

  سرلک تمدید می کند
میلادســرلکبازیکنملیپوشپرســپولیس
هماکنونبازیکنآزاداستودریکماهگذشته
نیزخبرهایمتفاوتیدرمــوردماندنیاجدایی
اوازجمعسرخپوشــانمطرحشد.آخریناخبار
اماحاکیازآناستکهســرلکظرفیکیدو
روزآیندهراهیباشگاهپرسپولیسخواهدشدتا
قراردادشراتمدیدکند.اوقصدداردبهحضورش
دراینتیمادامهدهد.درمذاکراتقبلیسرلکبا
پرسپولیسبرخیاختلافنظرهاوجودداشتکه

بهنظرمیرسدحلشدهاست.

  اختلاف نعمتی با پرسپولیس
برخلافخبرهاییکههفتهگذشتهدررسانهها
منتشــرشــد،ســیامکنعمتیمدافعهافبک
پرسپولیسبااینباشگاهبهتوافقنرسیدهاست.
نعمتیچندماهقبلوزمانمدیریتصدریدر
باشگاهپرســپولیس،بااودرموردتمدیدقرارداد
بهتوافقشفاهیرسیدولیحالاپرسپولیسیها
میخواهندباشــرایطیمتفاوتترازآنزمانبا
نعمتیقراردادامضاکنند.مبلغپیشنهادیمدیران
پرسپولیسبامبلغپیشــنهادیصدریمتفاوت

است،البتهدلیلناراحتی
نعمتیایناســتکهاو

احســاسمیکندبعدازمصدومیتیکهداشت،
نگاههادرپرسپولیسنسبتبهاوتغییرکردهاست.

   سه شنبه     24 خرداد  1401     14  ذی القعده  1443       سال سی ام          شـماره  8519

از زباله گردی تا خرید لوکس
داروین نونیس، خرید تازه لیورپول 

زندگی سختی داشته است. او قرار است 
سال آینده همبازی صلاح باشد

20

آقای خاص باز هم تیم ملی کشتی فرنگی  را 
ترک کرد. اما اهالی کشتی با توجه به سوابق 

گذشته معتقدند او برمی گردد

کناره گیری عجیب بنا
به تیم عطایی امیدوار باشیم؟
تیم ملی والیبال بعد از نخستین هفته لیگ 
ملت ها در رده یازدهم قرار گرفت. خیلی ها 

نگران آینده والیبال هستند
20

 روز مانده تا 
جام جهانی

پخش زنده روز

برنامه بازی

آمریکا 

ایران
21:30

ایران 

برزیل
18:00

کانادا 

ایران
15:00

لیگ ملت های والیبال

پنج شنبه 2 تیر 1401

جمعه 3 تیر 1401

شنبه  4 تیر 1401

انگلیس

هلند

مجارستان

ولز

23:15

23:15

آلمان

لهستان

ایتالیا

بلژیک

23:15

23:15

A  - لیگ ملت های اروپا

ارمنستان

لوکزامبورگ

رومانی

اسکاتلند

جزایر فارو

مونته نگرو

20:30

23:15

23:15

بوسنی

ترکیه

اوکراین

فنلاند

لیتوانی

ایرلند

23:15

23:15

23:15

B  - لیگ ملت های اروپا

C  - لیگ ملت های اروپا

کره جنوبی

مصر
15:30

دوستانه

 ادامه  در
 صفحه18
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نگرانی ملی
نمايش آشفته تيم ملي برابر الجزاير، ترس هواداران را بيشتر کرد

واه|
رخ

خی
ین

حس
میر

س|ا
عک



صفحه17

دیدگاهیادداشت
محمدمنان رئیسی؛ دانشیار معماری و رئیس مرکز مطالعات و برنامه ریزی شهر تهرانحسن رشوند ؛ دبیر گروه سیاسی

با رصد اتفاق های این چند ماه به درستی می توان فهمید که 
متناسب با رفتارهای طرف مقابل، نوع رفتار ایران نیز کاملا 
تغییر کرده است. در این تغییر رفتار، اگر دشمن از عقلانیتی 
برخوردار بود، می توانست بفهمد که برداشت های ذهنی 
نسبت به رفتار قابل پیش بینی مسئولان ایران با گذشته کاملا فرق داشته و قرار نیست 

همواره در بر همان پاشنه ای بچرخد که در دوره هایی می چرخیده  است.
دشمنی که تصور می کرد با شهادت سردار سلیمانی، ایران دچار خلأ تصمیم گیری 
برای پاسخ قاطع و راهبردی شده اســت به یک باره در کمتر از 3روز با پاسخ محکم 
موشــکی ایران در »عین الاسد« مواجه شــد، اما چون دولت گذشته را فاقد قدرت 
تصمیم گیری و برخورد مداوم می دانست، در طول این مدت با همان تصور ذهنی غلط 
خود، بعضا در حوزه های سیاسی و امنیتی مزاحمت هایی را برای کشورمان ایجاد کرد.

این درحالی بود که دولت ســیزدهم روی  کار آمــده بود و آنها بایــد به این درک 
می رسیدند که همگرایی بخش های مختلف نظام، انرژی متراکمی را برای هرگونه 
پاسخ در حوزه تصمیم های سیاسی یا اقدام های نظامی و امنیتی فراهم کرده است. اگر 
به چند اقدام دشمن در طول همین یکی،  دو ماه اخیر و پاسخ ایران به آنها توجه شود، 

می توان فهمید که شرایط امروز با یک سال پیش کاملا فرق کرده است.
اواخر اسفندماه سال گذشته بود که حمله موشکی سپاه پاسداران انقلاب  اسلامی به شهر اربیل، مرکز اقلیم کردستان عراق، صورت گرفت؛ عملیاتی 1
که با شلیک ۱2موشک بالستیک دوربرد به پایگاه نظامی آمریکا در فرودگاه اربیل که 
درواقع 2مرکز آموزشی موساد در اقلیم کردســتان بود، انجام شد و سپاه پاسداران 
رسما بیانیه داد که هدف از انجام این حمله موشــکی، وجود مرکز جاسوسی رژیم 
صهیونیســتی در حوزه نفوذ و نزدیکی آن به مرزهای کشــورمان و برخی اقدامات 
جاسوسی آنها از کشورمان بوده است. از این اقدام موشکی سپاه، آن هم حمله به مرکز 
آموزشی موساد در نزدیکی مرزهای ایران، آنها می توانستند بفهمند با ورود به سال 
جدید معادله امنیت در منطقه عوض شــده و پاسخ های ایران محکم تر از گذشته و 

بدون تعلل و دستپاچگی خواهد بود.
در 26فروردین ماه بود که دولت یونان در یک اقدام نابخردانه آن هم با دستور  مقام های کاخ سفید یک نفتکش ایرانی را توقیف و نفت آن را به آمریکایی ها 2
پیشکش کرد. چند هفته بعد از این اقدام، سپاه پاسداران به تلافی توقیف و دزدی یک 
نفتکش ایرانی، 2نفتکش یونانی را توقیف کرد. توقیف این نفتکش ها ازسوی ایران 
پیامی قوی به یونان و آمریکا و همه کشــورهای متحدان اروپایــی آمریکا و رژیم 
صهیونیستی بود؛ به این معنا که هرگونه تجاوزی به منافع ایران در آب های منطقه ای 
یا بین المللی و در داخل یا خارج از قلمروي این کشور، از این پس پاسخی مستقیم و 
فوری به همراه خواهد داشــت و دوران راهزنی دریایی که انگلیسی ها در آن حداقل 
سابقه 200ساله دارند، گذشته است. با توقیف 2نفتکش دربرابر یک نفتکش، همه 
دانستند که از این پس عدد بارها قابل تکرار شدن خواهد بود که اگر چنین نبود، با 
دستپاچگی یک دادگاه یونانی حکم به لغو توقیف کشتی ایرانی نمی داد. به قول دبیر 
شورای عالی امنیت ملی کشورمان »تغییر رفتار یونان پس از واکنش مقتدرانه ایران، 
در کنار ده ها تجربه دیگر، نشان می دهد تنها راه دفاع از حقوق کشور در برابر قلدری، 

چه در برجام، چه در آژانس و چه در سایر عرصه ها، اقدام متقابل است.«
3کشور اروپایی با حمایت و پشتیبانی آمریکا و همراهی مدیرکل آژانس و  خطی که صهیونیست ها به آژانس و این کشورها داده بودند، اقدام به تدوین 3
پیش نویس قطعنامه ای علیه ایران کردنــد و آژانس هم درنهایت با 30رأی موافق و 
2رأی مخالف روسیه و چین و 3رأی ممتنع، این قطعنامه غیرقانونی و متوهمانه را با 

این پیش فرض که ایران را یک بار دیگر می توان پای  میز مذاکره 
بدون دریافت امتیازی نشــاند، تصویب و بلافاصله کشورهای 

اروپایی بیانیه ای را در محکومیت ایران صادر کردند تا کار را از نگاه خود تمام شــده 
تلقی کنند.

بر خلاف کشورهای توسعه یافته که عوارض نوسازی 
سهم زیادی از منابع درآمدی مدیریت شهری آنها را 
تشــکیل می دهد )گاه 30 تا 40درصد( در ایران فقط 
چیزی در حدود 2 تا 3درصد از بودجه شــهرداری ها 
را تامین می کند و همین امر ســبب شده شــهرداری ها در کلانشــهرهای ایران 
که از این درآمد پایدار محــروم بوده اند طی چند دهه اخیر بــرای تامین بودجه 
خود به سمت روش های غیرعلمی دیگری نظیر تراکم فروشــی بروند که این امر 
به دلیل بارگذاری بیش از حد ظرفیت در کلانشهرها سبب بروز مسائل و مشکلات 
دیگری نظیر افزایش ترافیک و آسیب های اجتماعی و ... شده است. از سوی دیگر 
در کلانشــهرهای ما تناســب چندانی میان عوارض دریافتی از شــمال و جنوب 
شــهر در ارتباط با ارزش ملک و همینطور خدمات و مزایایی کــه از آن بهره مند 
می شــوند وجود ندارد. به عنوان نمونــه در دفترچه قیمت منطقــه ای، اختلاف 
قیمــت گران ترین نقطه تهــران تنها حدود 3 برابر مناطق جنوبی شــهر اســت 
 درحالی که در واقعیت این نسبت بسیار بیشــتر است و نیز عدد مطلق اختلاف آن

 بسیار قابل توجه است.
از همین رو، لازم است تا اخذ عوارض نوسازی به گونه ای ساماندهی شود که مناطق 
شمالی شهر تهران که ســرانه بســیار مطلوبتری درخصوص بهره مندی از مزایا و 
خدمات شهری دارند )گاهي تا 6برابر بیشتر از مناطق جنوبی شهر از خدمات شهری 
بهره مند هستند(، میزان به مراتب بیشتری نسبت به ساکنان مناطق کم برخوردار 
جنوبی پرداخت کنند و سپس با توزیع عادلانه این درآمدها بتوان از نابرابری میان 
دو قطب شهر کاست. این در حالی است که هم اکنون، تفاوت مبلغ عوارض سالانه 
بین مناطق جنوبی و شمالی شهر بسیار ناچیز است و این اختلاف به ازای یک سال، 
رقم ناچیزی در حد 300 تا 400هزار تومان اســت. به نحوی که برای مثال، برخی 
مناطق جنوبی تهران مبلغ 300هزار تومان و مناطق شــمالی شهر که به مراتب از 
خدمات شهری بهتری برخوردار هستند مبلغ 500 تا 600هزار تومان را به عنوان 
عوارض ســالانه پرداخت می کنند که این اختلاف اندک چندصدهزارتومانی هیچ 
نســبت معقول و عادلانه ای با میزان اختلاف برخورداری شــمال و جنوب شهر از 

خدمات شهری ندارد.
لذا لازم است که اولا به جای دفترچه سازمان امور مالیاتی، دفترچه قیمت مبنا در 
شهرداری ملاک عمل قرار گیرد و محاسبه عوارض براساس آن منظور شود تا بتوان 
اختلاف واقعی میان شمال و جنوب شهر را لحاظ کرد. همچنین لازم است میزان 
عوارض، درصدی از ارزش واقعی ملک باشــد. در این صورت اختلاف بین عوارض 
سالانه پرداختی مناطق شمال و جنوب شــهر که هم اکنون بسیار اندک و در حد 
300 تا 400هزار تومان است، عادلانه تر و واقعی تر خواهد شد زیرا نسبتی از ارزش 
واقعی ملک خواهد شــد و هر چه ارزش ملک بیشتر باشد عوارض آن نیز به صورت 

واقعی افزایش می یابد.
ثانیا لازم است  سازوکارهایی تشویقی و تنبیهی برای اخذ عوارض به صورت مرتب 
)سالانه یا فصلی( اجرا کرد. مثلا ایجاد امکان بهره مندی از تخفیف در عوارض روزانه 
طرح ترافیک در کل سال یا تعداد روز مشخص برای پرداخت کنندگان و یا رایزنی 
مدیریتی با ادارات ذکر شده در ماده ۱2 قانون عمران و نوسازی )نظیر ادارات برق و 
گاز و ...( جهت ملزم کردن افراد به پرداخت عوارض خود به صورت منظم و یا حتی 
رایزنی مدیریتی با بانک ها برای منوط کــردن پرداخت وام و انجام برخی خدمات 

بانکی به پرداخت و تسویه کامل عوارض نوسازی.
اجرای این پیشنهاد علاوه بر عادلانه کردن عوارض، سبب می شود جریان گردش 

سرمایه نیز از ساخت وسازهای با نگاه سرمایه ای در شمال شهر، 
تا حدودی به سمت ساخت وسازهای با نگاه مصرفی در مناطق 

مرکزی و جنوبی شهر هدایت شود که این موضوع می تواند به حل مسئله بافت های 
فرسوده و ناپایدار در مناطق مرکزی و جنوبی شهر کمک کند.

نوسازی با عوارض عادلانهمنطق 2 در برابر یک
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 متن کامل را با  اسکن  کیو آر کد، در همشهری آنلاین بخوانید

شهربازی یا قبرستان اسباب بازی ها 
قرار بود تهران شــهر دوســتدار کودکان باشد؛ شهری 
که بچه ها در آن می خندند، بــازی می کنند، می دوند 
و صــدای شادی شــان در شــهر می پیچــد، امــا حــالا 
سال هاست در این شهر یکی از اصلی ترین نمادهای 
بازی و تفریح بچه ها تبدیل به بیابانی از وسایل آهنی 

فرسوده شده است.

برخورد جدی با حمل بار توسط تاکسی های محدوده بازار
وحید ســرلک، معاون نظــارت و امــور مناطق ســازمان 
تاکسیرانی شهر تهران از تجهیز همه تاکسی های پایتخت 
به بارکدهای الکترونیکی پرداخت شناورخبر داد و گفت: 
گشت های نظارت بر تخلفات تاکسی ها در سطح شهر 
تهران تقویت می شود. وی افزود: برخی تاکسی های بازار 

به وانت  با کاربری حمل بار تبدیل شده اند.

در اینستاگرام  زيباترين شهرهای جهان را ببینید
برخی شــهرها خوش عکســند و مناظر منحصر بــه فرد 
و زیبــای این شــهرها، آنها را بــه گزینه هایی جــذاب برای 
پست های اینستاگرام تبدیل کرده است. اکنون که بساط 
گردش و سفر مجددا محیا شده، داده های جدید فهرست 
قابل توجه تریــن مکان های مســافرتی اینســتاگرامی را 

مشخص کرد: لندن، پاریس، استانبول، دوبی و ... .

چرا سینمای ما فلاکت طبقه فرودست را دوست دارد؟ 
بــه بهانــه پخــش ســریال یاغــی و نمایــش ســیاهی و 
تلخی های حاشیه شهر با افشین علیار، منتقد سینما 
و تلویزیون درباره دلایل اقبال برای تولید آثاری همچون 
»ابــد و یــک روز«، »شــنای پروانــه«، و.... و نمایــش 
عریان فلاکت و مصیبت زیســت آدم های محکوم به 
زندگی در طبقه ضعیف و فرودست گفت وگو کردیم.

شهر

جامعه

گردشگری

سینما

داده نما
همشهری آنلاین/گرافیک: مهدی سلامی

 اصلاحات قانون
  به کارگیری اسلحه 
چیست؟

قانون »به کارگیری ســاح توســط 
مأمــوران نیروهای مســلح در موارد 

ضروری« سال ۱۳۷۳ تصویب شــد. این قانون ۱۷ ماده و ۱۳ تبصره دارد که 
شرایط استفاده از ساح و چگونگی آن در شرایط مختلف مشخص شده. 
پس از بهمن ۱۴۰۰ و شهادت  مامور نیروی انتظامی، دولت و مجلس در پی 

اصاح قانون هستند. برخی از موارد اصاحی به شرح زیر  است.

لایحه اصلاحیقانون فعلی

در 17 ماده شرایط  استفاده از 
سلاح برای ماموران نیروهای 

مسلح و وزارت اطلاعات را 
اعلام كرده است.

استفاده از اسلحه برای  دستگیری 
سارق و کسی که اقدام به ترور یا 

تخریب و یا انفجار نموده و در حال 
فرار باشد مجاز است.

 قانون فعلی به موضوع 
 به کارگیری اسلحه 

در دریا و هواپیما اشاره ندارد.

استفاده از اسلحه برای 
 زندانیان در حال فرار 

مجاز شناخته شده است.

 عبارت ماموران نیروهای مسلح را 
به ماموران مسلح تغییر می دهد. 

ماموران امنیتی نیز در ناآرامی ها 
مجاز به استفاده از اسلحه می شوند .

کلمه ناموس نیز پس از جان اضافه 
می شود و ماموران در صورت به خطر 

افتادن ناموس افراد حق تیراندازی دارند.

 6 نهاد از جمله حفاظت اطلاعات، 
فرمانده مامور، نماينده مجلس و 

بازرسی، مسئول تطبيق شروط با قانون 
می شوند.

موارد بیشتری از جمله زورگیران یا قدرت نمایان 
با سلاح سرد و یا گرم اضافه می شود.

اجازه استفاده از اسلحه در هواپیما و شناورهایی 
که سکاندار آنها به اخطار ایست توجه نکنند 

داده می شود.

استفاده از اسلحه برای شورش های درون 
زندان نیز اضافه می شود.

 فقط ماموران نیروی 
 انتظامی حق تیراندازی 

در تجمعات غیرقانونی و 
ناآرامی ها  را درصورت لزوم دارند.

 در صورتی که مأموران 
 مشاهده کنند که یک یا 

 چند نفر مورد حمله واقع شده 
و جان آنها در خطر است.

 مراجع قضايی 
 مسئول تشخيص 

 عدم  انطباق شروط تير اندازی
 با قانون هستند.

ادامه در 
صفحه3

ادامه در 
صفحه2

9 شهربازی تهران که زیر نظر مدیریت شهری 
نیستند، تقریبا نیمه تعطیلند

صفحه5 صفحه3

صفحه16

 کشورهای جهان
 چند كلاهک  هسته ای دارند؟

قدرت هاي هسته اي جهان در حال توسعه زرادخانه هاي خود هستند و همزمان 
ایران را به خاطر فعالیت هاي صلح آمیز هسته اي تحت تحریم قرار داده  اند

آمریکا

5.428 5.977
انگلیس فرانسه روسیه

کره شمالی

225 290

2090

چین

350
هند

160
پاکستان

165

رژیم صهیونیستی

صفحه7

12
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هشدار درباره عبور از خطوط قرمز ایران
 سخنگوی دولت: خط قرمز جمهوری اسلامی، امنیت شهروندانش است و در این مسیر هر اقدامی نیاز باشد، انجام خواهد شد

هسته ای

رئیسی در نشست با رؤسای دانشگاه ها:
دستور ویژه برای استفاده از 

نخبگان در نظام حکمرانی 
رئیس جمهور در نشست با جمعی از رؤسای دانشگاه های کشور و 
تعدادی از مسئولان اجرایی بر اهمیت بهره گیری از توان کارشناسی 

نخبگان و دانشگاهیان در نظام حکمرانی تأکید کرد.
به گزارش ایرنا، ســیدابراهیم رئیســی در این نشست که طی آن 
راهکارهای بهره گیری حداکثری از ظرفیت نخبگان مورد بحث 
و بررسی قرار گرفت، گفت: مهم است سازوکارهای کارآمدی برای 
شــکل گیری یک رابطه مؤثر میان دولت و نهاد علم فراهم شود تا 
بتوانیم »مسئله محور« از توان علمی مراکز دانشگاهی و نخبگان بهره 
ببریم. وی با تأکید بر ضرورت تکریم جایگاه نخبگان و دانشگاهیان 
و توجه به دغدغه های آنها به ویژه در حوزه معیشت، افزود: چنانچه 
ضعف و کاستی قانونی در مسیر برطرف کردن دغدغه های نخبگان 
کشور وجود دارد، باید از طریق تدوین لایحه و تقدیم آن به مجلس 
شورای اسلامی پیگیری شود. رئیسی همچنین با تأکید بر اهمیت 
حفظ منزلت و کرامت نخبگان و دانشگاهیان ادامه داد: بخش های 
اجرایی مرتبط حتما باید در این زمینه بکوشند و در راستای حفظ 
و تقویت جایگاه و منزلت و کرامت نخبگان گام بردارند. نخبگان، 
فرهیختگان و اعضای هیأت علمی باید بدون دغدعه معیشــت و 
تأمین زندگی، به ایفای نقش مهم خــود در امر آموزش و تربیت 
نیروهای متخصص و متعهد و کارآمد بپردازند.  در این نشســت 
مقرر شــد کارگروهی با محوریت مرکز بررسی های استراتژیک 
ریاست جمهوری تشکیل شود تا با مشارکت دانشگاهیان و مقام های 
اجرایی، روش های مناسب عملی و ســریع الوصول اجرایی برای 
بهره مندی بهتر از توان علمی و تحقیقاتی دانشگاه ها در دولت را 
ارائه و تحقق آنها را پیگیری کنند. همچنین در این جلسه شماری 
از روسای دانشگاه ها ضمن طرح دغدغه ها، نگرانی ها و چالش های 
موجود در استفاده و به کارگیری ظرفیت های مراکز علمی، آمادگی 
دانشــگاه ها و اعضای هیأت های علمی را برای مشارکت در حل 
مسائل و کمک به تأمین نیازهای کشــور در عرصه های علمی و 

پژوهشی و فناوری اعلام کردند.

ثمره تغییر نگاه در دیپلماسی
رئیس جمهور همچنین در جلسه عصریکشنبه هیأت دولت با اشاره 
به استقبال مقام های کشورهای دوست منطقه ای و فرامنطقه ای از 
دستاوردهای ایران در عرصه دانش بنیان، از مسئولان دستگاه های 
مسئول در این حوزه خواست برنامه ریزی لازم برای صدور محصولات 

دانش بنیان کشورمان به این کشورها را در دستورکار قرار دهند.
رئیســی با اشــاره به ظرفیت های حوزه دانش بنیان در کشــور و 
تأکیدهای مقام معظم رهبری برای توسعه تولید در این عرصه، گفت: 
همه روسای جمهور که در ماه های اخیر به ایران سفر کرده اند، اقتدار، 
جایگاه و توانمندی  کشورمان و دستاوردهای جوانان ایرانی در حوزه 
دانش بنیان را تحسین کرده اند. وی همچنین با اشاره به توافق های 
به دست آمده میان جمهوری اسلامی ایران با کشورهای دوست، 
این توافق ها را نتیجه تغییر نگاه در دیپلماسی طي یک سال گذشته 
دانست و عنوان  کرد: جمهوری اســلامی ایران برای اجرایی شدن 
همه اسناد و توافق ها اهتمام خواهد داشت. رئیس جمهور با اشاره 
به دشواری ها و چالش های کار اجرایی افزود: مسیر خدمت به مردم، 
عرصه همواری نیست و سختی های زیادی دارد. درعین حال دشمن 
هم با ایجاد مانع به دنبال سخت تر کردن مسیر است، اما مرد میدان 

باید با روحیه قوی و اعتماد و اتکاء به خدا گام بردارد.
وی افزود: پیشــرفت امور کشــور در گروي تصمیم ها و اقدام های 
به موقع، کارشناسانه، مقتدرانه و پیگیری مجدانه است و هرگونه 
سستی در انجام مسئولیت، کار را با وقفه مواجه می کند و حصول 

نتیجه مطلوب را به تأخیر می اندازد.
رئیسی بر همین اساس به همه همکاران دولت متذکر شد هرجا در 
مسیر خدمت به مردم یقین حاصل کردند که انجام کاری ضرورت 
پیشرفت کشور است، با جدیت و قوت و با توکل به خدا و بدون تردید 

و دودلی آن را انجام دهند.

منطق 2 در برابر یک
ادامه از  اما ناباورانه دیدند که جمهوری اسلامی در 

قبال صدور یــک قطعنامه و یــک بیانیه صفحه اول
سیاســی، 2 اقدام راهبردی انجام داد؛ اولا با برداشتن 2دوربین 
آژانس، نشــان داد آژانس از این پس با چشم ناقص و کم سو باید 
نظاره گر فعالیت های هسته ای ایران باشد؛ چراکه اصولا کشوری که 
خود داوطلبانه خواستار نصب دوربین های یک نهاد ناظر بین المللی 
بوده، می تواند هر زمان که احساس کرد که ناظر به جای نظارت، 
ایجاد مزاحمت و سنگ اندازی در فعالیت هایش می کند، این حق را 
خواهد داشت فعالیت های او را محدود یا تعطیل کند. ازسوی دیگر، 
ایران در مقابل بیانیه صرفا سیاسی کشورهای اروپایی با دستور 
مسئولان ســازمان انرژی اتمی، اقدام به راه اندازی 2آبشار جدید 
سانتریفیوژ نسل ir6 کرد تا نشان دهد با هر اقدام غلط غرب و آژانس، 

میزان غنی سازی ایران چندبرابر خواهد شد.
 فراتر از موضوع هسته ای ایران و چالشی که ما با آژانس و 

غرب داریم، در محیط های امنیتــی و حوزه های نفوذ و 4
اســتراتژیک جمهوری اســلامی ایران هم این روزهــا اتفاقاتی 
افتاده است که چالش آفرینان پاسخ لازم را دریافت کرده اند. رژیم 
صهیونیستی با اجیرکردن مزدوران شروری که برای کشتن هر 
انسان بی گناهی در قبال دریافت مبلغ ناچیزی جنایت می کنند، 
پاسداری از این کشور پهناور را جلوی درب منزلش با شلیک چند 
گلوله به شهادت می رســانند، اما از آنجا که اراده کرده ایم پس از 
شهادت حاج قاسم هیچ جنایتی از صهیونیســت ها را بی پاسخ 
نگذاریم، دســت توانمند مقاومت، پهپادی را بلند می کند و در 
کردستان عراق که پاتوق سرویس جاسوسی موساد شده، در ازای 
جان ارزشمند یک پاسدار، جان 2مقام ارشد موساد را می گیرد و بار 

دیگر منطق 2 در برابر یک تکرار می شود.
 محیط داخلی سرزمین های اشغالی دچار التهاب شدید 

می شــود و جوانان فلســطینی نه در غــزه، بلکه درون 5
شهرک های صهیونیستی، کرانه باختری، جنین و... دیگر نه با سنگ، 
بلکه با سلاح گرم دربرابر صهیونیست ها صف کشیده اند، نوید پیروزی 
جبهه حق را می دهد تا آنجا که »نفتالی بنت« نخســت وزیر رژیم 
صهیونیستی اعتراف می کند »ممکن است اسرائیل 80سالگی خود 
را نبیند« و این سخن رهبر عزیزمان که در شهریور1394 فرمودند: 
»رژیم صهیونیستی 25سال آینده را نخواهد دید.« درحال تعبیر 
شدن است. همه این اتفاق ها حاصل مقاومت و به کارگیری منطق 2 
در برابر یک است. این منطق امروز با عدد2 آغاز شده، اما با هرگونه 
اقدام ناشــیانه و نابخردانه دشــمن، تغییر خواهد کرد و چه بسا با 
تعرض های دیگر دشمن به منافع کشور از 2، به 10 دربرابر یک تغییر 

کند؛ یعنی با هر اقدام یا تجاوزی، 10پاسخ دریافت خواهند کرد. 

محمدباقر قالیباف
رئیس مجلس

براساس منویات رهبر معظم انقلاب، 
منشــور »مجلــس انقلابــی« بــرای 
ریل گــذاری صحیــح در قانونگــذاری و 
نظارت، تدوین می شود. براساس این 
منشور اولویت های مجلس مشخص 
می شــود تا مســائل اساســی کشــور و 
مردم در دســتورکار کمیســیون ها قرار 
گیــرد و کمیســیون ها براســاس ایــن 

اولویت ها اقدام کنند. / ایسنا

سیداحمد مرتضوی مقدم
رئیس دیوان  عالی کشور

در پرونــده اکبــر طبــری ۸عنــوان اتهامی 
وجــود دارد و دیــوان  عالــی کشــور اجــازه 
رسیدگی مجدد به 2مورد از این عناوین 
را صــادر کــرده  اســت. تجویــز اعــاده 
دادرســی بــه  معنی نقــض رأی نیســت، 
بلکه اجازه ای اســت کــه بــه دادگاه داده 
می شــود تا مســتندات ارائه داده شده را 
مورد توجه و رسیدگی قرار دهد. / میزان

محمدباقری
رئیس ستاد کل نیروهای مسلح

اقــدام مقتدرانه و هوشــمندانه پلیس 
در دستگیری ســریع و بموقع سارقان 
صنــدوق امانــات بانــک ملــی، بیانگــر 
ظرفیت هــا، قابلیت هــا و توانایی هــای 
حرفــه ای و عملیاتــی حــوزه اطلاعاتی، 
امنیتی و انتظامی کشــور در برخورد با 
ناهنجاری ها و تولیدکنندگان مخاطره و 
نگرانی در عرصه زندگی مردم و امنیت 
و آرامش روحی و روانی جامعه اسلامی 

است. / ایرنا

همه ابعاد سرقت از بانک ملی 
مورد بررسی قرار گیرد

رئیس قوه قضاییه با اشــاره به سرقت از صندوق 
امانات یکی از شعب بانکی ملی در تهران بر بررسی 
همه جانبه ابعاد مختلف این پرونده تأکید کرد و 
گفت: در این موضوع از یکســو، عده ای مالباخته 
شــدند؛ از ســویی دیگر باید توجه داشت که در 
قضیه این سرقت به امانت داری بانک لطمه وارد 
می شود و جنبه های بدآموزی این قضیه نیز باید 
مورد توجه قرار گیرد؛ لذا قضات ما در رسیدگی 
به چنین جرائم مرکبی، نهایت دقت را در مستند 

بودن رسیدگی ها داشته باشند. 
براســاس گزارش مرکز رســانه قــوه قضاییه، 
غلامحسین محســنی اژه ای با اشاره به جلسه ای 
که روز یکشنبه درخصوص بررسی ابعاد سرقت 
مذکور به ریاست رئیس قوه قضاییه برگزار شد، 
گفت: مقرر شد ابعاد این سرقت از لحاظ حقوقی 
به صــورت همه جانبه مورد بررســی و دقت نظر 

قرار گیرد. 
رئیس قوه قضاییه با اشــاره به ســابقه دار بودن 
2 متهم پرونده مزبور، به دادستان انتظامی قضات 
دستور داد تا نسبت به بررسی همه جانبه و دقیق 
پرونده قبلی ایــن دو متهم، اقدامــات مقتضی 
را ترتیب دهــد. او افزود: در اذهــان عده ای این 
سؤالات وجود دارد که چنین سرقتی نمی تواند 
کار 2 یا 3 فرد معمولی باشــد و قطعاً این سرقت 
نیاز به برنامه ریزی، طراحی و حضور افراد فنی و 
تیم پشتیبان داشته است؛ لذا برای پیشگیری از 
رخ دادن اتفاقات مشابه باید اقدامات همه جانبه و 

عاجلی صورت گیرد.

نقل قول خبر

قضایی

دولت

5 ایراد اساسی شورای نگهبان به طرح شفافیت مجلس
سخنگوی شورای نگهبان با اشاره به رد طرح 

شفافیت قوای سه گانه، دستگاه های اجرایی و گزارش
سایر نهادها در این شــورا گفت: این طرح در 
جلسات شــورای نگهبان مورد بررســی قرار گرفت و براساس 
بررسی های به عمل آمده نسبت به برخی از مواد آن اشکالات و 
ابهاماتی مطرح شد. از این رو این طرح به مجلس بازگشت داده 
خواهد شد. براساس طرح اخیر مصوب مجلس نهادهایی ازجمله 
مجمع تشخیص مصلحت نظام، مجلس، هیأت وزیران ، شوراهای 
اسلامی شهر و روستا و تمامی شوراها می بایست مشروح مذاکرات 
خود اعم از صحن و کمیسیون های تابع و آرای اعضا به تفکیک 
اسامی موافق، مخالف، ممتنع و کسانی را که در رأی گیری شرکت 
نکرده اند، حداکثر ظرف یک ماه در پایگاه اطلاع رســانی خود 

منتشر کنند.

ایراد به نحوه طبقه بندی اطلاعات
شورای نگهبان نســبت به نحوه طبقه بندی اطلاعات مدنظر 
طرح مجلس که انتشار عمومی آنها را برای سازمان ها و ارگان ها 
واجب کرده، ایراد گرفته است. در بند3-1 ماده یک درخصوص 
موضوعات مربوط بــه دادگاه انقلاب و دادســرا اینگونه آمده 
است که »مگر در مواردی که سری بودن لازم باشد«. به گفته 
طحان نظیف »درخصوص این عبارت ابهام وجود دارد که آیا 
منظور همان طبقه بندی در قوانین و مقررات راجع به اســناد 
اســت یا اینکه قانونگذار چیز دیگری مدنظر دارد و منظورش 

عام تر است.«

حافظ اطلاعات بخش خصوصی هستیم
در ماده یک طرح، برخی از مشمولان این طرح بخش خصوصی 
هســتند. به گفته نظیف »الزام به بخش خصوصی به انتشــار 
اطلاعات تجاری مغایر با قانون اساسی است. دولت برای خودش 
می تواند ضابطه گذاری کند و خود را مکلف کند که اطلاعاتش را 
به صورت شفاف بیان کند، اما یک شرکت خصوصی که دولت هم 
مثلا یک درصد از سهم آن را دارد، اگر ملزم بشود که اطلاعاتش را 
شفاف کند، ممکن است که صاحبان آن شرکت ها متضرر شوند. 
چراکه برای شرکت های خصوصی اطلاعات تجاری شان بسیار 
مهم است و با الزام به شفاف کردن اطلاعات، گاهی قدرت رقابت 

از آنها گرفته خواهد شد.«

انتشار برخی اطلاعات، خلاف مصالح است
طحان نظیف درباره سایر ایرادات وارد بر طرح نیز گفت: موارد 
دیگری هم نسبت به دستگاه های دولتی مطرح شده که محل 
ابهام و ایراد است. انتشــار برخی موضوعات ممکن است خلاف 
مصالح امنیتی و ملی باشــد و لازم اســت این قیود با دقت در 
مصوبه ذکر شود. در بند پ ماده2 آمده است که کلیه آرای قطعی 
دادگاه های عمومــی و انقلاب و همچنیــن مراجع غیرقضایی 
باید شفاف شــود. ما مراجع غیرقضایی نداریم و احتمالا منظور 

قانونگذار شبه قضایی بوده است که باید اصلاح شود. 

انتشار آرای دادگاه ها احتمال فساد دارد
طحــان نظیف درخصــوص عبــارت »انتشــار آرای قطعی 

دادگاه های عمومی و انقلاب« در این طــرح همچنین بیان 
داشت: اعضای شورای نگهبان بیان کردند که اگر این عبارت 
به صورت مطلــق اجرا شــود، ممکن اســت در برخی موارد 
»تالی فاسد« داشته باشــد یا اینکه در مواردی موجب اشاعه 
فحشا شــود؛ به طور مثال جرمی صورت گرفته که در پی آن 
احساسات جامعه جریحه دار شده است و تشریح و انتشار آن 

ممکن است منافی با عفت باشد.

مجمع تشخیص نمی تواند مشمول قانون باشد
طحان  نظیف درخصوص ماده ســوم طرح شــفافیت گفت: 
موضوع ماده سوم، شــفافیت فرایند تصمیم گیری در قوای  

سه گانه، دســتگاه های اجرایی و سایر 
نهادهاســت. در این ماده اشــاره به 
مجمع تشــخیص مصلحت نظام 
شده است، اما طبق اصل112 قانون 
اساسی مقررات مربوط به مجمع را 

به نحو مطلق، خود مجمع باید 
تهیه کنــد؛ بنابراین 

مجلس در رابطه با 
تشخیص  مجمع 
نظام  مصحلــت 
نـمـی تــــواند 
ری ا نگــذ نو  قا

  کند.

 اقدام متقابل ایــران در قطع کردن 
دوربین هــای فراپادمانــی آژانس 
بین المللی انرژی اتمی نشــان داد 
»صبر راهبردی« جمهوری اسلامی 
تا ابد ادامه نخواهد داشــت؛ اقدامی که در واکنش به 
تصویب قطعنامه ضدایرانی در شورای حکام انجام شد 
و این پیام روشن را برای طرف های غربی ارسال کرد؛ 
اینکه عبور از خطوط قرمز ایران ممکن است تبعات 

جبران ناپذیری به همراه داشته باشد.
به گزارش همشــهری، پاســخ های قاطع تهران به 
تحرکات اخیر رژیم صهیونیستی علیه کشورمان نیز 
نمودی از این واقعیت است که عبور از خطوط قرمز 
جمهوری اســلامی توان ســنگینی به همراه خواهد 
داشت؛ توانی که صهیونیست ها در روزهای اخیر بخش 

کوچکی از آن را لمس کرده اند.
»هدف قراردادن 2مرکز آموزشــی موساد و اطراف 
کنســولگری آمریــکا در اربیل« در 22اســفندماه 
ســال1400 و نیز »درهم کوبیدن مواضع گروه های 
تروریســتی در اربیل بــا حملات توپخانــه ای« در 
21اردیبهشت ماه سال جاری نشان داد صبر راهبردی 
جمهوری اســلامی در برابــر تنش آفرین های رژیم 
صهیونیستی رو به پایان است و آنها باید در انتظار توان 

سنگینی برای بحران زایی های خود باشند.
برهمین اســاس هم بود که دیروز سخنگوی دولت 
در گفت وگــو بــا رســانه ها تأکید کرد خــط قرمز 
جمهوری اسلامی، امنیت شــهروندانش است و در 
این مسیر هر اقدامی نیاز باشد، انجام خواهد شد. علی 
بهادری جهرمی به این موضوع هم اشاره کرد که ذات 
رژیم غاصب صهیونیستی مبتنی بر تروریسم، ظلم و 
حق کشــی بوده و ادامه حیاتش هم مبتنی بر همین 
ذات تروریستی است. وی از نهادهای بین المللی هم 
خواست موضع  گیری روشنی در قبال چنین ماهیت 
غیرمشروعی داشته باشند و عملکرد شفافی نسبت 
به اقدام های غیرقانونی و تروریســتی چنین رژیمی 
به عمل آورند تا سایه آثار و اقدام های مخرب این رژیم 

منحوس از منطقه برطرف شود.

گروسی: هنوز فرصت برای دیپلماسی هست
در این میان اقدام های »قاطع« و »متناسب« ایران در 
واکنش به تحرکات ضدایرانی آژانس بین المللی نیز 
پیام روشنی برای مقام های این نهاد بین المللی داشت؛ 
اینکه حرکت درچنین مسیری زمینه ساز بی اعتمادی 
هرچه بیشــتر ایــران بــه آژانس و کمرنگ شــدن 

همکاری های دوجانبه را به همراه خواهد داشت.
درچنین شــرایطی هم بود که مدیرکل آژانس، که 
صحنه گردان تحرکات ضدایرانی اخیر در شورای حکام 

محسوب می شــود، در گفت وگوی اخیرش با شبکه 
»بی بی ســی« با بیــان اینکــه هنوز فرصــت برای 
دیپلماســی وجود دارد، تأکید کرد امیدوارم بتوانیم 
با ایران گفت  وگو کنیم. رافائل گروسی که اقدام های 
تخریبی او در شــرایط کنونی همکاری های تهران 
و آژانس را تحت تأثیر قــرار داده، گفت: وقتی ایران 
دسترسی ها را محدود کند و قرار باشد توافق هسته ای 
احیا شود، شرکای توافق نیاز به یک مبنای کار دارند، 
آنها باید بدانند ایران چه چیزی در اختیار دارد و چه 
چیزی ندارد تا درخواست راستی آزمایی کنند. اگر این 
را در اختیار نداشته باشند، رسیدن به یک توافق ازنظر 
فنی غیرممکن می شود یا می توان توافقی داشت که 
مبتنی بر هیچ اطلاعاتی نیست و فکر می کنم چنین 

اتفاقی نمی افتد.
وی با بیــان اینکه امیدواریم امکانی برای اســتمرار 
فعالیت های نظارتی و راســتی آزمایی آژانس وجود 
داشــته باشــد، ادامه داد: ما باید با ایران بنشینیم و 
صحبت کنیم. باید خیلی زود این کار را انجام دهیم 
تا دوباره وضعیت را بررســی کنیم. آنها می دانند که 

مدیرکل آژانس آماده این کار است.
گروسی ضمن تأیید این موضوع که »ایران شفاف ترین 
و صلح آمیزترین برنامه هسته ای را دارد«، افزود: ایران 
شاید کشوری باشد که بیشــترین بازرسی در برنامه 

هســته ای آن به عمل می آید، این صحت دارد، اما ما 
الان فرصت پرداختن به اینها را نداریم؛ ما می خواهیم 

آینده را بررسی کنیم.

صهیونیست ها اعتبار آژانس را به سخره گرفته اند
مواضع متناقض اخیر مدیــرکل آژانس بین المللی 
انرژی اتمــی درحالی اســت که ســخنگوی وزارت 
امورخارجــه کشــورمان در نشســت خبری دیروز 
خود با بیان اینکه تصویب قطعنامــه  علیه ایران در 
شورای حکام ضربه بدی به اعتبار این نهاد بین المللی 
محسوب می شــود، تأکید کرد که پاسخ ایران به این 

قطعنامه »قاطع« و »متناسب« بوده است.
ســعید خطیب زاده با اشــاره به نقش مخرب رژیم 
صهیونیستی در تحرکات ضدایرانی اخیر آژانس بیان 
کرد: ما با یک رژیم یاغی در این منطقه روبه رو هستیم 
که بیشــترین رفتارهای یاغی گرایانه، تروریســتی، 
مداخله جویانه، جنگ طلبانــه و قانون گریزانه را در 
نظام بین الملل به منصه ظهور گذاشته اســت. رژیم 
جعلی صهیونیستی از هیچ تلاشــی فروگذار نکرده 
که ساختارهای حقوق بین الملل را به سخره بگیرد و 
همه این کارها با حمایت و چک سفید امضای برخی 

کشورها انجام شده  است.
وی با تأکید بر اینکه اکنون اعتبار آژانس بین المللی 

انرژی اتمی ازســوی کارگزاران خود این ساختار به 
ســخره گرفته شده است، به ســفر اخیر گروسی به 
سرزمین های اشغالی اشاره و از اینکه مدیرکل آژانس، 
این ساختار را در اختیار چنین رژیم قانون گریزی قرار 

داده است، ابراز تأسف کرد.
خطیب زاده قطعنامه آژانس را »کاملا سیاســی« و 
»طراحی شده« ارزیابی و تأکید کرد که این قطعنامه 
در مسیر توافق شده میان ایران و آژانس خلل ایجاد 
کرده اســت؛ موضوعی که »تغییر لحــن«، »تغییر 
گفت وگو« و »تغییر واژه ها« ازسوی مدیرکل آژانس 
در پارلمان اروپا، تأییدکننده »دستورپذیری از یک 

مرکز« به حساب می آید.
سخنگوی دستگاه دیپلماسی کشورمان به این نکته 
هم اشاره کرد که هرچقدر آنها بگویند قطعنامه شکلی 
و توصیه ای بوده است، اما در شرایط کنونی ضرورتی 
بر ارائه قطعنامه نبود؛ »همــه دوربین های پادمانی 
سرجایش است و اقدام های ایران هیچ نگرانی اشاعه ای 

ندارد و جمهوری اسلامی جزو پادمان است.«

توافق در دسترس است، اما...
خطیــب زاده دربــاره تأثیــر تحــولات اخیــر بر 
رونــد گفت وگوهــای هســته ای نیز گفــت: آنچه 
جمهوری اسلامی ایران در کاهش تعهدهای برجامی 
خود انجام داده ، در پاســخ به اقدام های طرف مقابل 
بوده اســت. اگر فردا در وین توافق انجام شود، همه 
اقدام های ایران برگشت پذیر خواهد بود، اما فشارهایی 
که بر مردم ایران تحمیل کردند، برگشت ناپذیر است.

وی گفت: توافق در دسترس و ممکن است، اگر آمریکا 
2 کار کند؛ نخست اینکه از این توهم اهرم سازی عبور 
کند و دوم اینکه بپذیرد به تعهدهای خود ذیل برجام 
و قطعنامه 2231 برگردد. دراین صورت همین فردا 

می توانیم به وین برویم و توافق را نهایی کنیم.
اذعان همه طرف های حاضر در گفت وگوهای احیای 
توافق هسته ای سال2015 به اینکه با وجود تنش های 
اخیر، دستیابی به توافق در وین همچنان امکان پذیر 
است، در شرایطی مطرح می شــود که آمریکایی ها 
اصرار دارنــد همچنان به اقدام هــای خصمانه خود 
علیه ایران ادامه دهند و چشــم انداز توافق را تیره تر 

از قبل کنند.
با توجه بــه چنین رویکــردی هم بود کــه یکی از 
حساب های توییتری وابســته به وزارت امورخارجه 
آمریکا با تکرار ادعاهای این کشــور درباره نیروهای 
قدس سپاه پاســداران، اعلام کرد: »برای افرادی که 
اطلاعاتی درباره سپاه پاسداران بدهند تا 15میلیون 

دلار، جایزه درنظر گرفته ایم.« 

مهم ترین مواضع دستگاه دیپلماسی
واکنش سخنگوی وزارت امورخارجه ایران به اقدام های ضدایرانی آژانس بین المللی انرژی اتمی 
درحالی بود که نشست خبری دیروز خطیب زاده دربرگیرنده موضع گیری های مهم دیگری 

ازسوی دستگاه دیپلماسی کشور بود که   بخشی از آنها را در ادامه می خوانید:
    ایران با رویکرد منطقه ای به دنبال حل پدیده گردوغبار است. پیوستگی محیط زیست در 
کل منطقه وجود دارد. مدیریت اشتباه آب ها و سدسازی ها در رودهای بالادستی وجود داشته 

است و قطعا جواب مشترک لازم دارد و باید در فضای غیرسیاسی آن را دنبال کرد.
   اینکه مبادلات خودمان را به غیر از دلار انجام دهیم، همواره در دستورکار ایران بوده است و 
تلاش می کنیم از دلار فاصله بگیریم و تنها پیشنهاد ایران نیست، بلکه پیشنهاد چین و روسیه 

هم بوده ، ولی اصل ایده در دستورکار ما بوده است.
   سه شنبه وزیر امورخارجه پاکستان در تهران خواهد بود، رئیس جمهور ترکمنستان هم به 

ایران می آید و رئیس مجلس ارمنستان نیز درهفته جاری عازم ایران است.
   اینکه سپاه پاسداران، کابوس یاغیان، متجاوزان به کشورهای منطقه باشد، باعث افتخار 
جمهوری اسلامی است و قطعا سپاه پاسداران به دلیل برقراری امنیت در منطقه، مورد خشم و 

نفرت یاغیان قرار می گیرد.
   عملیات اخیر در اربیل اقلیم کردستان عراق علیه عناصر یک رژیم یاغی، جراحی کوچکی 
بود که به طور دقیق به هدف اصابت کرد. به دوستان مان در عراق توصیه می کنیم مراقبت کنند 
مرزهای جغرافیایی و کشورشان مورد سوءاستفاده طرف های یاغی برای اقدام های ضدامنیتی 

علیه مردم ایران قرار نگیرد و بیش از آنچه بخواهند به آنها اطلاعات داده شده است.
   درباره انتشار عکس های سفارت روسیه در تهران نباید دچار خود تحقیری شویم. اگر به 
عکس های سفارت ایران در روسیه هم نگاه کنید، می بینید مقام های نظامی، امنیتی و وزرای 
روسیه در صف می ایستند تا به سفیر ایران دست بدهند. کار دیپلمات همین است. گفتمان 
جمهوری اسلامی ایران »نه شــرقی، نه غربی« و »اســتقلال، آزادی، جمهوری اسلامی« و 

توانمندسازی ملت ایران و غرور ایران است.
   هیچ هواپیمایی از جمهوری اســلامی ایران که متعلق به شــرکت های ایرانی باشــد، 

توقیف نشده  است.

مکث
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چند روزی است که جشنواره گلابگیری در بوستان شهریار واقع در جنوب خیابان سی تیر برپا شده 
است./ عکس: همشهری -منا عادل

 نخستین همایش ملی حمایت از اطفال و نوجوانان 
آسیب دیده یا در معرض آسیب با حضور 400گروه 
و تشــکل فعال در حوزه کــودکان کار و خیابان از 
15اســتان )کرمان، ایلام، گیلان و...( به میزبانی 
ســازمان رفاه، خدمــات و مشــارکت اجتماعی 
شهرداری تهران در ســالن همایش وزارت کشور 
برگزار شد و شهردار تهران به رسم میزبانی در این 
مراسم شرکت کرد و گفت: »خدمت به فرزندان این 
مرزوبوم که در معرض استثمار قرار گرفته اند، نعمت 
بزرگی است.« علیرضا زاکانی همچنین تأکید کرد: 
»امروز مفری جز این نیست که برای حل مشکلات 
و ایجاد تحول به خود مــردم برگردیم؛ چراکه حل 
آسیب های اجتماعی به طور خاص مشکل کودکان 
کار و خیابان بزرگ تر از توان ماست و مردم باید محور 
باشند و ما به عنوان خدمتگزار در کنار آنها راه را باز 
کنیم تا راهکارهایی که ارائه می دهند، عملی شوند.«

به گــزارش همشــهری، »آینده ســاز امــروزت 
باش«، »کودکان کار از آنچــه در آیینه می بینیم، 
آسیب پذیرترند!«، »کودکان کار طعم محرومیت 
از تحصیل را به خوبی چشیده اند« و »کودکی را از 
کودکان نگیریم« جملاتی تلخ در وصف کودکان کار 
و خیابان هستند که به نوعی ضرورت حمایت از آنها 
را بیان می کنند؛ همان موضوعی که در این همایش 
مورد تأکید شهردار تهران قرار گرفت و گفت: »وقتی 
یک نوجوان در سال هایی که باید شاکله شخصیتش 
شکل بگیرد، مورد استثمار قرار می گیرد، آسیب های 
جدی بر گوهر و پیکره اش وارد می شود و از سوی 
دیگر تا ســال ها جامعه هم از این مســئله آسیب 
می بیند؛ بنابراین ضرورت دارد راهکارهایی که برای 

حل این کلاف به ظاهر سردرگم توسط تشکل های 
مردمی ارائه می شود، مورد توجه قرار گیرد.« علیرضا 
زاکانی با بیان اینکه بخشی از مشکلات کودکان کار 
و خیابان، خارج از مرزها به کشور ما تحمیل می شود، 
تاکید کرد: »وقتی از کودکان کار و خیابان صحبت 
می کنیم، مشخص می شــود که کودکان خیابان 
در معرض آســیب های جدی تر قرار دارند که باید 
موردتوجه ویژه ای قرار گیرند؛ ضمن اینکه در این 

مورد نباید از شبکه های مافیایی غفلت کرد.« 

مردم اصل هستند
ســکاندار تهران در این همایش گفت: »توجه به 
موضوعات اجتماعی، ســخت ترین کار است و در 
این حوزه توجه به آســیب اجتماعی و ارائه راهکار 
برای حل آنها سخت ترین بخش محسوب می شود؛ 
بنابراین هیچ دستگاهی نمی تواند این بار سنگین 
را به تنهایی بردارد. گرچه دســتگاه های مختلفی 
در حوزه آســیب های اجتماعی وظایفی دارند، اما 
امروز اگر تلاش دستگاه ها نتیجه ای نداشته به دلیل 
بی توجهی به ظرفیت های مردمی بوده اســت.« 
به گفته زاکانی حل مشــکلات حوزه آسیب های 
اجتماعی نیاز به یک مدیریت مشارکتی و پیوستگی 
ظرفیت های کشــور و ظرفیت های مردمی دارد؛ 
به نحوی که مردم اصل باشند و دستگاه ها در کنار 

آنها قرار بگیرند.

مسئولان چشم ها را بشویند
رویکرد شــهردار تهران، واگذاری امور شهری به 
مردم است. در این همایش هم زاکانی بار دیگر بر این 
موضوع تأکید کرد و گفت: »مسئولان کشور باید 
چشم ها را بشویند و واقعیت های جامعه را ببینند و 
به مردم اذعان کنند که میدان در اختیار آنهاست. 

درواقع مردم،  محور هســتند و ما )مسئولان( هم 
در کنار آنها برای تحقق راهکارهای ارائه شده گام 
برمی داریم. این رویکرد به معنای شانه خالی کردن از 
مسئولیت ها نیست، بلکه قبول مسئولیت ها و دیدن 
واقعیت ها و همراه شدن با مردم است.« کودکان کار 
و خیابان ظرفیت های جامعه هستند که تک تک 
آنها می توانند طلایه دار باشــند و فقط باید از این 
شرایط خارج شوند. شهردار تهران با بیان این مطلب 
گفت که امیدواریم از طریق مشــارکت مردم آلام 

آسیب های اجتماعی در جامعه کاهش یابد.

حمایت از کودکان کار با مدل علمی
مدیرعامل سازمان رفاه، خدمات و مشارکت های 
اجتماعی شــهرداری تهران هم در این همایش 
به ضرورت حمایت از کودکان کار و خیابان اشاره 
کرد و گفت: »با تشــکیل کارگروه اندیشه ورزی 
کودکان کار ذیل قرارگاه اجتماعی، تلاش کردیم 
از همه ظرفیت های تخصصی و مردمی برای حل 
آسیب های اجتماعی بهره مند شویم و اعتقاد داریم 
اگر حاکمیت به صورت تکیه گاه در کنار مردم قرار 
گیرد، می توان تمام آســیب های اجتماعی را حل 
کرد؛ ازاین رو در ماه های اخیر علاوه بر تشکل های 
فعال در حوزه کودکان کار از نخبگان و اندیشمندان 
دعوت کردیم تــا راهکارهایشــان را ارائه دهند و 
چندین پنل علمی هم برگزار شــد تا در نهایت به 
یک مدل مردم پایه برای حل مســئله آسیب های 
اجتماعی کودکان کار برسیم؛ چراکه باور داریم یک 
مدل علمی، مردم پایه و یک تجربه موفق می تواند 
به سایر شهرهای کشور هم تسری یابد.« به گفته 
او، برای دست یافتن به چنین روشی نیاز است به 
ظرفیت های مردمی اعتماد شــود و دستگاه های 
متولی هم به شــهرداری تهران اجــازه دهند در 

راستای تحقق این هدف در کنار مردم تلاش کند.

برخورد جدی حاکمیت با شبکه های خاص
برخی از کودکان کار سازماندهی شــده در اختیار 
کســانی هســتند که آنها را مورد اســتثمار قرار 
می دهند. این موضوع را مدیرعامل ســازمان رفاه، 
خدمات و مشارکت های اجتماعی شهرداری تهران 
مطرح کرد و گفت که حاکمیت باید با این مسئله 
به صورت جدی برخورد کند تا شــبکه های خاص 
اجازه بهره کشــی از کودکان را نداشته باشند. او به 
تغییر شــرایط برخی از کودکان کار هم اشاره کرد 
و افزود : »بودند کــودکان کاری که با حمایت های 
صورت گرفته امروز جزو نخبگان، قهرمانان ورزشی 
و... شده اند؛ بنابراین شهرداری برای توانمندسازی 
و انگیزه بخشی به کودکان کار و همچنین توانمند 
کردن خانواده هایشان برنامه هایی پیش بینی کرده 
است. گرچه این کار سخت و زمان بر به نظر می رسد، 
اما غیرممکن نیست و با اســتفاده از ظرفیت های 

مردمی قطعاً محقق می شود.« 

حل آسیب های اجتماعی و ایجاد تحول 
با مشارکت مردم

شهردار تهران در نخستین همایش ملی حمایت از اطفال و نوجوانان آسیب دیده یا در معرض آسیب مطرح کرد

کاهش ترافیک با خط ویژه موتورها
 برای اینکه ترافیک در سطح شهر تهران کاهش پیدا کند، 

حمل و نقل
خط ویژه موتورسیکلت ها ایجاد می شود. موتورسواران یکی 
از دلایل افزایش ترافیک در پایتخت محسوب می شوند. 
سوده نجفی، عضو شورای شهر تهران از افزایش ترافیک 9تا 10ساعته به طور 

روزانه در پایتخت خبر می دهد. 
به گزارش ایسنا، موتورسیکلت ها در برخی معابر شهر تهران به خصوص در 
محدوده مرکزی پایتخت، معابر را تصرف کرده اند؛ به گونه ای که نه خط ویژه 
و نه تعداد زیاد عابران پیاده و خودروهای سواری مانعی براي تردد سریع آنها 
نمی شود. بارها تعداد موتورسیکلت ها و نحوه رانندگی کردن آنها در خیابان ها، 
داد رانندگان ســایر خودروها را درآورده است؛ به گونه ای که مسئولان را بر 
آن داشت که به جای برگزاری طرح های مقطعی برخورد و انضباط بخشی، 

راه حلی اساسی تر برای این واقعیت امروز شهرمان پیدا کنند.
فروردین ماه ســال 1401بود که ســیدمحمد آقا میــری، رئیس کمیته 

عمران شــورای شــهر تهران پیشــنهاد داد به منظور ســاماندهی تردد 
موتورسیکلت سواران یک مســیر اختصاصی برای آنها درنظر گرفته شود.  
معاون حمل ونقل و ترافیک شــهرداری تهران در مورد ایجاد مسیر تردد 
ویژه برای موتورسیکلت سواران به ایســنا گفت: »ما نباید صورت مسئله 
موتورسیکلت ها را پاک کنیم؛ چراکه موتورسیکلت در جامعه ما یک واقعیت 
است و تعداد آنها نیز به هر دلیلی اعم از اقتصادی و غیراقتصادی هر روز بیشتر 
می شود.« مجتبی شفیعی با بیان اینکه پلیس اعلام کرده که حدود ۳تا 4 
میلیون موتورسیکلت در تهران براساس شماره گذاری که انجام شده، فعال 
هستند، گفت: »حتی اگر تعداد موتورسیکلت ها را در تهران عددی زیر یک 
میلیون در نظر بگیریم، باز هم با عدد بزرگی مواجه می شویم که در معابر تهران 
تردد می کنند و نمی توانیم این انبوه موتورسیکلت ها و راکبان آنها را نادیده 

بگیریم و برایشان هیچ برنامه مشخصی نداشته باشیم.« 
شفیعی با اشاره به طرح ساماندهی موتورسیکلت های پایتخت که کلیات 

آن در شورای ترافیک تهران با حضور دستگاه های مختلف همچون پلیس 
تصویب شــد، تأکید کرد:  »یکی از مصوبات این طرح، ایجاد خطوط ویژه 
موتورسیکلت در برخی نقاط خاص اســت که در حال امکان سنجی معابر 
هســتیم و باید در ابتدا این طرح به صورت آزمایشــی در بخشی از شبکه 
حمل ونقل اجرایی شود که بر این اساس با هدف ایمن سازی ، تفکیک حرکت 
موتورسیکلت از خودرو ایجاد می شود که این طرح در بسیاری از کشورهایی 
که تعداد موتورسیکلت ها در آنها بالاست، اجرا شده و موفق بوده و انضباط 
بهتری در شهر ایجاد شده است.«  اکنون معاون حمل ونقل و  ترافیک مطالعه 
برای امکان سنجی معابر پایتخت انجام می دهد تا ببیند این طرح یعنی ایجاد 
خط ویژه برای تردد موتورسیکلت ها در کدام قسمت شهر ایجاد شود. بعد از 
آن این طرح، یعنی ایجاد خطوط ویژه برای تردد موتورسیکلت ها مدتی اجرا 
خواهد شد و درصورت موفقیت آمیز بودن، تسری می یابد، اما هم اکنون در 

حال مطالعه اجرای طرح است.

زینب زینال زادهگزارش
روزنامه نگار

 آمار دقیقی از کودکان کار
 وجود ندارد

رئیس کمیسیون فرهنگی و اجتماعی شورای شهر تهران با اشاره به 
نبود آمار دقیق از تعداد کودکان کار در کشور خواستار استقرار نظام 
دیده بانی جهت دستیابی به آمارهای صحیح در این بخش شد. به 
گزارش همشهری، صبح دیروز نخستین همایش ملی حمایت از 
اطفال و نوجوانان آسیب دیده و در معرض آسیب های اجتماعی در 
محل همایش های وزارت کشور برگزار شد. نرگس معدنی پور در 
این همایش گفت: »دستگاه های مختلف تکالیفشان درخصوص 
کودکان کار مشــخص اســت؛ لذا ضرورت دارد تا این تکالیف و 
وظایف به درستی انجام شوند.« او با بیان اینکه در حوزه کودکان 
کار نیاز به هم افزایی بین دستگاهی است، ادامه داد: »یک دستگاه 
به تنهایی نمی تواند موضوع کودکان کار را ساماندهی کند؛ لذا از 
آنجا که تکالیف سازمان ها و نهادها براساس قانون مشخص است 
باید متولیان در کنار یکدیگر قرار گرفته و چرخه انجام این موضوع 
را تکمیل کنند.« عضو شورای شهر با اشاره به دلایل و عوامل کار 
کودکان، عنوان کرد: »فقر و نیاز خانواده، بازماندگی از تحصیل، 
فقدان یا جدایی والدین ازجمله مواردی اســت که زمینه ســاز 
ایجاد معضل کودکان کار می شود. هم اکنون با نسل جدیدی از 
کودکان سرپرست خانوار روبه رو هستیم که برای بهبود شرایط 
آنها باید طرح و برنامه منســجم در اختیار داشت.« او با اشاره به 
گرایش برخی از صاحبان مشاغل برای استفاده از کودکان کار برای 
بهره مندی از نیروی کار ارزان قیمت نیز گفت: »درصورتی می توان 
معضل کودکان کار را مدیریت کرد که عوامل شکل دهنده آن را 
بشناسیم؛ درغیراین صورت نمی توان امید به بهبود روند مدیریت 
در این بخش داشت. گرایش به رفتارهای پرخطر و آسیب های 
اجتماعی چون فرار از منزل، خشونت خانگی، مصرف مواد مخدر 
و مواردی دیگر از این دســت ازجمله علل و عوامل کار کودکان 
به حساب می آید.«  این عضو شورای شــهر ادامه داد: »وضعیت 
داده ها و رصد جمعیت کودکان کار در کشور در شرایط مناسبی 
قرار ندارد و آمار دقیقی در ایــن زمینه وجود ندارد که همین امر 
ضرورت استقرار نظام دیده بانی جهت جمع آوری و پایش وضعیت 
کار کودکان را ضروری می کند تا مشخص شــود با چه جامعه 
آماری روبه رو هســتیم.«  معدنی پور همچنین بر ضرورت توجه 
به وضعیت روانی، اجتماعی و سلامت کودکان کار تأکید کرد و 
گفت: »خدمات حمایتی و معاضدت های قضایی با تمرکز بر اجرای 
دقیق قانون حمایت از اطفال و نوجوانان باید ارائه شود. همچنین 
کودکان کار را باید از طریق فضای کار کودکان شناسایی کرد و پس 
از آن به غربالگری وضعیت سلامت روانی اجتماعی آنان پرداخت و 
سبب شناسی گرایش کودکان به کار را مورد تحلیل قرار داد.« عضو 
شورای شهر تهران در ادامه ارائه خدمات توانمندسازی به کودکان 
در معرض خطر رفتارهای پرخطر و آسیب رســان را ضروری و 
جدی دانســت و گفت: »برگزاری دوره های آموزشی مورد نیاز 
برای کودکان کار، طراحی و اجرای دوره های آموزشی مهارت های 
خودمراقبتی به کودکان کار و نهایتا ارتقاي مهارت های تاب آوری 
و سلامت روانی اجتماعی کودکان کار ازجمله مواردی است که 

می تواند در توانمندسازی این دست از کودکان مؤثر باشد.« 

نوسازی با عوارض عادلانه
 توضیح آنکه حســب مطالعــات و آمار ثبت 
شده، هم اکنون چندصدهزار واحد مسکونی 
خالی در شهر تهران وجود دارد که بسیاری از آنها مربوط به واحدهای 
بالای 100 متر در مناطق شمالی شهر است که مشخص است طی 
سال های قبل، با نگاه سرمایه گذاری )و نه مصرفی( ساخته شده اند 
و هنوز به بازار عرضه نشده اند. این حجم از انباشت خانه های خالی 
در تهران، بیانگر عدم تعریف ســازوکار مناسب برای هدایت جریان 
سرمایه به سمت مســکن مصرفی )و نه مسکن به عنوان یک کالای 
سرمایه ای( است؛  به نحوی که متأسفانه تعداد خانه های خالی در شهر 
تهران تقریبا 10برابر شهری نظیر لندن )با جمعیت تقریبا مساوی با 
تهران( است. درصورت اجرای این پیشنهاد، سرمایه گذاران عرصه 
ساخت وساز، کمتر به سمت ساخت چنین واحدهایی در سال های 
آتی در مقیاس کلان خواهند رفت زیرا می داننــد که از این به بعد، 
عوارض ســالانه واحدهای خالی آنها، واقعی تر خواهد شد و به جای 
رقم اندک 500تا 600هزار تومانی، درصدی از ارزش واقعی خانه های 
خالی خود را بایستی به صورت عوارض پرداخت کنند که این درصد در 
مناطق شمالی شهر، در مقیاس کلان، رقم قابل توجهی خواهد شد. لذا 
سرمایه گذاران کلان قاعدتا ترجیح می دهند سرمایه خود را به جای 
آنکه در مناطقی مصروف کنند که طی سال های بعد مشمول عوارض 
قابل توجهی شود، به سمت مناطقی ببرند که عوارض چندانی بر آنها 
تحمیل نکند و بدیهی است که در این صورت، بخشی از جریان سرمایه 
که طی چند دهه اخیر متمرکز بر مناطق شمالی شهر بوده، به سمت 
مناطق مرکزی و جنوبی شهر هدایت می شود؛ به این ترتیب، شاهد 
رونق ساخت وساز در این مناطق کم برخوردار و به تبع آن، نوسازی 
بافت های فرسوده مرکزی و جنوبی شــهر خواهیم بود. رقم حاصل 
از اجرای قانون فوق )در وضعیت فعلی کــه ارزش املاک به صورت 
غیرواقعی و مطابق با دفترچه سازمان امور مالیاتی محاسبه می شود( 
برای کل شهر تهران در سال گذشته، حدود 1400میلیارد تومان بوده 
است )یعنی فقط حدود ۳درصد از بودجه شهرداری(.  اما درصورت 
واقعی شدن مبنای محاسبه، به ازای یک درصد از ارزش واقعی املاک، 
حدود 27هزار میلیارد تومان ایجاد درآمد می شود. البته باتوجه به 
شرایط فعلی اقتصادی جامعه، برای شروع می توان درصدی پایین تر از 
یک درصد را اجرا کرد. برای مثال می توان به جای آنکه عوارض سالانه، 
یک درصد از ارزش ملک تعیین شود، معادل با مثلا  0.۳ یا 0.4درصد از 
ارزش ملک تعیین شود تا شرایط معیشتی و اقتصادی جاری در جامعه 
را هم منظور کرد. اما حتی در آن صورت نیز درآمد قابل توجهی در 
مقایسه با وضعیت فعلی حاصل می شود؛ مثلا اگر 0.4درصد را ملاک 
قرار دهیم بیش از 10هزار میلیارد تومان حاصل خواهد شد که معادل 
با حدود 20درصد از بودجه شهرداری تهران است و با این رقم می توان 
بخش قابل توجهی از نابرابری های شمال و جنوب تهران را کاست. در 
هر صورت، همین که عوارض به جای آنکه مبالغ ناچیز ریالی باشد به 
مبلغی معادل با درصدی از ارزش واقعی ملک تبدیل شود قدمی است 
در راستای واقعی سازی  عوارض و کاهش فاصله شمال و جنوب شهر و 
دستاوردهای دیگری نظیر کمک به هدایت جریان سرمایه از مناطق 
شمالی شهر و ساخت وسازهای سرمایه ای به سمت مناطق مرکزی و 

جنوبی شهر و ساخت وسازهای مصرفی.

 امیر یزدی
 شهردار منطقه۱۲ تهران 

جلسات ایمن سازی بازار به ریاست فرماندار 
تهران و معاونت امور مناطق تهران تشکیل 
می شود و ایمنی بازار تهران و برخی از سراها 
کــه فوق العــاده خطرناک هســتند به صورت 
پلاک به پلاک بررسی می شود. تاکنون برای 
واحدهای ناایمن اخطار صادر می شد و این 
یــک روال عــادی بوده اســت، اما اکنــون اگر 
مالکان پلاک های ناایمن بازار به مستأجران 
اجازه ایمن ســازی ندهند، با دستور قضایی 
ایمن سازی پلاک های ناایمن انجام می شود.

 محمدمهدی عزیزی 
 مدیرعامل سازمان مدیریت پسماند 

شهرداری تهران
پیمانکاران بــا به کارگیری حــدود ۱500کارگر 
و ۱300دســتگاه خــودروي وانــت، نســبت 
به جمــع آوری پســماندهای خشــک از درب 
مبــادی تولیــد اقــدام می کننــد. علاوه بــر آن 
تعــداد ۴۶0غرفــه بازیافــت در ســطح شــهر 
به منظور خرید پسماند خشک از شهروندان 
اســتقرار یافته است. پســماندهای خشک 
جمــع آوری شــده در ۲۹ایســتگاه بازیافــت 
جداســازی و بــه کارخانه های بازیافــت مواد 

خارج از شهر منتقل می شود.

مدیرکل راه و شهرســازی استان تهران 
بــا بیــان اینکــه هم اکنــون بانک هــا 
تسهیلات ۴50میلیون توماني نهضت 
ملــی مســکن را پرداخــت می کننــد، 
گفت: ۹۲0هزار متقاضی برای نهضت 
ملی مسکن در اســتان تهران ثبت نام 
کردند کــه تا پایان هفتــه روند پالایش 
متقاضیــان انجــام می شــود. خلیــل 
محبت خواه افزود: اگر پاسخ استعلام 
متقاضیــان بیشــتر از یک مــاه طــول 

کشید مثبت تلقی می شود.
 

 رئیــس اداره حفاظــت محیــط زیســت 
شهرســتان تهــران از افتتــاح 5 پــروژه 
زیســت محیطی شــامل سیســتم های 
تصفیــه  رنــگ و آبــکاری در واحدهــای 
صنعتــی و خدماتــی خبــر داد .علــی 
روشــنی بــا اشــاره بــه اینکــه ســاخت و 
بهره برداری از سیســتم تصفیه پســاب 
 باشگاه سوارکاری بام نیز با پیگیری های
محیــط زیســت شــهر تهــران بــه بهــره 
برداری رسیده است، گفت: از خروجی 
ایــن پســاب بــه منظــور آبپاشــی فضای 
 ســبز محوطه باشــگاه برای جلوگیری از
هدر رفت آب و کاهش بار آلودگی منابع 

آب های سطحی استفاده خواهد شد.

۹۲۰
هزار متقاضی

۵ 
 طرح

 متروی تهران - پرند
 زیر ذره بین مجلس

پس از بازدید اخیر استاندار تهران از پروژه خط متروی 
شهر جدید پرند، این بار اقبال شاکری، عضو کمیسیون 
عمران و نماینده مردم پایتخت در مجلس شــورای 
اســلامی در محل اجرای پروژه مذکور حاضر شد تا از 
نزدیک در جریان پیشرفت عملیات اجرایی طرح و روند 
رفع مشکلات مالی آن قرار گیرد. به  گزارش همشهری، 
در این بازدید ضمن تقدیر از زحمات دست اندرکاران 
اجرایی پروژه که با وجود مشکل تامین و تزریق بموقع 
منابع مالی روند عملیات اجرایی را متوقف نکردند، طرح 
موضوع در مجمع نمایندگان استان تهران و پیگیری امر 
از مبادی تصمیم گیرنده مورد تأکید قرار گرفت. شاکری 
در پایان این بازدید ۳ساعته، مواردی از قبیل تامین برق 
پایدار برای بهره برداری بــدون دغدغه از خط متروی 
تهران - پرند، پدافند غیرعامل و مدیریت بحران، تامین 
واگن و لکوموتیو به میزان کافی برای کاهش سرفاصله 
حرکتی قطارهای این مسیر، استفاده از فناوری های روز 
دنیا در پروژه و پیگیری برای ایجاد مجتمع ایستگاهی 

در محل ایستگاه پرند را یادآور شد.

نقل قول خبر

عدد خبر

یادداشت

 خبر

آسیب  اجتماعی

27
مرکــز پرتــو توســط شــهرداری تهــران برای 

کودکان کار راه اندازی شده است

4750
کودک کار از خدمات مراکز پرتو اســتفاده 

می کنند

5
مرکز صبــح رویش )مدارس ویــژه کودکان 

کار( در تهران وجود دارد 

1020
کودک کار در مراکز صبــح رویش ثبت نام 

کرده اند

می
ست

ر ر
 امی

ی/
هر

مش
س: ه

عک

ادامه از 
صفحه اول



سه شنبه 24 خرداد 41401
 شماره  8519

 بانکداری همدلانه
و ساخت شهری بانشاط 

همدلی، به معنای درک دنیای شــخصی طرف مقابل از جمله 
تعاریف پایه است که توسط کارل راجرز بیان شده است. در واقع، 
همدلی توانایی درک احساســات دیگران و تصور این است که 
شخص دیگری چه فکر یا احساسی دارد. از این منظر بانکداری 
همدلانه به معنای درک و پاسخ مناســب بانک ها به وضعیت 
عاطفی مشتریانش است. این نوع بانکداری در واقع توانایی یک 
بانک برای انطباق با نیازهای مالی و تمایلات عاطفی مشــتری 
اســت. هنگامی که ارائه دهندگان خدمات، احســاس همدلی 
با مشــتریان خود نشــان می دهند، نتیجه آن طبق تحقیقات 
هاروارد بیزینس افزایش رضایت و وفاداری مشتری و همچنین 
بهبود عملکرد مالی ارائه دهنده خدمات اســت. بنابر اطلاعات 
سال 2021، 10شرکت برتر در حوزه رفتار همدلانه، توانستند 
ارزش خود را به بیش از دوبرابر شرکت های با پایین ترین رفتار 
همدلانه افزایش دهند و 50درصد درآمد بیشتری کسب کنند. 
این دستاورد مثبت در حوزه بانکی نیز به اثبات رسیده و اکسنچر 
در گزارش اخیر خود در مورد همدلــی در بانکداری، دریافته 
است بانک هایی که توانایی های قوی برای درک و پاسخ مناسب 
به وضعیت عاطفی مشــتریان خود دارند، می توانند نسبت به 

همتایان خود بهتر عمل کنند.
همانطور که مشخص اســت بحث همدلی در تمامی حوزه ها 
به خصوص در مواردی که مشــتری مداری در اولویت اول قرار 
دارد، موضوعیت داشته و می تواند به بهبود عملکرد و ایجاد مزیت 
رقابتی کمک کند. اما بانکداری همدلانه امروزه در نقطه عطف 
خود قرار دارد و در واقع به یکی از ضرورت ها تبدیل شده تا حدی 
که آینده بانکداری در گرو همدلی با مشتریان خلاصه می شود. 
حال سؤال این است که منشاً این ضرورت چیست؟ برای پاسخ به 
این سؤال می توان گریزی به اهمیت شادکامی در زندگی امروزی 
زد و به نقش تعدیل کننده بانک ها در کاهش فشارهای عاطفی 
مشتریان در اثر ناملایمات اقتصادی و اجتماعی که تهدیدی برای 

شادکامی است، اشاره داشت.
نقش شادی در زندگی افراد جامعه به حدی زیاد است که متفکر 
اجتماعی، راسکین معتقد است: ثروتمندترین کشورها کشوری 
است که بیشترین درصد افراد شاداب را داشته باشد و سازمان 
ملل نیز از سال 2000، متغیر شادکامی را به عنوان یک متغیر 
کلیدی برای سطح بندی توســعه یافتگی کشورها لحاظ کرده 
است. این در حالی است که گسترش شهرنشینی خود می تواند با 
بروز مسائلی چون افزایش و تراکم جمعیت، آلودگی های زیست -

محیطی، نابرابری های اقتصادی ـ اجتماعی و... مانعی برای شاد 
زیستن باشد. هم اکنون بیش از 50درصد از جمعیت جهان در 
شهرها زندگی می کنند و پیش بینی ها بیانگر آن است که این 
رقم تا 30سال بعد به حدود 70درصد برسد. لذا، انتظار بر این 
است که این روند تکامل و توسعه شهرها خود چالش هایی را برای 
شادی مردم ایجاد کند. چشم اندازهای جهانی نیز نشان می دهد 
آثار شــیوع ویروس کرونا همچنان باقی است و طی سال های 
آتی نیز آشفتگی آحاد جامعه از حیث شخصی و مالی احتمالاً 
افزایش خواهد یافت. وقوع بلایا و سوانح طبیعی سالانه نیز این 
وضعیت را تشــدید می کند. بنابراین، اگر شادکامی مترادف با 
ایجاد حس خوب و کاهش ناملایمات عاطفی یک شخص تعبیر 
شود، بانک های همدل در این دوران حساس زندگی شهروندان 
می توانند به حمایت از مشتریان خود بپردازند و با ایجاد حس 
و تجربه خوب برای مشــتریان تا حدودی از تنش های زندگی 

روزمره آنها بکاهند و عاملی در راستای شادکامی تلقی شوند.
حال سؤال این است که گذار به سمت یک بانک همدل چگونه 
امکان پذیر می شود؟ و به عبارت دیگر بانک ها باید چه اقداماتی 
را در این حوزه انجام دهند؟ در بررسی نمونه های موفق در این 
زمینه به اقدام بانک مشترک المنافع استرالیا برخورد کردیم. 
این بانک در طول آتش سوزی های سال 2020، به جای اینکه 
منتظر بماند تا مشتریان با بانک تماس بگیرند و نیازهای خود را 

بیان کنند، با مشتریانی که واجد شرایط 
دریافت کمک دولت بودند، تماس گرفتند 

و ضمن معرفی این برنامه به مشــتریان، آنها را برای استفاده از 
آن دعوت کردند. 

نه به این سادگی
مهدی غضنفــری، رئیس هیــأت عامل 
صندوق توسعه ملی ضمن تأکید بر لزوم 
بازگشت تســهیلات ارزی این صندوق به 
نرخ روز، به دریافت کنندگان توصیه کرده 

که نه به رئیس جمهوری نامه بزنند و نه وقت خود را تلف کنند.
تســهیلات ارزی صندوق توسعه ملی بر اســاس قراردادهای 
مشخص پرداخت شده و در گام اول باید طبق اصول تعیین شده 

در قرارداد برای تسویه یا امهال آنها تصمیم گیری شود. 
نکته دیگر اینکه در اقتصاد ایران، سرمایه گذار اعم از خصوصی 
یا خصولتی، در سقوط ارزش پول ملی و گران شدن دلار سهمی 
نداشته، بلکه رفتار مالی دولت و تغییرات نقدینگی عامل اصلی 
این اتفاق بوده است؛ ازاین رو برای رسیدگی به حساب وکتاب 
دریافت کنندگان وام ارزی باید با سنجش میزان تقصیر و قدرت 
عوامل در بروز وضع موجود اقدام شود. البته صندوق توسعه ملی 
نباید اجازه دهد راه برای حیف ومیل دارایی های این صندوق بین  
نسلی باز شــود و بدهکارانی که از ابتدا با نقشه و قصد قبلی وام 
ارزی کلان دریافت کرده اند، با تسویه آن با نرخ ارز پایین تر به 

سودهای کلان دست یابند.

جاده های پرایراد
  خبر: رضــا اکبری، معاون ســازمان راهداری 
مي گوید: با گذشــت 10روز از اجرای طرح واکنش 
سریع این سازمان، تاکنون 1659مورد درخواست از 
سوی مردم در راستای رفع نواقص جاده ای گزارش 

شده که 90۸ مورد از آنها رفع شده است.
  نقد: طبق اعلام سازمان راهداري، ۸12 مورد از 
نواقص گزارش شده مربوط به رفع چاله، 2۴۴ مورد 
مربوط به پاکسازی اجسام زائد، 276 مورد جهت رفع 
خرابی روسازی راه ها، 35 مورد مربوط به رفع نقص 
حفاظ ها، ۴9 مورد مربوط به رفع نقص علائم ایمنی 
و 2۴3مورد مربوط به سایر نواقص بوده که با تلاش 
راهداران 55درصد از این ایرادات برطرف شده است. 
پر کردن چاله ها و رفع ایرادات اگرچه در کوتاه مدت 
مؤثر و پذیرفتنی است اما چرا راه ها اینقدر بی کیفیت 
هستند و چنین فهرست بلندبالایي از ایرادات آنها 
تهیه مي شــود. فراموش نکنیم که سالانه 7درصد 
تولید ناخالص داخلــی در تصادفات همین جاده ها 

از بین می رود.

چهره روز

نقد  خبر

 سید محسن طباطبایی مزدآبادی؛ یادداشت
دبیرکل انجمن علمی اقتصاد شهری ایران

بعد از چند هفته نزول، روز گذشته 

بورس
شاخص کل بورس تهران با یک رشد 
پرقدرت2.5درصد رشد کرد و بیش 
از 172هزار میلیارد تومان به ارزش بازار سهام اضافه 
شد. به نظر می رسد با توجه به شرایط اقتصاد ایران، 

دولت باید نقدینگی را به سمت بورس هدایت کند.
به گزارش همشهری، با وجود یک دور رشد شاخص 
از ابتدای امسال تا پایان اردیبهشت ماه، از ابتدای ماه 
جاری شــاخص کل بورس تهران با یک روند نزولی 
مواجه شده، به طوری که شاخص کل بورس در این 

مدت 6درصد افت کرده بود.
این نزول در شــرایطی اتفاق افتاد که قیمت سایر 
دارایی هــا از جمله طــلا و ارز در حال رشــد بود. 
به طورکلی شاخص بورس از عواملی از جمله رشد 
تولید ناخالص داخلی، تورم، نــرخ بهره و تحولات 
بازار ارز تأثیر می پذیرد، به همین دلیل عوامل نزول 
بورس در این مدت برای سرمایه گذاران پنهان مانده 
بود؛ زیرا مطابق با معیارهای اقتصادی، شاخص کل 
بورس تهران باید با رشد مواجه می شد اما شاخص 
بورس از ابتدای خرداد مــاه، برخلاف پیش بینی ها 
و عوامل کلان اقتصادی با نزول زیادی مواجه شد و 
بیش از چند صد هزار میلیارد تومان از ارزش خود را 
از دست داد. روند نزولی تا آنجا پیش رفت که میزان 
معاملات خرد در بازار سهام در ابتدای هفته جاری به 
پایین ترین میزان خود در ۴سال گذشته رسید. این 
روند اما از روز یکشنبه متوقف و حتی در مبادلات روز 
گذشته شاخص بورس با رشدی پرقدرت مواجه شد.

آغاز دوباره روند صعودی
در روز یکشنبه شاخص کل بورس تهران توانست 
با یک رشد1۴هزار واحدی معادل یک درصد رشد 
کند و در نتیجه این رشــد 61هزار میلیارد تومان 
به ارزش سهام شــرکت های بورس اضافه شد. این 
روند صعــودی در مبادلات دیروز هــم ادامه یافت 
و شــاخص کل بورس تهران توانســت با یک رشد 
پرقدرت 2.5درصد معــادل 39هزار واحد افزایش 
یابد. تحت تأثیر این رشد 172هزار میلیارد تومان 
به ارزش ســهام شــرکت های بورس اضافه شد. با 
این روند صعودی، بار دیگر احتمال عبور شــاخص 
از محدوده یک میلیــون و 600هزار واحد افزایش 
یافت. این محدوده از شــهریور پارسال تاکنون، به 
یک محدوده مقاومت برای شاخص بورس تبدیل 
شده و شاخص کل بورس تهران تاکنون نتوانسته از 

این محدوده عبور کند. 
هم اکنون شاخص بورس کمتر از 30هزار واحد برای 
عبور از این محدوده فاصله دارد. تحلیلگران تکنیکی 
بر این باورند که چنانچه شاخص بورس بتواند از این 
محدوده عبور کند، ســرعت رشــد شاخص بورس 
بیشتر خواهد شــد و می تواند حتی قله قبلی را که 
مرداد ماه 1399در محــدوده 2میلیون و 100هزار 

واحد بود، فتح کند.

ضرورت هدایت نقدینگی به سمت بورس
تحلیلگران بر این باورند که متغیرهای اقتصاد کلان 
ازجمله افزایش سود تورمی شرکت های بورس و رشد 
نرخ ارز احتمال صعود شاخص بورس را بالا برده است. 
با این حال برخی عوامل از جمله احتمال افزایش نرخ 
بهره و ابهام در مورد پرونده هسته ای، نوعی تردید در 
میان ســرمایه گذاران ایجاد کرده است؛ با این حال 
اغلب تحلیلگران اعتقاد دارند؛ در شرایط فعلی که 
نقدینگی در حال رشد اســت، دولت چاره ای ندارد 
جز اینکه نقدینگی را به سمت بازارسرمایه که یک 
بازار مولد اســت هدایت کند و مانع از آن شود که 

نقدینگی به ســمت بازارهای تورم زا ازجمله طلا و 
ارز حرکت کند.

مجتبی شهبازی، کارشناس بازارسرمایه در این باره 
می گوید: هم اکنون با توجه به شــرایط بازار سکه و 
اوراق مبتنی بر طلا و بازار ارزهای خارجی نقدینگی 
عمدتاً در این 2 بازار در حرکت اســت. این عوامل 
سبب شده تا پول از بازارهایی مانند مسکن و بورس 

به سمت این بازارها کوچ کند.
حسن  رضایی پور، کارشناس بازارسرمایه در این باره 
گفت: براســاس قانون تعادل بازارها، اگر افزایش یا 
کاهش در یک بازار رخ دهد، در سایر بازارها هم شاهد 
این فراز و فرود خواهیم بود . البته میزان افزایش یا 
کاهش هر بازار با توجه به نقدشوندگی و ریسک های 

آن بازار متفاوت خواهد بود.
او می افزایــد: در گذشــته بــا توجــه بــه این که 
نقدشوندگی بازار ارز و طلا بیش از سایر بازارها بود، 
هر اتفاقی به ســرعت این 2 بازار را تحت تأثیر خود 
قرار می داد و پس از بازار ارز و طلا با یک وقفه زمانی، 
بازار مسکن و بازار خودرو هم نســبت به رویدادها 
واکنش نشــان می دادند و در نهایت بعــد از ایجاد 

اطمینان نســبی، بازار ســرمایه حرکت می کرد. با 
توجه به همین قانون، در 10 سال گذشته شاهد رشد 
همگن تمام بازارها بوده ایم. او درباره نزول هایی که 
در چند هفته گذشته در بازار سهام رخ داد می گوید: 
سرمایه گذارانی که این روزها نسبت به رشد نکردن 
بازار سرمایه گلایه دارند یا معتقدند با سرمایه گذاری 
در این بازار از رشد سایر بازارها جا مانده اند، احتمالا 
نگاه کوتاه مدت به بازار سرمایه داشته یا در روزهای 
اوج بازار سرمایه وارد این بازار شده اند. اما به صورت 
کلی تمام آمار و نمودار ها نشان می دهد در بلندمدت 

بازار سرمایه خود را به سایر بازارها رسانده است.
مهدی مدنی، کارشــناس بازار ســرمایه نیز درباره 
آینده شاخص بورس می گوید: به هرحال انتظار دارم 
بازار در میان مدت، شاید تا پایان تابستان به محدوده 
1.۸ میلیون واحدی برســد. امــا مهم ترین خبری 
که این روز ها بر بازار سایه انداخته و روند معاملات 
را تحت تأثیر خود قرار می دهد، مســئله مذاکرات 
هســته ای اســت که هم اکنون کســی نمی تواند 
به طور دقیق پیش بینی کند که سرنوشــت آن چه 

خواهد شد.

صعود پر قدرت بورس
ارزش کل بازار سهام در مبادلات دیروز 172هزار میلیارد تومان افزایش یافت
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نقشه مصرف آب در پایتخت
تهران رکورددار مصرف آب در کشور است و برای پایداری شــبکه توزیع آب، شهروندان باید مطابق با 

اطلاع رسانی های وزارت نیرو نسبت به مدیریت مصرف اقدام کنند.

 مصرف روزانه آب
در پایتخت

3.543.000
مترمکعب

تغییر نسبت به 
سال قبل

12
درصد

630.000.000
مترمکعب

-22
درصد

 بارندگی سدهای
5گانه تهران

 -20.35
درصد

180
میلی متر

 ذخایر سدهای
5گانه استان

تغییر نسبت به 
سال قبل
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 سرشماری مهاجران افغانستانی از ۲۰اردیبهشت ماه 
آغاز شــد و با اســتقبالی که از این طرح شده است، 
به نظر می رسد حداقل تا اول تیرماه ادامه داشته باشد. 
به گفته معاون امنیتی و انتظامی وزارت کشور تاکنون 
یک میلیون و نیم مهاجر افغانســتانی غیرمجاز فاقد 
اقامت در این طرح سرشماری شرکت کرده اند و قرار 
است تعداد دفاتر پیشخوان دولت از یک هزار و ۷۰۰ 
عدد هم بیشتر شود. وعده ای که به این مهاجران داده 
شده این است که قرار است با این کارت ها به مهاجران 
افغانستانی خدمات رفاهی ارائه  شود؛ یعنی آنها پس از 
این بتوانند با این اقامت یارانه سهمیه آرد، حق تحصیل، 
اشتغال و خرید مسکن داشته باشند و در ایران به صورت 
قانونی زندگی کنند. اما آیا این یک آرزوست یا به واقع 
قابل حق و تحقق است. در این صف ها چه خبر است و 

مشکلات قانونی در این میان چیست؟

در دفاتر پیشخوان دولت چه خبر است؟
سرشماری مهاجران بدون مدرک، مدتی است که در 
دفاتر پیشخوان دولت اجرایی شده است، اما آیا اجرای 
این طرح می تواند برنامه ریزی دقیق تری را برای حل 
مشــکلات متعدد مهاجران به همراه داشته باشد؟ 
صف های طولانی مهاجرانــی که برای دریافت کارت 
اقامت خود مقابل دفاتر پیشخوان دولت تشکیل شده تا 
پاسی از شب ادامه دارد و به دلیل مشغله کاری کارگران 
افغانستانی حتی عصرها و شب ها این صف ها طویل تر 
می شود. بعضی از دفاتر که وظیفه ثبت نام مهاجران را 
بر عهده دارند، از ساعت ۷ تا ۲۳ و حتی بعضی روزها تا 
بامداد پاسخگوی مهاجران هستند. در همه سنین در 
این صف ها با نوبت منتظرند تا بتوانند مدارک شان را 

برای این کارت اقامتی ارائه کنند.
یکی از این افراد می گوید که در روز تعطیلش به این 
دفتر آمده چون هر روز از صبح تا شب سر کار است 

و فرصت نمی کند برای گرفتن این کارت اقدام کند. 
فرزاد، کارگر یک فست فود در یکی از محله های تهران 
است. او می گوید سال هاســت به طریقی توانسته 
در ایران بماند، اما چون مدیر فســت فود به او اصرار 
می کند که باید کارت بهداشــت تهیــه کند، حالا 
مجبور به گرفتن این اوراق شناسایی شده است. یکی 
دیگر از مهاجرانی که کار خود را انجام داده می گوید 
برادرش کارگر ساختمان است و نمی تواند مرخصی 
بگیرد. در این صف ها یکی برای اینکه بتواند فرزندش 
را به راحتی در مدرسه ثبت نام کند همراه همسرش 
ایستاده و یکی دیگر ســرایدار ساختمانی است که 
کارفرمایش شــرط کرده برای ادامه کار باید کارت 
اقامت دریافت کند. احمد که آمده سر و گوشی آب 
دهد، می گوید: به نظرم همه اینها به خاطر آن است 
که ما را برگردانند. من خیلی ها را می شناســم که 
نمی خواهند کارت بگیرند؛ چون می ترسند مجبور 

به خروج از کشور شوند. 
بعضی با شناسنامه و بعضی فقط با تصویری که خانواده 
برایشان ارسال کرده راهی دفاتر پیشخوان شده اند. با 
توجه به حجم جمعیت به نظر تعداد دفاتری که به این 
کار اختصاص داده شده هنوز اندک است و باید بر تعداد 
آنها افزوده شود. دفاتر خدمات الکترونیک کارت اقامت 
در هر منطقه یک یا ۲دفتر است؛ به همین دلیل هم 

صف ها طولانی و طولانی تر می شود.

مهاجران به سرشماری امیدوارند؟
به نظر می رســد سرشــماری و فراخــوان مهاجران 
افغانســتانی از سوی وزارت کشــور، مقدمه ای برای 
برنامه ریزی دقیق تر در راســتای مدیریت و مسائل 
مربوط به مهاجران، به ویژه برنامه های اقتصادی این 
حوزه است. ثبت نام برای طرح سرشماری برای ۳گروه 
واجدین شرایط در حال انجام است؛ گروه اول دارندگان 
باز سرشماری شوندگان هستند که برگه سرشماری 
ســال ۱۳۹۸-۱۳۹۵ را دریافت کرده اند، گروه دوم 
اتباع افغانســتانی بدون مدرک هستند که پیش تر 
معرفی نامه واکســن خود را از دفاتر کفالت دریافت 

کرده اند و در طرح سرشماری ســال ۱۳۹۸ -۱۳۹۵ 
شرکت نکرده اند و دسته سوم نیز اتباع افغانستانی بدون 
مدرک هستند که در هیچ کدام از طرح های سرشماری 
و واکسیناسیون شرکت نکرده اند. نویده که در حوزه 
مربوط به مهاجران افغانستانی فعال است در این باره 
می گوید: »نباید نسبت به این طرح امیدهای اشتباهی 
در میان مهاجران شکل بگیرد. این سرشماری فقط 
برای به دست آوردن آمار و شاید جلب نظر سازمان های 
بین المللی به ایران درباره پذیرش مهاجران افغانستانی 
است که شــاید نفع اقتصادی نیز داشته باشد. جنبه 
مثبت این طرح آن است که با این سرشماری بتوانند 
رفت وآمدهای ناامن را کنترل و از ورود گروه های خاص 
به ایران جلوگیری کنند. از سویی در تقابل با این تصور 
که هر جرمی به راحتی مهاجران را هدف قرار می دهد، 
با این سرشماری و به دســت آوردن اطلاعات پایه، از 
این پس راحت تر مورد بررسی قرار مي گیرند.« او به 
وضعیت خود اشاره کرده و می گوید با اینکه در ایران 
متولد شده و پدرش 4۰سال اســت در ایران زندگی 
می کند، هنوز برای کمترین حقوق مدنی با مشکلاتی 
روبه رو اســت: »من با اینکه کارت آمایش دارم هنوز 
نمی توانم یک ســیم کارت به نام خودم داشته باشم. 
چطور برای مهاجران تازه رســیده و با چه هدفی قرار 
است امکانات خاص اقامتی درنظر گرفته شود. قوانین 
درباره گواهی نامه نیز با همان شمایل یک دهه پیش 
پا برجاست. از ســویی قوانین مهاجران افغانستان در 
ایران برای ۵۰سال و شاید پیش تر از آن است. فرزندان 
مهاجران گرجی در ایران به راحتی  از شناسنامه ایرانی 
برخوردارند؛ درحالی که کودکان افغانســتانی از این 

امکان بهره مند نیستند.«
این فعال امور مهاجران می گوید که این برگه ها ۳ماهه 
صادر شــده و باید این رویه چند ماه بعد دوباره تکرار 
شود. از سویی کسانی که برای خرید سیم کارت اقدام 
کرده اند مورد سوء استفاده کافی نت ها و... قرار گرفته اند؛ 
چون به شکل خودسرانه اعلام کرده بودند که قادرند 
این خریدها و امکانات را برای مهاجران ایجاد کنند. 
او معتقد است بهتر است در قوانین مربوط به مهاجران 

بازنگری شــود؛ مثلا قوانین مربوط به شناســنامه 
کودکانی که پدر یا مادر افغانســتانی دارند، حل شود 
یا افرادی که در این کشور به دنیا آمده اند باید شهروند 
این کشور باشند. با توجه به این حقوق شهروندی باقی 

مسائل نیز کم کم حل خواهد شد.

قوانین باید بازنگری شود
نعمت احمدی، حقوقدان درباره مشکلات مهاجران 
می گوید:  »بسیاری از فرزندان این خاک در کشورهای 
دیگر با کمترین سالِ ســکونت، کارت های اقامت و 
شــهروندی دریافت می کنند، اما در ایران کارگرانی 
فعالیت دارند که با وجود مادر ایرانی و با توجه به اینکه 
خودشان در ایران متولد شده اند هنوز مشکلات زیادی 
دارند. یعنی این افراد نه تنها نمی توانند حساب و کارت 
بانکی داشته باشند، بلکه از داشــتن تلفن همراه و... 
هم بی بهره هستند؛   بنابراین خلأ های قانونی درباره 
مهاجران خصوصــا در دوره ای که رفــت و آمد بین 
کشورها بیش از گذشته شده است، قابل درک نیست.« 
او می گوید که قوانین مربوط به تابعیت مربوط به سال 
۱۳۰۷و قوانین مدنی آن مربوط به سال ۱۳۱4است؛ 
بنابراین برای تغییر وضعیت مهاجــران در ابتدا باید 
نسبت به قوانین بازنگری شود: »این وضعیت درباره 
ایرانی هایی که تابعیت خارجــی گرفته اند )تابعیت 
مضاعف( نیز صادق اســت؛ چه افرادی کــه از ایران 
مهاجرت کرده و چه آن دســت که به ایران مهاجرت 
می کنند دچار مشکلات قانونی هستند. اگر دستور 
مقام معظم رهبری درباره تحصیل کودکان صادر نشده 
بود، این مهاجران در آن باره نیز هنوز با مشکل مواجه 
بودند.« احمدی معتقد اســت که طرح سرشماری 
مهاجران یک فایده بزرگ برای کشور داشته و آن هم 
مسئله ای است که مربوط به شناسایی و هویت این افراد 
می شود: »شخصی که امروز با یک نام و مشخصات در 
کنار شما فعالیت می کند، سال بعد ممکن است با نشان 
و نامی دیگر ظاهر  شود؛ از این رو با کنترل آمایشی میزان 
تخلفات کاهش یافته و میزان امکانات و سهمیه استانی 

و محله ای نیز تغییر خواهد کرد.«

مهاجران در صف های بیم و امید
سرشماری افغانستانی ها در پیشخوان های دولتی چگونه دنبال می شود؟

نگار حسینخانیگزارش
روزنامه نگار

چرا 5هزار پرستار اخراج شدند؟
معاون پرستاری وزارت بهداشت در توضیح ماجرای اخراج ۵هزار 
پرستار، اعلام کرد این افراد نیروهای طرحی هستند که دوره شان 
تمام شده و دیگر با آنها قرارداد تمدید نشده است. عباس عبادی 
تأکید کرد برای این افراد براساس قانون اقدام شده و هیچ کوتاهی 
از سوی دانشگاه های علوم پزشکی صورت نگرفته است. واکنش 
معاون پرستاری وزارت بهداشــت به صحبت های اخیر  رئیس 
سازمان نظام پرستاری است. محمد میرزابیگی، سیزدهم خرداد 
اعلام کرد که با فروکش کردن کرونا، ۵هزار نیروی پرستار از مراکز 
درمانی تعدیل شده اند. او همان موقع از مسئولان خواست تا این 
پرستاران بدون آزمون، استخدام وزارت بهداشت شوند: »مراکز 
درمانی به حداقل ۱۰۰هزار نیرو نیــاز دارند، تعدیل این نیروها، 
منجر به آسیب  به مراکز درمانی می شود.« میرزابیگی روز گذشته 
هم به خبرگزاری مهر اعلام کرد برخی از پرستاران اخراج شده، 
زوج هستند که هر دو با هم اخراج شده اند؛ این رفتار بی اخلاقی 
و بی عدالتی است؛ آن هم در شرایطی که در دوران کرونا، ۲۰۹نفر 
از گروه پرستاری شهید شــدند، از میان آنها ۱۵۹نفر پرستاران 

دانشگاهی بودند.
وزارت بهداشت ، مدت هاســت که در انتظار صدور مجوز جذب 
۱۰۰هزار نیرو از سوی سازمان امور اســتخدامی کشور و ستاد 
ملی مقابله با کروناست. معاون پرســتاری وزارت بهداشت روز 
گذشته اعلام کرد حدود ۱۷درصد از پرستاران موجود همکاران 
طرحی و تمدید طرح و  ۵4 درصد پرستاران رسمی که از میان 
آنها  4۷درصد  طرحی و شرکتی هســتند؛ از این رو درخواست 
تبدیل وضعیت یا استخدام داده شده است. براساس اعلام عباس 
عبادی به ایرنا، اکنون ۱۶ هزار پرستار طرحی در بیمارستان ها 
مشغول به کار هستند و ۸ هزار پرستار طرحی دیگر فعالیتشان 
تمدید شده است. ۸ هزار پرستار طرحی دیگر در ۲ ماه آینده در 
بیمارستان ها مشغول به کار می شوند که باید پس از پایان یافتن 
طرحشان بیمارستان محل کار خود را ترک کنند. به گفته او، ۶۶ 
هزار نفر از گروه پزشکی براســاس مجوز از سازمان استخدامی 
کشور امسال جذب می شوند، 4۰ تا 4۵درصد از ظرفیت استخدام 
ویژه پرستاران هستند و پرســتارانی که در دوران کرونا فعالیت 
داشتند هم ۲۰امتیاز در آزمون استخدامی به آنها تعلق می گیرد. 
خانه پرستار از همان ابتدا با سیاست وزارت بهداشت برای جذب 
موقت پرستاران، مخالف بود. مخالفت آنها زمانی به اوج رسید که 
پرســتارانی که تنها برای ۸۹روز به کار گرفته شده بودند، پس از 
کم شدن موارد ابتلا به کرونا، به تدریج عذرشان خواسته می شد. 
حالا هم محمد شــریفی مقدم، دبیرکل خانه پرستار با اشاره به 
مواضع این نهاد صنفی به همشهری می گوید: »این ۵هزار نفری 
که اخراج شده اند، پرستاران طرحی اند که پس از پایان طرح شان، 
دیگر با آنها قراردادی تمدید نشد؛ این در حالی است که قرارداد 
آنها با وجود پایان طرح به دلیل قرار داشتن در بحران کرونا، هر ۳ماه 
تمدید می شد، اما حالا با فروکش کردن کرونا، به آنها اعلام شده 
که دیگر به حضورشان نیازي نیست.« براساس اعلام شریفی مقدم، 
در اوایل شیوع کرونا، میزان مراجعه به بیمارستان ها بسیار بالا بود و 
وزارت بهداشت طی فراخوانی اقدام به جذب نیرو کرد. این نیروها 
۸۹روزه بودند و با توجه بــه اینکه کرونا طی ۳ماه فروکش نکرد، 
قراردادشــان به طور مداوم تمدید می شد. همان موقع هم خانه 
پرستار با این قراردادها موافق نبود، اما بسیاری از پرستاران شرکتی 
یا حتی پرستاران بخش خصوصی که اوضاع استخدامی خوبی 
نداشــتند، با این وعده که بعد از کرونا، با آنها قرارداد استخدامی 
منعقد می شود، جذب این فراخوان شدند، اما در نهایت با خیلی از 
آنها قطع همکاری شد. دبیرکل خانه پرستار با اعلام اینکه به استناد 
صحبت های معاون پرستاری وزارت بهداشت، اقدام غیرقانونی 
برای این ۵هزار نفر صورت نگرفته است، می گوید: »درست است 
که از نظر قانونی تخلفی صورت نگرفته، اما از نظر اخلاقی این اقدام 
درست نیست؛ آن هم در شرایطی که مراکز درمانی با کمبود نیرو 
مواجهند.« براساس اعلام او، پرستاران در دوران بحران، جان بر کف 
بودند، با اقدامات آنها بود که بیماران نجات پیدا می کردند، اما حالا 
که دیگر نیاز به آنها کمتر شده، درست نیست که با آنها خداحافظی 
شود. به نظر می رسد وزارت بهداشت اقدامات کادر درمان در دوران 

کرونا را فراموش کرده است. 

علی اصغر بیات
رئیس کانون عالی بازنشستگان 

تامین اجتماعی 
بازنشســتگان تامین اجتماعــی تغییــر در 
مصوبات شورای عالی کار و رویه های قانونی 
تعیین میزان افزایش حقوق بازنشستگان 
را مغایــر با قانــون می داننــد. مصوبــه اخیر 
هیــأت دولــت درخصــوص نحــوه افزایــش 
حقوق مســتمری بگیران غیرحداقل بگیر، 
نگرانی ها و دغدغه های زیادی حتی از سوی 
نمایندگان مجلس شورای اسلامی به همراه 

داشته است. / مهر

عبدالرسول پورعباس
رئیس سازمان سنجش آموزش کشور 
گزارش هایــی از تخلفــات در آزمــون 
آیلتــس اعــلام شــده، از ایــن رو لازم 
اســت مراکز برگزاری آزمــون آیلتس با 
تعامل با یکدیگر شورای اعتبارسنجی 
و سیاســتگذاری را طراحــی کــرده و بــه 
مرحله اجرا درآورند. ســازمان سنجش 
هم با افزایش نظارت بر فرایند برگزاری 
آزمــون آیلتــس، آمادگــی همــکاری بــا 
وزارت کشور، نیروی انتظامی و سازمان 

ثبت احوال را دارد./ ایلنا

بابک قانعی
مدیردفتر نظارت بر مراکز غیردولتی 

بهزیستی
مراکز نگهداری سالمند، معلول، معتاد و 
بیمار روانی درصورتی که تخلفی در حوزه 
فوت و ضرب و شتم داشته باشند یا اینکه 
تخلف آنهــا افــکار عمومــی را جریحــه دار 
کنــد، فراینــد تذکر طی نمی شــود و راســا 
تعطیل می شــوند. اخیــرا 10مــورد تخلف 
ازجملــه مــواردی از ضــرب و شــتم و فوت 

مددجو گزارش شده است. /ایرنا

مددجویان کمیتــه امداد و بهزیســتی 
جــزو دهک درآمــدی 4 به بالا هســتند 
و 20درصــد متعلق بــه دهک های یک 

تا 3.

80
درصد

نفــر تعــداد کــودکان کار جهــان پــس از 
شیوع کووید-19 است، هزاران کودک نیز 
به علت دشوارتر شدن وضعیت اقتصادی 
خانواده ها به شکل غیررسمی در بازار کار 

استثمار می شوند.

160
میلیون

دانش آمــوز اســتثنایی تحــت پوشــش 
کمیتــه امــداد قــرار دارنــد. همچنیــن از 
۷۶هزار نفر دانش آمــوزی که در مدارس 
اســتثنایی هســتند، 3۷هــزار نفــر تحت 
پوشــش بیمه ســلامت قرار دارند و بقیه 
تحــت پوشــش و حمایــت بیمــه تامیــن 

اجتماعی یا کمیته امدادند.

7
هزار

نفر در ســال گذشــته بــرای اهــدای خون 
اقــدام کردنــد کــه از ایــن تعــداد نزدیــک 
بــه 2میلیون نفــر موفق بــه اهــدای خون 
شــدند. قرار اســت تا پایان ســال، تعداد 
اهداکنندگان خون به 2میلیون و500هزار 

نفر برسد.

2
ميليون

نقل قول 

عدد خبر

سلامت
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سرنوشت عجيب پسر گمشده
»20روز همه جــا را برای 
پیدا کــردن بــرادرزاده ام 
زیرپا گذاشــتم تــا اینکه 
فهمیــدم مــردی او را به 
خانه اش برده اســت.« این 
حرف های عمــوی فیاض، 
کودک 10ساله اي است که 
از حدود 3هفته قبل به طرز 

عجیبی گم شده بود. 
به گزارش همشهری، پسر 10ســاله که فیاض احمدی نام 
دارد و از مهاجران افغان اســت از حدود 4ماه قبل همراه با 
عمویش برای زندگی به تهران آمد. پــدر او مدتی قبل در 
جنگ با طالبان جانش را از دست داد و مادرش نیز در جریان 
یک حادثه از بلندی سقوط کرد و جان باخت. در این شرایط 
بود که سرپرستی فیاض به عمویش سپرده شد و او فیاض را 
همراه همسر و دختر 2ساله خودش به ایران آورد. این مرد 
که سرایدار یک ساختمان در منطقه شمیران نو است همه 
تلاشش را انجام می داد تا برادرزاده اش زندگی خوبی داشته 
باشــد اما حدود 20روز قبل وقتی فیاض برای بازی از خانه 

بیرون رفت، دیگر برنگشت.
عمویش که نگران فیاض شده بود با عجله خودش را به پارک 
رساند اما هیچ کدام از بچه ها آنجا نبودند. او هرچه صبر کرد 
خبری از برادرزاده اش نشــد و به ناچار نــزد پلیس رفت و 
کمک خواست. این مرد مشخصات برادرزاده 10ساله اش را 
در اختیار مأموران قرار داد و برای پیدا کردن او درخواست 
کمک کرد. از آن روز نام و مشــخصات فیاض در بین افراد 
مفقود شــده قرار گرفت. تلاش ها برای پیدا کردن فیاض 
حدود 20روز طول کشید تا اینکه چند روز قبل عموی فیاض 
فهمید که بــرادرزاده اش در خانه مردی زندگی می کند. به 
همین دلیل برای پس گرفتن فیــاض راهی پلیس آگاهی 
تهران شد و ماجرا را شرح داد. عموی فیاض که علی محمد 
احمدی نام دارد در این باره به همشــهری می گوید: آنطور 
که فهمیدم مردی که در شرق تهران مغازه و وضعیت مالی 
خوبی دارد برادرزاده ام را در خیابان دیده و با وعده و وعید او 
را به خانه اش برده است. او به فیاض گفته بود که من فرزند 
ندارم و تو بیا فرزندم بشو و فیاض هم که بچه است و خوب و 
بد را به درستی تشخیص نمی دهد فریبش را خورده و با او به 

خانه اش رفته بود و در این مدت آنجا بود.
عموی فیاض در ادامه می گوید: ظاهرا این مرد وقتی عکس 
فیاض را در روزنامه دیده خودش او را نزد پلیس برده و ماجرا 
را تعریف کرده است. او حرف هایی را به برادرزاده ام یاد داده 
بود که به مأموران بگوید. مثلا اینکه من او را وادار می کنم 
که کار کند و پول هایــش را از او می گیرم. یــا اینکه من با 
برادرزاده ام بدرفتاری می کنم. اما خدا شاهد است که همه 
این حرف ها دروغ است. بعد از فوت برادرم و همسرش فیاض 
و خواهر و برادرش که خیلی کوچک هســتند یتیم شدند. 
مادرم از آنها نگهداری می کند و سرپرستی فیاض هم به من 
سپرده شد تا او را بزرگ کنم. او دست من امانت است و حالا 

نمی دانم چه کار کنم. 

سرقت 3/5کيلو طلا برای فرار از 
ازدواج اجباری

دختر 17ســاله افغان برای فرار از ازدواج اجباری با سرقت 
3.5کیلو طلاهای پدر و مادرش از خانه گریخت اما چند روز 

بعد به دام یک زورگیر بی رحم گرفتار شد. 
به گزارش همشهری، حدود 2هفته قبل خانواده یک دختر 
نوجوان افغان به اداره پلیس تهــران رفتند و خبر از ناپدید 
شدن دخترشان دادند. آنها گفتند که دخترشان قرار بوده 
به زودی پای سفر عقد بنشیند اما به طور ناگهانی ناپدید شده 
و به نظر می رسد از خانه فرار کرده باشد. آنها توضیح دادند: 
مدتی قبل یکی از همشهریان ما به خواستگاری دخترمان 
آمد و قرار عقد را تعیین کردیــم اما دخترمان راضی به این 
ازدواج نبود و نمی خواست با خواستگارش ازدواج کند. همین 
مسئله باعث شــده بود تا میان او و ما اختلاف و کشمکش 
به وجود بیاید. تا اینکه درنهایت دخترمان راضی به ازدواج 
شد اما پیش از عقد یکباره ناپدید شد. ما احتمال می دهیم 
که او برای فرار از ازدواج تصمیم به فرار از خانه گرفته باشد 
اما وقتی متوجه شــدیم تمام طــلا و جواهراتی که در این 
سال ها خریده بودیم سرقت شده، شکمان به یقین تبدیل 
شد که او با سرقت همه طلاها که حدود 3کیلو و نیم بود از 

خانه فرار کرده است.
با اظهارات این خانواده پرونده ای در شعبه هشتم دادسرای 
جنایی تهران تشکیل شد و مأموران با دستور قاضی محمد 
امین تقویان، تحقیقات برای یافتن دختر 17ســاله را آغاز 
کردند تا اینکه بعد از گذشــت حــدود 2 هفته وی به خانه 
برگشت. او که به شدت نادم و پشیمان بود به سرقت طلاها 
اعتراف کرد اما مدعی شد که همه طلاها را از او دزدیده اند. 
وی روز گذشته با حضور در دادسرا به بازپرس پرونده گفت:  
من نمی خواستم به ازدواج اجباری تن بدهم. از سوی دیگر 
به تازگی در فضای مجازی با دختری به نام مینا آشنا شده 
بودم و او وقتی متوجه شد که خانواده ام قصد دارند به اجبار 
مرا به خانه بخت بفرستند پیشــنهاد فرار از خانه را داد. اما 
گفت باید پول همراهم باشد و من همه طلاهای پدر و مادرم 
را دزدیدم و شبانه از خانه فرارکردم. چند روزی به خانه مینا 
و چند روزی را هم به خانه زنی جوان رفتم اما روز حادثه مینا 
به من زنگ زد و خواســت به خانه اش بروم و پیش او بمانم. 
درحالی که طلاها همراهم بــود به خانه مینا رفتم اما داخل 
آسانسور مردی که ماسک به صورت داشت با چاقو به سمتم 
حمله کرد. او با دســته چاقو ضربه ای به سرم زد که دچار 
سرگیجه شدیدی شدم و بعد با تهدید کیفم را که داخل آنها 
طلاها بود سرقت کرد. من هم ناچار شدم نادم و پشیمان به 
خانه برگردم و حالا به دادسرا آمده ام که از مینا شکایت کنم. 
من به او مشکوک هســتم و تصور می کنم وی با همدستی 

پسر موردعلاقه اش نقشه سرقت طلاهایم را کشیده اند. 
با شکایت این دختر نوجوان،  تحقیقات در این پرونده آغاز و 
بازپرس دستور بازداشت مینا و پسرموردعلاقه اش را صادر 

کرد تا اسرار این سرقت فاش شود.

عمو یحیی، قهوه چی محبوب سلبریتی ها و چهره های 
معروف که با گذشت خانواده مقتول از قصاص گریخته 
بود، عصر یکشــنبه گذشــته از زندان آزاد شد. او حالا 
زندگی  اش را مدیون بزرگ منشی خانواده مقتول و البته تلاش خیرانی 
است که 2سال کوشیدند تا با گرفتن رضایت اولیای دم، مانع از قصاص مرد 

سالخورده ای شوند که از ارتکاب جنایت نادم و پشیمان بود.
به گزارش همشــهری، عمو یحیی و قهوه خانه معروف او در دربند برای 
خیلی از بازیگران و چهره های معروف شناخته شده و سال ها پاتوقی برای 
تفریح و خوردن یک صبحانه دل انگیز بود. اما شهریور سال 98 حادثه ای 
خبری در رسانه ها منتشر شد که خیلی ها را شوکه کرد؛ خبری که نشان 
می   داد قهوه چی معروف و آرام دربند در جریان درگیری با شریکش با ضربه 
چاقو او را به قتل رسانده است. پس از این اتفاق بود که عمو یحیی قهوه چی 
به اتهام قتل عمد دستگیر و درحالی که خودش هم کاملا در شوک بود، به 
قتل شریکش اعتراف کرد. او می گفت: من و مقتول حدود 40سال با هم 
دوست و همکار بودیم. رفت وآمد خانوادگی داشتیم و خانواده اش به من 
خیلی لطف داشتند و اصلا نمی دانم چه شد که در یک لحظه عصبانیت 
کنترلم را از دســت دادم و با چاقو به او ضربه زدم. شواهد از این حکایت 
داشت که درگیری قاتل و مقتول بر سر سرقفلی همان قهوه خانه معروف 
بوده است. اما هر چه بود، نتیجه  این عصبانیت نه تنها جان مقتول را گرفته 
 و خانواده او را داغدار کرده بود، که خانواده دیگری)خانواده قاتل( را هم به 
ورطه فروپاشی کشانده بود. عمو یحیی مدتی بعد در دادگاه محاکمه و با 
اصرار خانواده مقتول به قصاص محکوم شد؛ حکمی که دیوان عالی کشور 
هم مهر تأیید به آن زد و این یعنی تنها راه نجات قهوه چی ســالخورده از 

قصاص، گذشت خانواده مقتول است.

ورود خيرین به پرونده 
خانواده عمو در شوک بودند. خانواده ای که ده ها سال با آبرو زندگی کرده 
بودند، حالا بر ســر یک لحظه عصبانیت عمو یحیی در خطر بزرگ ترین 
مجازات قرار داشتند؛ قصاص سرپرســت خانواده. در این شرایط بود که 
دختر بزرگ او به تکاپو افتاد تا هر طوری شده رضایت خانواده مقتول را 
بگیرد. اما او به تنهایی نتوانســت کاری از پیش ببرد و به همین دلیل دل 
به کمک خیرین بست. مهدی شهرابی، یکی از خیرین پایتخت است که 

ســابقه گرفتن رضایت برای قاتلان زیادی را دارد که ناخواسته و در اوج 
عصبانیت دست به جنایت زده  و از کرده خود به شدت نادم و پشیمان بودند. 
او که خودش هم از مشتریان قهوه خانه معروف عمو یحیی بود، در گفت وگو 
با همشــهری می گوید: من و یکی دیگر از خیرین به نام ســیدمصطفی 
اصغری از طریق دختر عمو یحیی در جریان وضعیت پرونده و خانواده آنها 
قرار گرفتیم. وقتی پرونده را مطالعه کردیم، متوجه شدیم که همه  چیز بر 
اثر یک لحظه عصبانیت رخ داده است. عمو یحیی مردی بود که بیش از 
40سال خانواده اش را با شرافت و آبرو حفظ کرده بود و حالا این خانواده 

در معرض فروپاشی بود.
او ادامه می  دهد: در این سال هایی که برای نجات قاتلانی که به خاطر یک 

اشتباه و یک لحظه عصبانیت دســت به جنایت زده اند فعالیت می کنم، 
به خوبی متوجه شده ام که جنایت، سن و ســال نمی شناسد. هر انسانی 
در هر سنی در معرض خطر است. فقط کافی است یک لحظه خشمت را 
کنترل نکنی و یک لحظه دچار اشــتباه شوی تا خدای ناکرده در جریان 
یک درگیری هولناک ترین حادثه را )قتــل( رقم بزنی. عمو یحیی هم از 
این دسته افراد بود که حالا به خاطر اشــتباهی که کرده بود، خودش را 
نمی بخشید. شهرابی می گوید: با همکاری واحد صلح و سازش دادسرای 
جنایی تهران تلاش برای گرفتن رضایت خانواده مقتول را آغاز کردیم. 
هر بار که برای مذاکره به خانه آنها می رفتیــم، محترمانه و بزرگوارانه 
برخورد می کردند. آنها عمو یحیی را کاملا می شناختند و حتی برای او 
احترام قائل بودند اما حادثه ای که رخ داده بود، چنان غمی در دلشــان 
گذاشــته بود که چیزی جز قصاص نمی خواســتند. حق هم داشتند. 
سرپرســت خانواده  شــان را از دســت داده بودند و همه اینها به دلیل 
اشتباهی رخ داده بود که قاتل مرتکب شــده بود. با این حال دست از 
تلاش برنداشتیم و در این 2سالی که گذشت، آنقدر رفتیم و آمدیم که 
در نهایت خدا کمکمان کرد و دلشان نرم شد و حاضر به گذشت شدند. 
خانواده مقتول همین یک ماه پیش بود که حاضر شدند از قصاص قاتل 
بگذرند. آنها با حضور در دادســرای جنایی تهران قاتل را بخشیدند اما 
هنوز عمویحیی 73ساله در زندان بود و باید از لحاظ جنبه عمومی جرم 
محاکمه می شد؛ اتفاقی که چند روز پیش رخ داد و با توجه به اینکه وی 
حدود 3سال در زندان بود، هیچ سابقه کیفری نداشت، خانواده مقتول 
بی قید و شرط گذشــت کرده بودند و از طرفی خودش نادم و پشیمان 
بود، ایامی را که در حبس گذرانــده بود به عنوان مجازات درنظر گرفته 
شد و به این ترتیب او عصر یکشنبه از زندان آزاد شد. به گفته شهرابی، 
لطف خدا بود که باعث شد دل خانواده مقتول نرم و آنها حاضر به گذشت 
شوند. حالا و پس از آزادی عمو یحیی، از آنجا که وی هیچ منبع درآمدی 
ندارد قرار اســت برای او مغازه ای تهیه کنیم تا وی بتواند قهوه خانه و 
دیزی سرای خودش را راه اندازی کند و بقیه عمرش را در کنار خانواده اش 
سپری کند. این خیر تهرانی معتقد است که ریشه اصلی بسیاری از جنایات 
ناخواسته ای که در کشور رخ می دهد، خشم آنی و عدم توانایی در کنترل 
آن است و اگر افراد یاد بگیرند که چطور خشم خود را کنترل کنند، آمار 

جنایت در کشورمان با کاهش چشمگیری روبه رو خواهد شد.

قهوه چی معروف از زندان آزاد شد

جاده بندری جاسک به چابهار فقط اسمش جاده است
جاده بندری جاســک به چابهار در بسیاری از قسمت ها خاکی 
است، در طول مســیر پمپ بنزینی وجود ندارد، رادیو و تلفن 
همراه در این جاده آنتن نمی دهد و در مسیر هیچ پایگاه امدادی 
و اورژانسی یا پلیس دیده نمی شود. از علائم راهنمایی و رانندگی 
هم خبری نیست. هوای بســیار گرم هم بعضا مسائلی را رقم 
می زند که در جاده هیچ فریادرسی نیست. اگر اسم این مسیر 
جاده است یکسری امکانات برایش درنظر بگیرند،  اگر نه اجازه 

ندهند خودروها در آن تردد کنند تا جلوی حوادث گرفته شود.
بدری از جاسک

وام ودیعه مسکن 1401به چه کسانی می رسد؟
پارسال اعلام کردند برای وام ودیعه مسکن مخصوص مستأجران 
باید کد رهگیری دریافت کرد. مستأجران به امید دریافت وام به 
ســامانه مراجعه کرده و با واریز ارقامی منتظر ماندند تا پیامک 
دریافت کننــد. صاحبخانه ها هم بــرای دادن کد رهگیری به 
مستأجران مبالغی پرداختند اما بعد از مدتی گفتند بودجه نداریم 
و پول های ثبت نامی و هزینه برای دریافت کد رهگیری بی اثر شد. 
امسال هم دوباره اعلام کردند که ثبت نام انجام شود.به محض 
دریافت پیغام واجد شرایط بودن، پیامک انتخاب بانک می آید 
و بعد از مراجعه به سامانه جامع مسکن پیغام داده می شود که 
باید تاریخ اجاره از اول فروردین سال 1401 باشد. این درصورتی 
است که اجاره نامه بنده نوعی به عنوان مستأجر از مرداد 1400 
تا مرداد 1401 هســت. حالا باید مجددا پــول واریز کنم و کد 
رهگیری بگیرم و احتمالا بعد از واریز پول هم بانک ها بودجه برای 
تسهیلات مستأجران ندارند و دوباره رقمی از جیب من و امثال 
من رفته بدون اینکه ریالی وام بگیریم! در ثانی سؤال بنده این 
است 650 هزار تومانی که من برای کد رهگیری دادم و 650هزار 
تومانی که صاحبخانه به حساب املاک واریز کرد کجا رفته اند؟ 
حبيب کاسب زاده از تهران

بيمه درمانی تأمين اجتماعی پاسخگوی هزینه های پزشکی نيست
من یک بازنشسته تأمین اجتماعی با 35سال سابقه کار هستم. 
امثال من ســال های زیادی حق بیمه پرداخت کرده ایم تا در 
دوران کهولت و بیماری، از مزایای این بیمه برخوردار باشیم 
هم اکنون نه تنها بســیاری از داروها و خدمات درمانی توسط 
تأمین اجتماعی پوشش داده نمی شود بلکه برخورد درستی 
هم در بیمارستان ها و درمانگاه ها با بیماران تحت پوشش این 
بیمه صورت نمی گیرد و اغلب با منــت با ما برخورد می کنند 
درحالی که ما از قبل و طی سال ها بیمه و حق ویزیت پزشکان 

را پرداخت کرده ایم. 
بيطرف از تهران

برای رهن و اجاره مغازه و محل کسب هم سقف قيمتی بگذارند
به عنوان یک جوان با ســرمایه اندکی از ارثیه پدرم قصد دارم 
کسب وکاری در شهرمان فردوس ایجاد کنم اما اجاره و رهن 
مغازه در این شهر سر به فلک گذاشته است. اگر کسی از قبل 
مالک بوده که ســر جایش نشســته ولی اگر کسی قرار باشد 
مغازه ای اجاره کند واقعا باید گنج قارون داشــته باشد. همه 
مصوبات اجاره ای هم برای خانه هاســت و کســی توجهی به 
اجاره های وحشــتناک مغازه ها و محل های کسب وکار ندارد. 

فکری برای ما بکنند.
زیبنده از فردوس 

خيابان های جنت آباد مرکزی نياز به رسيدگی دارند
خیابان های شهید توکلی، رســتمی و صفرخانی و همینطور 
بلوار بعثت واقع در منطقه جنت آباد مرکزی، مدت هاست که 
به طور منظم و درست نظافت نمی شود و جوی های آب آن هم 

نیاز به لایروبی دارد.
سلطانی از تهران

قوه قضایيه به دادم برسد 
2سال قبل از ســر ناچاری مقداری پول نزول کردم و خانه ام را 
در رهن گذاشتم. بعد از 4 ماه خدا خواست و پول را جور کردم و 
خواستم پول را یکجا بازگردانم که چون دلار و طلا گران شده بود 
قبول نکرد و گفت باید طلا پس بدهی که قیمت طلای مطالبه 
شده بسیار بیشتر از پول اولیه بود. هر چه کردیم تا کنون موفق 
نشده ایم و اکنون ما را از خانه بیرون کرده و به استناد اجاره نامه ای 
که دارد علیه ما حکم گرفته اســت و به تازگی نیز خانه را برای 
فروش آگهی کرده اســت! قاضی هم پیرو حکم صادر شــده و 
اعتراض ما، می گوید:»برو شکایت کن.«  جز دادگاه عدل کشورم 
به کجا می توانم شکایت کنم؟ از مسئولان ارشد قوه قضاییه تقاضا 
دارم به داد من برسد. هر چند در مقوله نزول پول اشتباه کردم اما 
ظرف چند ماه آماده بودم پول را بازگردانم که این داستان ها رقم 

خورد و اکنون بی خانمان شده ام.
شهروند بی خانمان

روستای شيرینو در بوشهر نيازمند دبيرستان پسرانه است
روستای 15هزار نفری شــیرینو از توابع شهرستان کنگان در 
استان بوشهر نیازمند دبیرستان پسرانه است تا فرزندان پسر این 
روستا مجبور نباشند برای تحصیل به کنگان در 55کیلومتری یا 
بوشهر در 275کیلومتری بروند. داشتن یک دبیرستان در کنار 
صنایع عظیم پارس جنوبی از سوی مردم روستا تقاضای زیادی 
نیست، ضمن اینکه در کنار آن می توان امکان استفاده دختران 

از این فضای آموزشی را فراهم کرد.
اهالی روستای شيرینو

شماره تلفن ارتباطي با خوانندگانبا مردم

ارسال پيام کوتاه خوانندگانپیامک

  bamardom_hamshahri@تلگرام با مردمپیام

کوتاه از حادثه

گردانندگان یک ســایت شــرط بندی و قمار که از 
افرادی زیادی در تهران کلاهبرداری کرده بودند، 3فرد 
پرحاشیه فضای مجازی هستند که به دادسرای جنایی 
پایتخت احضار شدند. متهمان ساشا پسرسفیر سابق 
ایران در ونزوئلا و امیر تتلو و دنیا جهانبخت هستند که 

در برابر اتهام کلاهبرداری قرار دارند. 
به گزارش همشهری، پرونده ساشا پسر سفیر سابق 
ایران در ونزوئلا به دلیل آنکه سال 91در پنت هاوس 
خود در شــمال تهران پارتی شــبانه برگزار کرده و 
مهمانی او با جنایت پایان یافته در دادسرای جنایی 
تهران در حال رســیدگی اســت. ماجرای این قتل 
جنجالی به بامداد 18فروردین سال 91برمی گردد. 
آن روز پســر جوانی که بر اثر اصابــت ضربه چاقو به 
بیمارستان منتقل شــده بود جان باخت و کسی که 
او را به بیمارســتان انتقال داده بود بازداشت شد. او 
ساشا، پسر سفیر ســابق ایران در ونزوئلا بود که  در 
تحقیقات گفت: شب حادثه، مهمانی شبانه در خانه ام 
در خیابان فرشته برگزار کرده بودم و برخی از مهمانانم 
بازیگران و سوپراستارهای سینما،  فوتبالیست و افراد 

مشــهور بودند. مقتول هم از مهمانانم بود اما حوالی 
ساعت 10شــب چند نفر به مقابل خانه ام آمدند و با 
مقتول درگیر شدند و با چاقو او را زدند. من هم او را به 
بیمارستان منتقل کردم اما جانش را ا زدست داد. در 
ادامه تحقیقات هویت افرادی که با مقتول درگیر شده 
بودند شناسایی شد. آنها بازداشت شدند اما بررسی ها 
نشان می داد فردی که با چاقو به مقتول ضربه زده و او 
را به قتل رسانده بود از کشور گریخته بود. با این حال 
وی تحت تعقیب پلیس قرار داشــت تا اینکه مدتی 
بعد  خبر رسید که او به ایران بازگشته و به این ترتیب 
بازداشت شد. با دستگیری قاتل، افرادی که درجریان 
نزاع دسته جمعی بازداشت شده بودند ازجمله ساشا 
پسر سفیر سابق ایران در ونزوئلا با سپردن وثیقه آزاد 
شدند. ساشا پس از آزادی از کشور گریخت و طولی 
نکشید که با انتشــار کلیپ های عجیب و غریب در 
شــبکه های اجتماعی تبدیل به یک چهره جنجالی 

و پرحاشیه شد. 
از سوی دیگر متهم اصلی پرونده که دستگیر شده بود 
به قتل اقرار کرد و گفت بر سر اختلافاتی که از قبل با 

مقتول داشته با او درگیر شده و با چاقو به وی حمله 
کرده است. او توضیح داد که بعد از جنایت به ترکیه 
رفته و از آنجا به اروپا و بعد کانادا. اما پس از آنکه متوجه 
شده خانواده اش یک میلیاردتومان به خانواده مقتول 
داده و رضایت گرفته اند،  خیالش راحت شده  و به ایران 

برگشته و پس از آن دستگیر شده است.

اتهام جدید در پرونده جنجالی
درحالی که این پرونده همچنان در دادسرای جنایی 
تهران در حال رســیدگی اســت ، از مدتی قبل افراد 
زیادی به پلیس فتای پایتخت مراجعه کردند و به طرح 
شکایت از گردانندگان یک سایت شرط بندی و قمار 
پرداختند.  به گفته مالباختــگان، آنها پول زیادی به 
بهانه شرط بندی پرداخت کرده و در حالی که بسیاری 
از آنها برنده بازی ها می شدند اما پولی به آنها پرداخت 
نمی شد. از اواخر پارسال این شکایت ها مطرح شده و 
روزبه روز بر تعداد آنها افزوده می شــد. در این شرایط 
تیمی از مأموران پلیس فتا وارد عمل شدند و با انجام 
ردیابی و رصد در فضای مجازی دریافتند گردانندگان 

این سایت ها از افراد پرحاشیه و جنجالی فضای مجازی 
هستند که در ایران زندگی نمی کنند. بررسی ها نشان 
می داد که این افراد ساشــا، پسر سفیر سابق ایران در 
ونزوئلا، امیر تتلو خواننده فراری و دنیا جهانبخت از 
چهره های معروف در شبکه های مجازی هستند که 
این ســایت ها را راه اندازی و هدایت می کنند.  تمام 
پول های مردم نیز به حساب این افراد منتقل شده و آنها 
از این طریق توانسته اند ثروت زیادی را با فریب مردم و 
کلاهبرداری به بهانه شرط بندی و قمار به دست آورند. 
از آنجا که پرونده ساشا در دادسرای جنایی تهران در 
حال رسیدگی بود، پرونده جدید وی که رسیدگی به 
اتهام کلاهبرداری هایش بود نیز به دادسرای جنایی 
تهران فرستاده شد. در این شرایط قاضی محمد امین 
تقویان، بازپرس شعبه هشتم دادسرای جنایی تهران 
دستور احضار این 3چهره معروف را که از گردانندگان 
سایت شرط بندی هســتند صادر کرد. چنانچه آنها 
در دادسرا حاضر نشوند دستور جلب این 3نفر صادر 
خواهد شد و از آنجا که آنها در خارج از ایران هستند 

تحت تعقیب اینترپل قرار می گیرند.

روایت 2سال تلاش خيرین برای نجات عمو یحيی از قصاص

بار دیگر صحنه دستبرد به صندوق 
امانات بانک ملي شعبه دانشگاه در 
نیمه های شب تکرار شد، اما این بار 
نه در خلوتی روزهای تعطیل که در برابر پلیس و تیم 
قضایی. بامداد دیروز 2نفر از سرکردگان این باند به 
محل سرقت بازگشتند و توضیح دادند که چطور وارد 
بانک شده و با خیال راحت ظرف 13ساعت محتویات 

168صندوق را خالی کردند.
به گزارش همشهری، رسیدگی به پرونده بزرگ ترین 
ســرقت پایتخــت کــه در جریــان آن، دزدان به 
صندوق های امانات بانک ملی شعبه دانشگاه تهران 
دستبرد زده و محتویات 168صندوق را خالی کرده 
بودند در دادسرای ویژه سرقت و اداره آگاهی تهران 
ادامه دارد. اعضای این باند 13نفرند که 4عضو اصلی 
باند )3برادر و یکی از اقوام آنها( تیرماه سال گذشته 
به بانکی در شهر قائمشهر دستبرد زدند و همان سال 
از سوی پلیس دستگیر شدند. هرکدام از آنها با حکم 
دادگاه به 9سال زندان محکوم شدند، اما بعد از مدتی 
توانستند با سپردن وثیقه از زندان مرخصی بگیرند 
و کمی بعد هم نقشه سرقت از صندوق امانات بانک 
ملی را عملی کنند. در شرایطی که هنوز 3متهم این 
پرونده از ترکیه به ایران برگردانده نشده اند، 2نفر از 
اعضای اصلی باند شامگاه یکشنبه برای انجام تحقیق 
به دادسرای ویژه سرقت منتقل شدند و پس از انجام 

تحقیقات قضایی، حدود ساعت یک بامداد دیروز به 
همراه قاضی نصرتی، سرپرست دادسرای ناحیه 34 
تهران و سرهنگ علی ولی پور گودرزی، رئیس پلیس 
آگاهی تهران و تعدادی از کارآگاهان تشخیص هویت 

به محل سرقت انتقال یافتند.
دزدان درست در همان ساعتی که برای سرقت وارد 
بانک شــده بودند، بار دیگر راهی آنجا شدند، اما این 
بار در حضور تیم قضایی و پلیس تا صحنه ســرقت 
بزرگ پایتخت را بازســازی کنند. آنها نشان دادند 
که چطور از روی دیوار به محوطه پارکینگ پریده و 
با تجهیزاتی که داشتند، وارد آنجا شده و صندوق ها 
را باز و محتویاتشان را خالی کردند. بررسی ها نشان 
می دهد که اعضای این گروه کاملا حرفه ای هستند و 
تخصص اصلی آنها باز کردن در صندوق هاست. آنها 
همچنین در زمینه هک کردن هم تخصص داشتند و 
در جریان بازسازی صحنه سرقت، مدام این جمله را 
تکرار می کردند که هرگز تصور نمی کردند پلیس به 

این سرعت آنها را شناسایی و دستگیر کند.

بيشترین سرقت؛ 10ميليارد تومان 
سارقان پس از بازسازی صحنه سرقت به بازداشتگاه 
منتقل شــدند و تحقیقات در این پرونده همچنان 

ادامه دارد.
برای تکمیل تحقیقات، باید شکایت مالباخته ها نیز 

در پرونده ثبت شود؛ به همین دلیل مالباخته ها یکی 
پس از دیگری به دادسرای ویژه سرقت مراجعه کرده 
و شکایت خود را ثبت می کنند. هم اکنون 70نفر از 
مالباخته ها شکایت خود را در دادسرا ثبت کرده اند و 
بررسی ها نشان می دهد که بیشترین اموالی که از یک 
صندوق امانات سرقت شده 10میلیارد تومان طلا و 
جواهرات متعلق به یک طلافروش بوده اســت. وی 
این جواهرات را در صندوق امانات بانک ملی شعبه 
دانشــگاه نگهداری می کرد و در شکایت خود گفته 
که از ترس دستبرد به ســرمایه ای که داشته،  طلا و 
جواهراتش را به صندوق ســپرده بود. یکی دیگر از 
مالباختگان جراح متخصصي بود که دیروز به قاضی 

گفت ارزش اموال وی حدود 600میلیون تومان بوده 
است. مالباخته دیگری هم دیروز در دادسرای جنایی 
تهران حاضر شده بود که استاد دانشگاه بود و ارزش 
اموالش 4.5میلیارد تومان بود. شاکی دیگری هنگام 
پر کردن برگه شکایت عنوان کرد که چند سال قبل 
صندوق را اجاره کرده و حدود 130سکه طلا و مقدار 

زیادی پول نقد در صندوق داشته است.
براساس این گزارش، ثبت شکایت مالباخته های دیگر 
به زودی انجام و پرونده در این قسمت تکمیل خواهد 
شد تا اموال به زودی تحویل مالباخته ها شود. از سوی 
دیگر تحقیقات از متهمان برای کشف جزئیات بیشتر 

ادامه دارد.

گزارش

پیگیری

سارقان صندوق امانات بانک ملی به محل جرم  برگشتند

گردانندگان پرحاشيه سایت شر   ط بندی و قمار اگر در دادسرا حاضر نشوند، تحت تعقيب اینترپل قرار می گيرند

احضار ساشا،  تتلو و دنيا جهانبخت به دادسرای جنايی تهران

سرقت 5ميلياردی زن معتاد
زن معتاد در جریان رفت وآمد به خانه ای اعیانی توانســت کلید 
صاحبخانه را کپی کرده و در فرصتی مناســب اموالی به ارزش 
5میلیارد تومان از آنجا سرقت کند. به گزارش همشهری، چندی 
قبل مردی به کلانتری 163ولنجک رفت و از دستبرد میلیاردی 
به خانه اش خبر داد. او گفت: از خانه ام بیرون رفته بودم؛ اما وقتی 
برگشتم متوجه شدم سارق یا سارقان به خانه ام دستبرد زده اند 

و مقدار زیادی پول و طلا که حدود 5میلیارد تومان ارزش داشت 
سرقت شده است. آنطور که شاکی می گفت در این سرقت هیچ 
قفل و دری تخریب نشده بود و این نشان می داد سارق فردی آشنا 
بوده است. در ادامه معلوم شد که زن جوانی که به مواد مخدر اعتیاد 
دارد به خانه شاکی و خانه مجاور او رفت وآمد می  کرده است. بنابر 
این نام وی به عنوان مهم ترین مظنون این پرونده ثبت شد. با ادامه 
تحقیقات درباره زن معتاد اطلاعات بیشتری درباره او به دست آمد 
و درنهایت مأموران حتم پیدا کردند که او عامل سرقت 5میلیاردی 
است و او را در مخفیگاهش درحالی که مشغول مصرف مواد مخدر 

بود دستگیر کردند.  سرهنگ ســعید دالوند، رئیس پایگاه سوم 
پلیس آگاهی تهران بزرگ در این باره گفت: متهم در بازجویی ها 
به سرقت اعتراف کرد و گفت در جریان رفت وآمدهایش به خانه 
شاکی و همسایه او توانسته کلید در ورودی را به دست آورده و از 
روی آن کپی کند. او همچنین درباره سرنوشــت اموال مسروقه 
نیز گفت که این اموال را برای تامیــن هزینه مصرف مواد مخدر 

مصرفی اش به افراد عبوری فروخته است.
به گفته سرهنگ دالوند هم اکنون متهم در بازداشت به سر می برد 

و تحقیقات برای کشف سایر جرائم احتمالی او ادامه دارد.
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گزارش

زمانی که جهان در یک قدمی جنگ هسته ای قرار گرفت
یکی از نقاط عطف جنگ ســرد، بحران موشکی کوبا در ســال 1962بود؛  زمانی که نیکیتا 
خروشچف، رهبر شوروی از توطئه آمریکا برای سرنگونی حکومت فیدل کاسترو بر کوبا مطلع 
شد و موشک های کوبایی را که به سمت آمریکا نشانه رفته بودند به کلاهک هسته ای مجهز 
کرد. جنگ سرد یک بار دیگر در دهه 1980به وضعیت بحرانی رسید؛ زمانی که رونالد ریگان 
رئیس جمهور آمریکا به مقابله با روندی که آن را بلای کمونیسم توصیف می کرد پرداخت. با 
شدت گرفتن تنش ها میان شوروی و آمریکا در این دهه، هردو طرف با در اختیار داشتن ده ها 
هزار کلاهک، خود را تا دندان به کلاهک هسته ای مسلح کرده بودند. تا اواخر دهه 1980تعداد 

کلاهک های موجود در آمریکا و شوروی به بیش از 68هزار عدد رسیده بود.

مکث

هفته نامه اکونومیست ]انگلیس[

رشد کند اقتصاد در انگلیس
اکونومیست در گزارش اصلی خود نوشته که رأی اعتماد 
نه چندان قوی نمایندگان مجلس به بوریس جانســون، 
خیانت آنها به انگلیس بوده است؛ چرا که اگر دولتی جدید 
بر سر کار می آمد، برای تغییر شرایط اقتصادی این کشور تا 
انتخابات بعدی تلاش می کرد. اکونومیست نوشته مشکل 
اصلی کنونی انگلیس رشد کند اقتصادی است و چشم انداز 

روشنی هم برای بهبود آن دیده نمی شود.

نتیجــه پژوهش هــای جدید یک 
اندیشــکده  بین المللــی پــرده 
از حقایقــی تلــخ، درباره رشــد 
زرادخانه هــای هســته ای جهان 
برداشته است. مؤسسه بین المللی پژوهش های صلح 
استکهلم )SIPRI( در گزارش سالانه خود اعلام کرده 
که زرادخانه های هسته ای جهان برای نخستین بار 
پس از جنگ سرد، در حال توســعه هستند. بر این 
اساس، دوران جدیدی از تسلیح هسته ای در جهان 
آغاز شــده و خطر استفاده از ســلاح های هسته ای 
درحال افزایش اســت؛ حقیقتی که نشان می دهد 
تهدید جنگ هســته ای اکنون جدی تر از همیشه 

است.
مؤسسه اســتکهلم در پژوهش  جدید خود هشدار 
داده که حمله روســیه به اوکراین و حمایت غرب از 
کی یف در برابر روسیه منجر به شدت گرفتن تنش ها 
میان 9قدرت هســته ای جهان شده است. براساس 
این گــزارش، درحالی که بین ســال های 2021تا 
2022تا حدی از تعداد کلاهک های هســته ای در 
جهان کاسته شــده اما تمامی کشورهای هسته ای 
درحال ارتقا و روزآمد کردن زرادخانه های هسته ای 
خود هستند. مؤسسه استکهلم همچنین هشدار داده 
که تهدیدهای هســته ای بیش از هر زمان دیگری 
در سخنان سیاســتمداران جهان شنیده می شود و 
سلاح های هسته ای نقشــی ویژه در استراتژی های 
نظامی کشورها پیدا کرده اند. این مؤسسه همچنین 
گزارش داده که نشانه هایی آشــکار وجود دارند که 
نشان می دهند روند کاهش کلاهک های هسته ای 
که پس از جنگ سرد آغاز شــده بود، اکنون متوقف 

شده است.

کلوپ صاحبان کلاهک های هسته ای 
زرادخانه های هسته ای هر کشور جزو اسرار محرمانه 
آن کشور اســت. از این رو هر آماری که از حجم این 
زرادخانه ها وجود دارد تخمینی اســت. با این همه، 
مجموع کلاهک های هســته ای انباشــته شده در 
زراد خانه های جهانی تا اوایل ســال 2022درحدود 
12هزار و 705کلاهک تخمین زده شــده اســت. 
روســیه مالک بزرگ ترین زرادخانه هسته ای جهان 
است و 5هزار و 977کلاهک هسته ای در اختیار دارد 
که 550کلاهک بیشتر از تعداد کلاهک هایی است 
که آمریکا ذخیره کرده اســت. این دو کشور مالک 
90درصد از تمامی کلاهک های هســته ای جهان 
هســتند. در مورد توان هســته ای چین، اطلاعات 
متناقض است اما تصاویر ماهواره ای نشان می دهند 
چین بیش از 300ســیلوی موشــکی جدید ایجاد 
کرده و درحال گســترش زراد خانه های خود است. 
همچنین، نهادهای بین المللی بــرآورد می کند که 
احتمالا این کشور در ســال 2021چندین کلاهک 
هسته ای جدید در اختیار نیروهای عملیاتی ارتش 

قرار داده باشد.
براساس گزارش مؤسسه استکهلم، در ابتدای سال 
2022به نسبت سال گذشــته تعداد کلاهک های 
هســته ای جهان کاهش پیدا کــرد و از 13هزار و 
80کلاهــک به 12هــزار و 705کلاهک رســیده 
اســت. همچنین به نظر می آید درحالی که آمریکا 
در این بازه زمانی درحال کاهش دادن کلاهک های 

هســته ای خود بوده، دیگران یعنی فرانسه، رژیم 
صهیونیستی، چین، هند، کره شــمالی، پاکستان، 
انگلیس و به احتمال زیاد روســیه درحال توســعه 
زرادخانه هــای خــود بوده انــد یا برای توســعه 
زرادخانه هــای خــود اعــلام آمادگــی کرده اند. 
البته گزارش مؤسســه استکهلم نشــان می دهد 
کاهش تعــداد کلاهک های هســته ای آمریکا در 
ســال 2021هم به دلیل خارج کردن کلاهک های 
قدیمی تر از خط تســلیحات عملیاتی بوده است. 
صرف نظر از کلاهک هایی که تاریــخ کاربری آنها 
به پایــان رســیده، تعداد کلاهک های هســته ای 
آمریکا و روسیه در سال 2021نســبتا ثابت باقی 
مانده و هردو کشور نیروهای هسته ای استراتژیک 
مستقر خود را در محدوده تعیین شده در »پیمان 
کاهش تسلیحات هســته ای دوجانبه« که در سال 

2010میان 2 کشور منعقد شد، نگه داشته اند.
دیگر اعضای کلوپ هســته ای جهان هم در مسیر 
توسعه زرادخانه های خود هســتند. دولت انگلیس 
در ســال 2021از تصمیم خود برای افزایش سقف 
ذخیــره کلاهک های هســته ای خبر داد و مســیر 
چندین دهه سیاست خلع سلاح تدریجی را وارونه 
کرد. انگلیس همچنین ضمن انتقاد از روسیه و چین 
به خاطر عدم رعایت شفافیت هسته ای اعلام کرد که 
از این پس ارقام تسلیحات هسته ای خود را علنا اعلام 

نخواهد کرد.
فرانسه هم در سال 2021رســما برنامه ای را برای 
توسعه نسل ســوم زیردریایی های هسته ای مجهز 
به موشک های بالســتیک آغاز کرد. اینطور به نظر 

می آید کــه هند و پاکســتان هم درحال توســعه 
زرادخانه های هســته ای خود هســتند و در سال 
2021هردو کشــور انواع جدیدی از ســامانه های 
هسته ای را توســعه داده اند. مؤسســه بین المللی 
پژوهش های صلح استکهلم در گزارش خود نوشته 
که رژیم صهیونیســتی که هرگز به صورت علنی به 
داشتن تسلیحات هسته ای اعتراف نکرده هم درحال 
مدرن سازی زرادخانه هسته ای خود است. از سویی 
دیگر، کره شــمالی براســاس تخمین های مؤسسه 
اســتکهلم حداکثر 20کلاهک هسته ای در اختیار 
دارد و از اورانیوم غنی شــده کافی برای تولید 45تا 

55کلاهک دیگر هم برخوردار است.
تخمین ها نشان می دهند در ابتدای سال 2022از 
میان 12هــزار و 705کلاهک، درحــدود 9هزار و 
440کلاهک آماده برای اســتفاده هســتند. از این 
تعداد، حدود 3هزار و 732کلاهک روی موشک ها 
یا هواپیماها سوار شده اند و حدود 2هزار کلاهک که 
همگی به روســیه یا آمریکا تعلق دارند، در وضعیت 
آماده باش قــرار گرفته اند. اســتفان لوفون، رئیس 
هیأت مدیره مؤسسه استکهلم و نخست وزیر سابق 
ســوئد، در این زمینــه می گوید: در شــرایطی که 
بشــر و ســیاره زمین با مجموعه ای از چالش های 
مشترک و عمیق مواجه شــده که رسیدگی به آنها 
نیازمند همکاری های بین المللی است، روابط میان 

قدرت های بزرگ رو به وخامت گذاشته است.

سیگنال های متضاد دیپلماسی هسته ای
دیپلماسی هسته ای در سال گذشته چندین نقطه 

عطف داشته است. لازم الاجرا شدن پیمان ممنوعیت 
تســلیحات هســته ای )TPNW( در ابتدای سال 
2021پس از تصویب در 50کشــور جهان ازجمله 
این نقاط عطف است. از دیگر رویداد های مهم سال 
گذشــته می توان به تمدید 5ســاله پیمان کاهش 
 ،)NEW START( تسلیحات هســته ای دوجانبه
آخرین پیمان دوجانبه باقیمانده میان آمریکا و روسیه 
در زمینه کنترل تسلیحات هسته ای و همچنین از 
سر گیری مذاکرات برای بازگشــت آمریکا به توافق 

هسته ای با ایران اشاره کرد.
همچنیــن در ســال 2021اعضای دائم شــورای 
امنیت که همگی به سلاح هسته ای مجهز هستند 
)چین، فرانســه، روســیه،  انگلیس و آمریکا( روی 
بیانیه ای مشــترک کار کرده و آن را در ابتدای سال 
2022منتشر کردند. در این بیانیه تأکید شده که در 
جنگ هسته ای برنده ای وجود ندارد و چنین جنگی 
نباید در جهان دربگیرد. در این بیانیه همچنین به 
پایبندی کشورها به تبعیت از توافقنامه ها و تعهدات 
درباره عدم اشاعه، خلع ســلاح و کنترل تسلیحات 
و همچنین متعهد ماندن کشــورها به معاهده منع 
گسترش سلاح های هســته ای )NPT( تأکید شده 

است.
با این وجود، هر 5کشــور یادشــده تا به امروز به 
گسترش و مدرن ســازی زراد خانه های هسته ای 
خود ادامه داده اند و تمرکز بر سلاح های هسته ای 
را در استراتژی های نظامی خود افزایش داده اند. 
روســیه حتی در بحبوحه جنگ اوکراین آشکارا 
تهدید به استفاده از ســلاح های هسته ای کرده 
است. علاوه بر این، مذاکرات استراتژیک 2 کشور 
به خاطر جنگ اوکراین متوقف شده است. در کنار 
تمامی این موارد، نباید فراموش کرد که مذاکرات 
احیای برجام هنوز به نتیجه نرسیده و اعضای دائم 
 TPNW شورای امنیت نیز مخالف اصلی پیمان
هستند. جمع بندی مؤسسه استکهلم این است 
که در شرایط کنونی، خطر استفاده از تسلیحات 
هســته ای در مقایســه با هر زمان دیگری بعد از 

جنگ سرد بیشتر به نظر می رسد.

سایه جنگ هسته ای بر سر جهان
 مؤسسه بین المللی پژوهش های صلح استکهلم درباره روند توسعه زراد خانه های کشورهای صاحب سلاح های هسته ای

هشدار داده است 

رشد تولید ناخالص داخلي انگلیس در ماه هاي سوم و چهارم سال جاري میلادي منفي بوده است
اقتصاد انگلیس آب رفت

اقتصــاد انگلیــس در چهارمین ماه از ســال جاری 
میلادی تحت تأثیر افزایش هزینــه انرژی و مختل 
شدن زنجیره تامین کالا دچار انقباضی غیرمنتظره 
شــده اســت. به  گزارش گاردین، دفتر ملی آمار انگلیس با انتشــار 
آماری که نشــان دهنده خطر فزاینده رکود اقتصادی اســت اعلام 
کرده که تولید ناخالص داخلــی انگلیس در ماه آوریل با کاهشــی 
0.3درصدی مواجه شده است؛ درحالی که ماه پیش از آن هم، کاهشی 
0.1درصدی را تجربه کرده بود. این کاهش بیشتر از حد انتظار بوده 
و این نخستین باری است که رشد اقتصاد انگلیس برای 2ماه متوالی 
منفی می شــود. گروهی از اقتصاد دانان این روند را نشانه ای از آغاز 
رکود اقتصادی در انگلیس می داننــد؛ روندی که تحت تأثیر افزایش 
قیمت ســوخت و انرژی ایجاد شــده اســت. افزایش قیمت انرژی 
در جهان تحت تأثیر جنگ اوکراین رخ داده اســت. این آمار نشــان 
می دهد پس از پایان یافتن دوران منع تردد و محدودیت های شدید 

کرونایی در ابتدای سال2021، اکنون 3بخش مهم اقتصاد انگلیس، 
یعنی خدمات، صنعت و ساخت وساز برای نخستین بار دچار کاهش 

رشد شــده اند. افزایش هزینه انرژی و مختل شــدن زنجیره تامین 
کالا، بخش تولید صنعتی را تحت تأثیر خود قرار داد و آن را با رشــد 
منفی 0.6درصدی مواجه ساخت. ساخت وســاز هم پس از رشدی 
قابل توجه در ماه سوم ســال جاری، منفی0.4 رشــد داشته است. 
همچنین اگرچه بخش خدمات با رشــدی 2.6درصدی مواجه شده 
است، اما این نرخ رشد تحت تأثیر آسیب های شدیدی که این بخش 
از تعطیلی کسب وکارها و اعمال محدودیت های کرونایی دیده است، 
کمتر از میزان دوران پیش از همه گیری باقی مانده اســت. این ارقام 
ناامید کننــده در بحبوحه نگرانی های داخلی دربــاره قدرت اقتصاد 
انگلیس منتشر شــده اند؛ فعالان بخش خصوصی در انگلیس هشدار 
داده اند که چشم انداز کلی اقتصاد این کشور تحت تأثیر افزایش نرخ 
تورم و افزایش فشار تورم بر خانوارها و شرکت ها، در کنار فشاری که 
مناقشات پروتکل ایرلند شمالی در زمینه برگزیت بر صادرکننده ها 

وارد می آورد، دچار رکود شود.

اروپا

تشدید فشار بر مسلمانان در هند
مسئولان محلی روند تخریب خانه های مسلمانان را 

سرعت بخشیده اند

در ادامه تخریب خانه فعالان مدنی مســلمان در هند، دولت 
محلی ایالت اوتار پرادش در شمال این کشور دیروز با حمایت 
نیروهای پلیس ضدشــورش، خانه پدری »عفرین فاطمه«، 
یکی از شناخته  شده ترین فعالان اجتماعی مسلمان را تخریب 
کردند. پدر او جاوید محمد، از رهبران »حزب رفاه« است که 
حزب رفاه را در ســال2011 جماعت اســلامی هند تاسیس 
کرد که سازمانی که ریشه های آن به ســیدابوالعلا مودودی، 
فیلسوف مسلمان بازمی گردد. خانه های 2نفر دیگر از ساکنان 
این ایالت نیز که متهم هستند در پی نمازجمعه هفته گذشته 

در تجمعات شرکت کرده اند نیز تخریب شده است.
دولت محلی ایالت اوتار پرادش طی روزهای اخیر دســت به 
تخریب خانه چندین نفر از شــهروندان مســلمان زده که به 
حضور در اعتراضات 2هفته گذشته متهم شده اند. شهروندان 
مســلمان هند به توهین مقام های حزب حاکــم علیه پیامبر 
اســلام)ص( معترضند و در شــهرهای مختلــف راهپیمایی 
کرده اند. اعتراض ها به صحبت های نوپور شــارما، سخنگوی 
حزب ملی گــرای »بهاراتیا جاناتا« در یــک برنامه تلویزیونی 
اســت. همچنین ناوین جیندال، یکی از مســئولان رسانه ای 
این حزب هم در یک پست توییتری درباره پیامبر اسلام)ص( 
اظهارات توهین آمیزی داشته اســت. هر دو نفر عذرخواهی 
کرده اند و حزب بهاراتیا جاناتا، عضویت خانم شــارما را لغو و 
آقای جیندال را اخراج کرده است. با این حال، دولت هند اعلام 
کرده که با توجه به اینکه این اظهارات منعکس کننده دیدگاه 
دولت نیست، از عذرخواهی رسمی خودداری می کند. همزمان 
برخی گروه های تندروي هندو شارما و جندال را تقدیر و آنان را 

سیاستمدارانی شجاع و ناسیونالیست توصیف کرده اند.

مســلمانان 14درصد از جمعیت هند را تشکیل می دهند، اما 
در سال های اخیر دولت ناسیونالیست این کشور که تمایلات 
افراطی بودایی دارد، زندگی مســلمانان را با محدودیت های 

بسیار روبه رو کرده است.
روز جمعه 2نفر از تظاهرات کننــدگان جوان در رانچی، مرکز 
ایالت جارکند هند، کشته شدند. در دیگر مناطق نیز تجمع های 
مســالمت آمیز مســلمانان به زد و خورد با نیروهای امنیتی 
و دستگیری های گســترده منجر شده اســت. اما اوضاع در 
پرجمعیت ترین ایالت هند، یعنی ایالت اوتار پرادش، وخیم تر 
از دیگــر نقاط بوده اســت. در این منطقه، بیــش از 300نفر 

دستگیر شده اند.
ســخنگوی حزب حاکم، یعنــی »حزب مــردم« در ایالت 
اوتار پرادش اعلام کرد که یوگی آدیتیانــات، وزیر اول این 
ایالت دســتور داده خانه های افرادی که به دست داشتن در 
اعتراضات روزهای اخیر به خصــوص اعتراضات روز جمعه 
متهم هســتند، تخریب شــود. به گزارش رسانه های محلی 
هند، شهرهایی مانند کانپور، سهاران پور، و پرایاگراج )الله آباد 
سابق( شاهد تخریب خانه ها و حضور گسترده پلیس بوده اند. 
مقام های محلی که بســیاری از آنان به حزب مردم تعلق یا 
گرایش دارند، می گوینــد این خانه ها بــدون مجوز قانونی 
ساخته شــد ه اند. یوگی آریتیاتات، یک سیاستمدار افراطی 
ناسیونالیست اســت. او راهب اعظم یک صومعه  هندوست و 
به ایراد سخنان تحریک  آمیز علیه مسلمانان معروف است. او 
در توجیه سیاســت تخریب خانه ها گفته که دولت محلی به 
حذف »مجرمان و مافیا« ادامه می دهد. میریتیونجای کومار، 
مشاور رسانه ای آریتیاتات در توییتر عکسی از بولدوزری که 
ساختمانی را تخریب می کند، منتشر کرد و نوشت: »عناصر 
نافرمان به یاد داشــته باشــند بعد از هر جمعه، شــنبه ای 

می آید.«
در ماه های گذشــته نیز نیروهای دولتی دســت به تخریب 
خانه ها، مغازه ها و مساجد در مناطق مختلفی همچون دهلی 
و ایالات مادیا پرادش و گجرات زده اند. این اقدامات در مناطق 
مسلمان نشــین و در پی تجمعات ناسیونالیســت های هندو 
در این مناطق، انجام شــده اســت. اعتراضات اخیر را باید در 
کنار نارضایتی های دیگر اقلیت مســلمان هنــد دید. نارندرا 
مودی، نخست وزیر هند که در ســال2014 به قدرت رسید، 
متهم اســت که در قبال گروه های افراطی بودایی و حملات 
آنها به محله هاي مسلمان نشین و مساجد ساکت بوده است. 
اکنون در آستانه انتخاباتی دیگر، مودی با هدف جلب حمایت 
گروه های ناسیونالیست بودایی، دست این گروه ها را بازتر هم 

گذاشته است.

 ینس استولتنبرگ
دبیرکل ناتو

صلــح ممکــن اســت. تنهــا ســؤال 
اینجاســت کــه اوکرایــن بــرای صلــح 
حاضــر اســت چــه بهایــی پرداخــت 
کند؟ چقــدر زمین، چقدر اســتقلال و 
چقدر حاکمیــت را حاضر اســت فدای 
صلــح کنــد؟ غــرب مایــل اســت بهــای 
تقویت ارتش اوکراین را پرداخت كند 
امــا کی یــف بایــد بــرای پایــان دادن به 
درگیــری کنونی بــه مســکو امتیازهای 
ارضــی  بدهــد. آيــا اوكرايــن آمــاده 
فداكاری برای رسيدن به صلح است؟ 

)راشا تودی(

 جوزپ بورل
 مسئول سیاست خارجی اتحادیه اروپا

پــس از پایــان جنــگ در اوکرایــن، اروپا 
مجبور به همزیســتی با روسیه است. 
روسیه به حیات خود ادامه خواهد داد 
و مهم است که مشخص کنیم چگونه 
می خواهیــم بــا آن همزیســتی کنیــم. 
دشــوار اســت امــا مــا بایــد بــا روس هــا 
تعامل داشته باشیم. باید به گفت وگو 
با روسیه ادامه دهیم. )روزنامه ژورنال 

دو دیمانش(

درخشش چپ ها در دور اول 
انتخابات پارلمانی فرانسه

اعلام نتایج دور اول انتخابات پارلمانی فرانســه 
از سوی کمیســیون انتخابات این کشور نشان 
می دهد ائتلاف حزب حاکــم به رهبری امانوئل 
مکرون با کســب 25.8درصــد از آرا و ائتلاف 
احزاب چپ بــه رهبری ژان-لوک ملانشــن با 
کسب 25.7درصد از آرا شانه به شانه هم رقابتی 

نفسگیر را ایجاد کرده اند.
 تفــاوت آرا میــان ایــن دو جنــاح قدرتمند 
تنهــا 21هــزارو442رأی بوده اســت. حدود 
48میلیون و700هزار شــهروند فرانسوی واجد 
شــرایط حق رأی بودنــد اما اندکــی بیش از 
47درصد پای صندوق های رأی حاضر شــدند. 
پارلمان 577کرسی دارد و به طور سنتی از آنجا 
که نامزدها در دور اول نمی توانند حدنصاب آرا 
را کســب کنند، انتخابات به دور دوم کشــیده 
می شــود. چپ ها امیدوارنــد در دور دوم عده 
بیشتری را به پای صندوق های بکشانند و مکرون 

را شکست دهند.

نقل قول  جهان نما

 خبر

کیوسک

شمار كلاهك های هسته ای موجود در جهان

روسیه
5.97720

350160165

905.428

225 290

کره شمالی

هندچین

رژیم صهیونیستی

انگلیسفرانسه

آمریکا

پاکستان
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گرينويچ

پرداخت غرامت به زنان

 

سان فرانسیسکو: شــرکت گوگل با پرداخت 
118 ميليون دلار به شاکيان خود موافقت کرد. 
وکلاى مدافع زنانی که به خاطر دستمزد پايين تر 
نسبت به همکاران مرد، گوگل کارفرماى خود را 
به تبعيض جنسيتی و برخورد نابرابر با کارکنان 
متهم کرده بودنــد، از موافقت گوگل با پرداخت 
اين مبلغ در ازاى بسته شدن پرونده قضايی پس 
از 5 ســال خبر دادند. طبق توافق به عمل آمده 
حدود 15500 پرسنل زن گوگل که از سپتامبر 
2013 در ايالــت کاليفرنيا براى اين غول دنياى 
مجازى کار می کرده اند، غرامت دريافت می کنند. 
گوگل همچنين موافقت کرده تا يک شرکت ثالث 
در مورد رويه اســتخدامی و نحوه تعيين حقوق 
و مزاياى کارکنانش تحقيق کنــد. پيش از اين 
جمعی از کارکنان ســابق گوگل در سال 2017 
در دادگاهی در سان فرانسيسکو عليه کارفرماى 
سابق خود با اين ادعا که شرکت براى کار برابر به 
پرسنل زن خود حقوق کمترى نسبت به مردان 

پرداخت می کند، اقامه دعوى کرده بودند.
 اين گروه از کارکنان ســابق گــوگل همچنين 
گفته بودند زنان داراى تجربيات و صلاحيت هاى 
مشابه با مردان در سطوح پايين تر به کار گماشته 

می شوند.

سفر؛ اسم رمز هنر هدیه به رگ های تو 
صنعت چرم ماهی مهاجم 

 

فلوريدا: بشر به عنوان تنها موجود زنده اى که تصور می کند 
بايد کنترل محيط زيست را در دست بگيرد و به عنوان تنها 
موجود زنده اى که براى محيط زيســت آسيب زا بوده است 
حالا قصد دارد در آمريکا با به راه انداختن صنعت چرم ماهی، 
شمار يکی از آبزيان شکارچی آبزيان ديگر را کاهش دهد؛ 
آن هم با هدف کنترل شمار گونه هاى مفيد براى طبيعت. 
نام اين ماهی مهاجم خروس ماهی Lionfish است. نتيجه 
تحقيقات نشــان می دهد که طی سال هاى گذشته موجب 
انقراض بسيارى از گونه هاى ديگر شده است )البته باز هم 
به دليل بر هم زدن چرخه طبيعت به دست انسان و بالا رفتن 
شمار آنها( و حالا قرار است انسان پوست اين گونه مزاحم را 
قلفتی )غلفتی( بکند. به گزارش گاردين، آراو چاودا يکی از 
اکولوژيست هايی که روى آب هاى ساحلی فلوريدا تحقيق 
می کند بر اين باور اســت که اين گونه از ماهی هيچ دشمن 
بالقوه و بالفعلی در اقيانوس نــدارد و به همين دليل حيات 
گونه هاى ديگر را به خطر انداخته است بنابراين چاره اى جز 
شکار انبوه آنها توسط انسان نيســت. بنابراين او به همراه 
برادرش يک شــرکت توليد چرم ماهی بــه راه انداخته  و 
قرار است سالانه شــمار انبوهی از اين ماهی ها را شکار و از 

پوستشان چرم بسازند.

 باشگاه
نویسندگان

سه شنبه

مبلغِ اولّ

از نخســتين هايی بــود کــه 
در ايــران، روزنامه نــگارى را 
آکادميــک آموخــت و به کار 
گرفت، آن هم وقتی که هنوز دانشگاهی و دانشکده اى 
راه نيفتاده بود تا ارتباطــات و روزنامه نگارى آموزش 
دهد و همه تجربی، روزنامه نگار می شــدند. »محسن 
ميرزايی« که صبح يکشنبه، 22خرداد به سبب کهولت 
ســن و ضعف ناشــی از يک عمل جراحی در يکی از 
بيمارســتان هاى پايتخت در 90ســالگی دار فانی را 
وداع گفت و آيين تشييع و تدفينش، فردا )چهارشنبه  
25خرداد، ساعت 10صبح( در قطعه نام آورانِ بهشت 
زهرا برگزار می شــود، 66ســال پيــش، يعنی وقتی 
30ساله بود، در دوره  يکســاله آموزش روزنامه نگارى 
که روزنامه کيهــان برگزار کرد، اصــول و فنونِ آن را 
آموخت. او از آخرين بازمانــدگان آن 20نفرى بود که 
در آن دوره شرکت کردند و نخستين افرادى شدند که 

روزنامه نگارى را علمی و بعد، عملی فرا گرفتند.
او  اهل زنجان بود. 27بهمن امسال ، اگر بين مان مانده 
بود 90ساله می شد. او درست در زمانی در  دوره روزنامه 
نگارى وارد شد که از دانشسراى عالی در رشته زبان و 

ادبيات فارسی فارغ التحصيل شده بود.
اما ميرزايی که بيش از 6 دهه در مطبوعات ايران قلم و 
قدم زد، چون مدتی در آمريکا، در واشنگتن، با رسوم 
تبليغات آشنا شده بود و نخســتين کمپين تبليغاتی 
به معناى علمی آن را در سال1336 براى روغن نباتی 
شاه پسند اجرا کرد، در سال1337، در راه اندازى آژانس 
تبليغاتی فاکوپا و بعدتر، کانون آگهی زيبا نقش مؤثرى 
ايفا کرد. او در دهه70 در راه اندازى سازمان آگهی هاى 
روزنامه هاى ايران و سپس همشهرى نقش قابل توجهی 
داشت. حاصل بيش از نيم قرن تلاش، تحقيق، مطالعه، 
گردآورى و تجربه در عرصه  تبليغات او را بر آن داشت 
تا مجموعه  6جلدى »230سال تبليغات بازرگانی در 

مطبوعات فارسی زبان« را تأليف و تدوين کند.
اين کارنامه نشــان از آن دارد که او نقــش بی بديلی 
از خــود در تاريخ تبليغات ايران بر جاى گذاشــت که 

فراموش نشدنی است.

حافظ

وقت را غنیمت دان آن قدر که بتوانی

حاصل از حیات  ای جان اين دم است تا دانی

هنرمند عرب تبار ايتاليايی که »سفر« اسم 
رمز او در آموختن و ترسيم خلاقانه هنرش 
روى مفهوم هويت است. او در برشا، ميلان، 
گينه بيســائو، ناميبيا، لندن، آديس آبابا، 
جورجيا و ميامی زندگی کرده و با مهارت 
زبان، بينش بهترى از واقعيت به دست آورده 
تا هنر خود را متفاوت از آنچه تاکنون ديده 

شده، به ثبت برساند.
کريم گيدينلی با استفاده از مواد غيرمتعارف 
نظير آينه و فلز و تورى، نقاشی هاى انتزاعی 
با لايه هاى عميق خلق می کند تا منشــور 
هويت را برمــلا کند. آثــار چندوجهی او 
منعکس کننده ايــن تربيت چندفرهنگی 
و کاوش در مضامين گذرها و سفرهاست.
تابلوهاى ســريالی کريم با پارادوکســی 
انعکاســی، چون آينه هايی هستند که با 
رگه ها، خطــوط و رنگ هاى تند نقاشــی 
شــده اند تا درخصوص وســواس مدرن و 

خودمحورى معاصر توضيح بخواهند.
 هنرمند نقــاش در مجموعه اثر انگشــت 
)Fingerprints( خود که در گالرى هاى 
بزرگ ميامی، ميلان، نيويــورک و تورنتو 
به نمايش گذاشته شــده، از تصاوير مونتاژ 
شده اثر انگشت انسان ها و خطوط حلقه اى 
از جملات دست نويس اســتفاده کرده تا 
اين پرســش محورى را مطــرح کند که 
چگونه هويت شخصی در طول زمان شکل 
می گيرد.آثار کريم گيدينلی براساس پاساژ، 
علامت گذارى و اطمينان است. در اين گذر، 
هويت به طور طبيعی بخشی از روند تکاملی 
آن اســت و با ردى متمايز روى صفحه کار 

وى مجسم می شود.
کار اين هنرمند چند مليتــی، نياز به يک 
هويت سياسی و بيان منشأ يا مخالفت با آن 
را يادآور می شــود؛ چرا که زندگی امروزى 
ناگزير بودن امر سياسی را به ما ديکته کرده 
اســت. اين پازل نماد تداوم و تکامل يک 

مرحله اســت؛ از هنرمند نقاش به عموم 
مردم؛ از تفســير او تا رأى مخاطب. اينجا 
فرصت لازم براى ايجاد و حفظ پيوند فراهم 
می آيد. او معتقد است که ماده تغيير می کند 
اما اهميت آن باقی می ماند و ارزش ها هم 
به نســخه هاى غيرقابل تغيير خود تبديل 
می شوند. زندگی پوياست و نمی توان آن را 
متوقف کرد؛ حتی اگر بدتر از قبل آن باشد!

کريــم گيدينلی در نمايشــگاه 100گرم 
 )100Grams of Reality( واقعيــت
خود که در دارالفنون کويت برگزار شــد، 
جديدترين آثار خود را به نمايش گذاشت 
تا دنيايی که در آن زندگــی می کنيم را با 

واقعيت هاى جامعه روبه رو کند.

نشســته اســت و نگاهش آن دورها که نه 
حوالی سرســره و الاکلنگ تاب می خورد. 
لبخند کجش رو به ســمت آنهاســت که بی خيــال می دوند پی 
هم و می خندند و نــاز و نوازش هاى پــدران و مــادران را به جان 
می خرند. روبان هاى بســته به موهاشان در دســتان نسيم است و 
رخت و لباس شان خوش رنگ تر از ظرف هاى پر از بستنی در يخچال 

بستنی فروشی روبه روى پارک.
نشســته اســت کنار ترازو؛ ترازويی که اندازه سنگينی 

آدم ها را نشــان می دهد؛ آدم هايی که با حجم 
اندک يا بســيار آرزوها، احساسات، افکار و 

رؤياهاشان چشــم می دوزند به عقربه  
ترازو تا بايســتد، تا نلرزد تا با زبان 

بی زبانی بگويد، آقا، خانم، شــما 
اينقدر کيلو هستيد.

آنها که از ته جيبشان اسکناس 
کهنــه هزارتا را می کشــند 
بيــرون، يــک وقت هايی با 
لبخنــد، نگاه شــان را سُــر 
می دهنــد تا مردمک ســياه 
پسربچه اى که لباسش به تنش 

زار می زنــد و می گويند: به فکر 
کارتخوان بايد باشــی، بچه جان. 

جان »بچه جان« ته دلش را شيرين 
می کند اما نه به شيرينی يک اسکوپ 

بستنی وانيلی. چشم هايش را می بندد. قرار نيست که هميشه با ترازو 
کار کند. خودش را می بيند که بزرگ تر شده است، شايد سيزده ساله. 
حالا می تواند برود ور دست اوستانعمت و شن بار فرغون کند يا کسی 
چه می داند شايد ملاط درست کند. لابد دستش مثل دست برادر 
شانزده ساله اش، پينه می بندد و شانه و گردنش شب ها تير می کشد 
اما خيالی نيست، شايد کمی لبخند بنشــيند کنج لب مادرى که 

دست تنها بزرگ شان می کند.
باران گرفته است. باد دويده ميان شــاخ و بال درخت ها. 
ترازويش را بر می دارد و راه می افتــد تا در پناه 
دامنــه نانوايی بايســتد. بچه هــا تنداتند 
دســت در دســت مادرها و پدرها دور 
می شــوند. انگار اهل سياره اى ديگر 
هســتند، چرا فقط کمی شــبيه 
آنها نيســت؟  خيابــان خيس 
اســت. همه کودکانی که بين 
ماشــين ها راه می روند، خيس 
هستند. بســته هاى آدامس و 
دســتمال کاغذى، شاخه هاى 
گل، دارهاى قالی، خشــت هاى 
کوره پزخانه و اشــياى اندوهگين 
بسيارى خيس هســتند. بوى نان 
داغ پيچيده اســت. ترازوى خيس را 
در آغوش گرفته است؛ ترازويی که شايد 

بيشتر سنگينی غفلت ها را نشان می دهد.

قصه شهر

مریم ساحلی

کودکی های برباد رفته 

حمیدرضا محمّدی
روزنامه نگار

شهنام صفاجوجهان نما
روزنامه نگار فاطمه عباسینگاه

روزنامه نگار

جبر بی چون و چراى 
کسی شدن؛ انگار اين 
اصلی ترين هدف مادر در قبال پسرش بود. هرچه 
ماه بانو دايره   تفريح هاى او را محدودتر می کرد، 
بيشــتر به کتاب ها و به خصوص داســتان هاى 
درونشان چنگ می انداخت. خود را غوطه ور در 
دنياى پر رمز و رازشان می کرد و نه تنها مواخذه 
نمی شد، بلکه بيشتر و بيشتر هم تشويق می شد. 
در نوجوانی برعکس کودکی به موجودى خجالتی 

و منزوى تبديل شده بود و برخلاف همسالانش 
هيچ دوستی نداشــت. آدم ها را بيشتر از درون 
کتاب ها می شــناخت. گاهی پدر بــر او خرده 
می گرفت که چرا در حضــور مهمان ها حرف از 
دهانش بيرون نمی آيد يا چرا با حســن، پسر آقا 
مراد همسايه شان، تيله بازى و توپ بازى نمی کند، 
اما در مجموع چون سر به زير بود، کسی چندان 
پاپيچش نمی شــد؛ بماند که بعدتر دريافت که 
کتاب ها ماجراهايی هزاران بار جذاب تر از آنچه 
پسرانِ پشت لب سبز شــده در ذهن براى خود 

می سازند، به ارمغان می آورند. 

سامان نورایی

کاج ها وارونه اند 
بوک  مارک

به هر کدام از 3پسر بچه، قول يک سکه طلا داده بودند. 
پاپ اينوسنت هشتم در حال مرگ بود و پزشکان علت 
بيمارى را کم خونی می دانستند. خون 3پسر بچه گرفته 
شــد و آن را در يک جام طلايی به پاپ خوراندند. پاپ 
و هر 3پسر بچه مردند. سال 1492بود. هنوز هيچ کس 

نمی دانست خون چگونه گردش می کند.
  

تا قرن هفدهم که ويليام هاروى دوباره سيستم گردش 
خون را کشف کرد )البته دانشمند مسلمان، ابن نفيسی 
نخستين بار آن را کشف کرده بود(، هيچ کس از روش 
قديمی انتقال خون استفاده نمی کرد اما با کشف مسير 
حرکت خون، تلاش براى انتقال خون شــروع شد. از 
همان سال ها پزشکان شروع کردند به تزريق خون هر 
نوع حيوان خانگی به انسان. نخستين بار خون بره اى به 
يک پسر بچه تزريق شد و بعد خون يک گوساله به يک 
مرد. مدتی بعد حتی شير را جاى خون به بيماران تزريق 
کردند تا اينکه باز کليسا به ياد از دست دادن پاپ خود 

افتاد و انتقال خون تا 150سال ممنوع شد.
  

اوايل قرن نوزدهم براى نخســتين بــار، انتقال خون 
موفقيت آميزى از يک انســان به انسانی ديگر توسط 
پزشکان انگليسی گزارش شــد. آقايی حاضر شده بود 
خونش را به همســر در حال مرگش تزريق کنند و زن 
نجات پيدا کرده بود. بنابراين مدت ها طول کشــيد تا 
روش هاى جديــد اهداى خــون در کانتينرهاى کنار 
خيابان ارائه شــود. تا قبل از آن حتی گاهی پزشکان 
مجبور می شدند براى جلوگيرى از لخته شدن خون، 
رگ دهنده را به رگ گيرنده وصــل کنند، طورى که 
عفونت ها به جاى کم خونی باعث مرگ می شدند. اما 
حالا خيلی راحت دراز می کشــيد و يک ست استريل 
خونتان را به يک کيسه مخصوص که خوشحال روى 
يک دستگاه تاب می خورد، منتقل می کند تا سر فرصت 

از فريزر خارج و به بيمار تزريق شود.
  

اهداى خون بســيارى از افــراد را از مرگ حتی نجات 
می دهد و براى همين شعار سازمان انتقال خون »اهداى 
خون، اهداى زندگی« اســت. با اينکــه هر چند وقت 

يک بار و در مواقع خاص مثل ماه رمضان يا همين ايام 
کرونا، اهداى خون در کشــور ما کاهش پيدا می کند و 
مردم کمتر براى خون دادن ســراغ مراکز اهداى خون 
می روند، اما با همه اين احوال، باز هم مردم دســت از 
اين کار خير برنمی دارنــد و مراکز انتقال خون همواره 
مملو از جمعيت است. شايد جالب باشد که بدانيد در 
بيشــتر نقاط دنيا افراد براى اهداى خون خود، وجهی   
دريافت می کننــد و خون خود را می فروشــند، اما در 
ايران مردم داوطلبانه براى اهداى خون مراجعه کرده 
و بدون چشمداشــت، اين کار را انجام می دهند. حالا 
ديگر ايران، نه تنها در منطقه، بلکه در مقايسه با بسيارى 
از کشورهاى توسعه يافته به عنوان يکی از کشورهاى 
پيشــرو در حوزه اهداى خون معرفی شــده و همواره 
مورد تقدير قرار گرفته است. سازمان انتقال خون ايران 
با رعايت کامل دستورالعمل ها و استانداردهاى جهانی 
و بين المللی، همواره ســالم ترين خون و فراورده هاى 
خونی را با بهترين کيفيت براى مراکز درمانی سراسر 
کشور و بيماران تامين کرده است و به تأييد سازمان هاى 
بين المللی متولی امر سلامت، کيفيت و سلامت خون 
و فراورده هاى خونی کشــورمان مطابق بــا بالاترين 

استانداردهاى کشورهاى اتحاديه اروپاست.
  

پزشــکان معتقدند اهداى خون علاوه بــر اينکه جان 
گيرنده را نجــات می دهد، می تواند بــراى اهداکننده 
هم مفيد باشــد. امروز روز جهانی اهداى خون است. 
حالا که اين کار انقدر ســريع و راحت انجام می شود، 
بد نيست سرى به مراکز انتقال خون بزنيد و با اهداى 
خون اجازه ندهيد هيچ بيمارى دغدغه و نگرانی کمبود 
خون و فراورده هاى خونی را در مراکز درمانی کشــور 

داشته باشد. 

بی تعــارف و تکلــف ، مثل همین متــن کوتاهی 
که می بینیــد. ما منتظريــم تا نوشــته هايتان 
و  مشــکلات  روزمــره،  مســائل   دربــاره 
دغدغــه هايتــان را برای مــا ارســال کنید. 
اگــر اهــل طنــز و کاريکاتــور و طراحــی هم 
 هســتید جايتان اينجــا محفوظ اســت. متن يا 
طرح تان کــه آماده شــد يک تماس  با شــماره 
 23023636 بگیريد تــا برای رســاندنش به ما ، 

راهنمايی تان کنیم. 

فراخوان

آخر مصور

  تناقض /  اثر:لوك دچه مکر

»چه گوارا هســتم و زنده ام بیش از مرده ام ارزش دارد.« اين 
کلماتی بودند که چه گوارا در روز پیش از اعدامش علیه نظامیانی 
که او را دستگیر کرده بودند، به کار برد. آن چريک دربند در آن 
لحظات نمی توانســت اين تصور را از ذهنش بگذراند که پس 
از مرگ بدل به يک افسانه خواهد شــد. ارنستو ال چه گِوارا، 

14ژوئن1۹28 در روســاريوی آرژانتین در خانواده ای مرفه 
متولد شد، اما کودکی بود ضعیف و رنجور که از بیماری آسم 
رنج می برد. او به دلیل ابتلا به اين بیماری به جای مدرسه رفتن 
در خانه کنار مادرش ماند. در واقع معلم اصلی سال های اولیه 
آموزش ارنستو مادرش بود. زمانی هم که به دانشگاه راه يافت، 
هنوز به سیاست بی علاقه بود. در واقع ارنستو ال چه گوارا در 
ابتدا و در لباس يک توريست معمولی بدون آنکه علاقه و درك 
خاصی از مسائل سیاسی داشــته باشد، در سراسر آمريکای 
لاتین به سیر و سیاحت پرداخت.گشت و گذار در میان قبايل 
سرخپوست شمال آرژانتین نقطه آغاز سفری بود که او را از نظر 
شخصیتی دگرگون می کرد. اين دانشجوی رشته پزشکی پس 
از بازگشت از سفر خود به کشور های شیلی، پرو، کلمبیا، ونزوئلا 
و میامی در ايالات متحده در يادداشت هايش نوشت: »حس 

می کنم بوی خاك و خون دشمنم مرگ، به مشامم می رسد.«
پس از کودتای سیا )ســازمان اطلاعات مرکزی آمريکا( در 
مکزيک، چه گوارا به نهضت مقاومت مکزيک پیوســت. در 
مزرعه ای واقع در خالیسکو چه گوارا برای نخستین بار توسط 
سرهنگ آلبرتو بايو آموزش های چريکی ديد. در سال1۹56 و 

زمانی که چه به همراه فیدل کاسترو و با کشتی گرانما پا به کوبا 
گذاشت، ديگر يکی از رهبرانی بود که برای سرنگونی ديکتاتور 
کوبا باتیستا برگزيده شده بودند. از آن زمان به بعد در تاريخ از 
چه گوارا به عنوان مرد مورد اعتماد کاسترو ياد می شود. نتیجه 
اين اعتماد سپردن فرماندهی نیرو های انقلابی به چه در نبرد 
سانتا کلارا بود. در نبرد سانتا کلارا پیروزی قطعی برای انقلابیون 
کوبايی رقم خورد. چه گوارا در کوبا و در لباس سیاستمدار، مدت 
کوتاهی دوام آورد و در سن 35سالگی اين کشور، زن و فرزندان 
و مقام سیاسی خويش را برای رسیدن به هدفی بزرگ تر ترك 
کرد: ) انقلاب در سراسر قاره آمريکای جنوبی(. چه اما نتوانست 
به اهداف خود در رهبری يک انقلاب سراســری در آمريکای 
لاتین برسد. او در سال1۹67 توســط کماندوهای بولیويايی 
که در آمريکا تعلیم ديده بودند، دستگیر و سپس توسط آنها 
اعدام شد. چه گوارا درحالی که در برابر جوخه آتش قرار گرفته 
بود و می دانست ديگر آخرين لحظه عمرش فرا رسیده، خطاب 
به سربازانی که لوله تفنگ هايشان را در برابرش گرفته بودند، 
گفت: »حواستان را خوب جمع کنید و خوب نشانه گیری کنید 

که داريد يک مرد را می کشید.«

تقويم / زادروزعدد خبر
 مبارز کوهستان 
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قبلاز»والدشدن«
بخوانید

»بچه شــیرینی زندگیــه!« بعیــد می دانم در 
جغرافیای فرهنگی ایران زندگی کرده باشــید 
اما تا به حال این جمله به گوشتان نخورده باشد. 
بیراه هم نیست؛ حتی شنیدن صدای فرزندتان 
در یک روز غم بار در اوج افســردگی و خستگی 
لبخند به لبتان مــی آورد و شــما را از قهقرای 
تاریکی بیرون می کشــد. اما والد شدن و اضافه 
کردن موجودی به نام »بچه« به زندگی وجه های 
مختلف و متفاوت دیگری هم دارد؛ وجوهی که 
کمتر از آن شنیده ایم اما اهمیت غیرقابل انکاری 
دارد. آگاهی از این ابعاد ناگفته قرار نیست کسی 
را از فرزندآوری منصرف و یا فکر داشتن بچه را 
از سرش بیرون کند ؛ همانطور که والدین دارای 
چند فرزند بعد از ورود نخســتین فرزندشــان 
به زندگی به صورت تجربی این ابعاد را کشــف 
کرده اند. اما بی خبــری از رخدادهایی که بعد از 
حضور بچه در زندگی والدین به وقوع می پیوندد، 
می تواند آنها را با چالش هــای مختلفی مواجه 
کند. این یادداشت را برای کسانی می نویسم که 
قصد دارند در آینده ای دور یا نزدیک، فرزندی را 
به زندگی خود اضافه کنند؛ خواه فرزند زیستی 
و خواه فرزندخوانده. همچنین برای کسانی که 
عزیزی از نزدیکانشان در شرف والد شدن است و 

می خواهند از او مراقبت کنند.
»بچه دار شــدن« بــرای بســیاری از والدین 
بزرگ ترین تغییر زندگی به شــمار می رود و در 
اغلب این مــوارد حتی از مهاجرت هم پیشــی 
می گیرد؛ حضور موجــودی کوچک در زندگی 
که شما از این پس مســئول رشد و نگهداری از 
او هستید و حس می کنید حتی بعد از مرگ هم 
این مسئولیت بر دوشتان سنگینی می کند. قلبی 
کوچک و بی دفاع که بیرون از ســینه می تپد و 
برای خودش راه مــی رود. حقیقتش را بخواهید 

این یکی از سخت ترین ابعاد والد بودن است.
بســیاری از تغییراتی که حضور بچه در زندگی 
والدین ایجاد می کند یا غیرقابل برگشت هستند 
یا برای تغییر دوباره آن شرایط نیاز به صرف زمان 
زیادی اســت. همه این تغییرات می تواند دست 
به دست هم دهد و با ترکیب تغییرات هورمونی 
و بی خوابی های بعد از تولد نوزاد و... زمینه ســاز 
افسردگی عمیقی در مادر و پدر شود؛ بله درست 
خوانده اید! پدران هم افسردگی بعد از والد شدن 

را تجربه می کنند.
افسردگی بعد از وارد شدن بچه به زندگی والدین، 
تنها مختص زنــان و تنها مختــص مادرانی که 
فرزند زیستی خود را می زایند نیست. بخش قابل 
توجهی از این تحولات ناگهانی هیچ ارتباطی با 
فرایند زایمان ندارد و برگرفته از بر هم خوردن 
عادات همیشــگی و حتی تغییر در روابط فردی 
و خانوادگی است. برای همین حتی افرادی که 
کودک یا نوجوانی را به فرزندخواندگی می پذیرند 
هم ممکن است با مشکلات روحی و افسردگی 
روبه رو شــوند. و باز هم به همین دلیل است که 
پدران هم بعد از بچه دار شدن، یا فرزندپذیری، 

احتمال تجربه افسردگی را دارند.
آنچه به اکثــر والدین کمــک می کند روزهای 
سخت نخست بعد از والد شدن را با آرامش بیشتر 
ســپری کنند، آگاهی از این تغییرات و شناخت 
خلق و خوی موقتی است که بر اثر افسردگی یا 

کم خوابی و... گرفتارش شده اند.
واقعیت بچه داری و نگهداری از موجودی کوچک 
که به حمایت دائمــی ما نیاز دارد بــا آنچه در 
مهمانی های خانوادگــی از بچه های کوچک با 
لباس های رنگارنگ که دائم مشغول شیرین زبانی 
هستند می بینیم متفاوت است. درواقع این تنها 
قسمت کوچکی از کل فرایند بچه داری است. اگر 
تجربه نگهداری از یک کودک را داشــته باشید 
می دانید که پشت هر بچه گوگولی قشنگی که 
در جمع های خانوادگی دلبــری می کند، پدر و 

مادری خسته و بی خواب هستند.

چگونه می توان به والدین کمک کرد؟
تا قبل از استقلال کامل کودکان در تنها ماندن 
در خانه و انجام کارهای شخصی خود، معمولا 
یکی از والدین یا عنصر مورد اعتماد و نزدیکی در 
خانواده همواره در کنار کودک است. این فرایند 
حداقل ۱۰ سال یا بیشتر به طول می انجامد. این 
یعنی اگر می خواهیم به پدر و مادری کمک و از 
آنها حمایت کنیم، می توانیم یکی دو ساعت از 
این ۱۰ سال را به بازی با کودک اختصاص دهیم 
تا والدین هم فرصت کافی برای تفریح و انجام 
امور شخصی خود یا حتی فرصت کوتاهی برای 
خواب و اســتراحت یا صرف وقت برای تنهایی 
خودشان داشته باشند. از طرفی اینکه یک والد 
بیش از 6-5 سال است که حتی برای 2 ساعت 
هم بچه خود را به کســی نسپرده تا به کارهای 
شخصي خود برسد، افتخار نیست و قرار نیست 

بابت آن جایزه ای به کسی داده شود . 
همچنین به یاد داشته  باشــیم بچه ها بیش از 
اینکه به حضور همیشــگی و لحظــه به لحظه 
والدیــن در کنار خود نیاز داشــته باشــند، به 
والدینی شاد و با حوصله نیاز دارند تا حتی شده 
ساعات کوتاهی در روز را به آنها اختصاص دهند. 
حس امنیت و آرامش در کنار اعضای خانواده از 
مهم ترین نیازهای کودکان اســت. از طرفی بد 
نیســت بدانیم قضاوت های به ظاهر بی اهمیت 
ما، در دورانی که والدین شــرایط روحی خوبی 
ندارند می تواند برای آنها بسیار آزاردهنده باشد 
و به آنها القــا کند که والدین خوبی نیســتند؛ 
ترسی که اغلب والدین آن را بارها و بارها تجربه 
و در هر دوراهی و چندراهی تصمیم گیری ای، 
به آن فکر می کنند. حتی ممکن است به همین 
 دلیــل، تصمیم اشــتباه بــرای تربیت کودک 

خود بگیرند.

مرضیه موسوییادداشت
روزنامه نگار

دلتنگیهایساکنانباغالهیه
»باغ فرشــته« نــام مرکزی با 
چند ساختمان و خوابگاه و باغ 
و هنرستان در دل الهیه تهران 
است که از سال ۱35۰، به عنوان 
مرکزی برای نگهداری از سالمندان راه اندازی شد. 
به مرور سالمندان این مرکز جای خود را به زنان 
و دختران دچار معلولیت بالای ۱4ســال دادند. 
باغ فرشته محل زندگی و سکونت بیش از 6۰نفر 
است که به معلولیت های مختلفی دچار هستند. با 
این حال در 3سال گذشته با راه افتادن هنرستان 
و شروع مهارت آموزی به ساکنان این باغ، رنگ و 
بوی زندگی بچه ها هم تغییر کرده است؛ از اداره 
کافه ای درون مرکز به دســت مریم گلی گرفته تا 
ســفارش هایی که به کارگاه خیاطی می رسد و 
آموزش موسیقی و نقاشی و... . در 2سال گذشته 
با شیوع کرونا و کم شدن ارتباط مردم با بچه های 
این مرکز، دلتنگی های ســاکنان باغ فرشته هم 

بیشتر از قبل شده است.
اسم گوشــه ای از ســالن را گذاشــته اند »کافه 
مریم گلی«. صاحب این کنج دنج، مریم است ؛ یکی 
از ساکنان قدیمی باغ فرشته که از وقتی خودش را 
به یاد دارد روی ویلچر می نشسته است. مریم گلی 
انگشتان سبزی دارد و هر شاخه خشک کوچکی 
را که در گلدان می کارد، خیلی زود سبز می شود 
و جوانه می زند. بچه های باغ فرشــته می گویند 
»بس که مریم مهربان است.« مریم گلی گیس های 
سفیدش را زیر روسری هل می دهد. با ویلچرش 
به سمت سماور همیشه روشن کافه اش می رود 
و برای مهمانانی که به او ســر می زنند، استکانی 
چای می ریزد. به سختی حرف می زند، اما با نگاه 
مهربانش اشاره می کند به چایی که کم کم سرد 
می شود و این یعنی »بفرمایید تا از دهن نیفتاده.«

تمام گل هــای کاشته شــده در باغچه محوطه 
آسایشگاه باغ فرشته و گلدان های ریز و درشتی 
که در این مرکز به چشم می خورد، دست پرورده 
مریم است؛ حتی اتاق بچه های آسایشگاه هم اگر 
گلدانی داشته باشد، مریم گلی تیمارش کرده یا آن 
را کاشته است. همین عشق گل و گلدان بودنش 

هم هست که اسمش را گذاشته اند »مریم گلی«.

بهانه ای برای زندگی
اغلب بچه های ساکن در مرکز شــبانه روزی باغ 
فرشــته، به کار و فعالیتی مشغول هستند؛ به جز 
بچه هایی بــا معلولیت بالا کــه اصطلاحا به آنها 
»فلت« می گویند؛ بچه هایی که برای انجام تمام 
کارهایشان نیاز به کمک دارند و روز و شبشان را 
در تخت سپری می کنند. »هنرستان« همان جایی 
است که زنان و دختران ســاکن در مرکز خیریه 
شبانه روزی باغ فرشته را توانمند می کند و به آنها 
مهارت های مختلفی یاد می دهد ؛ از کارهای فنی 
و هنری مثل خیاطی گرفته تا ساخت دستبند و 
معرق کاری و آموزش هنرهایی مثل موسیقی و 
نقاشی. قالی کوچکی به کمک همین آموزش ها و با 
دستان هنرمندانه ساکنان آسایشگاه شبانه روزی، 
آهسته و پیوســته روی دار بالا می رود و در حال 

تکمیل شدن است. حتی بچه های ویلچرنشینی 
که امکان حرکت دادن دستشان را نداشته باشند، 
یاد می گیرند که چطور به کمک انگشــتان پا یا 
دیگر مهارت ها، فعالیت های روزمره را انجام دهند. 
سپیده شــفقی، مدیر هنرستان مرکز باغ فرشته 
اســت و مســئولیت برگزاری این کارگاه ها را بر 
عهده دارد. او می گوید: »وقتی ظرفیت های این 
هنرستان و اشتیاق بچه ها برای یادگیری را دیدم، 
تصمیم گرفتم به مهارت آموزی و کارآفرینی در 
آن بپردازم. نخستین کارگاه را با یکی از بچه های 
باغ فرشته شروع کردم. خیلی زود تعداد اعضای 

این کارگاه خیاطی به ۱۰نفر رسید.«
روزهای اول از دوخت های ساده و تهیه دستمال 
و پارچه هــای مورد نیاز در آشــپزخانه شــروع 
کردند. این دستمال ها سر از بازارچه های خیریه 
درمی آورد و به دلیل اینکه بازار چندان پررونقی 
نداشــت، اعضای کارگاه به ســمت آموزش های 
دیگر سوق پیدا و خیاطی حرفه ای را آغاز کردند. 
حالا سفارش هایی که برای دوخت و دوز دریافت 
می کنند، مشــخص می کند که هنــرورزان این 
کارگاه باید چه بدوزند و چه کنند. شفقی می گوید: 
»بچه های ساکن در مرکز باغ فرشته، مثل اغلب 
افراد دارای معلولیت در کشور، از فرصت چندانی 
برای آموزش و فعالیت های اجتماعی و اشــتغال 
بهره مند نیســتند. همین موضوع باعث می شود 
احســاس یکنواخت بودن زندگی و بی هدفی را 
تجربه کنند؛ احساسی که اغلب منجر به افسردگی 
و انزوا می شود. درحالی که می دانیم این افراد هم 
مثل دیگر مردم جامعه اســتعدادها، توانایی ها و 

علایقی دارند که می توانند آن را پرورش دهند.«
این روزها کارگاه های کارآفرینی و مهارت آموزی 
باغ فرشته با حضور مربیان مختلف، دختران و زنان 
ساکن این مرکز را به ســمت توانمندی و کسب 
درآمد سوق می دهد. مهناز نظری، مسئول فنی 
این مرکز می گوید: »تلاش ما این است که بتوانیم 
بچه ها را به توانمندی نسبی ای برسانیم. اینکه این 
افراد برای خود مهارتی بلد باشــند و از طریق آن 
کســب درآمد کنند، علاوه بر ایجاد حس خوب 
در آنها، باعث می شود اســتقلال مالی را تجربه 
کنند. برخی از این افــرد ظرفیت این را دارند که 
زندگی مســتقلی را برای خود تشکیل دهند. به 
همین دلیل داشــتن درآمد بــرای آنها موضوع 

مهمی است.«
خیلی از بچه های ســاکن در باغ فرشــته، بعد از 

مهارت آموزی در مرکز و امیدوار شــدن به امکان 
کســب درآمد حداقلی، به ترخیــص از مرکز و 
تشکیل زندگی مســتقل، فکر و خود را برای آن 

آماده می کنند.
کامپیوترهایي خریداری و به کارگاه مهارت آموزی 
هنرستان آورده شــدند و تعدادی از دختران باغ 
فرشته آموزش تخصصی کامپیوتر را آغاز کردند. 
تولید محتوا و اپراتوری هم از دیگر راه هایی است 
که فعالیت در آن میسر شــده است. حالا یکی از 
دختران مرکز، اینستاگرام مؤسسه را می گرداند 
و مســئولیت تولید محتوا برای صفحات مجازی 
مرکز را بر عهده دارد. تبلت در دست در محوطه 
باغ فرشته می چرخد و وقایع روزانه ای که آنها با آن 
روبه رو می شوند را ثبت می کند؛ از جشن تولدها 
و دورهمی های بچه ها عکــس و فیلم می گیرد یا 
بازی های جمعی و فعالیت هــای کارگاه و... را به 
نمایش می گذارد. خبر تازه ای اگر باشد به گوشش 
می رسانند تا خیلی زود در صفحه اینستاگرام مرکز 
منتشر کند و خلاصه دستی بر آتش نگارش دارد . 
همه اینها را در حالی انجــام می دهد که به دلیل 
معلولیت، دســتانش با محدودیت های حرکتی 

روبه رو ست.

به سوی زندگی مستقل
فرســودگی ســاختمان های باغ وقفی و نیاز به 
مناسب سازی برخی فضاها، رخت نو بر تن محوطه 
و بناهای موجود در باغ کرده است. این نخستین 
چالشی بود که بنیاد همیاران خیر جمعی بعد از 
تحویل مرکز با آن روبه رو بود. مسئولیت دادن به 
ساکنان باغ فرشته و استفاده از ظرفیت بچه های 
مرکز برای انجام کارهای اداری و حتی انبارداری 
و... شــروع دوره تازه ای از زندگی برای آنها بود. 
سعید ســعدآبادی، مدیر باغ فرشته و مدیرعامل 
انجمن عالی مراکز توانبخشی غیردولتی معلولان 
کشور می گوید: »ما کارهای جاری مرکز را به خود 
بچه ها سپرده ایم تا از مهارت هایی که دارند استفاده 
کنیم. ایجاد زندگی هدفمند بــرای آنها و دادن 
مسئولیت به آنها نتیجه خوبی هم برای ما داشت. 
این موضــوع هم در روحیه بچه هــا تأثیر زیادی 
گذاشت و هم مشارکت و تعاملشان را بیشتر کرد. 
ما حتی انبــار مرکز را هم به خــود بچه ها واگذار 
کردیم و بابت کارهایی که در مرکز انجام می دهند 

حقوقی به آنها تعلق گرفته است.« 
ترخیص دختران و زنانی که به توانمندی رسیده اند 
مهم ترین دغدغه های این روزها در باغ فرشــته 
اســت؛ موضوعی که با چالش های اقتصادی گره 
خورده است. سعدآبادی می گوید: »تا کنون 4نفر از 
دختران از مرکز ترخیص شده اند و به کمک خیران 
و مؤسسه، زندگی مســتقلی برای خود تشکیل 
داده اند. البته این به معنای آن نیست که ما آنها را 
به حال خود رها کرده ایم، بلکه حمایت های ما از 

این افراد همچنان ادامه دارد.«
کمک به تامین مسکن، اشــتغال و امکان کسب 
درآمد حداقلی از قدم هایی اســت که باید در این 
راه برداشته شود تا شرایط برای استقلال دختران 

دچار معلولیت در مرکز باغ فرشــته فراهم شود. 
گاه این شــرایط به کمک یکی دیگر از معلولان 
مرکز راحت تــر فراهم می شــود و افــرادی که 
توانمندی هایشان تکمیل کننده کار یکدیگر است، 

با هم ترخیص می شوند و به خانه جدید می روند.

حقوق شهروندی یک معلول
گرچــه خیابان ها و معابر و اماکن عمومی شــهر 
چندان با ویلچر و عصا و وسایل توانبخشی افراد 
دارای معلولیت مهربان نیســت، اما دختران باغ 
فرشته برای آموزش و تحصیل و انجام دیگر امور 
روزمره شان، به بیرون از این مرکز رفت وآمد زیادی 
دارند. یکی از این افراد »باران« است؛ دختری که 
به دلیل فلج مغزی به سختی حرف می زند و ویلچر 
برقی اش، جای خالی حرکت آزادانه پاها را برای 
او پر کرده است. باران چهارمین کتاب شعر خود 
را سال گذشته منتشر کرده و پای ثابت جلسات 
نقد ادبی شهر کتاب است. خرید کتاب، مهم ترین 
دلخوش اش به شمار می رود، اما هربار برای تردد در 
شهر و رسیدن به کتابفروشی سختی های زیادی 
را به جان می خرد؛ گرچه به قول خودش اگر شهر 
مناسب سازی  شود، دیگر نیازی به تحمیل سختی 
به معلولان هم نخواهد بود. باران می گوید: »خیلی 
از شــهروندان من و دیگر معلــولان را به عنوان 
شــهروند قبول ندارند. وقتی به تنهایی به خرید 
می روم، بارها پیش آمده که فروشــنده یا راننده 
تاکسی و... گفته اند که تو با این وضع چرا بیرون 
آمدی؟ چرا مردم فکــر می کنند یک معلول حق 
ندارد به فروشگاه برود؟ حق ندارد به پارک برود؟ 

حق ندارد به کافه برود یا حتی تحصیل کند؟«
همین مشکلات را دلیل برای تشدید افسردگی در 
افراد دارای معلولیت می داند و به عنوان کسی که 
سال هاست در مرکز شبانه روزی زندگی می کند، 
می گوید: »بچه هــای زیادی را می شناســم که 
به دلیل همین رفتارها کم کــم ترجیح داده اند از 
مرکز بیرون نروند و منزوی شده اند. دوستی داشتم 
که به دلیل همین انزوا و افسردگی و البته مشکلات 

روحی ای که از قبل داشت، دق کرد و مرد.«
 تعطیلی مراکز تفریحی و آموزشی و پارک ها و... در 
دوران شیوع کرونا در کشور، برای ساکنان مرکز 
باغ فرشته غوز بالای غوز شده و روزهای سختی را 
برای آنها رقم زده است. با کم شدن محدودیت های 

کرونایی، حــالا مــددکاران و مددجویان مرکز 
سعی می کنند شرایط را به روزهای قبل از کرونا 
برگردانند. حمید امن زاده، مسئول روابط عمومی 
بنیاد خیریه همیاران می گوید: »تا قبل از شیوع 
کرونا به بهانه های مختلف در مرکز مراسم و جشن 
و دورهمی برگزار می کردیم. افراد زیادی به اینجا 
رفت وآمد داشتند و بچه ها هم فعالیت های مختلف 
آموزشی و... را بیرون از مرکز دنبال می کردند، اما 
شیوع کرونا ما را محدودتر از قبل کرد. تعداد بسیار 
کمی از خیران و داوطلبان به اینجا رفت وآمد دارند 
و اغلب آموزش ها و برنامه های مختلف شــهر یا 
تعطیل شــده یا به صورت مجازی انجام می شود. 
این موضوع در کنار ترس از شیوع کرونا در مرکز، 
بچه ها را با مشکلات روحی مواجه کرده بود و ما 

چالش های بزرگی داشتیم.«
او از مشــکلات اقتصادی در ســال های گذشته 
می گوید که دســت خیران را برای مشــارکت و 
کمک به مؤسسه بسته و حساب دخل و خرج را 
با محدودیت زیادی روبه رو کرده اســت: »تمام 
هزینه ها، از آموزش و تحصیــل گرفته تا درمان، 
نگهداری، غذای روزانه و... توســط خیران مرکز 
تأمین می شود. این مرکز هم مثل اغلب مؤسسات 
مردمی و خیریه ها، این روزها با کم شدن درآمد و 

محدودیت در هزینه ها روبه روست.«

نیاز به حمایت عاطفی
خستگی و افسردگی ناشــی از زندگی جمعی 
یک طرف، رنجیده خاطر بودن از خانواده هایی 
که فرزندان خود را از خانه به مرکز شبانه روزی 
ســپرده اند و البته مشــکلاتی که افراد دچار 
معلولیت با آن روبه رو هستند، به گفته روانشناس 
مرکز باغ فرشته ســاکنان مراکز شبانه روزی را 
با تلاطم های روحی و عاطفی زیــادی روبه رو 
می کند. ســحر صالحی می گوید: »بچه های ما 
علاوه بر مراقبت های جســمی، به حمایت های 
عاطفی هم نیاز دارند. معاشــرت بــا دیگران و 
پیدا کردن دوستانی نزدیک خارج از این مرکز، 
می تواند امید به زندگی را در بین دختران مرکز 
بالا ببرد. برای همین هم برخی از ســاکنان باغ 
فرشته توانسته اند حامیان عاطفی پیدا کنند و 
حتی شــده برای زمان کوتاهی در  ماه با آنها در 

ارتباط باشند.«
او درباره ارتباط خانواده ها با فرزندانشان در مرکز 
شبانه روزی می گوید: »ما سعی می کنیم ارتباط 
سالمی بین آنها و خانواده هایشان برقرار کنیم و 
آنها را به طور کامــل از خانواده خود دور نکنیم؛ 
چون به هر حال از نظر روحی و روانی به   خانواده 

هم نیاز دارند.«
مشــاوره هایی که به کم شــدن رنج و خشــم 
ساکنان باغ فرشــته از خانواده های خود کمک 
می کند، در این مرکز انجام مي شــود. صالحی 
می گوید: »ما از شــهروندان دعوت می کنیم با 

تداوم رفت وآمــد در مرکز باغ 
فرشته، به ما در تامین نیازهای 
عاطفی بچه ها کمک کنند.«
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ی/
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مش

س: ه
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تلاشماایناستکهبتوانیمبچهها
رابــهتوانمندینســبیایبرســانیم.
اینکــهاینافــرادبــرایخــودمهارتی
بلدباشندوازطریقآنکسبدرآمد
کنند،علاوهبرایجــادحسخوبدر
آنها،باعثمیشوداســتقلالمالی

نسبیایراتجربهکنند

خیلــیازبچههــایســاکندربــاغ
فرشــته،بعــدازمهارتآمــوزیدر
مرکزوامیدوارشدنبهامکانکسب
درآمدحداقلی،بهترخیصازمرکزو
تشکیلزندگیمستقل،فکروخودرا

برایآنآمادهمیکنند

گزارش

مددکاران نگهداری از معلولان باغ فرشته، از چالش های بعد از کرونا در این مرکز خیریه می گویند

نکته ها

بچههایساکندر
مرکزباغفرشته،مثل

اغلبافراددارای
معلولیتدرکشور،از
فرصتچندانیبرای
آموزشوفعالیتهای
اجتماعیواشتغال
بهرهمندنیستند.

همینموضوعباعث
میشوداحساس

یکنواختبودنزندگی
وبیهدفیراتجربه

کنند؛احساسی
کهاغلبمنجربه
افسردگیوانزوا

میشود

اینکهاینافرادبرای
خودمهارتیبلد

باشندوازطریقآن
کسبدرآمدکنند،
علاوهبرایجادحس
خوبدرآنها،باعث
میشوداستقلال
مالینسبیایرا

تجربهکنند.برخی
ازاینافرادظرفیت

اینرادارندکهزندگی
مستقلیرابرایخود
تشکیلدهندوبه
همیندلیلداشتن

درآمدبرایآنها
موضوعمهمیاست

خیلیازمردممن
ودیگرمعلولانرا
بهعنوانشهروند
قبولندارند.وقتی
بهتنهاییبهخرید
میروم،بارهاپیش
آمدهکهفروشندهیا
رانندهتاکسیو...
گفتهاندکهتوبااین

وضعچرابیرون
آمدی؟چرامردمفکر
میکنندیکمعلول

حقنداردبهفروشگاه
برود؟حقنداردبه

پارکبرود؟

تمامهزینهها،از
آموزشوتحصیل
گرفتهتادرمان،
نگهداری،غذای
روزانهو...توسط
خیرانمرکزتامین

میشود.اینمرکزهم
مثلاغلبمؤسسات
مردمیوخیریهها،

اینروزهاباکمشدن
درآمدومحدودیتدر
هزینههاروبهروست

معاشرتبادیگرانو
پیداکردندوستانی
نزدیکخارجازاین
مرکز،میتواندامید
بهزندگیرادربین

دخترانمرکزبالاببرد.
برایهمینهمبرخی
ازساکنانباغفرشته
توانستهاندحامیان
عاطفیپیداکنندو

حتیشدهبرایزمان
کوتاهیدرماهباآنها

درارتباطباشند

مهماستکه
ارتباطسالمیبین
معلولانمرکزآنهاو

خانوادههایشانبرقرار
کنیموآنهارابهطور

کاملازخانوادهخود
دورنکنیم.چونبههر
حالدختراناینمرکز
ازنظرروحیوروانی
بهحضورخانوادههم

نیازدارند

رمز ماندگاری و پایداری نظام سیاسی؛ علاقه مندی 
مردم به روحانیت، دین و نظام مردم سالار دینی است

یک چهره جنجالی اقدام به تبلیغ توکنی به نام خود کرده 
که کارشناسان آن را یک کلاهبرداری تمام عیار می دانند

9 شهربازی تهران که زیر نظر مدیریت شهری 
نیستند، تقریبا نیمه تعطیلند

کلاهبرداریشاخهای
مجازیباتوکنهایجعلی

قبرستان
اسباببازیها



سه شنبه 24 خرداد 101401
 شماره  8519

صفیه رضاییگزارش
روزنامهنگار

مانیزبرمحوریتحماقتسازماندهیشدهایرفتار
وهموارهدرموردانقاباســامیاشتباهکردهاند.
مصداقهایاینحماقتهاوتاشهابرایضربهزدن
بهانقابودلسردکردنمردمنیززیاداست.ازجنگ
تاغائلههایقومیومذهبیتاترورشخصیتهاوایجاد
وحشتدرجامعهتالجنپراکنیدرفضایمجازیو...
رامیتواننمونههایفراوانيدراینمورددانســت.
همچنینتوهینبهروحانیتوتاشبرایکماهمیت
نشاندادنجایگاهآنازتاشهاینافرجامآنهاست.
البتهباانــدکاثرمنفیممکناســتاینتاشها
دربینگــروهکوچکيازمردمتأثیرگذارباشــد،اما
آنقدرکمعمقاســتکهآنهاهیچگاهنمیتوانندبا
200شــبکهماهوارهایاعتمادعمومیراخدشهدار
کنند.«اینتحلیلگرمسائلسیاسیبراینباوراست
که»مشــارکتعمومیمردم،احساسوابستگیو
پیوستگیبهدین،روحانیتونظامسیاسیهمواره
متغیرهاییهستندکهنهتنهادرداخلازبیننمیروند
کهقابلصدوربهسطوحمنطقهاینیزهستند.نمونه
روشنآنسرودحماســی»سامفرمانده«استکه
حتیدرواکنشهایمنفیرسانههایغربیوباوجود
سرودهایمستهجنبسیارتوانســتدربینمردم
منطقهتأثیرگذارباشــدوآنهاراهمصداباانقابما

کند.درواقعآنهاییکهمیخواهندمردمراازاسامو
انقابرویگردانکنندهموارهراهرااشتباهمیروند؛
ضمناینکهپیشازاینمردمبارهااثباتکردهاندکه
روحانیتوانقابرادوستدارند.رهبرمعظمانقاب
همدربیاناتخودفرمودهاند:»...اگرکسیمیخواهد
گرایشمردمبهانقابومبــارزاتومجاهدتهارا
بفهمد،بهتشییعمیلیونیشهیدقاسمسلیمانینگاه
کند.بدنقطعهقطعهشدهشهیدسلیمانیبهوسیله
میلیونهاانسانبدرقهشــد؛یکفردانقابی،یک
فردمبارزومجاهدکهبرایجمهوریاسامیجان
خودشراکفدستشگرفتهبود.مردماینجوراورا
بزرگداشتواحترامکردند؛اینیکنمونه؛نمونههای
دیگرهمزیــاددارد؛]مثاً[علمــا.مرحومآیتالله
صافیگلپایگانییکمرجعتقلیدبود؛یکفقیهبود؛
شماببینیددرتشــییعجنازهاینمردچهحرکت
عظیمیمردمنشاندادند.مرحومآیتاللهبهجت،یک
فقیهعارفومعنویبود؛درتشییعجنازهاو،دربدرقه
اوبهسویبهشت،مردمقم،قمرالبریزازاحساسات
کردند؛ازجاهایمختلفدیگرهمبهقمرفتندبرای
تشییع.شمابهمنبگوییددربینآحادبرجستهکشور،
ازسیاسی،ازهنرمند،ازورزشــکارودیگرچهرهها
چهکسیهستکهوقتیازدنیابرود،مردماینجور

برایشاحساساتبهخرجدهند؟ایننشانهچیست؟
ایننشــانهبیاعتقادیمردمبهروحانیتاست؟این
نشانهبیاعتقادیمردمبهدینوبهجهادوبهمقاومت
است؟تحلیلهایشــاناینجوریاست؛اینجوری
تحلیلمیکنند...«شــیخیبررویشهایانقاب
نیزتأکیدکردوالگوسازیهاوگزینههایموفقحل
بحرانرانمونهروشنموفقیتانقاباسامیخواندو
آنراسرمشقیبرایدیگرملتهامثالزد.ویگفت:
»الگویاقتصادمقاومتی،الگویجهادســازندگی،
الگویمشــارکتاجتماعیونگاهجهادینهتنهادر
داخلکشورتوانستهمصداقپیشرفتقلمدادشود
کهدرخارجازمرزهانیزازآنالگوبرداریشدهاست؛
بهعنواننمونهســازمانفائو،طرحجهادسازندگی
رابهعنواننمونهموفقمثالزدهاســت.طرحبسیج
مردمینیزدرعراق،سوریهویمنبسیارمثبتقلمداد
شدهاســت؛ازاینرومیتوانگفتانقاباسامی
ماتوانایجادالگوهایجدیدیازرشــدوپیشرفت
اجتماعیراداردکههمینالگوسازیهامیتواندرمز
ماندگاریوپایداریآنباشد.بدیهیاستکهمردم
بهعنوانپشتوانهانقابنیزهموارهدرکنارآنوالبته
عنصراستواریاینالگوهاهستند.درمجموعتاالگوها

والگوسازیهاباشد،ماندگاریانقابنیزهست.

الگوها و رویش ها؛ رمز ماندگاری انقلاب
رمزماندگاریوپایدارینظامسیاسی؛عاقهمندیمردمبهروحانیت،دینونظاممردمسالاردینیاست

از نامه 127نماینده مجلس ششم 
تا فتنه ۸۸ 

درادامهسلسلهیادداشــتهایمرتبطبا33سالزعامت
مقاممعظمرهبریوبررســیچالشهایایــندورهدر
ادامهبهبخشدیگریازمهمتریــنرویداهایاین3دهه

میپردازیم.
پسازحملهنظامیآمریکابهعراق،۱2۷نفرازنمایندگان
مشارکتیمجلسششمدربهار۱3۸2،درنامهایبهمقام
معظمرهبریباارائهتصویریغیرواقعیوناامیدکنندهاز
وضعیتداخلیکشوروهمچنینتجسمعاماتفروپاشی
نظامازداخل!ازسوییونمایشآرایشمقتدرانهدشمنان
درمرزهایخارجیازسویدیگر،راهکارتسلیمومذاکرهبا
آمریکابرایجلوگیریازحملهبهایرانراتوصیهمیکنند.
درایننامهتأکیدشدهبود:اگرجامزهریبایدنوشید،قبل
ازآنکهکیاننظامومهمترازآن،استقالوتمامیتارضی

کشوردرمخاطرهقرارگیرد،بایدنوشیدهشود.
مقاممعظــمرهبریدرپاســخبهچنینتفکــریباارائه
تصویــریواقعبینانــهازشــرایطکنونیولــزومحفظ
دستاوردهایانقابوپرهیزازهرگونهرعبووحشتیدر
مقابلجنگروانیوتبلیغاتیآمریکا،بهنمایندگانهشدار
دادهومیفرمایند:»...درشرایطمرعوبشدن،ترسیدن،
مضطربشدن،متاطمشدن،حتیباورهایقطعیانسان
همازیادمیرود؛انســانمرعوب،اینطوراست.جبن،هم
عقلراازکارمیاندازد،همعزمرا.انسانمرعوبوجبان،
نهدرستمیتواندفکرکند،نهدرستمیتواندعزمواراده
خودشرابهکاربیندازد؛دائمیکقدمبهجلوبرمیداردو

یکقدمبهعقب.«

فتنه ۸۸ و حوادث پس از انتخابات 
یکیازبحرانهایشــدیدیکهنظامجمهوریاسامیرا
بامشــکاتزیادیروبهروکرد،حوادثپسازانتخابات
ریاستجمهوری۸۸بود.آنچهپسازانتخاباترخداد،در
لایهظاهریاعتراضبهنتیجهانتخاباتباادعایواهیتقلب
بدونهیچگونهدلیلومدرکیوبااســتفادهازروشهای

غیرقانونیوکشاندناعتراضاتبهسطحخیابانهابود.
متأســفانهاصراربرپیمودنمســیرهایغیرقانونیبرای
پیگیریمطالبات،منجربهبروزتشــنجاتوبرهمخوردن
نظموامنیتوآرامشمردمشــد.امادرپسپردهحوادث
رخدادهولایهزیرینآن،تاشبــرایبرهمزدنامنیتو
آرامشکشــوروبراندازینظامومقابلهبانظاماسامیدر
سایهحوادثوآشــوبهایخیابانیتحتعنواناعتراض
بهانتخاباتدردستورکاردشــمنانوبدخواهانداخلیو
خارجینظامقرارگرفتومخالفاننظامتمامتاشخویش
رابرایسوءاستفادهازفضایبهدســتآمدهوبهاصطاح

ماهیگرفتنازآبگلآلودبهکاربستند.

زهره الهیان 
عضو کمیسیون سیاست خارجی و 

امنیت ملی مجلس
صــدور قطعنامــه ای علیــه ایــران در 
آن  نشــان دهنده  حــکام  شــورای 
اســت کــه جمهــوری اســامی ایــران 
نباید بیشــتر از آنچه گذشــت، به این 
حسن نیت و شفاف ســازی خود ادامه 

دهد./مهر 

جهاد تبیین از 
دانشگاه ها آغاز شود

دبیرکلکانوندانشگاهیانایراناسامیگفت:باید
ازنیروهایجوانانقابیاستفادهکنیموتشکلها
نیزبایدفعالیتمستمریداشتهباشند؛متأسفانه
برخیتشکلهاصرفازمانانتخاباتفعالمیشوند.
بهگزارشهمشــهری،ســیدمحمدحسینیدر
جمعخبرنــگارانافزود:استاداندانشــگاهدر
جامعهمرجعهســتندوازاینروبایددرتبیین
مســائلنقشمحوریراایفــاکنند.اینجریان
سیاســی –دانشــگاهیتــاشداردمطالبات
رهبریبهخصــوصدرحوزهدانشــگاهرامورد

توجهقراردادهوآنراپیگیریکند.
ویتأکیدکرد:تبیینبحثیاستکهرهبرمعظم
انقابآنرامطرحکردهاند.دائمشاهدشبهاتی
هستیمکهبایدپاسخدادهشوندوضروریاست
مسائلبرایمردمتبیینشود.بایدیکهمگرایی
دربینخواصجامعهایجادشودواینهمگرایی
میتواندازدانشگاهوحوزهنخبگانیآنآغازشود.

نقلقولخبر

خبر

یادداشت

ایجادیأسوتاشبرایرویگردانیمردمنسبتبه
نظامسیاسیوانقابازابتدایپیروزیآنتاکنون
وجودداشــتهاســت.پروژههاییهمچونتخریب
مســئولان،تخریبروحانیت،فریبافکارعمومی،
تحریکمردمبرایاعتراضــاتاجتماعی،القایبه
بنبسترســیدننظاموتلقینفروپاشیفرهنگیو
اجتماعی،همگیدرراستایهدفاصلیتاشبرای
رویگردانیمردمازدین،روحانیتونظاماســامی
است.رهبرحکیمانقاببارهادرفرمایشاتخودبر
وجودچنینعناصریتأکیدوهموارهرهنمودهایی
رایادآوریکردهاند.ایشاندربیاناتاخیرشاننیزبر
تاشبیفایدهونافرجامعناصرخائنوغلطپنداری
آنهاتأکیدکردهاندکهفکرمیکنندمیتوانندمردم
ایرانرادرمقابلنظاماسامی،دینوروحانیتقرار
دهند.ایشانتأکیدکردهاندکه»امروزگرایشمردمبه
انقابوبهدینازروزاولانقابیقیناًبیشتراست.«
دربارهچراییتاشدشمناندراینرابطهعبدالمجید
شیخی،استاددانشگاهوتحلیلگرمسائلسیاسیبه
همشهریگفت:»رهبرمعظمانقابدرفرمایشات
خودوجودبسترهایهجمهسازورویگردانیمردم
ازنظــاموروحانیترادرفعالیتهایدشــمناندر
فضایمجازی،ایجادتعارضبیندولتومردم،ایجاد
اعتراضاتاجتماعیوبرهمزدنآرامشاجتماعیرا
یادآوریکردهاند.بااینهمه،ایشانبراصلمردمی
بودنانقابووجودنظاممردمســالاریدینینیز
تأکیدکردهاندکههموارهپشــتوانهاصلیانقابو
نظامبودهاست.حتیپروژهترورشخصیتهاوایجاد
وحشــتوتلقینناامنینیزنتوانستهاندکیدرنگاه
مردمنســبتبهانقابتأثیرمنفیبگذارد؛چراکه
انقاباســامیبرقلوبمردمهموارهاستواربوده
وریشــهدرنصوصدینیوفرهنگاجتماعیداردو
براساسرویکردهایمعنویودرعینحالعقانی
اســت؛ازاینروآناســتحالهایکهمدنظرعناصر
غربمآباست،محققنمیشود.«اینعضوانجمن
علمیاساموپیشــرفتافزود:»هرچندانقابما
براســاسآنچهرهبرمعظمانقــابفرمودهاندگاه
موفقیتهــا،گاهضعفهاوگاهســوءمدیریتهایی
داشته،اماآسیبهاوخطرهانتوانستهسامانهنظام
رادچارآســیبکند.دراینراستاالبتهکهدشمنان

سیدیحیی رحیم صفوی
دستیار و مشاور عالی فرمانده 

معظم کل قوا 
کنتــرل و تســلط بــر مرز هــای طولانی 
جنوب شــرق کشــور بــا افغانســتان و 
پاکستان و جلوگیری از انواع قاچاق و 
تردد اشرار مسلح، کاری است که طی 
یکصد ســال گذشــته بی ســابقه بوده 

است./فارس 

محمد حسن رحمانی؛ کارشناسسیاسی
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استفاده از افراد مشهور و به قولی سلبریتی ها برای 
تبلیغات بازرگانی سابقه طولانی دارد. با شکل گیری 
فضای مجازی، سبک درآمدزایی این افراد از طریق 
تبلیغات تغییر کرد و بســیاری از آنها با اســتناد به 
تعداد دنبال کنندگان خود، ایــن کار را ادامه دادند. 
در این میــان، تعدادی از آنهــا وارد حوزه تبلیغات 
رمزارزهــا، توکن هــا و ان اف تی هــا و به طور کلی 
دارایی های دیجیتال شدند. اخیرا هم یکی از همین 
سلبریتی های خارج نشین، توکنی را که به نام خود 
اوست، تبلیغ می کند. او با سودآور و درآمدزا خواندن 
این توکن فالوورهای خود را تشویق به خرید می کند. 
غافل از آنکه مردم کمترین اطلاعی از پشــتوانه آن 
ندارند. به همین خاطر، انجمن فناوران زنجیره بلوک 
)انجمن بلاکچین( در مورد این توکن هشــداری را 
صادر کرده و از مردم خواسته که با هر استدلالی، از 

خرید آن خودداری کنند.

سلبریتی ها، مجرای کلاهبرداری
امید علوی، رئیس هیأت مدیره انجمن بلاکچین در 
گفت وگو با همشهری کلاهبرداری های رمزارزی را 
که معروف به »اسکم« هستند دارای چند مجاری 

می داند که یکی از این مجاری سلبریتی ها هستند.
علوی با اشاره به اینکه پلیس فتا بارها اعلام کرده که 
اگر سلبریتی ها، کانال ها و پیج ها در مورد پروژه های 
کلاهبرداری رمزارزی، پانزی و قمار تبلیغات کنند 
و مردم متضرر شــوند، تحت پیگرد قرار می گیرند، 
می گوید: »بخشی از کاری که می توان انجام داد این 

است که مانع اینگونه تبلیغات شد.«
به گفته او »اشکالی ندارد که یک سلبریتی از طریق 
پیج خود درآمدزایی کند، اما همین سلبریتی باید 
بداند آنچه تبلیغ می کند چیســت و آگاه باشد که 
مخاطب این تبلیغ مردم هســتند و امکان متضرر 

شدن آنها وجود دارد.« رئیس هیأت مدیره انجمن 
بلاکچین تعریف یک ســاختار برای حوزه تبلیغات 
و نقطه ای بــرای اطلاع رســانی را لازم می داند و از 
ظرفیت های خوبی مانند ســایت ایران هشدار نام 
می برد. به عنوان مثال، سایت ایران هشدار می تواند 
بخشی از سایت را به دارایی های دیجیتال پرریسک 
اختصاص دهد. علوی همچنین به این موضوع اشاره 
می کند که لیســت هشدار باید از ســوی یک نهاد 
قدرتمند مانند معاونت پیشگیری قوه قضاییه منتشر 
شود تا یک سلبریتی که نادانسته می خواهد اقدام به 
تبلیغ یک پروژه رمزارزی کند، با مراجعه به لیست 

پروژه های پرخطر بتواند از موضوع مطلع شود.
به گفته او »اکنون رســانه های آنلاینی هستند که 
بعضا پروژه های کلاهبــرداری را تبلیغ می کنند که 
اگر یک چک لیست برای آنها وجود داشته باشد، مانع 

از تبلیغات کلاهبرداری می شود.«

لزوم تعریف ساختار برای تبلیغات
رئیس هیأت مدیره انجمن بلاکچین با اشاره به اینکه 
چنین ساختاری در بسیاری از کشورها تعریف شده 
اســت، می گوید: »به عنوان مثال وقتی یک رسانه 
می خواهد کالایی را تبلیغ کند، محصول مورد تبلیغ 
باید مجوزهای لازم رابه ویژه در حوزه های تکنولوژی، 

مالی و سلامت داشته باشد.« 
علوی هشدارهای ســازمان های مردم نهاد و برخی 
افراد را کافی نمی داند و معتقد اســت که نهادهای 
قانونگذار و حاکمیتی مرتبط بایــد وارد این حوزه 

شوند و وظایفی برای آنها تعریف شود.

او به مثالی اشــاره می کند و می گوید: »فرض کنید 
وارد شهری شده اید که در خانه ها باز و کرکره های 
مغازه ها بالاست و هیچ ســرقتی هم در آنجا اتفاق 
نمی افتد. پس از پرس و جو متوجه می شوید که در 
این شــهر قوانین دقیق و بازدارنده ای برای سرقت 
پیش بینی شــده و پلیس های خوبی دارند که هیچ 
ســارقی به خود اجازه نمی دهد، در این شهر سرقت 
کند. از سوی دیگر، شهری را می توان تصور کرد که 
همه اقدامات فیزیکی، مانند نصب قفل، حفاظ های 
آهنی و درهای آکاردئونی برای جلوگیری از سرقت 
خانه ها و مغازه انجام شده است. بدیهی است شهری 
که با قوانین صحیح مانع سرقت شده هزینه کمتری 
در مقایسه با شهری که هزینه های بسیار برای خرید 
و نصب حفاظ های فلزی پرداخــت کرده، متحمل 
شده است. همچنین مسئولان شــهری که قانون 
دقیق برای سرقت تدوین کرده اند در مقایسه با شهر 
دیگر، هزینه های نگهداری سارق در زندان و بسیاری 

از هزینه های دیگر را هم متحمل نخواهند شد.«

قانونگذاری، مانع کلاهبرداری
رئیس هیأت مدیره انجمن بلاکچین نتیجه گیری 
می کند کــه اگر از ابتــدا قوانین درســت تدوین و 
فرهنگســازی های لازم انجام شــود، از بسیاری از 

هزینه های آتی جلوگیری می شود.
علوی همچنین به پروژه های کلاهبرداری در حوزه 
دارایی های دیجیتال در ایران اشــاره می کند که به 

راحتی جذب سرمایه می کنند.
او می گوید: »وقتی سؤال می شــود که چرا چنین 

اتفاقی افتاده، پاسخی که می شنوید مبتنی بر اتهام 
زدن به خود دارایی های دیجیتال است. درحالی که 
وقتی بررســی می شود مشــاهده می کنیم از ابتدا 
چون نظارتی روی انتقال ریال وجود نداشته، مردم 
توانسته اند چنین مبلغی را برای خرید یک دارایی 

دیجیتال بی ارزش منتقل کنند.« 
این کارشــناس حوزه رمزارز می گوید: »اگر قوانین 
بانکی به درستی اجرا می شد کسی نمی توانست به 
راحتی در کشور میلیاردها تومان جذب سرمایه کند؛ 
بدون اینکه دستگاه ناظر و دستگاه متولی پول از آن 
بی خبر باشد و درنهایت با چند هزار مالباخته مواجه 
شویم.« علوی ضعف های بزرگ قانونی و نظارتی را 
مسبب چنین اتفاقاتی می داند و تأکید می کند که 
قوانین باید ضمن بازدارندگی، امکان مشاهده پذیری 

جریان های پولی را در کشور فراهم کنند.

چه کسانی مانع قانونگذاری هستند
رئیس هیأت مدیره انجمن بلاکچین همچنین به یک 
طیف مشخص که مانع قانونگذاری در حوزه رمزارزها 
هستند اشاره می کند و می گوید: »بسیار علاقه مند 
هستم که این افراد دســتاوردهای خود و همچنین 
زیان هایی را که به کشور وارد کرده اند اعلام کنند. 
صرف نظر از فرصت های از دست رفته، تبعات ایجاد 
مانع برای قانونگذاری در ایــن حوزه، وجود هزاران 
مالباخته اســت که در دام پروژه هایی مانند کینگ 

مانی، BRG و لیام توکن گرفتار شده اند.«
علوی معتقد است »آنچه می تواند مانع این وضعیت 
شود این اســت که آن تفکری که ضرر قانونگذاری 
در این حــوزه را بیشــتر از منافــع آن می داند، از 

تصمیم گیری کنار گذاشته شود.«
به گفتــه او »با فرض پذیرش اســتدلال این طیف، 
حداقل می توان چند آیین نامه و دســتورالعمل در 
این باره صادر کرد تا شــرایط موجود کنترل شود. 
حداقل کار این است که به رسانه ها اعلام شود که در 
حوزه رمزارزها تبلیغات نکنند یا برنامه های آموزشی 

برای آگاهی مردم منتشر شود.«

کلاهبرداری شاخ های مجازی با توکن های جعلی
یک چهره جنجالی اقدام به تبلیغ توکنی به نام خود کرده که کارشناسان آن را یک کلاهبرداری تمام عیار می دانند

دانشمندان می گویند احتمالا تا ۱۰ سال آینده ساخت همزاد دیجیتال انسان انجام می شود، اما درباره ابعاد مختلف این ماجرا بحث های جدی وجود دارد
 اما و اگرهای ساخت دوقلوی دیجیتال انسان

حتما تا به حال برای شما اتفاق 
افتاده است که در جایی کسی 
شــبیه به  خودتان را ملاقات 
کرده باشید. حالا تصور کنید که بتوانید همزادتان را بسازید، یک کپی 
دقیق از خودتان، اما در یک زندگی کاملا دیجیتال! ما در عصری زندگی 
می کنیم که هر چیز موجود در دنیای واقعی به صورت نسخه دیجیتال 

تکرار می شود، شهرها، اتومبیل ها، خانه ها و شاید حتی خودمان.
به گزارش بی بی سی، درست مانند دنیای متاورس به عنوان یک دنیای 
مجازی و دیجیتال که در آن آواتاری از خودتان را می ســازید که راه 
می رود و زندگی می کند، ایجاد یک همزاد دیجیتال به روندی جدید در 
فناوری تبدیل شده  است. دوقلوی دیجیتال در واقع یک کپی دقیق از 
چیزی در دنیای واقعی است، اما با یک ماموریت منحصر به فرد؛ کمک 

به بهبود نسخه واقعی.
در ابتدا چنین دوقلوهایی فقط مدل های کامپیوتری سه بعدی پیچیده 
بودند، اما ترکیب هوش مصنوعی با اینترنت اشیا که از حسگرها برای 
اتصال اجســام فیزیکی به اینترنت اســتفاده می  کنــد، یعنی اکنون 
می توانید چیزی را به صورت دیجیتال بســازید کــه به بهبود همتای 

واقعی آن کمک می  کند.

ملاحظات اخلاقی
راب اندرل، تحلیلگر فناوری معتقد اســت که نخســتین نســخه از 
دوقلوهای دیجیتال انســان متفکر را قبل از پایان دهه فعلی خواهیم 
داشت. او گفت: ظهور این موارد به حجم عظیمی از تفکر و ملاحظات 
اخلاقی نیــاز دارد، زیرا یک کپــی فکری از خودمــان می تواند برای 
کارفرمایان بسیار مفید باشد. ممکن است مثلا یک شرکت از دوقلوی 
دیجیتال شــما اســتفاده کند و بگوید ما دیگر نیازی به اســتخدام و 
پرداخت حقوق به خود فرد نداریم، در این صورت چه اتفاقی می افتد؟ 
اندرل به همیــن دلیل معتقد اســت که مالکیت چنیــن دوقلوهای 
دیجیتال بــه یکی از ســؤالات تعیین کننده عصــر فراجهانی تبدیل 

خواهد شد.

مسیر دوقلوزایی انســان از ســال ها پیش در قالب آواتارهای دنیای 
متاورس آغاز شــده بود اما این نســخه  ها هم اکنون ابتدایی و درهم 
هســتند، به عنوان مثال، در پلتفرم واقعیت مجازی متا )فیســبوک 
سابق(، Horizon Worlds، ممکن اســت بتوانید چهره ای شبیه به 
آواتار خود ارائه کنید، اما حتی نمی توانید برای آن پا درست کنید چون 

این فناوری در مراحل اولیه قرار دارد.
پروفســور ســاندرا واچر، محقق ارشــد هوش مصنوعی در دانشگاه 
آکســفورد، جذابیت ایجاد دوقلوهای دیجیتال انسان را اینگونه بیان 
می کند: چنین مبحثی ما را یاد رمان های علمی-تخیلی هیجان انگیز 
می اندازد ولی حالا ما در مرحله ای از واقعی شدن آن رمان ها قرار داریم.

اما به گفته او، هــوش مصنوعی به دلیــل پیچیدگی ذاتــی هنوز در 
پیش بینی رویدادهای اجتماعی فردی خوب عمل نمی کند، بنابراین، 
راهی طولانی در پیش داریم تا بتوانیم زندگی یک فرد را از ابتدا تا انتها 

درک و مدل سازی کنیم.

کاربرد مؤثر دوقلوی دیجیتال در دنیای واقعی
زمینه های طراحی محصول، توزیع و برنامه ریزی شهری، پیچیده ترین 
و گسترده ترین روش استفاده از دوقلوهای دیجیتال است. در مسابقات 
فرمول یــک، تیم های مــک لارن و ردبــول از دوقلوهــای دیجیتال 

خودروهای مسابقه ای خود استفاده می کنند. در همین حال، شرکت 
بزرگ پســتی DHL، در حال ایجاد نقشــه دیجیتال از انبار و زنجیره 

تامین خود است تا آن را کارآمدتر کند.
شــهرها هم به طور فزاینــده ای در دنیای دیجیتال تکرار می شــوند. 
شانگهای و ســنگاپور هر دو دوقلوهای دیجیتال دارند که برای کمک 
به بهبود طراحی و عملکرد ســاختمان ها، سیســتم های حمل ونقل 
و خیابان ها راه اندازی شده اند. در ســنگاپور، یکی از وظایف دوقلوی 
دیجیتال این شهر، کمک به یافتن راه های جدید برای پیمایش مسیر 
و اجتناب از ورود به مناطق آلوده اســت. در برخی نقاط از این فناوری 
برای پیشنهاد مکان ساخت زیرساخت های جدید مانند خطوط مترو 

استفاده می کنند.

مؤثر در دنیای پزشکی
اما ارزش واقعی دوقلوهای دیجیتال در مراقبت های بهداشــتی است. 
پروژه قلب زنده مربوط به شــرکت نرم افزاری فرانسوی است. در این 
پروژه یک مدل مجازی دقیق از قلب انسان ایجاد شده است که می تواند 
آزمایش و تجزیه و تحلیل شود و به جراحان اجازه می دهد تا با استفاده 
از روش ها و دستگاه های پزشکی مختلف، مجموعه ای از سناریوهای 
پر از اما و اگر را روی این اندام انجام دهند. این پروژه توسط دکتر استیو 
لوین، بنیانگذاری شد. بیمارستان کودکان بوستون اکنون از این فناوری 
برای ترسیم وضعیت واقعی قلب بیمار استفاده می کند؛ درحالی که در 
بیمارستان گریت اورموند استریت لندن، تیمی از مهندسان با پزشکان 
برای آزمایش دســتگاه هایی کار می کنند که ممکن است به کودکان 

مبتلا به بیماری های قلبی نادر و سخت علاج کمک کند.
سرورین ترولیه، مدیر امور جهانی در شــرکت Dessault، می گوید 
آزمایش روی قلب دیجیتال نیز تأثیر مهمی در کاهش نیاز به آزمایش 
روی حیوانات دارد. این شرکت در حال ســاخت دوقلوهای دیجیتال 
بیشتری از سایر اندام ها مانند چشــم و حتی مغز است. اما شاید حتی 
جاه  طلبانه تر از تکثیر اندام های انسان، در نهایت به رقابت بر سر ساختن 

نسخه دیجیتال از کل سیاره زمین برسیم.

عمادالدین قاسمی پناهرمزارز
روزنامه نگار

زهرا خلجیفناوری
روزنامه نگار

 پیش بینی خطر حمله قلبی
با معاینه شبکیه چشم

مطالعه ای جدید نشــان می  دهد که اســکن دقیــق در طول 
آزمایش های معمول چشم می تواند بیمارانی را که در معرض 
خطر بالای حمله قلبی هســتند، شناســایی کند. به گزارش 
دیلی میل،  کارشناســان می گویند این آزمایش ها به پزشکان 
اجازه می دهد تا زودتر مداخله کنند و خطر را کاهش دهند. این 
مداخله می تواند شامل توصیه هایی در مورد سیگار کشیدن و 
ورزش یا تجویز داروهایی برای تنظیم کلســترول و فشار خون 

بالا باشد.
محققان دانشگاه ادینبرگ از این اسکن ها برای ایجاد یک عدد 
خطر شخصی برای هر بیمار اســتفاده کردند. این اطلاعات در 
مورد الگوی رگ های خونی در شبکیه پشت چشم با داده های 
ژنتیک و سن، جنس، فشار خون و وزن ترکیب می شود. تجزیه 
و تحلیل آنها براساس سوابق موجود پزشکی و بیولوژیک افراد 
که حاوی اطلاعات پزشکی جامع در مورد 5۰۰هزار نفر است، 
انجام شد. این مدل نسبت به روش های فعلی بهتر می تواند خطر 
حمله قلبی را پیش بینی کند و دانشمندان می  گویند می توان از 

آن به عنوان یک روش غربالگری استفاده کرد.
آنا ویلاپلانا ولاسکو، محقق این پروژه گفت: ما قبلا می دانستیم 
که تغییرات در عروق شــبکیه ممکن است چیزهایی در مورد 
سلامت افراد ارائه دهد. با توجه به اینکه تصویربرداری شبکیه 
یک روش غیرتهاجمی است، تصمیم گرفتیم مزایای سلامتی 
را که می توانیم از این تصاویر به دســت آوریم، بررســی کنیم. 
ســپس دریافتیم که بعد فراکتال پایین - الگوهای انشــعاب 
رگ های ساده شده - مربوط به بیماری عروق کرونر و در نتیجه 
انفارکتوس میوکارد اســت که معمولا به عنــوان حمله قلبی 

شناخته می شود.

محققان معتقدند که الگوهای مختلف رگ های خونی در شبکیه 
می تواند برای تعیین احتمال دیابت و سکته هم استفاده شود. 
به گفته خانم ویلاپلانا ولاسکو، میانگین سن حمله قلبی 6۰سال 
است؛ بنابراین محاســبه امتیاز خطر فردی از سن 5۰سالگی 
مناســب اســت. او افزود: این کار به پزشــکان امکان می  دهد 
رفتارهایی را پیشــنهاد کنند که می تواند خطر را کاهش دهد، 
مانند ترک سیگار و حفظ کلســترول و فشار خون طبیعی. کار 
ما اهمیت تجزیه و تحلیل جامع داده هایی را که به طور معمول 

جمع آوری می شود، نشان می دهد.

 جایگزینی پیشخدمت با روبات
در رستوران زنجیره ای

کمبود پیشخدمت در یک رســتوران زنجیره ای باعث شد تا 
صاحب این رستوران به اســتفاده از روبات های پیشخدمت 
روی آورد. به گزارش گاردین، روبات بلا بات که توسط شرکت 
چینی Pudu ساخته شده است، می تواند تا 4۰کیلوگرم وزن 
را روی 4سینی حمل کند و آنها را با کمک انسان هایی که این 
سینی ها را تحویل می گیرند، به میزها تحویل دهد. اریک گوو، 
مدیر اجرایی اسپارک که روبات های پودو را در بریتانیا توزیع 
می کند، گفت: 6۰نفر در 2۰کســب وکار بریتانیایی مشغول 
به کار هستند و او انتظار دارد که در سال آینده سفارش  های 
بیشــتری دریافت کند. بیشتر آنها در رســتوران ها فعالیت 
می کنند، اما هتل ها، ســوپرمارکت ها، خانه هــای مراقبت، 
باشگاه های اسنوکر و سالن های بولینگ نیز در حال آزمایش 
این فناوری هســتند. گوو گفت: این روش در حال تبدیل به 
روالی عادی برای صاحبان رستوران هاست تا برای کمک به 
رفع کمبود کارکنان و پیشخدمت روبات را جایگزین می کنند. 
گوو اضافه کرد که روبات ها همچنین به توسعه کسب وکارها 
کمک می کنند چرا که وقتی مشتریان از آنها ویدئو می گیرند 
و آن را در ســایت هایی مانند TikTok پســت می کنند، در 

رسانه های اجتماعی تبلیغ می شوند.
 

Big Table Group کــه ۱5۰رســتوران را تحت برندهای 
مختلف خــود اداره می کند، گفت که ایــن آزمایش در یک 
فروشگاه در حال انجام اســت و برنامه هایی برای توسعه این 

طرح پایلوت در سایر فروشگاه ها ندارد.
یکی از عوامــل کمبود نیــروی کار در کشــورهای اروپایی 
همزمانی برگزیت با همه گیری کووید-۱9 اســت. از ســوی 
دیگر تمایل برای رفتن به سوی مشاغلی که در عین پرداختی 
جذاب تر ســاعت آن راحت تر با زندگی خانوادگی هماهنگ 
می شــود نیز یک عامل دیگر اســت. کمبودها منجر به تورم 
دســتمزد ۱3درصدی در سراســر صنایع شــده است، زیرا 
کسب وکارها سعی می کنند بهترین کارکنان را در مناطقی 
که کمبودهــای خاص وجود دارد، مانند سرآشــپزها جذب 
کنند. لیزا گیبونز، مدیر عملیات بلا ایتالیا، گفت: ما همیشه 
آماده راه حل های نوآورانه ای هستیم که به نفع تیممان باشد، 
خدمات را بهبود ببخشــد و باعث تجربه لذت بخشــی برای 
مهمانان ما شــود. تیم های ما با داشتن روبات های هوشمند 
کارهای ساده  ای مانند شستن ظروف کثیف را انجام می دهند 
و می توانند روی انجام کاری که دوست دارند تمرکز کنند و 

تجربه ای شگفت انگیز ارائه دهند.

واکنش مدیرکل آژانس فضایی 
روسیه به موضوع یوفوها

دیمیتــری روگازین، مدیــرکل آژانس فضایی روســیه در 
مصاحبه با تلویزیون روســیه می گوید، برخی از مشــاهده 
یوفوها را می توان به بیگانگان نســبت داد. روگازین در این 
خصوص گفــت: »آکادمی علوم روســیه هم اکنون در حال 
انجام مطالعاتی در مورد مشاهده یوفوها است و اکثر آنها هیچ 

ارتباطی با بیگانگان ندارند.«
 

با این حال، او از رد احتمال وجود حیات هوشمند فرازمینی 
در جهان هســتی خودداری کرد. روگازیــن به خبرگزاری 
دولتی روسیه گفت: »اما ما قبول داریم که چنین پدیده هایی 
ممکن است وجود داشته باشند.« طبق گزارش راشاتودی در 
مورد این مصاحبه، خلبانان اتحاد جماهیر شوروی در طول 
آموزش خود در دهه۱97۰چندین مورد مشاهده کردند، اما 
هیچ مدرک مشخصی در مورد این اشیاء وجود ندارد. رئیس 
فضایی روسیه همچنین گفت که اطلاعات مشابهی از ناسا 
دریافت کرده اســت. او ادامه داد: »تعــدادی از رویدادهای 
کوچک وجود دارد که در آن ویژگی هــای پرواز یا آثاری به  
چشم می خورد که ما نمی توانیم با داده هایی که داریم، آنها 

را توضیح دهیم.«

به عنــوان  کویــن  بیــت  قیمــت 
محبوب تریــن رمــزارز بــازار بــا ریــزش 
حــدود 10.5درصــدی روبــه رو بــود و بــه 
تبــع آن قیمــت اکثــر ارزهــای دیجیتــال 
ســقوط کــرد. بــا ریــزش قیمــت بیــت 
کویــن بــه حــدود 24هــزار دلار، ارزش 
بــازار رمزارزهــا در حــدود 150میلیــارد 
دلار کاهــش یافــت. اکنــون ارزش بازار 
بیت کوین به 502میلیــارد دلار کاهش 

یافته است.

 150
میلیارد دلار 

در ۳ ماه ســال 1401 حدود 500 شکایت  
از کســب و کارهای اینترنتــی در ســامانه 
هوشمند نظارت و رسیدگی به شکایات 
ثبت شــده که با توجــه به ســازوکارهای 
خودکنترل طراحی شــده، بیش از نیمی 
از شــکایات در مرحلــه ابتدایــی مذاکــره 
بین مصرف کننــده و کســب وکار در این 

سامانه حل و فصل شده است.

 500
شکایت

دمای مغز انســان های سالم بیشتر از 
تصورات پیشــین و طبق یک پژوهش 
جدیــد بیــش از 40 درجــه ســانتیگراد 
اســت. براســاس تحقیــق انجام شــده 
دمای مغز در شــب کاهــش و طی روز 
افزایش می یابــد. همچنین براســاس 
یافته هــای آن در مردان و زنان ســالم، 
متوســط دمای مغــز آنهــا ۳۸.5 درجه 
ســانتیگراد اســت. با وجود ایــن دمای 
بخش هــای عمیق تر مغــز به خصوص 
در زنــان و طــی روز داغ تــر از 40 درجــه 

سانتیگراد است.

 ۴0 
درجه 

 جدیدترین مشکل
پیش روی استارشیپ

یک مقام ارشــد آژانــس فضایی ناســا گفت: این 
سازمان از استارت آپ اسپیس ایکس ایلان ماسک 
می خواهد که اطمینان حاصل کند، برنامه اش برای 
پرتاب موشک نسل بعدی استارشــیپ از فلوریدا، 
زیرســاخت های پرتاب در مســیر ایستگاه فضایی 
بین المللی را به خطر نمی اندازد. به گزارش رویترز، 
پرتاب این موشــک با این مانع جدیــد پیچیده تر 
می شود و می تواند به طور بالقوه طرح پرتاب موشک 
را که با بررسی مقرراتی طولانی مدت سایت پرتاب 
اولیه خود در تگزاس مواجه اســت، بازهم به تأخیر 

بیندازد. ماسک می خواهد به مشتریان نشان دهد 
که استارشیپ که او آن را مســیر بشریت به سوی 
مریخ می داند، می تواند با موفقیت به مدار برسد. این 
نقطه عطف محوری در توسعه موشک تا به حال با 
تأخیر طولانی روبه رو بوده است. پیشنهادات شرکت 
اسپیس ایکس برای رفع نگرانی های ناسا که شامل 
طرحی برای پرتاب فضانوردان آمریکایی از سکوی 
پرتاب متفاوت در فلوریدا می شــود، ممکن اســت 

ماه ها طول بکشد تا تأییدیه آژانس را دریافت کند.

رویداد

عدد خبر

فضا

پزشکی

روباتیک

خروج پنهان ارز از کشور
رئیس هیأت مدیره انجمن بلاکچین یکی از تأثیرات تبلیغ پروژه های کلاهبرداری را خروج پنهان ارز 
از کشور و تأثیر بر نوسانات قیمتی آن می داند. علوی می گوید: »فرض کنید که 10درصد از فالوورهای 
سلبریتی مورد اشاره اقدام به خرید توکن او کنند. درواقع، خریداران به شکلی باید پول را به این 
سلبریتی برسانند و به عنوان مثال »تتر« بخرند.«  او موضوع را در ادامه اینگونه تشریح می کند: »در 
مرحله بعد باید تتر به این سلبریتی پرداخت شود و او به آنها توکن خود را بدهد. اتفاقی که می افتد 
این است که وقتی به ازای این تتر ارز وارد کشور نمی شود، به معنای خروج ارز خواهد بود. به این 

ترتیب شاهد هستیم که این فرد به شکلی پنهان تبدیل به عامل خروج ارز از کشور شده است.«

مکث



سه شنبه 24 خرداد 121401
 شماره  8519

می
ست

ر ر
 امی

ی/
هر

مش
س: ه

 عک
ت-

 بعث
زی

ربا
شه

قرار بود تهران شهر دوستدار کودکان باشد؛ شهری 
که بچه ها در آن می خندند، بازی می کنند، می دوند 
و صدای شادی شــان در شــهر می پیچد، اما حالا 
سال هاست در این شهر یکی از اصلی ترین نمادهای 
بازی و تفریح بچه ها تبدیل به بیابانی از وسایل آهنی 
فرسوده شده که به جای صدای خنده بچه ها، در آن باد 
گرم لابه لای وسایل ازکارافتاده می پیچد. به گزارش 
همشهری، تهران ۹شــهربازی روباز دارد که اغلب 
آنها یا متروکه شده اند یا نیمه تعطیل هستند. سراغ 

3شهربازی بزرگ و قدیمی در جنوب تهران رفتیم.

شهربازی پامچال
یک ساعت می شــود که درِ شــهربازی پامچال در 
شهرک مشیریه باز شده، اما حتی یک نفر هم داخل 
نمی آید. بین وسایل بازی کهنه و قدیمی، چند کارگر 
مشغول تعمیر هستند و گاهی صدای ناله وسیله ای 
قدیمی در فضا می پیچد. رنگ و روی وســایل بازی 
از گرما و سرمای تابســتان پریده و باد و باران آجر و 
ســیمان پله ها و گیت های بلیت فروشــی را خراب 
کرده اســت. کمی که می گذرد و هــوا رو به خنکی 
می رود، 2پســربچه  وارد بوستان می شــوند. هردو 
۱۱ یا ۱2ساله اند. سهیل می گوید:  »ای  کاش امسال 
یکی دو وسیله بازی مهیج به شهربازی اضافه می شد. 
حتی نرده ها هم زنگ زده اند؛ وقتی دســت بهشان 
می زنیم، کف دستمان زنگ آهن می چسبد.« نیما 
در تقلای سوارشدن ماشین برقی است و می گوید: 
»می گویند یک زمانی اینجا خیلی شهربازی قشنگ 
و تمیزی بود، حالا که به ما رسیده تعطیل کرده اند.« 
از آن طرف شــهربازی صدای چند دختــر که تازه 
آمده اند، به گوش می رســد. ســاحل و هانیه هردو 
۱۵ساله هستند و بعد از 2سال کرونایی، نخستین بار 
است که آمده اند. ساحل می گوید:  »معمولا تابستان ها 
۵ یا 6بار به شهربازی می آیم، اما هیچ کدام از بازی ها 
برایمان جذاب نیست. ما دوست داریم سوار وسایلی 
مثل رنجر و سفینه هوایی و چرخ و فلک یا ترن بشیم 
که اینجا ندارند یا خرابند و بسته شدند.« هانیه هم از 
اینکه شهربازی پامچال متروکه شده، ناراحت است؛ 
»چند وقت پیش داشتیم با بچه ها می گفتیم شهربازی 
شبیه شهر ارواح شــده، مخصوصا با آن سگ هایی 

که توی محوطه پرســه می زنند.« سمانه عاشوری 
مادر ماهان از ســاکنان افسریه اســت. او می گوید: 
»تابلوی شهربازی ها در جذب کودکان، نوجوانان و 
حتی بزرگســالان نقش دارد؛ در حالی که نخستین 
چیزی که موقع ورود به شهربازی توی ذوق می خورد 
چراغ های شکســته و خاموش تابلو است. اصلا دلم 
نمی خواست پسرم را به شهربازی بیاورم ولی آنقدر 
شوق بازی ها را داشت که نخواستم منصرفش کنم.«

شهر بازي بعثت
هواپیمای داکوتای قدیمی پارک بعثت، در نزدیکي 
شــهربازی قرار دارد که بچه ها را به سمت خودش 
جذب می کند اما چند قدم مانده به در، همه آرزوهای 
آنها را بر باد می دهد؛ چراکه در بسته است و وسایل 
خاموش. بچه ها از پشت میله ها با حسرت به وسایل 
بازی نگاه می کنند و احتمالا در ذهنشان کارتون هایی 
مرور می شــود که در آن کودکان ســوار بر تاب ها و 

اسب های گردان شاد و خوشحال می خندند.
ریحانه و رحمان خواهر و برادری هستند که تعطیلی 
شهربازی ذوقشان را کور کرده است. ریحانه می گوید: 
»شهربازی روز سیزده به در باز بود. از شلوغی نشد هیچ 
دستگاهی سوار شویم و قرار شد یک روز وسط هفته 
بیاییم. اما حالا هرچه می آییم بسته است.« بچه ها 
مغموم و ناراحت هستند؛ »بریم شاید یه ساعت دیگه 

باز کردن.« مادر حریف بچه ها نیست اما بالاخره بعد از 
نیم ساعت گریه و زاری با وعده و وعید یک شهربازی 
دیگر، راهی شان می کند. علف های هرز آنقدر رشد 
کرده  که روی بیشتر دستگاه های شهربازی به خصوص 
ریل قطار بازی را گرفته اســت. ده دوازده کودک در 
چندقدمی شهربازی مشغول گل کوچیک هستند. هر 
وقت توپ آنها به سمت شهربازی پرت می شود، برای 
چند دقیقه داخل شهربازی را نگاه می کنند. یکی که 
از بقیه کوچک تر است، سعی دارد با بالا رفتن از نرده ها 
خودش را به داخل شــهربازی و دستگاه ها برساند 
اما دوستش او را پایین می کشــند. 2باغبان داخل 
شهربازی مشغول شستن لباس هایشان هستند. یکی 
که شلنگ های آب را روی دوشش گذاشته می گوید: 
»هر روز تعــداد زیادی از بچه ها برای شــهربازی با 
خانواده هایشــان به پارک می آیند و یا بســیاری از 
مسافران که خبر دارند این شهربازی در پارک وجود 
دارد به اینجا می آیند. ما هم ناراحتیم که دیگر صدای 
خنده و بازی کودکان از شــهربازی نمی آید و پارک 
بعثت هم به خاطر بسته بودن شهربازی سوت و کور 

شده است.«

شهربازی رازی
ساعت ۱۰ شب است و هر کجای بوستان رازی باشید، 
صدای بچه ها را می شنوید. این شهربازی بعد از ۹سال 

تعطیلی از عید۱۴۰۱ فعال شده و صدای شادی بچه ها 
حس و حال خوبی به این پارک بخشیده است. با اینکه 
شهربازی فعال است اما کمتر کسی را می توان دید 
که سوار وسایل بازی باشد. اردهال لشنی از ساکنان 
خیابان کارگر جنوبی است. او می گوید: »امسال این 
سومین بار اســت که خانواده ام را به شهربازی رازی 

آورده ام اما وسایل بازی قدیمی و فرسوده اند.«
صف بلیت چرخ و فلک و کشــتی از بقیــه بازی ها 
طولانی تر است. کنار تاب کودکان، خانم جوانی برای 
دختر خردسالش دســت تکان می دهد و مدام به او 
سفارش می کند که زیاد تکان نخورد و میله های تاب 
را محکم بگیرد. او می گوید: »تا الان دخترم را سوار 
3وسیله بازی کرده ام که سر هرکدام دلهره دارم. چرا 
قبل از بازگشایی مجدد شهربازی، دستگاه های آن را 
به روز نکردند؟ یادم هست چند سال پیش در دوره 
نوجوانی که به شــهربازی می آمدم همین وســایل 
اینجا قرار داشت.« تاب گردون از حرکت می ایستد، 
چند کودکی که سوار شده بودند با گریه و زاری پیاده 
می شوند. مادران با سرعت می روند که بچه ها را پیاده 
کنند. صداهای پراکنده شــادی بچه ها با تق و توق 
وسایل نیمه ســالم در فضا می پیچد. نگاه پرحسرت 
بعضی از بچه ها و تلاش والدین برای انصراف آنها از 
ورود به شهربازی جزو تصویرهای تکراری است که 

کنار در ورودی می توان بارها و بارها دید.

قبرستاناسباببازیها
زهرا کریمیگزارش

روزنامه نگار

ضعف قانون و تخریب بناهای 
ارزشمند پایتخت

 براســاس قوانین قدیمی )سال ۱3۰۹ و 
۱3۵2( بناهای تاریخــی فقط تا دوره زند 
ارزش و قدمت دارند. در ســال های اخیر 
مشاهده شده برخی از مالکان که بنا های 
ثبتی و ارزشمندشان در محلات گران قیمت مرکز شهر قرار دارد، 
با استناد به همین قوانین آنها را از ثبت میراث ملی خارج و برای 
ساخت پاساژ، فروشــگاه، مجتمع تجاری و... تخریب کرده اند. 
اکنون باگذشــت حدود یک قرن، دیگر معنای میراث فرهنگی 
به طورکلی عوض شده و نیاز است قوانین بازنگری و ضعف های 
موجود حل شود. ازطرفی وقتی ســاختمانی ارزش ملی دارد، 
بخشی از ثروت و دارایی همه مردم به شمار می رود و باید از آن 
حفاظت کرد، اما از یک سو حمایت درست قانونی و مالی مثل 
بسته های تشویقی و وام های مرمت )مصوبات تسهیلات بانکی 
بافت فرسوده( از مالکان ساختمان های تاریخی انجام نمی شود 
و از سوی دیگر هزینه بربودن نگهداری ملک، سبب می شود تا 
مالکان پیگیر تخریب و نوسازی این املاک ارزشمند شوند. نمونه 

چنین اقداماتی به وضوح در مرکز شهر دیده می شود. 
زمانی روســتاهایی با معماری های منحصربه فــرد در اطراف 
تهران شــکل گرفتند که بعدها به دلیل توسعه حریم شهری 
در بخش میانی و مرکزی تهران قــرار گرفتند و امروز این بناها 
قدمت چندصدساله دارند و از منظر هنر معماری و شهرسازی 
نشان دهنده هویت تاریخی و فرهنگی گذشته پایتخت محسوب 
می شوند. افزایش تورم و قیمت زمین در این محدوده ها )مرکزی 
و میانی شهر( چنان سودآور شده که هر قطعه از این املاک به 
ساختمان های بلندمرتبه تبدیل شده اند. برخی از محدوده ها و 
ساختمان های خاص از نظر میراث فرهنگی واجد ارزش تلقی 
می شوند، اما بار ها دیده شده کسانی توانسته اند این ساختمان ها 
را از میراثی بودن خارج کنند و بعد دست به تخریب و ساخت 
بنای جدید با الگوهای غلط اما پرســود بزنند. در واقع مالکان 
با تفکر ســودجویانه و دیوان عدالت اداری با اســتناد به قانون 
ســال۱3۰۹ ملک تاریخی و ارزشــمند را از ثبت ملی خارج 
می کنند و در نهایت شاهد تخریت بناهای تاریخی و نشانه های 

هویتی و میراث فرهنگی و تاریخی مان هستیم. 
این روند از اواسط دهه8۰ شروع شــده و قوت گرفته است. تا 
پیش از این )دهه8۰( تقریباً هیچ خروج بنایی از ثبت ملی وجود 
نداشت، ولی پس از آن پرونده های خروج از ثبت تشکیل شدند 
و تا امروز دادگاه بدون اینکــه وزارت میراث فرهنگی دخالتی 
در آن داشته باشــد، دارابودن شــئون ملی را تعیین می کند. 
همچنین دادگاه شــهرداری را ملزم به صدور پروانه ســاخت 
می کند؛ درحالی که پروانه ساخت باید با بررسی های کارشناسی 
درون شهرداری صادر شود. با توجه  به اینکه قانونگذار، وزارت 
میراث فرهنگی را به عنوان متولی تشخیص ارزش ثبت ملی بناها 
تعیین کرده، ضرورت دارد مسئولان این حوزه، از تخریب بناهای 

ارزشمند تاریخی و نابودی هویت پایتخت جلوگیری کنند.

عباس شعبانی
معاون فنی و عمرانی شهرداری تهران

 پس از بررسی مجدد طرح پروژه احداث 
خیالستان زندگی در سازمان مشاور فنی 
و مهندسی شهر تهران درخصوص ادامه 
یا توقف عملیات اجرایی آن تصمیم گیری 
خواهد شــد. پــروژه احــداث خیالســتان 
زندگی به صورت یک پل به طول ۳۹۰ متر 
و بــا هــدف پیونــد محــات موجــود در 
پهنه هــای مجــاور بزرگــراه امــام علی)ع( 

طراحی شده است.

احمد علوی
رئیس کمیته گردشگری و میراث 

فرهنگی شورای شهر تهران
 بــرای حــل مشــکات جامعــه هتلــداری 
در کمیتــه گردشــگری شــورای شــهر 
تهران، کرســی حقوقــی برگزار می شــود 
تا مشکات حقوقی مطرح شــود و برای 
رفع آنها برنامه ریزی صورت بگیرد. یکی 
از سیاست های اصلی ما جذب گردشگر 
برای تهران اســت و طبیعتا گردشگر نیز 

به محل اقامت نیاز دارد.

نقل قول خبر

عدد خبر

نیما نیازمند؛ مدیر بافت و بناهای تاریخی شهر تهرانیادداشت

عــوارض تخلفــات ســاختمانی مربــوط به 
۹پرونــده در نواحــی 2 و 7 در هشــتمین 
جلســه قــرارگاه اقتصــادی شــهرداری 
منطقه یک بررسی و احصا شد که معادل 
7۰۰ میلیارد تومان بود. حمیدرضا حاجوی، 
شهردار منطقه یک گفت: »در این قرارگاه 
۶ پرونــده بــه مبلــغ بیــش از ۴۰۰ میلیــارد 
تومان مربوط بــه پرونده های ســاختمانی 
در ناحیــه2و ۳ و پرونــده بــه مبلــغ بیش از 
۳۰۰ میلیــارد تومــان مربــوط بــه تخلفــات 

ساختمانی در ناحیه 7 بررسی شد.« 

 ۷۰۰
میلیارد تومان 

همزمان با هفته ملی »بدون دخانیات« 
سازمان تاکسیرانی شهر تهران اقدام به 
اجرای طرح پایش سامت تاکسیرانان 
در پایانه هــای تاکســی پایتخــت کــرد. 
این اقــدام به همــت معاونــت فرهنگی 
آموزشــی ســازمان و بــا همــکاری اداره 
کل سامت شــهرداری تهران اجرا شد. 
ســازمان بهداشــت جهانی دخانیــات را 
تأثیرگذارتریــن عامــل مرگ ومیــر قابــل 
پیشــگیری درجهان می داند که سالانه 

۸میلیون نفر قربانی دارد.

8
میلیون نفر قربانی

۹ شهربازی تهران که زیر نظر مدیریت شهری نیستند، تقریبا نیمه تعطیلند
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دختران عزتمند 
تربیت دختران دارای عزت نفس، از آنها زنان و مادرانی سالم و توانمند خواهد ساخت  که نسل 

آینده را نیز توانمند و با عزت نفس رشد خواهند داد 

گوشی های بلاخیز
گوشی های هوشــمند بلاهای جدیدی بر ســر بدن ما وارد 
می کنند؛ متخصصان کایروپراکتیک  می گویند خم کردن سر 
برای استفاده از تلفن به ستون فقرات فشار زیادی وارد می کند و 
البته این آسیبی نیست که دستگاه های تلفن بر سر ما می آورند.
این متخصصان مدعی اند اســتفاده اجباری ما از دستگاه های 
تلفن همراه در حال تغییر دادن شــکل بدن ماست! چگونه؟ 
فرض کنید گوشــی خود را در زاویه ای نگه می دارید که باعث 
می شود سر خود را ۶۰ درجه پایین خم کنید. این کار تقریبا ۲۷ 
کیلوگرم به وزن ستون فقرات شما اضافه می کند. حالا تصور 

کنید که هر روز چند ساعت این کار را انجام دهید.
با وجود اینکه تلفن های همراه عمری قدیمی  دارند و »گردن 
درد پیامکی« به عنوان یک بیماری در سال ۲۰۱۱ شناسایی 
شــده، اما همه گیری کرونا تأثیر بســیار بدتری روی اوضاع 
جسمانی مردم گذاشته و خم کردن ســر روی گوشی منجر 
به ۷۰۰ تا ۱۴۰۰ ساعت فشار بیش از حد روی ستون فقرات 

گردنی در طول یک سال شده است.
این نخستین بار نیست که در مورد خطرات گوشی های همراه 
هشدار داده می شود؛ در سال ۲۰۱۱ به دلیل افزایش مرگ ومیر 
عابران پیاده در ایالات متحده، برخی از شهرها جریمه هایی را 
برای افرادی که هنگام پیاده روی پیام می دهند، درنظر گرفتند 
و برای بیماری ناشی از این کار نیز اسمی انتخاب شد: »انگشت 
بلک بری« که گوشی رایجی در آن زمان بود. این بیماری هم به 
وضعیتی اشاره دارد که در آن انگشت شست شما در اثر ارسال 

پیام کوتاه طولانی مدت ملتهب می شود.
مورد سوم در رابطه با نور آبی ســاطع شده از تلفن هاست که 
می تواند در تولید ملاتونیــن و روند خواب اختلال ایجاد کند. 
اگر فشاری را که چشم در اثر استفاده طولانی مدت از صفحات 
نمایشی گوشی و تبلت تحمل می کند، هم حساب کنید عدد 

این آسیب ها به ۴ افزایش می یابد.
چند سال پیش فرضیه ای مطرح شد که انسان ها در حال پیدا 
کردن خارهای اســتخوانی در قاعده جمجمه خود هستند تا 
با تمام وضعیت های وحشتناک مربوط به تلفن همراه مقابله 
کنند. تا آن زمان اما متخصصان، حرکاتی ورزشــی را توصیه 

می کنند که به سادگی قابل انجام هستند.
دکتر علی نقره کار، فوق تخصص درد پیشنهادی ساده کرده 
است: حالت صحیح نشســتن را رعایت کنید تا فشار کمتری 
به ستون فقرات وارد شود. صاف و در ارتفاعی مناسب نسبت 
به موبایل یا لپ تاپ خود بنشینید. سعی کنید تلفن خود را در 
سطح چشــم نگه دارید و هر چند وقت یک بار هم به بدن تان 
استراحت بدهید. اول از همه چشم های تان را که مدت هاست 
به یک صفحه در فاصله ثابت خیره بوده، بچرخانید و در مرحله 
بعد هم کمی بدن تان را از حفظ یــک حالت تکراری به مدت 

طولانی خلاص کنید.
اما بهترین کار محدود کردن استفاده از تلفن همراه است. قوز 

ارزش اش را ندارند! تلفن خود را زمین بگذارید.

گیاه آناناسی 
گیــاه آناناســی را اگر 
به عنوان گیاه آپارتمانی 
در محیط بسته نگهداری 
می کنید، آن را در مکانی 
پرنور و البته دور از تابش 

مستقیم آفتاب قرار دهید.نور شدید خورشید باعث 
سوختن برگ ها و تغییر رنگ آنها می شود.آب باران، 
آب  تصفیه شده یا جوشانده شده بهترین آب برای 
آبیاری این گیاه است. خاک این گیاه باید مرطوب 
بماند و هیچ گاه نباید بیش از حد خیس یا خشــک 
شود. در فصل های سرد هر چهار الی پنج هفته یک بار 
و در فصل های گرم هر ســه الی چهار هفته یک بار 
خاک گیاه را آبیاری کنید.سعی کنید دمای محیط 
را بین ۱5الی ۲۶درجه سانتی گراد حفظ کنید.گیاه 
آناناسی تنها یک بار گل می دهد که عمر آن هم بین 
8-۶ ماه اســت. آناناســی برای کودکان و حیوانات 

خانگی کاملا بی خطر است و سمی نیست. 

حجاب از نگاه شهید بهشتی 
  آرای شــهید بهشــتی در بیــان حکم حجــاب زن در اســلام
 ۶ مسئله را توضیح می دهد: ۱- حجاب برای احترام به زن و بالا بردن 
شخصیت وی وضع شده اســت.۲- حجاب نباید محدودیتی برای 
کار و فعالیت اجتماعی زن ایجــاد کند.۳- حجاب برای جلوگیری 
از هوس انگیزی و شهوت رانی اســت.۴- نباید سختگیری اعراب با 
زنان را جزئی از احکام اسلامی به حساب آورد.5- حجاب منحصر 
در چادر نیست و بلکه روسری و مانتو برای پوشیدگی و فعال بودن 
زن مناسب تر است.۶- کسی نباید متعرض پوشش غیرچادر زنان در 
اماکن و نهادهای حکومتی و اسلامی شود. شهید بهشتی همچنین 
می گوید: » کسانی که این پوشش را و نقش آن را و معنی والای آن را 
تحریف می کنند و آن را به صورت بندی بر پای زن و بر ضد آزادی او 
معرفی می نمایند یا به راستی هوس کیشانی نا آگاهند یا هواپرستانی 
آگاه که آگاهانه می کوشند تا رابطه زن و مرد در خدمت هوا و هوس 
آن دو باشند. راستی اگر قرار است بانویی در خدمت پزشکی، آموزش، 
مخابرات، دفترداری، ماشین نویسی  یا خدمات سودمند دیگر باشد و 
به راستی اگر قرار است این کارایی و مهارت و فن در خدمت جامعه 

قرار گیرد، چرا این بانوی فعال دارای »پوشش اسلامی« نباشد؟« 
برگرفته از سخنان شهید بهشتی در حزب جمهوری اسلامی
 10 روز قبل از شهادت

روشنا

گلخانه

سلامت

دختــــران، 
 زنان و مادران 
آینده هستند 
و هر کدام تربیت کننده نسلی 
دیگر. تربیت صحیح و برخورد 
درســت با آنهــا آنگونه که 
مطابق روحیات و ویژگی های 
نهاده شــده در وجودشان 
است می تواند به خوبی آنها 
را در مســیر مورد انتظار قرار 
داده و بــه زنــان و مادرانی 
توانمند، شــاداب،  ســالم و 
دارای عزت نفس تبدیل کند؛ 
عزت نفسی که لازمه هر انسان 
در هر سن و سالی است و آنها را 
به افرادی با شناخت و احترام 
به اهمیت و ارزش خود تبدیل 
کرده و همین دیدگاه، بر نوع 
و کیفیت رابطه دیگران با آنها 
تأثیر گذار خواهد بود. پرورش 
این خصیصــه به خصوص در 
مورد دختران، دارای اهمیت 
بســیار بالایی است و آنها را 
افرادی توانمنــد بار آورده 
که می تــوان تــا حدودی 
امیدوار بود از بســیاری از 
مسائل و مشــکلات مصون 
خواهند ماند. به جز توصیه 
متخصصان روانشناسی برای 
حفظ و افزایش عزت نفس، 
 احادیث و روایات متعددی 
از اهل بیت)ع( نیز در این باره 
نقل شده است. امیر المومنین 
علــی)ع( می فرمایند: » آن 
کس که بزرگی و کرامت نفس 
خود را باور داشته باشد آن را 
با گناه، پست و ذلیل نخواهد 
کرد.« خداوند در قرآن ضمن 
اشــاره به خلقت انسان بر 
کرامت هر دو جنس زن و مرد 

نیز تأکید کرده است.

گزارش

تربیت دختران براساس ارکان عزت نفس 
منتظری با اشاره به تحقیقات جامع یکی از روانشناسان 
غربی در مورد عزت نفــس خانم ها، این خصیصه را دارای 
۳رکن معرفی می کند؛ عقل، شــرم،  نوع دوستی؛ ارکانی 
که در روایات مذهبی نیز به آنها اشــاره شده و در روایتی 
که حضرت امام صادق)ع(، از حضرت آدم و دیدار ایشان 
با ۳فرد خوش ســیما که هر کدام خود را عقل و شــرم و 
نوع دوستی معرفی می کنند، نقل کرده اند نیز مورد اشاره 
قرار گرفته اســت. » اگر می خواهیم صاحب دخترانی با 
عزت نفس شویم باید روی این موارد سرمایه گذاری کنیم. 
خانم ها عزت نفسی دارند که برایشــان حریم می سازد، 
 دوست دارند مستور باشند و کشــف شوند و اولین نفری 
که باید این استعداد را کشــف کند پدر است و بعد از آن 
برادر و دیگر محارم مرد. ایــن لطافت و ظرافت را باید در 
وجود دختران کشف کرده،  مورد احترام و توجه قرار داد و 
ابزار رشد آن را فراهم کرد تا در مسیر درست قرار گیرند 
تا سیراب شده و دنبال کسب محبت از دیگری نباشند.« 
احساس لطف و مهربانی و شفقت مادرها که جنس آن از 
محبتی بی دریغ و بدون ادعاست، از پایه های عزت نفس 
است که از دوران کودکی باید مورد آموزش و تربیت قرار 
گیرد. این کارشناس حوزه دین و خانواده تأکید می کند: 
»باید از همان دوران کودکی با محبت سالم و توجه کافی و 
کشف استعدادها و توان دختران، این حس مهم را در آنها 
تربیت کرد و افزایش داد تا بدانند در کجا،  چگونه و برای 
چه کسی باید شفقت و نوع دوستی شان را به کار گیرند«. 

اعتماد به نفس بالا نشانه عزت نفس نیست
متخصصان معتقدند شــناخت کلیدهای رفتــاری دختران و 
پســران ما را متوجه تمایلات رفتاری شــان کرده و می توانیم 
براســاس آن  در تربیت آنها برنامه ریزی داشــته باشیم. نیاز 
به توجه عمیق، حریم قائل شــدن، لذت بردن از کشف شدن 
ویژگی ها و توانمندی ها،  برخــورداری از طبع لطیف و ظریف 
و... ازجمله ویژگی های دختران اســت که می تواند در تربیت 
آنها به عنوان افرادی با عزت نفس بــالا، مورد توجه قرار گیرد. 
فاطمه منتظری، کارشناس حوزه خانواده ضمن تأکید بر اینکه 
عزت نفس با اعتماد به نفس تفاوت دارد و دختران ما نسبت به 
گذشته اعتماد به نفس و جرأت ابراز وجودشان در جوامع مختلف 
افزایش یافته، به همشهری می گوید: »هر کس که جرأت حرف 
زدن داشته یا در جوامع اعلام حضور می کند به این معنا نیست 
که عزت نفس هم دارد. گاهی اوقات بعضی از این عرض اندام ها 
می تواند ناشی از پایین بودن عزت نفس باشد که خلأ های روحی 
و روانی و عاطفی موجب بروز آنها شــده و افراد خودی نشــان 
می دهند تا  کمبودهای ناشــی از دیده نشدن، توجه نشدن، به 
رسمیت شناخته نشدن و نادیده گرفتن هویت را از این طریق 
جبران کنند«. او با تأکید بر اینکه الزاما هر کس که عزت نفس 
بیشتری دارد جسارت اعلام وجود و قرار گرفتن در معرض دید 
عموم را ندارد اما شخصیتی آرامی دارد، می افزاید:  »ما افرادی 
داریم که اعتماد به نفس دارند اما آرامش نداشته و اضطراب در 
رفتارشان دیده می شــود. در مقابل برخی افراد به موقع اعلام 
وجود می کنند، آرام هســتند،  دنبال دیده شــدن نیستند و 

عزت نفس بالایی هم دارند«. 

 پدر و نقش او در حفظ
 کرامت دختران 

برای حفظ کرامت دختران، پدر باید احترام مادر 
را بســیار زیاد نگه دارد و فرزند در طول رشد 
خود احساس کند که مادرش به عنوان هم جنس 
با خود او، دارای کرامت در خانواده اســت. از آن 
مهم تر اینکه مادر هم باید احساس خوبی نسبت 
به جنسیت خود و نقش های خودش در خانواده 
داشته باشــد تا دختر در رفتار و کردار و گفتار 
و حتی انرژی هایی کــه از مادر دریافت می کند، 
احساس رضایتمندی داشته باشد. کودک وقتی 
مادر و خواهرش را دارای کرامتی ببیند که توسط 
پدر حفظ شده و به سخن و احساسات آنها احترام 
گذاشته می شود، در این بســتر به خوبی رشد 

خواهد کرد.
از طرفی همین کــه بدانیم دختر برکت و رحمت 
اســت، غمخوار و انیس و نظم دهنده و طاهر و 
تلطیف کننده خانواده اســت و بوی بهشت را در 
خانواده می پراکند، با او بهتــر رفتار می کنیم. 
وقتی ما، درســت رفتار کنیم او دارای اعتماد به 
نفس می شود. وقتی بزرگ تر می شود،  می توان 
دلیل این احترام را نیز بــرای او توضیح داد که 
این سفارش خداوند و بزرگان دین است. تمامی 
اینها موجب می شود دختر در محیط خانه، بدون 
سرکوب ظرایفش و بدون مقایسه توانش با توان 
مردان، بالنده و شکوفا شود و از فرصت های خوبی 
که برای او فراهم می کنیم، احساس رضایت و لذت 

بیشتری داشته باشد.
احترامی که در کلام دریافت می کند،  محبتی را که 
در رفتار والدین و مخصوصا پدر دریافت می کند، 
صمیمیت و رازداری اي که از مــادر می بیند در 
بالندگی او بسیار مؤثر اســت. پدر و مادری که 
اشــراف اطلاعاتی تربیتی دارند و نسبت به هم 
محترمانه رفتار می کننــد دارای خانواده ای به 
سبک مقتدرند و دختر و پسر در این خانواده هر 

دو بالنده رشد می کنند.
و اما،  متأســفانه از آنجا که آگاهی لازم به زنان و 
مردان داده نشده،  از آنجا که مهارت های رفتاری 
و اصول تربیت فرزند به والدین آموخته نشده،  از 
آنجا که محتواهایی با نام علوم رفتاری از متون 
غیردینی و بومی دراختیــار جامعه قرار گرفته، 
افراد از ظرایف زنان به عنوان ضعف آنها استفاده 
می کنند و از آنجا که مدیریت فضای رســانه ای 
برای کســب قدرت، نگاه های به شــدت جنس 
دومی نســبت به زنان در تولیــد محتوای خود 
دارند و محصولات فرهنگی اما ضد فرهنگ برای 
فرزندان ما تولید می شود، دختران ما به این سطح 
از ناهنجاری رسیده اند و تلاش می کنند خود را 
عرضه کنند، یا سوپرزن شوند ،  یا مردواره شوند یا 

بي خیال شده و به لذایذ دنیوی بپردازند.

مکث
مرضیه عزتی وظیفه خواه

مدرس دانشگاه و کارشناس امور 
بانوان و خانواده 
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دریایخزرخشکوبسترشبهکانونگردوغبارتبدیل
شــدهاســت.اینتالابدرامتدادخلیجگرگانقرار
داردوحالاقراراســتبابودجههایدولتیآبخزربه
قسمتهایبالاییتالابپمپاژشودتاخاکبسترتالاب
رامرطوبکند.اینیکیازبرنامههــایاولویتداردر

احیایتالابگمیشاناست.
بهگزارشهمشــهری،تالابگمیشــانبیــنایران
وترکمنســتانقرارداردوبهگفتــهمدیرکلحفاظت
محیطزیستاستانگلستان،»تغییراتاقلیمی،پایین
رفتنترازدریایخزر،تغییرطبیعیمسیرگرگانرود
در100ســالاخیر،برداشــتهایبیرویهازحوضه
آبخیزاترکوصدالبتهدستاندازیهایانسانبهحقابه
اینتالابدربالادســتجاناینتالابرابهشــماره

انداختهاست.«
دراینتــالابنیزهمچونبرخیدیگــرازتالابهای
کشور،تبدیلاراضیتالابیبهزمینهایکشاورزی،ورود
فاضلابهایشهری،کشاورزیوصنعتی،برداشتمواد
توربیازتالابها)تورببهتودهمتراکمخزههاوگیاهانی
میگویندکهبهطورناقصتجزیهشــدهاندوبهعنوان
ســوختبهکارمیروند(،پرورشآبزیان،تغییرمسیر
آبراههها،زهکشیاراضیبالادستوتغییراتناشیاز
آندرخواصفیزیکیوشــیمیاییآب،چرایبیرویه
داموتصرفغیرمجازاراضیازجملهعواملنابودیاین

اکوسیستمشدهاست.
محمدرضاکنعانیمدیرکلحفاظتمحیطزیستاستان
گلستاندرگفتوگوباهمشهریبااعلاماینکهگمیشان
بامجموعدلایلذکرشــدهعملاخشــکشدهاست،
میگوید:باشروعریزگردها،بهطورهمزمانمطالعات
تامینحقابهزیستمحیطیواحیاوعلاجبخشیازتالاب
بینالمللیگمیشانبهمانندتالابگرگانشروعشد.این
مطالعاتدرستادملیهماهنگیومدیریتتالابهای
کشورتأییدشدوبرنامههاییدر3محور1-جلوگیری
ازخشکشدنبستروافزایششــوری،2-کاهشبار
آلودگیتالابو3-تعیینحریموبسترتالاببهمنظور

جلوگیریازتالابخواریتدوینواولویتبندیشد.

دراولویتترینبخشپروژهاحیایتالابگمیشان،پمپاژ
آبازدریابهبسترتالاباستومدیرکلمحیطزیست
استانگلســتانمیگوید:برایمرطوبکردنبستر
بخششمالیتالاب،ایســتگاهپمپاژتعبیهشدهوقرار
است3مترمکعبدرثانیهآبرامنتقلکند.هماکنون
آبکانالسرریزتالابآلاگلکهحقابهتالابگمیشانرا
ازحوضهاترکتامینمیکندبهخزرواردمیشود.قرار
استاینحقابهدراولویتهایبالابهبخشهایشمالی

تالابمنتقلشود.
حوضهآبریزاترکسیلابیاســت.درشرایطسیلاب
تالابهایآلماگل،آجیگلوآلاگلآبگیریمیشوند
ودرادامهسرریزسدهایبالادســت،راهیگمیشان
میشــوند.محمدرضاکنعانیدراینبارهمیگوید:اگر
بخواهیمازاینحوضه،حقابهزیستمحیطیگمیشان
رامستقیمدریافتکنیمتنهاراهایناستکهاز»کانال
ســرریزآلاگل«آنرابهقسمتهایشمالیگمیشان
منتقلکنیم.اینمسیربهصورتطبیعیوجوددارد؛
یعنیتالابهایآلماگلوآجیگلوآلاگلدربالادست
حوضهآبیاترکوگمیشــاندرانتهایآنبهدریاقرار
دارد،ولیبایداینمســیرانتقالپایدارشود.قراراست
باســاماندهیکانالموجودوایجادیککانالانحرافی
دیگر،آبیراکهوارددریامیشدبهگمیشانبرسانیم.
تحویلحقابهبــهتالابدراولویتاموراســت.تعیین

حدبســتروحریمتالابنیزقراراســتتوسطوزارت
نیروانجامشودووزارتجهادازچرایبیرویهدربستر
تالابجلوگیریکند.زهکشهــایمنتهیبهجنوب
تالابگمیشــانازدیگردلایلخشکیدگیاینتالاب
است.مدیرکلمحیطزیستگلســتانایننویدراداد
کهقراراست5زهکشمنتهیبهاراضیتالابیبازسازی
وحقابهمربوطهبهگمیشانمنتقلشود.علاوهبراین،
کانالیکهدردهه70تالابرابه2قسمتکاملامنفصل
ازهمشمالیوجنوبیتقسیمکردهبرچیدهخواهدشد.
ایندوبخشهیچارتباطهیدرولیکیوهیدرولوژیکی

باهمندارند.
کانونهایبحرانیفرسایشبادیدراستانگلستانکه
منجربهپدیدهگردوغبارميشودحدود200هزارهکتار
است.شــدتغبارخیزی3هزارهکتارازاینمساحت
بسیارزیاداستودرشهرستانگمیشانواراضیتالابی
قراردارد.بهگفتهمدیرکلمحیطزیستاستانگلستان،
هدفاصلیازپمپاژآبمرطوبکردناینپهنهتالابی
ومستعدغباراست.اومیگوید:ایناقداماتتاحدودی
شرایطرابهترمیکندوصددرصدتضمینینیست.باید
بپذیریمکهیابایدمنطقهرارهاکنیمیابااقداماتعمدتا

سازهایومهندسیشرایطرامدیریتکنیم.
برنامههایمیانمدتیکههمبودجهبیشتروهمزمان
بیشتریمیطلبدشــاملکاهشبارآلودگیمنطقه

است؛مثلاحداثسیستمتصفیهفاضلابشهرستان
گمیشتپه،شهرکصنعتیگمیشانوتصفیهمزارع
مجتمعمیگو.اینمقاممسئولدرموردبودجهاحیای
تالابگمیشانمیگوید:بخشیازاعتباراتاینپروژهها
درسفرریاستجمهوریتعیینشدهاستوبخشیاز
پروژههامثلساماندهیزهکشهایکشاورزیجدااز
برنامههایجاریدراستاننیستواساساقراربودهکه
جهادکشاورزیآنرااجراییکند،ولیدرهمراهیو
هماهنگیبابرنامهاحیایتالابگمیشان،قراراست
اینآببهبســترتالابواردشــود.درمثالیدیگر،
توسعهمجتمعمیگوجزومصوباتریاستجمهوری
اســت،ولیرعایتالزاماتمحیطزیستیپیششرط
اجراییشدنآناست؛ضمناینکههماکنونسیستم
تصفیهفاضلاببخشــیازفازیکاینپروژههمزمان
راهاندازیشدهاستومجوزفعالیتآنهاجداازرعایت

اینالزاماتنیست.
بهمنظورحلمسائلزیستمحیطیدراحیایتالاب
گمیشاناینبارازظرفیتدانشگاههایمنابعطبیعی
استانگلستاناستفادهشدهاست؛آنچنانکهمحمدرضا
کنعانیمیگویدقراراســتمیزاناثربخشــیخرده
پروژههایاحیایتالابدائماارزیابیشودوهرجایکار
کهنتیجهمطلوبنبود،آنراتغییردهند.ارزیابوناظر
پروژههادانشگاههایاستانهستند.اینبرنامهپویاست.

انتقال آب خزر برای مهار ریزگرد گمیشان
دولتبرایاحیایتالابگمیشان405میلیاردتومانتخصیصمیدهد

ایران تا سال2040 یکی از 
پرتنش ترین مناطق آبی جهان است 

رئیسمرکزتحقیقاتکیفیتهواوتغییراقلیمبااعلاماینکه
خشکسالیدرایرانیکواقعیتاقلیمیاست،گفت:ایران
سرزمینیخشکبانزولاتجویبســیارکماستومیزان
متوســطبارندگی22۸میلیمتردرســطحکشوراستکه
براســاسمنابعمعتبرمانندوزارتنیــرووفائوروندنزولی
بارشهادرحدمتوســط1.75میلیاردمترمکعبدرسال

است.
بهگزارشایسنا،انوشیروانمحسنیبندپیدرآخرینجلسه
ازسلسلهرویدادهایعلمی-ترویجیهفتهمحیطزیست،
بااشارهبهوابســتگیمنابعآبکشوربهبرداشتازآبهای
ســطحیوآبهایزیرزمینیکهبهترتیب45و55درصد
اســت،تصریحکرد:3۶درصدمساحتکشــوررامناطق
فراخشک،2۹درصدرامناطقخشکبیابانیوتنها3درصد
مرطوب،5درصدمدیترانــهایو7درصدرامناطقمرطوب

دربرمیگیرد.
ایناستاددانشگاهعلومپزشــکیشهیدبهشتیبااشارهبه
اینکه1۸اســتانکشوردرگیرفرونشســتهستند،گفت:
استانهایاصفهان،تهران،کرمانوخراسانرضویبهترتیب
با24،30،31و25درصددارایبیشــترینتعداد)درصد(

فرونشستزمینهستند.
محســنیبندپیبابیاناینکهفرونشستغالبشهرتهران
درمناطقجنوبغربیومناطــق1۸،17و1۹رخدادهو
اینپهنهبهسمتشــرقبهخصوصمناطق1۶،10و20
درجنوبتهراندرحالگسترشاست،گفت:از۶2میلیون
مترمکعبکسریســالانهمخزندشــتتهران-شهریار،
مقدار40میلیونمترمکعبمربوطبهشــهرتهراناســت.
رئیسمرکــزتحقیقاتکیفیتهواوتغییــراقلیمبهدیگر
راهکارهــایحفاظتازمحیطزیســتپرداخــتوگفت:
کاهشجنگلزداییوافزایشسرعتتغییربهخودروهای
الکتریکی،شیرینسازیآبشــوردریاهایحاشیهشمالی
وجنوبیکشــورواســتفادهبهینهازآندرسرتاسرکشور،
تغذیهمصنوعیآبخوانهــاوبازچرخانیآبباهدفتغذیه
ســفرهآبهایزیرزمینیازمواردحائزاهمیتيهستندکه

هماهنگیبینسازمانهایمختلفرامیطلبد.
محسنیبندپیبابیاناینکهدرتماماستانهایکشورکمآبی
موجبنگرانیمردمشدهاست،گفت:درپایانمرداد1400
اعلامشد،حدود40درصدمیزانبارشبهعلتافزایشگرما

کاهشپیداکردهاست.
اینعضوهیأتعلمیدانشــگاهعلومپزشکیشهیدبهشتی
بابیاناینکهتاســال2040ایرانجزوپرتنشترینمناطق
دنیاباتنشآبیبالای۸0درصدخواهدبود،افزود:منابعآبی
کمتراز۹0میلیاردمترمکعبوسرانهآبتجدیدپذیرکمتر

از1000مترمکعباست.

بهرامعلی ظاهری
مدیرکل حفاظت محیط زیست 

استان سمنان 
حفاظت از بی نظیرترین زیستگاه های 
کشــور از نظــر تنــوع گیاهــی و جانوری 
در اســتان ســمنان بــا محیط بانــان و 
نیروهایی معادل یک پنجم نرم جهانی 
انجــام می شــود. حتــی ذخیــره گاه 
زیســت کره تــوران بــا وســعتی بیــش 
۱.۵میلیــون هکتــار بزرگ تریــن  از 
ذخیــره گاه زنــده کشــور و دومیــن 

ذخیره گاه زیست کره جهان است.

حسن اکبری
معاون محیط طبیعی و تنوع زیستی 

حفاظت محیط زیست 
تخریــب زیســتگاه ها مهم تریــن عامــل 
نابودی گونه هــای جانــوری و از بین رفتن 
منابع ژنتیک است. در این شرایط، به طور 
همزمان در بسیاری از نقاط کشور توسعه 
معدنی در حال رخ دادن است و سازمان 
محیط زیســت از گردونــه اســتعلامات 
معدنی در مناطق آزاد یعنی در ۸۹درصد 

از خاک کشور خارج شده است.

نقلقولخبر

رأس کل و بز در منطقه شــکارممنوع 
دربنــد مشــکول و منطقــه حفاظــت 
شــده آق داغ اســتان اردبیــل طــی 
یک ســال اخیــر سرشــماری شــد و 
حســن قاســم پور، مدیــرکل حفاظت 
اردبیــل  اســتان  محیط زیســت 
دراین باره اعلام کــرد: گام های نهایی 
بــرای ارتقــای منطقــه شــکارممنوع 
منطقــه  بــه  مشــکول  دربنــد 

حفاظت شده، برداشته شده است.
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کانون بحرانی فرسایش بادی و چشمه 
گردوغبــار بــه مســاحت 6میلیــون و 
400هــزار هکتــار در ســطح کشــور 
شناســایی شــد و کانون هــای بحرانــی 
داخلی و خارجی و چشمه های ریزگرد 
نیــز شناســایی شــده اند. ۱۳۷منطقه 
کشور نیز با وسعت ۳0میلیون هکتار 

تحت تأثیر فرسایش بادی هستند.

 ۱۶0

عددخبر

خبرروز
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خبرهای کوتاه 

   نخستین چاه ژرف بلوچستان به آب رسید 
عملیات حفر نخستین چاه ژرف منطقه بلوچستان در جنوب 
سیستان و بلوچستان در شهرستان مرزی سراوان با موفقیت 

به سرانجام رسید.
به گزارش تسنیم، فرماندار سراوان در این باره گفت: پیش از 
این 3چاه ژرف برای نخستین بار در کشور در منطقه سیستان 
واقع در شمال استان حفر شده بود، اما چاه ژرف شهرستان 
سراوان نخستین چاه ژرف منطقه بلوچستان و چهارمین چاه 

ژرف کشور محسوب می شود.
ســعید تجلیلی افزود: نخســتین آب چاه ژرف سراوان در 
عمق 1370متری زیر زمین استحصال شد که بعد از انجام 
آزمایش های لازم، موارد برای برنامه ریزی آینده در اختیار 

مدیران قرار خواهد گرفت و اطلاع رسانی خواهد شد.

   افزایش 89درصدی سرمایه گذاری در سمنان
رئیس اداره صنایــع غیرفلزی اداره کل صنعــت، معدن و 
تجارت ســمنان گفت: ســرمایه گذاری در حــوزه صنعت 
استان ســال1۴00 به میزان ٨٩درصد افزایش داشت که با 

اشتغال زایی برای ۴٨00نفر همراه بود.
به گزارش ایرنــا، حمیدرضا قدس اظهار کــرد: ۲7۶پروانه 
بهره برداری صنعتی سال گذشته در این استان صادر شد که 
در مقایسه با مدت مشابه سال٩٩ افزایش ٨٩درصدی داشت.

 وی بیان کرد: سال گذشــته، واحدهای صنعتی سمنان با 
سرمایه گذاری 3۶هزار و ۶00میلیارد ریال پروانه بهره برداری 

دریافت کردند و مشغول به فعالیت شدند.
به گفته قدس، با صدور این پروانه ها، زمینه اشتغال بیش از 
۴٨00نفر در استان فراهم شد که نسبت به سال13٩٩ حدود 

3۲درصد افزایش داشت.

   پیشرفت 80درصدی هوشمندسازی نانوایی ها در اراک 
فرماندار اراکــی گفت: طــرح هوشمندســازی نانوایی ها     
پیشــرفتی حدود ٨0درصدی داشــته اســت. به گزارش 
تســنیم، امیر هــادی اظهار کــرد: زیرســاخت های لازم 
برای اجرای ایــن طرح باید فراهم شــود و دســتگاه های 
 مربوطه در اجرای کامــل این طرح باید همــکاری لازم را 

داشته باشند.
وی همچنین با اشــاره به صرفه جویی در مصرف برق ادامه 
داد: شــورای اداری با حضور دســتگاه های اجرایی برگزار 
شد و مصوبات خوبی به همراه داشــت که یکی از مصوبات 
هماهنگی دستگاه های اجرایی شهرستان اراک برای کنترل 
و صرفه جویی مصرف برق بود تا مــردم اراک با قطعی برق 

روبه رو نباشند.

   هدف گذاری ۳0هزار فرصت شغلی در خوزستان
معاون حمایت و ســلامت کمیته امــداد امام خمینی)ره( 
خوزســتان با بیان اینکه ایجاد 30هزار فرصت شغلی برای 
5دهک جامعه در سال جاری در این استان هدفگذاری شده 
است، گفت: مناطق محروم اســتان در اولویت کمیته امداد 

برای ایجاد طرح های اشتغال زا قرار دارند.
به گزارش ایرنا، محمدرضا علیپور افزود: کمیته امداد در کنار 
کمک به امر ازدواج، توانمندسازی فرهنگی خانواده های زیر 
پوشــش با برگزاری دوره های آموزشی مهارت های زندگی 
و توانمندســازی اقتصادی مددجویان زیر پوشش به عنوان 

راهبرد اصلی را در دستور کار دارد.
وی ادامه داد: در راستای ایجاد 500هزار فرصت شغلی برای 
5دهک جامعه در کل کشــور طی امسال، استان خوزستان 
ایجاد بیش از 30هزار فرصت شــغلی را متقبل شــده که با 
اولویت مناطق محــروم در نقاط مختلف این اســتان اجرا 

می شود.

   افزایش پرونده های قاچاق چوب در گیلان 
فرمانده یگان حفاظت اداره کل منابع طبیعی و آبخیزداری 
گیلان گفت: تعداد پرونده های قاچاق چوب در استان گیلان 
امسال نسبت به مدت مشابه سال گذشته ٨۶درصد و حجم 

چوب قاچاق نیز 70درصد افزایش یافته است.
به گزارش تســنیم، محمد قربانی لرد در تشــریح آخرین 
وضعیت کشفیات قاچاق چوب در استان گیلان اظهار کرد: 
3۶۴پرونده قاچاق چوب طی ۲ماه ابتدایی امسال در استان 

گیلان تشکیل شده است.
فرمانده یگان حفاظت اداره کل منابع طبیعی و آبخیزداری 
گیلان خاطرنشــان کرد: حجم چوب  قاچاق کشــف شده 
۲77مترمکعب بوده و 3۴1نفر نیز در این راســتا در استان 
گیلان دستگیر شدند و ۲31وســایل نقلیه نیز در این بین 

توقیف شده است.

عدد خبر

عکس خبر

مدیرکل راه و شهرسازی آذربایجان غربی 
گفت : برنامه ریزی شــده امسال 7.5 
کیلومتــر از کریــدور بزرگراهــی غــرب 
کشــور در شــمال آذربایجان غربــی بــا 
اعتبــار ۶٢٠میلیارد ریال تکمیل شــود 
که سه راهی ایواوغلی به گیت منطقه 

آزاد، بخشی از آن است.
به گزارش فارس، سیدمحسن حمزه لو 
گفت: ســاخت و توســعه این بخش از 
کریدور بزرگراهی غرب کشور می تواند 
دسترســی به پایانــه مــرزی بــازرگان را 

تسهیل کند.

 7/5
کیلومتر 

جانغربی
آذربای

معــاون تربیــت و ســامت اداره کل 
آمــوزش و پــرورش اســتان اصفهــان 
گفــت: آمــوزش و پــرورش اســتان 
اصفهــان ۱۶هــزار معلم کمبــود دارد و 

این وضعیت بحرانی است. 
آذرکیــوان  تســنیم،  گــزارش  بــه 
امیری پــور گفــت: طبــق توافقــات 
انجــام شــده بــا دانشــگاه فرهنگیــان 
به زودی حدود يك هزار دانشجومعلم 
به کمــک آمــوزش و پــرورش می آیند، 
جوابگــوی  افــراد  تعــداد  ایــن   امــا 

کمبود ها نیستند .

16000
معلم

اصفهان

انشمالی
خراس

 زندگی اهالی شیرین سو
 شیرین نیست

مردم روستای شیرین سو از توابع شهرستان مانه و سملقان 
در خراسان شمالی با محرومیتی عمیق مواجهند. محرومیت 

 از آب آشامیدنی و مشکات بهداشتی
 از این موارد است. عکس: مهر

سیده زهرا عباسیگزارش
روزنامه نگار

  روســتای تاریخی تلخاب از ســال13٩5 یعنی 
یک سال بعد از بهره برداری سد و نیروگاه سیمره 
در شهرستان بدره استان ایلام درگیر رانش زمین 
است؛ رانشی که اردیبهشــت 11سال پیش در 
بخشی از زمین های کشاورزی منتهی به منازل 
مســکونی روســتا رخ داد و حفره بزرگی ایجاد 
کرد. مردم روستا طی ۶سال گذشته با این معضل 
دست و پنجه نرم می کنند به طوری که بسیاری از 
ساکنان مجبور به ترک منطقه شدند و آن هایی هم 
که امکان مهاجرت نداشتند، سال هاست با ترس و 

دلهره زندگی می کنند.
اهالی منطقه می گویند زمین های پایین  دســت 
روســتای تلخاب قرار بوده   به علت فشار آب سد 
سیمره طی سال های گذشته بتن ریزی شود، اما 
این اتفاق نیفتاده و دلیل اصلی رانش ها در منطقه 

هم همین کم توجهی است.
حالا بعد از ســال ها بی نتیجه مانــدن وعده های 
مختلف درباره رسیدگی به این مشکل، استاندار 
ایلام در بازدید اخیر خود دســتور تعیین تکلیف 
روستای تلخاب با قید فوریت را صادر کرده است.

چالش  تلخاب و سیمره 
محوطه تلخاب یکی از آثار ملی ثبت شــده ایران 
در دره شهر اســت که قدمت آن به دوره ساسانی 
می رسد و ســال13٨5 در مجموعه آثار تاریخی 
ایران ثبت شده. روســتای تلخاب در این منطقه 
هم در دهستان هندمینی در شهرستان بدره واقع 

شده  است و بیش از 700نفر جمعیت دارد.
رانش زمین نخســتین چالش اهالــی تلخاب با 
سد سیمره نیســت. پیش از آبگیری سد به گفته 
مســئولان محلی، انفجاری برای ایجاد تونل در 
این منطقه صورت گرفته که موجب خسارت به 
روستا شد. در سال٩۲-٩1 هم نیروگاهی درست 
روبه روی روستا ایجاد شــد و بعد از آن رانشی در 
جبهه شــمالی روســتا و در اراضی کشاورزی به 

فاصله 500متر اتفاق افتاد.
یکی از گمانه زنی ها درباره رانش در این روســتا 
همجواری سد و نیروگاه سیمره و تأثیرگذاری آن 
در روستای تلخاب است و مسئولان محلی بارها 
تأکید کرده اند اگر سد روی تراز 713 آبگیری شود 
حدود 30 تا ۴0 خانوار نزدیک تر به سد در معرض 

خطر شدید قرار خواهند داشت.
 

تفاهم بنیاد مسکن و وزارت نیرو 
معاون عمرانی استاندار ایلام که در بازدید هفته 
گذشــته از این روســتا حضور داشــته است به 
همشهری توضیح می دهد: روســتای تلخاب از 

توابع شهرستان بدره با ۲٨0خانوار در پایین دست 
سد سیمره قرار دارد و چند سالی است دیوار خانه 
برخی از  اهالی آن در نتیجه یک ســری اتفاقات 

ژئوتکنیکی ترک خورده است.
سعید هژبری با بیان اینکه بررسی ها نشان می دهد 
بخشــی از ترک ها ســازه ای و مربوط به مسائل 
ژئوتکنینی و نشســت و فرونشست زمین است، 
می افزاید: با توجه به مشــکلات روستا مشاوری 
از سوی شــرکت آب نیروی ایران و مسئول سد 
ســیمره انتخاب و مطالعاتی در این بــاره انجام 
شد. براساس بررسی ها یک زون از روستا شامل 
۴7واحد مسکونی در معرض خطر شناخته و به 

جابه جایی آنها توصیه شده است.
به گفتــه وی، وزارت نیــرو و بنیــاد مســکن 
تفاهمنامه ای در این بــاره امضا کرده اند تا پس از 
اتخاذ تصمیم نهایی درباره جابه جایی خانه ها بنیاد 
مسکن به مکان یابی و ساخت واحدهای مسکونی 

با اعتبار وزارت نیرو اقدام کند.

بازدید از همه واحدهای روستا
در فاز اول جابه جایی ۴7خانــه تملک و جابه جا 
خواهد شد و نظر مشاور این است که بقیه مناطق 

روستا فعلا مشکلی ندارند.
معاون عمرانی استاندار ایلام با بیان اینکه موضوع 
روستای تلخاب در سفر اســتاندار به شهرستان 
بدره در دســتور کار ویژه قرار گرفت، مي گوید: با 
دستور اســتاندار بقیه واحدهای مسکونی روستا 
هم مورد بازدید قرار خواهند گرفــت تا اگر آنها 
هم مسائل سازه ای دارند برای شان تصمیم گیری 

شود. ما پیشــنهاد دادیم زمین تعیین شده برای 
جابه جایی متناسب با همه جمعیت روستا باشد تا 
اگر واحدهای دیگر هم مشکل داشتند در همین 
سایت جانمایی شوند. هژبری با بیان اینکه زمین 
نزدیک روستا تعیین شــده است، ادامه می دهد: 
قرار شــد این موضوع در کوتاه ترین زمان ممکن 
تعیین تکلیف شود و وزارت نیرو و بنیاد مسکن در 
این باره اقدام کنند. او تأکید می کند فعلا مشکل 

مشابهی در مناطق دیگر اطراف سد وجود ندارد.

تعیین تکلیف بالادست و پایین دست سد
همه مشکلات سد ســیمره اما به رانش زمین در 
روستای تلخاب محدود نمی شود و بعد از گذشت 
۶سال از بهره برداری مشکلات مناطق بالادست 
و پایین دست سد سیمره به قوت خود باقی است. 
همچنین به گفته  کشــاورزان منطقه، هر ســال 
به ویژه در زمان بارش ها رهاسازی آب سد سیمره 
موجب می شود بســیاری از اراضی کشاورزی و 
باغات منطقه زیر آب برود و کشاورزان و باغداران 

متحمل خسارات بالایی  شوند.
اســتاندار ایلام پیش از این تأکید کرده بود برای 
رفع مشــکلات مردم مناطق ۲حوزه بالادست و 
پایین دست سد ســیمره در مکاتبه ای با معاون 
اول رئیس جمهوری موضــوع با جدیت پیگیری 
می شود. حسن بهرام نیا گفته بود که میزان اعتبار 
مورد نیاز برای تملک اراضی مناطق بالادســت 
ســد را پیگیری خواهد کرد و میزان خسارات در 
حوزه های مختلف نیز باید کارشناســی و با دقت 

برآورد شود.

معاون عمرانی استاندار ایلام در این باره نیز توضیح 
می دهد: روستاهایی در محل آب گیر سد وجود 
دارد که قرار بود توسط وزارت نیرو تملک و تعیین 

تکلیف شوند، اما هنوز این اتفاق نیفتاده است.
هژبری با بیان اینکه وزارت نیرو باید درباره ارتفاع 
آب گیری ســد تصمیم گیری کنــد، می افزاید: 
تعداد روستاهایی که باید تعیین تکلیف و جابه جا 
شوند بعد از تصمیم وزارت نیرو مشخص خواهد 
شد. از سوی دیگر منتظریم وزارت نیرو اعتبار را 
تامین کند و بعد از تصمیم گیری و تامین اعتبار 
ما آمادگی انجام اقدامات لازم در این باره را داریم.

    
با توجه به اینکه ســد ســیمره طی ســال های 
گذشته مسائل بســیاری برای مردم منطقه در 
روستاهای پایین دســت و بالادست ایجاد کرده، 
تعیین تکلیــف اراضی کشــاورزی و همچنین 
 روستاهای حاشیه سد به مهم ترین خواسته اهالی

 تبدیل شده است.

اهالی»تلخاب« در انتظار تصمیم وزارت نیرو
در فاز اول جابه جایی روستای تلخاب ۴7خانه در پایین دست سد سیمره استان ایلام به دلیل رانش زمین جابه جا خواهد شد

بــا دســتور اســتاندار بقیــه واحدهــای 
مســکونی روســتا نیــز مــورد بازدیــد 
قــرار خواهنــد گرفــت تــا اگر آن هــا هم 
 مســائل ســازه ای دارنــد برای شــان

تصمیم گیری شود

سازمان هواشناســی روز گذشته )دوشنبه( در 

هشدار ســطح زرد از وزش باد شدید و خیزش آب و هوا
گردوخاک خبر داد و اعلام کرد که دوشــنبه و 
سه شنبه با نفوذ گردوخاک از عراق به مناطقی از غرب و شمال غرب 

کشور به ویژه در استان های مرزی، آلودگی هوا تشدید می شود.
به گزارش همشهری، دوشــنبه نفوذ گردوخاک از عراق موجب 
تشــدید آلودگی هــوا در آذربایجان غربی، آذربایجان شــرقی، 
کردســتان، قزویــن، زنجــان، همدان، ســمنان، تهــران، قم، 
البرز، کرمانشاه و شــرق و شــمال اصفهان و امروز، سه شنبه در 
آذربایجان شرقی، آذربایجان غربی، کردستان، کرمانشاه، همدان، 

مرکزی، زنجان، قزوین، البرز، تهران، قم و سمنان شده است.
همچنین روز چهارشنبه در همدان، زنجان، قزوین، البرز، سمنان، 
قم و تهران وزش باد شــدید و در نقاط مستعد خیزش گردوخاک 

پیش بینی می شود. اداره کل هواشناسی خوزستان اما در همین 
زمان هشدار سطح نارنجی صادر کرده است. طبق اعلام هواشناسی 
خوزســتان، تأثیر توده گردوغبار عراقی ابتدا بــر مناطق غربی، 

جنوب غربی و مرکزی و سپس ســایر نقاط استان موجب کاهش 
دید افقی، کیفیــت هوا و افزایش غلظــت آلاینده های گردوغبار 

خواهد شد.
در همین زمان جنوب شــرق کشــور هم درگیر توفان شــن و 
ریزگردهای داخلی بود. ابوذر عطاپور، فرماندار جیرفت از آلودگی 
شــدید هوای جیرفت به دلیل بروز ریزگردها خبــر داد و گفت: 
اداره های دولتی جیرفت روز گذشته با ۲ساعت تأخیر کار خود را 
شــروع کرده اند. امتحانات نیز طبق روند قبلی برگزار می شود. اما 
از مدیران مدارس خواسته شــد از تجمع دانش آموزان در حیاط 

مدارس جلوگیری کنند.
براســاس تحلیل آخریــن نقشــه های پیش یابی هواشناســی، 
رگبار باران رعدوبرق، وزش باد شــدید موقت، در برخی مناطق 
خیزش گردوخاک و در نقاط مســتعد تگرگ امروز، سه شنبه در 
بخش هایی از شمال شــرق، شرق، جنوب شــرق، ارتفاعات البرز 
شرقی و چهارشنبه و پنجشنبه )۲5 و ۲۶ خرداد( در بخش هایی از 

شمال غرب و شمال شرق انتظار می رود.

گرد و خاک به نیمه غربی کشور بازگشت
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سه شنبه 24 خرداد 161401
 شماره  8519

اقتصــاد ایران و به طور مشــخص 

بودجه دولت با تنگنای شدید منابع گزارش
مواجه است. به هر میزان که دولت 
مالیات کمتری بگیرد، به همان میزان به استقراض از 
بانک مرکزی و بانک ها ناچار می شود که اثر آن پریدن 
فنر تورم و کوچک شدن سفره خانوارها خواهد بود. به 
گزارش همشهری، در روزهای اخیر اعتراض ها به شیوه 
و میزان مالیات بر کســب وکارها افزایش یافته است. 
برخی صنوف معتقدند این شیوه مالیات ستانی باعث 
رکود در کسب وکارها خواهد شد؛ هرچند سازمان امور 
مالیاتی و شــخص وزیر اقتصاد هنوز بــه انتقادها و 
اعتراض های مالیاتی واکنش نشان نداده اند، اما به نظر 
می رسد راز مقاومت در برابر مالیات دادن در کوچک تر 
شدن اقتصاد و کاهش حاشیه سود بنگاه های تولیدی و 
خدماتی نهفته است. البته دولت به حکم قانون بودجه، 
امســال با هدف کاهش فشــار هزینه تولید، مالیات 
بنگاه های تولیدی را 5درصد کاهش داده، اما روشن 
است که در نهایت دولت بودجه مالیاتی پیش بینی شده 
در قانون را باید محقق سازد. در این میان وزارت اقتصاد 
طرحی را برای مالیات ستانی بیشتر پیشنهاد داده که 
به نظر می رســد راز اعتراض ها و مقاومت ها در همین 
پیشنهاد نهفته است. پیش از شکل گیری اعتراض های 
اخیر، سازمان امور مالیاتی از تعدیل نرخ های مالیاتی 
برخی مشاغل پس از رایزنی با اتاق اصناف تهران خبر 
داده بود. به نظر می رســد این تعدیل باعث شکستن 

فضای مقاومت در برابر پرداخت مالیات نشده است.

جزئیات کاهش نرخ مالیاتی
18خرداد امســال با حضور وزیر اقتصــاد و رئیس و 
مدیران ارشــد ســازمان امور مالیاتی و اتاق اصناف 
ایران و تهران و هیأت امنای بازار تهران، تصمیم های 
جدی درخصوص نحــوه اجرای تبصــره ماده100 

قانون مالیات های مستقیم برای عملکرد سال1400 
صاحبان مشــاغل گرفته شــد. با این تصمیم مقرر 
شد با توجه به بالا بودن نسبت ســودآوری فعالیت 
برخی صاحبان مشاغل امور صنفی ازجمله مشاغل 
آسیب دیده از کرونا و لوازم صوتی و تصویری و تلفن 
همراه و پوشاک تعدیل لازم در نسبت مالیاتی به عمل 
 آید. افزون بر این برای پرونده های مشارکت مدنی با 
توجه به نصاب تبصره ماده100 برای هر یک از شرکا 
به طور جداگانه نصاب مذکور در فعالیت شغلی منظور 
خواهد شد و نسبت سودآوری فعالیت که در اجرای 
مقررات آیین نامه اجرایی ماده۲1۹ قانون مالیات های 
مستقیم تعیین شــده اســت، برای اطلاع عموم در 
دسترس قرار می گیرد. به این ترتیب مالیات دهندگانی 
که با توجه به میزان فروش، بالاتر از نصاب تعیین شده 
در تبصره ماده100 برای عملکرد سال1400، مبلغ 
4میلیارد و800 میلیون تومان قرار می گیرند نسبت 

به تسلیم اظهارنامه مالیاتی اقدام خواهند کرد.

ماجرای مالیات تراکنش ها
اسفند سال گذشــته بود که مدیرکل دفتر طراحی 
و تحلیل فرایندهای مالیاتی ســازمان امور مالیاتی با 
اعلام اینکه دســتگاه های کارت خوان تعیین تکلیف 
نشده هم مشمول مالیات سال های گذشته می شوند 
و تراکنش آنها قطع و غیرفعال خواهد شد، اعلام کرد: 
براساس مقررات بانک مرکزی مکلف به قطع و غیرفعال 
کردن تمام دســتگاه های کارت خوان متصل نشده 
به پرونده های مالیاتی شــده است. جهانگیر رحیمی 
تأکید کرد: تمام دستگاه های کارت خوان و پوزی که 
تعیین تکلیف نشده باشــند، ریز تراکنش آنها گرفته 
می شود و پرونده مالیاتی برای آنها تشکیل خواهد شد 
و مالیات بر تمام ســنوات محاسبه و از مالک دستگاه 
کارت خوان وصول می شــود و طبق مقــررات، این 

کارت خوان و دستگاه پوز قطع خواهد شد.
او با اشاره به صاحبان کسب وکاري که به رغم داشتن 
دستگاه پوز از مشــتریان و مراجعان پول نقد طلب 
می کنند، یادآور شد: طبق قانون بودجه، پیش بینی 
شده صاحبان گردش حساب های بالای 50میلیارد 
ریال در سال، مشــمول دریافت مالیات شوند. طبق 
ماده1۶۹ مکرر، بانک مرکزی مکلف اســت اطلاعات 
حساب هایی که بیش از 50میلیارد ریال گردش مالی 
در سال دارند را در اختیار سازمان امور مالیاتی قرار دهد 
و این حساب ها به عنوان حساب فروش درنظر گرفته 
می شود و اطلاعات شان، مبنای محاسبه تعیین درآمد 
درنظر گرفته خواهد شد. طبق این گزارش، با نزدیک 
شدن به زمان تکمیل و ارسال اظهارنامه های مالیاتی، 
اکنون برخی کسبه و اصناف با چالش تازه ای مواجه 
شده اند؛ آنها باید ارقام مالیاتی بالاتری را بپردازند. به نظر 
می رسد اصناف با پیشنهاد وزارت اقتصاد درخصوص 

وضع مالیات بر تراکنش های بانکی مخالفند.

رمزگشایی از تبصره ماده100
سوم خرداد امسال سازمان امور مالیاتی در بخشنامه ای 
مالیات مقطوع عملکرد سال1400 برخی از صاحبان 
مشاغل را در اجرای تبصره ماده100 قانون مالیات های 
مستقیم اعلام کرد که براســاس آن تمام صاحبان 
مشــاغل که مجموع فروش کالا یا ارائه خدمات آنها 
در سال گذشــته حداکثر 30برابر معافیت مالیاتی 
برابر با 14میلیاردو400میلیون ریال باشد، مشمول 
این بخشنامه خواهند بود و درصورت تکمیل و ارسال 
فرم ویژه مالیاتی حداکثر تا پایان خــرداد1401 از 
نگهداری اسناد و مدارک موضوع قانون مالیات های 
مستقیم و ارائه اظهارنامه مالیاتی معاف خواهند بود، 
اما مالیات دهندگانی که میزان فــروش آنها بیش از 
مبلغ تعیین شده باشد، باید اظهارنامه مالیاتی بدهند و 

مالیات خود را بپردازند. سازمان امور مالیاتی می گوید 
هرگاه اسناد و مدارکی به دستش برسد که مشخص 
شــود مجموع فروش کالاهای صاحبان مشاغل در 
سال1400 بیشــتر از رقم تعیین شده باشد، نه تنها 
این مودیان مشمول تبصره ماده100 نمی شوند، بلکه 
محاسبه و مطالبه مالیات آنها براساس مقررات ماده۹7 
قانون یادشــده صورت می گیرد و این افراد مشمول 
جریمه تسلیم نشدن اظهارنامه مالیاتی در موعد مقرر و 
خارج شده از شمول معافیت های مالیاتی خواهند شد.

آخرین تصمیم مالیاتی دولت
10خرداد امسال، ســتاد هماهنگی اقتصادی دولت 
پیشــنهاد وزارت امور اقتصادی و دارایــی را درباره 
چگونگی تســهیل و پرداخت مالیات اصناف بررسی 
کرد. براســاس این پیشــنهاد که مبتنــی بر نظر 
اتحادیه های صنفی است آن دسته از واحدهای صنفی 
که میزان درآمد و فروش آنها 100برابر میزان تعیین 
شده در ماده84 قانون مالیات های مستقیم یعنی تا 
50میلیارد ریال باشــد، می توانند بدون اظهارنامه و 
به صورت توافقی با سازمان امور مالیاتی، مالیات خود 
را بپردازند و درصورت تصویب دولت، اصناف کوچک 
می توانند به راحتی برای پرداخت بدهی مالیاتی خود 
اقدام کنند. به گزارش همشــهری، با نزدیک شدن 
به روزهای پایانی خــرداد1401 و پایان مهلت ارائه 
اظهارنامه های مالیاتی، انتظار می رود دولت تصمیم 
نهایی را بگیــرد؛ به گونه ای که عدالــت در پرداخت 
مالیاتی  حاکم شود و اینگونه نباشد که حقوق بگیران و 
کارگران مالیات بدهند و اصناف و مشاغل همه ساله به 
چانه زنی و رایزنی و توافق با دولت از طریق فشار روی 
آورند. صدای معترضان را باید شنید اما باید منطقی 
و کارشناسی شــده تصمیم گرفت تا شــاهد تکرار 

اعتراض های مالیاتی نباشیم.

همشهری پیامدهای مالیات گریزی را رصد می کند

راز مقاومت بازار در برابر مالیات
 به نظر می رسد اصناف با پیشنهاد وزارت اقتصاد درخصوص وضع مالیات بر تراکنش های بانکی مخالفند

اعتراض آشکار و پنهان اصناف به روش های جدید سازمان امور مالیاتی برای وصول مالیات، مصرف کنندگان را با مشکلاتی مواجه کرده است

به تازگی برخی اصناف برای کاهش تراکنش های بانکی و فرار از مالیات از مراجعه کنندگان و خریداران می خواهند به جای کشیدن کارت وجه نقد پرداخت کنند 
دردسرهای مردم با کشمکش مالیاتی اصناف

کشمکش اصناف و سازمان امور مالیاتی بر سر میزان 

مالیات
مالیات، کم کم از محــدوده صنفی فراتر رفته و برای 
مــردم و مصرف کننــدگان کالا و خدمات مختلف 
مشکلات و دردسرهایی را ایجاد کرده است. روزبه روز تعداد شکایت ها 
از مواردی که مردم در زمان خرید کالا یا دریافت خدمات، از استفاده 
از دســتگاه پوز محروم و ناچار به پرداخت وجه نقد شده اند، بیشتر 
می شود و اگر شکایتی از این دست قبلا فقط به مطب برخی پزشکان 
محدود بود، حالا تمام اصناف را دربرگرفته است. بسیاری از مردم از 
ماه ها قبل و در خریدهای عید در فروشگاه های پوشاک ناچار شدند 
وجه لباس خریداری شــده را کارت به کارت کننــد، این رویه در 
آرایشگاه ها و سالن های زیبایی و بسیاری از مشاغل دیگر نیز مشاهده 
شد. بعد از اینکه مشخص شد تراکنش های بانکی به هر صورت ازجمله 
کارت به کارت، رصد و مبنای محاســبات مالیاتــی قرار می گیرد، 
دریافت وجه نقد به عنوان آخرین راهکار از سوی برخی اصناف به ویژه 
سوپرمارکت ها مورد استفاده قرار گرفته است. در ابعاد وسیع تر، اخیرا 
بعضی از مراجعان ســالن های زیبایی و جراحی محدود نیز از نصب 
دســتگاه های ای تی ام مخفی در این مراکز خبر می دهند که مانند 
شعب بانک ها، وجه نقد مورد نیاز را در اختیار مراجعه کنندگان قرار 
می دهد. اینکه افراد حقیقی چگونه به چنین دستگاه هایی که ویژه ارائه 
خدمات بانکی  اســت دســت پیدا می کنند، سؤالی اســت که باید 
کارشناســان این حوزه به آن پاســخ دهند اما آنچه مورد توجه این 

گزارش است چرایی روی آوردن اصناف به چنین راهکارهایی است.

اعتراض اصناف به رویه سازمان امور مالیاتی
یکــی از تغییرات سیاســتی دولت در بودجه ســال جدید رشــد 
50درصدی رقم مالیاتی برای تامین کسری بودجه بوده است. این 
تغییرات برای همه فعالیت ها اعم از حقیقی و حقوقی پیش بینی شد و 

در کنار آن، شناسایی مودیان و بررسی تراکنش های بانکی و ثبت نام 
دستگاه های پوز مورد استفاده همه افراد و مشاغلی که متصل به این 
دستگاه ها هستند و فعالیت اقتصادی دارند، مورد توجه قرار گرفت. 
تغییرات جدید قوانین مالیاتی، میزان مالیات وضع شده برای اصناف 
را بالا برده و در کنار آن صدای اعتراض این اصناف نیز بالا رفته است 
که معتقدند در شــرایط رکود کنونی در تمام بازارها توان پرداخت 
مالیات های وضع شده را ندارند. در ماه های گذشته اصناف جلسات 
زیادی را برای رسیدن به توافق با سازمان امور مالیاتی برگزار کردند اما 
این توافق حاصل نشد و رقم های مالیاتی تغییری نکرد. طرح شکایات 
اصناف در هیأت حل اختلاف نیز کمک چندانی به مودیان نکرده است 
و کار به واکنش اعتراضی کسبه و اصناف رسید که آخرین مورد تجمع 

اعتراضی روز یکشنبه فروشندگان لوازم خانگی در امین حضور بود. 
پیش از آن نیز اعضای اتحادیه صنف تعمیرکاران و فروشندگان تلفن و 
لوازم جانبی در نامه ای اعتراضی به رویه سازمان امور مالیاتی خواستار 

تجدیدنظر در این زمینه شدند.

مشکل اصناف چیست؟
اصناف و کسبه پیش از این نیز با توجه به شــرایط رکود اقتصادی 
به ویژه در ۲سال کرونا، به میزان مالیات پرداختی معترض بودند اما 
امسال رویه دریافت مالیات دچار تغییراتی شده که کار را برای کسبه 
دشوارتر کرده است. بررسی ها نشــان می دهد برای امسال سازمان 
امور مالیاتی عملکرد تراکنش حساب بانکی، دستگاه کارتخوان)پوز( 
و سامانه حساب صیادی فروشندگان و کسبه را مبنای مالیات قرار 
داده و همین رویه به نارضایتی عمومی اصناف و در نتیجه شکل گیری 
برخی تجمع ها منجر شده است. مشاور مالیاتی اتاق اصناف ایران در 
این باره به همشهری گفت: سازمان امور مالیاتی امسال رویه متفاوتی را 
در پیش گرفته و به جای آنکه سود فروشنده را مبنای محاسبات خود 

قرار دهد، تورم را ملاک قرار داده و در نتیجه صدای اعتراض اصناف 
بلند شده است. حمیدرضا رســتگار افزود: تا سال قبل سازمان امور 
مالیاتی از طریق توافق با اصناف و یا اجرای ماده۹7 قانون مالیات های 
مستقیم، از مودیان مالیات می گرفت، امسال اما این قاعده تغییر   و 
سازمان درصدی از گردش مالی اصناف را به عنوان مالیات تعیین کرد. 
اما مشکل اینجا است که سازمان امور مالیاتی جای سود و تورم را در 
محاسبات خود عوض کرده است؛ مالیات تا به امروز براساس درصدی 
از سود فروشــنده تعیین می شــد اما از حالا به بعد تورم مبنای این 

محاسبات است.

تورم توان مالی اصناف را کاهش داد
رستگار با اشاره به اینکه فروشندگان در نتیجه نوسان تورمی اخیر 
دچار زیان شــده اند، افزود: به همان میزان که قیمت کالا و خدمات 
بالا رفت، هزینه تامین آن هم برای فروشــنده بالا رفت و به همین 
دلیل غالب اصناف قادر به پرداخت مالیات های جدید نیستند. رئیس 
اتحادیه فروشندگان لوازم خانگی نیز با اشاره به رفتار جدید سازمان 
امور مالیاتی و اعتراض این صنف گفت: براساس قانون، اصنافی که 
سالانه زیر 5میلیارد تومان خرید و فروش یا تراکنش داشته باشند 
می توانند به صورت توافقی مالیات پرداخت کنند اما بیش از این رقم 
مشمول پرکردن اظهارنامه و اسناد می شــود. اعتراض صنف ما نیز 
همین موضوع اســت چون مثلا اگر در صنف ما روزی یک قلم کالا 

فروخته شود در سال این رقم تکمیل می شود. 
اکبر پازوکی، خواســته این صنف را  افزایش سقف 5میلیارد تومان  
برای برخی مانند فروشندگان لوازم خانگی عنوان کرد و افزود: فشار 
ســازمان امور مالیاتی برای روی افراد شناسنامه دار بیشتر است، اما 
برای افراد دیگر که تراکنش بانکی هم دارند، این شرایط وجود ندارد 

و دولت سراغ آنها نمی رود.

 کاهش قیمت 21 نوع میوه
 در آستانه تابستان 

همزمــان بــا ورود نوبرانه های تابســتان به بــازار، قیمت 
۲1محصــول از 45محصولی که در میادین میــوه و تره بار 
عرضه می شــوند ازجمله زردآلو، هلو، خیار و خربزه کاهش 
یافت و قیمت ۲4محصول دیگر نسبت به نرخ نامه قبلی ثابت 
ماند. میزان کاهش قیمت در این محصولات از 300تومان 
تا 7هزار تومان متغیر بوده اســت. قیمــت برخی میوه های 
نوبرانه تابستان در مغازه ها هنوز از کیلویی 150هزار تومان 

بالاتر است.

زردآلو 
فلکه ای
42.000
5.000

گوجه سبز 

39.000
7.000

انواع 
طالبی

12.500
700

انواع هلو

21.000
3.000

انواع 
خربزه 

10.900
600

سیب زرد

15.000
2.200

میزان کاهش قیمت- تومانقیمت در میادین

کیلوگرم/ تومان

35.500
2.500

موز

خیار 
گلخانه ای

10.700
800

میادین

بازارها

یادداشت

تالار شیشه ای

فروش حقوقی

فروش حقیقی

1467

1144

3810

4133

خرید  حقوقی

خرید  حقیقی

ارقام به میلیارد تومان

1.580

1.570

1.560

1.550

1.540

1.530

1.520

روند شاخص  كل بورس تهران در روز گذشته
ارقام به هزار واحد

شاخص کل بورس تهران در مبادلات دیروز 39هزار و 
59واحد، معادل 2.55درصد رشد کرد و به یک میلیون 
و 571هزار و 446واحد رسید. شاخص کل هم وزن نیز با 

7738واحد رشد به 429هزار و 160واحد رسید.

در مبادلات دیروز بازار سرمایه، قیمت سهام 
413شرکت رشد کرد و 164شرکت کاهش قیمت 
سهام را تجربه کردند. قیمت سهام 23شرکت 

هم تغییر نکرد.

ارقام به درصد
تراز صعود و نزول در بازار سهام

ترکیب دیروز معاملات بازار سهام

در مبادلات روز گذشته سهامداران حقیقی 4هزار و 
133میلیارد تومان سهام خریدند اما در مقابل حجم 

فروش سهامداران حقیقی به 3هزار و 810میلیارد تومان 
رسید. سهامداران حقیقی دیروز 323میلیارد تومان 

نقدینگی تازه وارد بازار سهام کردند.

صعود
نزول

بدون تغییر

4

69
27

زعفران؛ روی مدار ثبات
قیمت زعفــران در ماه های اخیر بــدون تغییر 
مانده و مقایسه قیمت ها نشان می دهد محدوده 
قیمتی هر مثقال از این ادویه با ارزش بین ۲45 
تا ۲۶4هزار تومان تثبیت شده است. به گزارش 
همشهری، قیمت زعفران سال گذشته به دنبال 
حمایت دولــت از زعفران کاران بــا اجرای طرح 
خرید تضمینی، رشد جهشی داشت و هر مثقال 
زعفران که فروردین ماه ۹0 تــا 100هزار تومان 
قیمت داشت با رشــدی بیش از 100درصدی از 

مرز ۲30هزار تومان عبور کرد.

قیمت ها به تومان

263.700جعبه ای- یک مثقالیمصطفوی

نوین 
255.000شاهنامه- یک مثقالیزعفران

139.000سرگل- نیم مثقالیخشکپاک

242.000پاکتی- یک مثقالیگلستان

266.000سرگل - یک مثقالیشاهسوند

255.000پاکتی- یک مثقالیبهرامن

255.000پاکتی- یک مثقالیسحرخیز

سری نگین- یک تیموری
240.000مثقالی

سوپرمارکت

 بانکداری همدلانه
و ساخت شهری بانشاط 

نکته قابل تأمل در این اقــدام این بوده که  ادامه از 
بسیاری از این افراد واجد شرایط با توجه به صفحه 4

شرایط روحی و عاطفی فرصت آگاهی از مزایا و تخفیف های دولتی 
را پیدا نکرده بودند و این اقدام باعث شد تا مشتریان بانک را در کنار 
خود ببینند. این تلاش ها برای درک نیازها و فرصت های مشتریان، 
پویایی جدیدی ایجاد می کند. به عــلاوه، همدلی یک مهارت و 
توانایی اکتسابی است که لازمه آن آموزش و تمرین است. از این 
رو، نیروی انسانی کارآمد و آموزش دیده نقش حیاتی در گذار یک 

بانک به یک بانک همدل دارد.
در واقع یک بانک درصورتی می توانــد در این زمینه موفق عمل 
کند که با وجود نهادینه کردن این روحیه در نیروی انسانی خود، 
آموزش لازم را به وی داده باشــد تا بتواند با برقراری ارتباط مؤثر 
نقش همدل را از طرف بانک ایفا  کند. البته نکته حائز اهمیت این 
است که ممکن اســت هم اکنون تعدادی از کارکنان بانک تحت 
عنوان همیار ایفای نقش کنند، اما این نقش آفرینی مســتلزم 
مراجعه مشتریان به شعب بانک هاســت. همانطور که بیان شد؛ 
مشتریان در لحظات حســاس، نیاز به همدلی دارند و چنانچه 
همیاران قبل از اعلام نیاز مشتریان با شناخت موقعیت عاطفی 
آنها در ارائه خدمات به وی پیش دســتی کنند، امکان ایجاد یک 

تجربه خوب را برای وی رقم خواهد زد.
با توجه به کارکردهای بانکداری همدلانی، ضرورت وجودی آن در 
صنعت بانکی کشور بیشتر احساس می شود؛ چرا که حتی قبل از 
شیوع ویروس کرونا، وضعیت شادکامی در کشور در شرایط بحرانی 
قرار داشته است. براساس مطالعات بین المللی انجام شده در بین 
کشورهای جهان، ایران در سال ۲018از نظر شادی جایگاه 10۶را 
به خود اختصاص داده بود و این وضعیت در سال های اخیر وخیم تر 
شده و در سال ۲0۲1رتبه آن به 110تنزل پیدا کرده است. ضمن 
اینکه اخیراً در کشورمان شاهد سوانح مختلفی هستیم که در این 
شرایط، مردم بیش از پیش به همدلی نیاز دارند و از آنجا که مرکز 
توجه بانکداری همدلانه درک وضعیت مشتری است، می تواند 
به عنوان یک ضرورت مدنظر قرار بگیرد. وقتی یک مشتری که در 
لحظات حساس و دشوار زندگی خود، بانک را در کنار خود می بیند، 
با احتمال کمتری دست به اقداماتی می زند که منتج به آسیب به 
بانک شود. به عبارت دیگر؛ یک مشتری که همدلی بانک را درک 
کرده باشد، نفع خود را در سلامت، بقا، شهرت و اعتبار آن بانک 
می بیند. در یک جمع بندی کلی می توان گفت؛ بانکداری همدلانه 
می تواند برای بانک ها منافع مســتقیم و غیرمستقیمی به دنبال 
داشته باشد. از یک طرف با ایجاد یک تجربه خوب برای مشتری، 
می تواند از مزایای مشــتریان وفادار و بازاریابــی دهان به دهان 
منفعت کسب کند و از طرف دیگر با ایجاد محیطی با نشاط و پویا از 
طریق کاهش فشارهای عاطفی و ایجاد آرامش در جامعه، به مؤلفه 
لاینفک مدیریت شهری مبدل شود. مهم تر از این مسئله، مشتریان 
با تجربه خوب نقش حامیان بانک های همدل را می گیرند و در این 
صورت بانک ها می توانند در پیاده ســازی استراتژی ها، اهداف و 
برنامه های خود به مشتریان وفادارشان تکیه داشته باشند. از این 
روست که هم اکنون بانکداری همدلانه به یک ضرورت تبدیل شده 
است و با توجه به وضعیت کشور، بانک های کشور بیش از هر دوره  و 
هر جای دیگری باید در راستای همدلی با مشتریان گام بردارند و از 
این طریق نقش فعالی در ساخت یک شهر بانشاط و تحقق مدیریت 
شهری ایفاءکنند. لذا در گذار به یک بانک همدل »پویایی در درک 
نیازهای مشتریان« و »آموزش نیروی انسانی در نقش یک همیار 

پویا« عامل کلیدی به شمار می آیند.

مصرف زعفران کاهش یافت
غلامرضا میری،  نایب رئیس شــورای ملی زعفران گفت: میزان 
مصرف زعفران در بازار داخلی یک ســوم کاهش پیدا کرده زیرا 
این محصول به یک کالای لوکس تبدیل شــده اســت. ازاین رو 
بسیاری از خانوارها زعفران را از سبد غذایی خود حذف کردند. 
برداشت زعفران از آبان سال جاری آغاز می شود اما تردید نداریم 
که میزان برداشت این محصول امســال نیز مانند سال گذشته 

کاهش  خواهد شد.
احتمال توقف رشد قیمت مسکن

سعید لطفی، عضو هیأت مدیره اتحادیه مشاوران املاک گفت: با 
توجه به تغییر قیمتی که در کالاهای اساسی ایجاد شد و انتظارات 
تورمی، قیمت مسکن در تهران در اردیبهشت ماه به طور میانگین 
۶.1درصد نسبت به فروردین افزایش پیدا کرد. چیزی که ما ازکف 
بازار مشاهده می کنیم در خردادماه بازار افت کرده است. با توجه 
به جهش سنگین قیمت خانه در 4سال گذشته بازار ملک ظرفیت 

افزایش شدید قیمت را ندارد.
تولیدکننده های رب در انتظار سازمان حمایت

قاســم علی حســنی، دبیر اتحادیه بنکداران مواد غذایی گفت: 
۲.5برابر مصرف در کشور تولید رب  گوجه فرنگی داریم، بنابراین 
کمبودی در تولید این کالا نداریم منتهی در روزهای گذشــته، 
عرضه رب  گوجه فرنگی به بازار محدود شده است. تولیدکنندگان 
با این استدلال که هزینه های تولید ازجمله دستمزد، حمل ونقل، 
قوطی و... افزایش یافته است، در انتظار تصمیم سازمان حمایت 

مصرف کنندگان و تولیدکنندگان برای اصلاح قیمت هستند.
افزایش قیمت روغن موتور 

پس از آنکه شرکت های تولیدکننده روغن موتور خواستار افزایش 
قیمت شدند، سازمان حمایت با این درخواست موافقت و مجوز 
افزایش ۲5درصدی قیمت در سال1401 را صادر کرد، اما به دلیل 
نظارت نکردن و عرضه ناکافی روغن موتــوررا ، مصرف کننده با 

قیمت های بسیار بالاتری خریداری می کند.



2-5-3صادقی 
را  پرسپولیسی 

می کند؟

امیرحسین اعظمیگزارش
روزنامهنگار

پرسپولیس به دنبال نهایی کردن انتقال 
خدابنده لو و صادقی است. صادقی پیشنهاد 

استقلال را هم در جیب دارد اما ظاهرا سیستم 
بازی پرسپولیس را بیشتر می پسندد

پرســپولیسهمچنانفعالترینتیــمدربازار
نقلوانتقــالاتفوتبــالایراناســت.مدیران
باشگاهدر10روزگذشــتهباخریدنفراتیچون
علیرضابیرانوند،دانیالاســماعیلیفر،مرتضی
پورعلیگنجیومحمدمهدیاحمدی،توانستند
قسمتمهمیازخواستههاییحییگلمحمدی
درزمینهجذببازیکــنرافراهمکنندولیاین
پایانکارنیستومدیرانپرسپولیسهمچنان
درصددجذبچندبازیکندیگرهستندتانفرات
موردنظرکادرفنیرابهصورتکاملجذبکنند.

  صادقی پرسپولیسی می شود؟
هماکنونجذبسعیدصادقییکیازمهمترین
هدفهایپرسپولیساســت،بازیکنیکهچند
هفتهقبلابتداباپیشنهادجدیاستقلالمواجه
شدولیدرادامهپرسپولیسیهاهمبرایجذباو
بااستقلالواردرقابتشدند.آخریناخبارحاکی
ازآناستکهپرسپولیسبهشکلجدیدست
رویمهرهموردنظراستقلالگذاشتهتاتحتهر
شرایطیاینبازیکنراجذبکند،حتیازاردوی
تیمملیهمخبرمیرســدکــهصادقیبهچند
بازیکنتیمملیگفتهباتوجــهبهتیمخوبیکه
پرســپولیسبرایفصلجدیدبسته،علاقهدارد
راهیاینتیمشود.ازطرفیصادقیاینموضوعرا
همشنیدهکهاولویتاستقلال،آوردنیکمربی
استکهباسیستم2-5-3بازیکندواینسیستم
موردعلاقهصادقینیســت.باایــنحالیکیاز
مدیراناستقلالهمبهخبرنگارهمشهریخبرداد
کهآنهابهسادگیاینبازیکنراازدستنخواهند

دادوبایددیدتصمیمنهاییصادقیچیست؟

  تأکید یحیی به جذب مهاجم
سرمربیپرسپولیسبهخوبیمیداندکهتیمش
فصلگذشتهدرخطحملهچقدرضعفداشتبه
همیندلیلدرصددتقویتاینپستاست.سجاد
شهباززادههنوزپاسخنهاییرابهپرسپولیسنداده
وگلمحمدیدرانتظارروشنشدنوضعیتاین
بازیکناستولیروزگذشتهاینخبرهمدهانبه
دهانپیچیدکهاگرپرسپولیسموفقبهجذب
شهباززادهنشود،احتمالابارضاشکاریمهاجم

فصلپیشگلگهرمذاکرهخواهدکرد.
باشگاهپرســپولیسدرماهژانویهبهدنبالجذب
کاسیانودیاسموریرامهاجمبرزیلیبودوحتی
پیشنهادی500هزاریوروییبهباشگاهویزلاارائه
دادهبودامامدیرانباشگاهدرآنمقطعحساس
بهاینپیشنهادپاســخمنفیدادند.کاسیانوی
32ســالهفصلاخیردر30بــازیازرقابتهای
مختلفبرایویزلابهمیدانرفــتوآمار9گل
زدهو2پــاسگلراازخودبرجایگذاشــت.او
یکیازبازیکنانمهمتیمشدررقابتهایفصل
گذشتهبود.گلمحمدیتأکیدویژهایبهجذب
اینبازیکنداردولیگفتهمیشوداوباپیشنهاد
باشگاهسامسوناسپورهممواجهشدهوبایددید

درنهایتچهتصمیمیخواهدگرفت.

  پرسپولیس منتظر خدابنده لو
پرسپولیستیمیاستکهازهفتههاقبلتمایل
خودرابرایجذبمحمدخدابندهلوهافبکفصل
قبلذوبآهننشاندادولیبهتازگیمسئولان
باشگاهاستقلالهمبامدیربرنامههایاینبازیکن
تماسگرفتهاندتاشــرایطجــذباینبازیکن
رابررســیکنند.ایندرحالیاســتکهباشگاه
گلگهرهمتمایلبهجذبخدابندهلودارد.آخرین
اخبارحاکیازآناستکهبازیکنتیمملیامید،
مذاکراتجدیتریراباپرســپولیسانجامداده
استومدیراناینباشــگاهامیدوارندکههرچه
زودتربااینبازیکنقراردادرســمیامضاکنند.
بهنظرمیرسدپرسپولیسشانسبیشتریبرای

جذباینبازیکندارد.

  سرلک تمدید می کند
میلادســرلکبازیکنملیپوشپرســپولیس
هماکنونبازیکنآزاداستودریکماهگذشته
نیزخبرهایمتفاوتیدرمــوردماندنیاجدایی
اوازجمعسرخپوشــانمطرحشد.آخریناخبار
اماحاکیازآناستکهســرلکظرفیکیدو
روزآیندهراهیباشگاهپرسپولیسخواهدشدتا
قراردادشراتمدیدکند.اوقصدداردبهحضورش
دراینتیمادامهدهد.درمذاکراتقبلیسرلکبا
پرسپولیسبرخیاختلافنظرهاوجودداشتکه

بهنظرمیرسدحلشدهاست.

  اختلاف نعمتی با پرسپولیس
برخلافخبرهاییکههفتهگذشتهدررسانهها
منتشــرشــد،ســیامکنعمتیمدافعهافبک
پرسپولیسبااینباشگاهبهتوافقنرسیدهاست.
نعمتیچندماهقبلوزمانمدیریتصدریدر
باشگاهپرســپولیس،بااودرموردتمدیدقرارداد
بهتوافقشفاهیرسیدولیحالاپرسپولیسیها
میخواهندباشــرایطیمتفاوتترازآنزمانبا
نعمتیقراردادامضاکنند.مبلغپیشنهادیمدیران
پرسپولیسبامبلغپیشــنهادیصدریمتفاوت

است،البتهدلیلناراحتی
نعمتیایناســتکهاو

احســاسمیکندبعدازمصدومیتیکهداشت،
نگاههادرپرسپولیسنسبتبهاوتغییرکردهاست.
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از زباله گردی تا خرید لوکس
داروین نونیس، خرید تازه لیورپول 

زندگی سختی داشته است. او قرار است 
سال آینده همبازی صلاح باشد

20

آقای خاص باز هم تیم ملی کشتی فرنگی  را 
ترک کرد. اما اهالی کشتی با توجه به سوابق 

گذشته معتقدند او برمی گردد

به تیم عطایی امیدوار باشیم؟کناره گیری عجیب بنا
تیم ملی والیبال بعد از نخستین هفته لیگ 
ملت ها در رده یازدهم قرار گرفت. خیلی ها 

نگران آینده والیبال هستند
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فقط خیابانی را کم داشتیم

با مایی یا با آنها؟

به نیمکت سلام کن!

بازی دوســتانه تیم ملی کشورمان 
برابــر الجزایر در فضایــی برگزار 
می شد که فقط جواد خیابانی را 
به عنوان گزارشگر می طلبید! تیم 
حریف که نصفه و نیمه آمده بود، ما 
هم که اصلا در زمین نبودیم، ملی پوشان 
شاکی بودند، مردم حس بدی داشتند، هوا گرم بود و طبیعتا 
در این فضا فقط آقا جواد می توانســت حق مطلب را ادا کند؛ 
تنها کسی که هنوز از »تکنیک ناب ایرانی« حرف می زند یا به 
دوست »دانشمندش« محمدرضا احمدی در استودیو سلام 
می رساند. آنقدر که خیابانی در این بازی از »دکتر سجادی« 
یاد کرد، از مهدی طارمی اســم نبرد. وسط بازی هم ناگهان 
یادش آمد فیلمی از امیر عابدزاده 29ســاله دارد که مربوط 
به 30سال پیش اســت و آن زمان پدرش داشته او را تمرین 

می داده! ممنون آقا جواد، لذت بردیم.

یکی از چهره های ویژه بازی ایران 
و الجزایر امیــد نورافکن بود. این 
بازیکن نیمه اول را در پست دفاع 
میانی تــوپ زد، اما نیمه دوم به 
ســمت چپ خط دفاعی منتقل 
شد. او در بخشی از این نیمه نمایش 
خوبی داشــت و پایه گذار گل مســاوی ایران شد. در این 
لحظات بود که جواد خیابانی را شــور گرفت: »امید خوب 
شد، چون سر جای خودش آمد.« با این حال در دقایق پایانی 
نورافکن در دفع توپ مرتکب اشتباه بدی شد و الجزایر گل 
دوم را به ثمر رســاند. به این ترتیب امید یک گل برای ما 
ساخت و یک گل هم برای آنها. البته نورافکن فصل گذشته 
در سپاهان هم کم از این اشــتباهات نداشت. او مخصوصا 
در بازی با الدوحیل نمایش فاجعه باری ارائه داد تا کیفیت 

بالایش را زیر سؤال ببرد.

پرســپولیس که بعد از جدایی سعید 
آقایی و البته احتمال جدایی علی 
شجاعی به دنبال تقویت در پست 
دفاع چپ است، در نخستین گام 
محمدمهدی احمدی را استخدام 
کرد. روایت باشــگاه پرسپولیس از این 
بازیکن از این قرار است: »احمدی که 21ساله است و در پست 
دفاع و وینگر چپ بازی می کند، با نظــر کادر فنی به عضویت 
پرسپولیس درآمد.« امیدواریم فردا یحیی گل محمدی نگوید 
بازیکنان اصلی لیست مرا نخریدند و مجبور شدیم اینها را جذب 
کنیم. پرسپولیس در نقل وانتقالات توفان کرده و آنطور که خبر 
باشگاه هم نشان می دهد، این خرید نیز صرفا بنا به صلاحدید کادر 
فنی انجام شده است. خب البته اگر قرار باشد الگوی سایر جوان ها 
مثل عمری، مهدی خانی و... در مورد احمدی به کار گرفته شود، 

او از همین حالا باید به نیمکت پرسپولیس سلام کند!

تا این لحظه از فصل نقل وانتقالات فوتبال 
ایران، تیم پرســپولیس پرکارتر از سایرین 
بوده و چند بازیکن جــوان و باتجربه را به 
خدمت گرفته اســت. آمدن این بازیکنان 
جدید، طبعا با جدایی چند بازیکن از جمع سرخپوشــان همراه خواهد 
بود. حامد لک نخســتین بازیکنی بود که با قرمزها فســخ قرارداد کرد و 
علی شجاعی هم با یک استوری، خداحافظی اش را از جمع سرخپوشان 
محتمل تر کرد. اما آخرین بازیکنی که خبر جدایی اش پیچیده احســان 
پهلوان است که در 2فصل اخیر تقریبا از بازیکنان ثابت پرسپولیس بوده و 
بازی های زیادی برای این تیم انجام داده است. احسان همین فصل گذشته 
17بازی در ترکیب اصلی بود و 4بار هم به عنوان بازیکن جانشین به زمین 
رفت. او با 1371دقیقه بازی، جزو 11بازیکنی است که بیشترین حضور 

را در زمین داشته اند.

احســان پهلوان در لیگ بیست ویکم هم 
درست مثل لیگ بیســتم هیچ گلی برای 
پرسپولیس نزد. آمار تأثیرگذاری او روی 
گل های قرمزپوشان در فصل اخیر فقط 
به 2پاس گل ختم شــد، درحالی که فصل گذشــته پهلوان فقط در 
دربی تهران 2پاس گل به هم تیمی هایش داده بود. در جریان تساوی 
2-2پرسپولیس و استقلال در مسابقه رفت لیگ1400-1399و در 
روزهایی که محمود فکری ســرمربی آبی ها بود، هم مهدی عبدی و 

هم وحید امیری با پاس های پهلوان به گل رســیدند. این بازیکن که 
از ذوب آهن به پرســپولیس پیوسته بود طی 2ســال حضور در جمع 
سرخپوشان 2گل هم برای این تیم زد که یکی از آنها در لیگ قهرمانان 
آسیا و دیگری در همین جام حذفی امسال مقابل آلومینیوم اراک زده شد.

نمره ای که ســایت متریکا در پایان فصل 
اخیر به احســان پهلوان داده 6.72است 
که نمره چندان خوبــی برای این هافبک 
محسوب نمی شود. پهلوان با این نمره رتبه 
بیستم را در میان بازیکنان تیمش دارد، یعنی 19پرسپولیسی در فصل 
گذشــته بهتر از پهلوان امتیاز گرفته اند. بهترین بازیکنان پرسپولیس 
که مهدی ترابی و میلاد ســرلک بودند اما از ســایر بازیکنان هم مثلا 
جلال حسینی، رامین رضاییان، ســیامک نعمتی، رضا اسدی، فرشاد 
فرجی، مهدی شیری، هنانوف و ســعید آقایی بهتر از این بازیکن اهل 
بجنورد امتیاز گرفتند. پهلوان در سال اول حضور در جمع سرخپوشان 
عملکرد بهتری نسبت به سال دوم داشت و حضور کم فروغش در لیگ 

بیست ویکم درنهایت منجر به جدایی او از جمع قرمزها شد.

نكته بازی
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نعمتی از برخی مسائل ناراحت  
است و از طرفی این بازیکن با 
یک پیشنهاد وسوسه انگیز از باشگاه فولاد خوزستان 
هم روبه رو شده. قرار است تکلیف نعمتی برای ماندن 

یا جدایی از پرسپولیس به زودی مشخص شود.

    وضعیت سیدجلال، همچنان مبهم
تا به امروز باید جدایی بازیکنانی چون سعید آقایی، علی 
شجاعی، احســان پهلوان، محمدمهدی مهدی خانی، 
رامیــن رضاییــان، علیرضــا ابراهیمــی و 2 بازیکن 
تاجیکستانی پرســپولیس را قطعی بدانیم ولی شرایط 
چند بازیکن ازجمله رضا اسدی، شرزود تمیروف، حامد 
پاکدل، محمد شــریفی و احمد گوهری برای ماندن یا 
جدایی مبهم است. از طرفی وضعیت سیدجلال حسینی 
هم کماکان مبهم است. یحیی گل محمدی تصمیم گیری 
را برعهده خود حســینی گذاشــته تا  شــأن کاپیتان 
پرسپولیس حفظ شــود ولی کادر فنی پرسپولیس از 
خداحافظی یا جدایی حسینی استقبال می کند. احتمالا 

تکلیف سیدجلال تا پایان هفته مشخص می شود.

پایان فصل طولانی
امشــب بازی های ملی هم به پایان می رسد و واقعا به 
پایان فوتبال در این فصل می رســیم و دل مان برای 
تماشای فوتبال تنگ می شود. 4 بازی امشب، پرونده 
هفته چهارم لیگ ملت های اروپا را می بندد. آلمان بار 
دیگر با ایتالیا بازی می کند. هانسی فلیک، با تیم ملی 
آلمان در 8بازی اول 8برد به دست  آورد و تیمش 33گل 
زد و تنها 2 گل خورد. حالا او در 4بازی اخیر همه را یک-
یک مساوی کرده؛ با هلند، ایتالیا، انگلیس و مجارستان.

   لهستان پس از تحمل شکست تحقیرآمیز 6 بر یک 
در بازی رفت مقابل بلژیک امشب در زمین خودش به 
نتیجه ای آبرومندانه می اندیشد. در سایر دیدارهای لیگ 
سطح »الف«، هلند با همگروه ایران در جام جهانی یعنی 
ولز بازی دارد. هلندی ها در دیدار رفت با خوش شانسی و 

در ثانیه های پایانی موفق به کسب برد 2 بر یک شدند.
    انگلیس هم در میان انتقادات فراوان همچنان بدون 
پیروزی در قعر جدول گروه مرگ به سر می برد. این تیم 
باید در خاک خودش انتقام شکست ناباورانه بازی رفت 
را از مجارستان بگیرد و منتقدان را ساکت کند. هری 
مگوایر در پاسخ به انتقادات گفته که ساوث گیت با همین 
سبک تیم ملی انگلیس را به نیمه نهایی جام جهانی برده 
و تنها در ضربات پنالتی نتوانسته قهرمان یورو شود و 

جام را به ایتالیا واگذار کند.
   پرتغال در چهارمین بازی اش از سوئیس شکست 
خورد و صدر را به اسپانیا واگذار کرد که توانسته بود در 
دیدار همزمان 2 بر صفر چک را ببرد. کریستیانو رونالدو 

در این بازی استراحت داشت.
    در سایر ســطح ها اتفاقاتی رخ داد، ازجمله 2 بار 
گلزنی و یک پاس گل دیگر از ارلینگ هالند برای نروژ 
در بازی با سوئد در لیگ سطح »ب«. هالند در 21 بازی 
ملی 20 گل زده. او ممکن اســت در منچسترسیتی 
پیراهن شماره15 را بردارد؛ همان پیراهنی که پدرش 
در همیــن تیم بر تن می کــرد. او عکســی از دوران 
کودکی اش منتشر کرده که طبیعتا پیراهن من سیتی 
را بر تن داشــته چون در آن زمان پــدرش عضو این 

تیم بوده.

ستاره تبلیغاتی
قاعدتا انتظار داریم یک فوتبالیست خوب را مشغول 
هنرنمایی در زمین بازی ببینیم، اما این قاعده در مورد 
بسیاری از بازیکنان ایرانی رعایت نمی شود. این یعنی 
عملکرد آنها در زمین مســابقه چندان چنگی به دل 
نمی زند، اما مدام در رسانه ها حضور دارند و طوری حرف 
می زنند که انگار بهترین بازیکن جهان هستند. یک 
مصداق شش دانگ در این مورد رشید مظاهری است؛ 
گلری که از اواسط حضورش در تراکتور تا آن جدایی 
جنجالی، حضور در استقلال، درگیری با محمود فکری، 
اختلاف نظر با فرهاد مجیدی و بعد هم حضور ناموفق در 
سپاهان فقط و فقط نمره منفی گرفته، اما همچنان در 
قامت یک ستاره موفق و کارآمد مصاحبه های آنچنانی 
انجام می دهد.تازه ترین مصاحبه ای که از رشید منتشر 
شده حاوی نکات عجیبی است. او که بلافاصله بعد از 
حضور در سپاهان با تمجید از سبک بازی این تیم کلی 
به مجیدی طعنه زده بود، حالا گفته با فرهاد مشکلی 
ندارد و اگر او بخواهد حتی حاضر است به الاتحاد کلبا 
برود! آدم واقعا متحیر می ماند که در ذهن این بازیکنان 
چه می گذرد و با خودشان چه فکری می کنند. جایی که 
باید با هم خوب تا می کردید و موفق می شدید آن بساط 
»اره بده و تیشه بگیر« را راه انداختید، حالا که از هم دور 
هستید با این ادبیات حرف می زنید؟ خب اصلا رفاقت و 
باورهای شما چه اهمیتی برای مردم دارد؟ هوادار مایل 
است کیفیت بالای بازیکن را در زمین ببیند که از این 
نظر وضع یکی مثل رشید مظاهری در سال های اخیر 
واقعا تعریفی نداشته است؛ گلری که مدت هاست فقط 

از او مصاحبه می بینیم و بس.

ادامه از 
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رو به عقب
 تیم ملی که به خاطر بازی نکردن همه را نگران کرده بود یکشنبه

 با بازی کردن هوادارانش را نگران تر کرد

بهروز رسایلی| یک جمله کلیشه ای وجود دارد که 
همه آن را تکرار می کنند، اما هیچ کس آن را قبول 
ندارد: »نتایج مسابقات دوستانه مهم نیست!« اتفاقا 
همیشه بعد از هر شکســتی در یک بازی تدارکاتی 
کلی داستان داریم. یادمان نرفته که ما سابقه اخراج 
تومیسلاو ایویچ، یکی از بزرگ ترین مربیان تاریخ 
فوتبال جهان را بعد از باخت در بازی دوستانه با رم 
داریم. در چنین شرایطی عجیب نیست که باخت به 
الجزایر این همه ســر و صدا راه می اندازد. همه  چیز 
اما فقط »نتیجه« نیست. این بازی از جهات دیگری 
هم محل بحث بود؛ ازجمله اینکه الجزایر با غایبان 
پرشــماری به این میدان آمده بــود و دیگر اینکه 
تیم ملی کشورمان نمایشــی آشفته و پر از اشکال 
ارائه داد. با این شــرایط، همه نگــران جام جهانی 
شده ایم؛ تورنمنتی که شوخی بردار نیست و رقبای 

قدرتمندمان در آن با کسی تعارف ندارند.

   کلکسیون مصایب
بعد از شکســت دو بر یک تیم ملی برابر الجزایر، 
انتقادهای تند و تیز زیادی نثار دراگان اسکوچیچ 
شد؛ حقش اســت و بالاخره باید تاوان بدهد. بحث 
قدیمی در مورد اینکه مربی کــروات باید بماند یا 

برود، دوباره از سر گرفته شده است. آن داستان سر 
جای خودش قابل بحث است، اما آیا مشکل تیم ملی 
ما فقط کادرفنی است؟ با این مدل آماده سازی که 
بدون تردید در تاریخ فوتبال ایران »ضعیف ترین« 
است، چطور می توان انتظار تیمی خوب و قدرتمند را 
داشت؟ بازیکنان تیم ملی بعد از 2ماه دور هم جمع 
شده اند، 10روز در گرمای قطر بی خود و بی جهت بازی 
کرده اند و آخرش هم فقط یک بازی دوستانه برابر 
تیم نصفه و نیمه الجزایر برگزار کرده اند. این، همه 
بضاعت مدیران فوتبال ماست؛ کسانی که دعواهای 
داخلی را به مصالح ملی ترجیح داده اند، حتی توان 
ترتیب دادن 2بازی دوستانه برای تیم ملی امید را 
ندارند و انتخاب شان برای تیم ملی جوانان هم »صمد 
مرفاوی« است. اصلا بیایید فرض کنیم اسکوچیچ 
را همین امروز برداشــتند، این فدراسیون توانایی 
اســتخدام کدام مربی بزرگ را دارد؟ مگر همین ها 
نبودند که می گفتند 90درصد با برزیل یا آرژانتین 

بازی می کنیم. پس چه شد؟

   بدون نقطه روشن
قرار نیست یأس و نومیدی تکثیر کنیم، اما واقعیت 
آن اســت که در فاصله 5 ماه تا جام جهانی تقریبا 

هیچ نقطه روشــنی پیش روی تیم ملی کشورمان 
نمی بینیم. ســرمربی تیم ملی صاحب ســبک و 
کارنامه دار نیست و فریادهایش بعد از گل مساوی 
در یک بازی دوستانه نشان می دهد اعتماد به نفس 
کافی هم ندارد. شخصیت او از سوی منتقدان ترور 
شده و شاید روی بازیکنانش هم نفوذ کافی نداشته 
باشد. از سوی دیگر مهم ترین فرصت آماده سازی تیم 
ملی برای حضور در جام جهانی که همین خردادماه 
بود را از کف دادیم و تنها 2 پنجره دیگر برای انجام 
مسابقات دوستانه باقی مانده؛ هرچند با این سطح از 
درایت مدیران، همان هم در خطر است. از سوی دیگر 
بازیکنان تیم ملی هم نسبت به شرایط بسیار کلافه 
هســتند و ابایی ندارند از اینکه خشم و عصبانیت 
خود را با تندترین لحن ممکن نشان بدهند. دیوار 
اعتماد بین بازیکنان تیم ملی و مدیران فوتبال ترک 
برداشته و شــاید به این راحتی ها ترمیم نشود. در 
نتیجه نخستین و مهم ترین اردوی تیم ملی پیش از 
جام جهانی به بدترین شکل ممکن به پایان می رسد؛ 
با کلی ناراحتی، ناامیدی و بدبینی. حقیقت آن است 
که شانس کمی برای تغییر فضای تیم ملی پیش از 
جام جهانی داریم. این مهم یک عزم ملی می خواهد؛ 

آیا در 160روز باقی مانده شاهدش خواهیم بود؟ 

نگــرانی ملی
نمایش آشفته تیم ملی برابر الجزایر، ترس هواداران را بیشتر کرد

تیم ملی فوتبــال ایران بالاخره 
بعد از مدت ها که حسرت یک بازی 
تدارکاتی را کشید و یک به یک شاهد 
لغوشدن بازی هایش بود، یکشنبه شب 
در کمپ قطر بــه مصاف الجزایر رفت و 
طلسم بازی های دوســتانه را شکست. 
الجزایر هم البته حریفی بود که حضورش 
مقابل ایران با ترکیبی دگرگون شــده حرف و 
حدیث های زیادی را ایجاد کرد. در نهایت اما این 
بازی با شکســت ایران به پایان رسید تا نگرانی ها 
برای تیم ملی از قبل هم بیشتر شود. اگر تا دیروز 
همه نگران بازی نکردن تیم ملی بودند، حالا نگران 
ازدست رفتن صلابت این تیم و کیفیت نازلی که در 

بازی یکشنبه شب به نمایش درآمده هم هستند.

بیرو رفت، امیر برگشت
اســکوچیچ برای تقابل بــا الجزایر تیمــش را با این 
ترکیب به زمین فرســتاد: امیر عابدزاده، احســان 
حاج صفی، ســیدمجید حســینی، صادق محرمی، 
امید نورافکن، ســعید عزت اللهی، احمد نوراللهی، 
علیرضا جهانبخش، علی قلی زاده، ســردار آزمون 
و مهدی طارمــی؛ ترکیبی که نســبت به آخرین 
بازی ملی پوشان مقابل لبنان با 3تغییر همراه بود. 
کنعانی زادگان به خاطر محرومیت از ترکیب خارج 

شد، صیادمنش با توجه به بازگشت طارمی به روی نیمکت 
برگشت و عابدزاده هم دوباره به جای بیرانوند درون دروازه 
ایستاد. این تغییر آخری البته اتفاقی است که برای خیلی ها 
قانع کننده نبود. عابدزاده سوای اشتباه مقابل کره جنوبی 
در مجموع نیز آنقدر متزلزل بوده که بیرانوند را دروازه بان 
اول تیم ملی بدانیم. اما بیرو بعد از بازی با لبنان دوباره به 
نیمکت برمی گردد تا از آنجا شــاهد چند اشتباه جدید از 

رقیبش -این بار مقابل الجزایر- باشد.

2پاس گل متفاوت از نورافکن
تیم اســکوچیچ در نیمه اول نمایــش کم فروغی مقابل 
الجزایر داشت. خط دفاعی ایران بارها فرصت گلزنی را به 
مهاجمان حریف داد و چندین بار با خوش شانسی نتیجه 
بدون گل را حفظ کرد. اما درنهایت روی یک اشــتباه از 
علیرضا جهانبخش نخســتین گل بازی وارد دروازه ایران 
شد. جهانبخش که در حضور حاج صفی بازوبند کاپیتانی را 
از دست داده بود، در دقیقه43 توپ را از دست داد و پاس 
به عقب او تبدیل به پاس گل برای ریاض بن عیاد شد. نیمه 
دوم با 3تغییر در ترکیب ایران آغاز شد. امید ابراهیمی و 
ســرلک آمدند تا جنگ های میانه زمین را به سود ایران 
برگردانند و عارف آقاســی هم به قلب خط دفاعی اضافه 
شد تا نورافکن بتواند به پســت اصلی اش یعنی دفاع چپ 
برگردد. این تغییرات تا حدودی مؤثر واقع شد و ایران در 
نیمه دوم نمایش بهتری نسبت به نیمه اول داشت. نورافکن 

که به پست اصلی اش برگشته بود با یک نفوذ پایه گذار گل 
مساوی شد و پاس گل او را جهانبخش تبدیل به گل ایران 
کرد. اما همین نورافکن در ادامه اشتباه فاحشی انجام داد 
و این بار او باعث گل الجزایر شــد تا 2خالق اصلی تک گل 

ایران، خالق گل های الجزایر هم باشند.

جهانبخش بهترین، حاج صفی بدترین
به گواه آمارهای متریکا، ایران در بــازی با الجزایر تقریبا 
مستحق شکســت بود. امید گل 2تیم )1.30برای ایران 
و 1.91برای الجزایر( نشــان می دهد حریــف آفریقایی 
موقعیت های بهتری خلق کرده اســت. الجزایر 14شوت 
زد و ایران فقط 8شــوت داشــت. تعداد شوت های داخل 
چارچوب نیز 6-4 به سود الجزایر ثبت شده است. براساس 
نمرات همین ســایت، بهترین بازیکن ایران در این بازی 
علیرضا جهانبخش بود که با اتکا به گلزنی اش به نمره7.14 
دست یافت. به جز او هیچ بازیکنی از تیم ایران نمره بالاتر 
از 7 نگرفت و 15بازیکن دیگر، نمراتی بین 6 و 7 داشتند. 
ضعیف ترین چهره تیم ایران نیــز کاپیتان اول تیم یعنی 
احسان حاج صفی بود که نمره6.14 گرفت و بین دو نیمه 
توسط اسکوچیچ تعویض شد. با رفتن او بازوبند کاپیتانی 
به امید ابراهیمی رسید که بعد از مدت ها دوباره به اردوی 
تیم ملی دعوت شده بود. ابراهیمی در نیمه دوم تا حدودی 
به کیفیت تیم ایــران کمک کرد و در نهایــت هم با نمره 

6.88دومین بازیکن برتر تیم ملی از نگاه متریکا شد.

2-5-3صادقی را  
پرسپولیسی می کند؟

ی|
مد

م اح
 نعی

س|
  عک

   



19
2 3 0 2 3 6 0 2   سه شنبه  24 خرداد 1401    شماره  8519  

اززبالهگردی
تاخریدلوکس

داروین نونیس، خرید تازه لیورپول 
زندگی سختی داشته
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Darwin

Bayern

برای قرمز های شهر منچستر هیچ اتفاقی نیفتاده. 
انگار اریک تن هاخ قصد ندارد با وجود جدایی این 
همه بازیکن مثل کاوانی، ماتیچ، ماتا، لینگارد و 
چند بازیکن دیگر، بازیکنی را به ترکیب اضافه کند. 
با این حال برخی معتقدند که منچستر کارهایی 
انجام داده، ازجمله قطعی کردن انتقال دی یونگ 
اما فعلا به دلیل مسائل مالی نمی خواهد آن را اعلام 
کند. چند وقت پیش زلاتــان مصاحبه ای انجام 
داد و گفت: »باشــگاه منچستریونایتد و شخص 
اد وودوارد وقتی چنــد روز قبل تر اعلام کردم به 
منچستریونایتد می روم بسیار ناراحت شد چون 
طبق برنامه آنها قصد داشــتند مانور تبلیغاتی 
بدهند و به خاطر اعلام زودهنگام من 5میلیون 
پوند در بورس ضــرر کردند.« با ایــن اظهارات 
پیش بینی می شود باشگاه بعضی خریدهای تازه 
را قطعی کرده اما منتظر است در فرصت مناسب 

آنها را اعلام کند.
   بارســلونا به یونایتد گفته بود که برای جذب 
فرنکی دی یونگ باید رکورد انتقال ۸۹ میلیون 
پوندی باشگاه خود را که در سال۲۰۱۶ با جذب 

پل پوگبا به ثبت رســاند بشــکند، اما منابع در 
هلند معتقدند که مبلغ ۶۸ میلیون پوند به علاوه 

افزودنی ها این معامله را نهایی خواهد کرد.
   ولورهمپتــون پیشــنهادی از ســوی 
منچستریونایتد  و بارسلونا برای روبن نوِس دریافت 
کرده است. به نظر می رسد پیشنهاد یونایتد به دلیل 

روش پرداخت برای وولوز سودمندتر است.
   منچســتریونایتد به دنزل دومفریز، مدافع 
راست اینترمیلان علاقه مند است. این بازیکن 
ترجیح می دهــد در اینترمیلان بمانــد یا به 
منچستریونایتد برود. اینترمیلان حاضر نیست 
پیشنهاد کمتر از ۳۰میلیون یورو )۲۶ میلیون 

پوند( را بپذیرد .
   غیر از دی یونگ، تن هاخ روی یک آژاکســی 
دیگر هم نظر دارد. ممکن است آنتونی با مبلغی 

حدود 5۰میلیون یورو خریداری شود.
   شایعه شده است که میسن گرینوود در پرونده 
خشونت خانگی علیه نامزدش تبرئه شده است. اگر 
این خبر واقعیت داشته باشد، خود گرینوود تبدیل 

می شود به یک بازیکن جدید، خوب و رایگان.

Man United

پاری سن ژرمن هنوز ســرمربی فصل آینده 
خود را انتخــاب نکرده. زیــدان همچنان 
به عنوان گزینه مطرح اســت اما گالیتیه 
شانس بیشتری دارد. ســرمربی این 
فصل تیم نیس همان کسی است 
که پاری سن ژرمن را از جام 
حذفی کنــار زد و فصل 
پیش قهرمانــی لیگ را از 
چنگ آنها در آورد. باشگاه که 
همه اختیارات را بــه کیلیان 
امباپه داده، بــا پوچتینو برای 
جدایی به توافق رسیده. اگر سرمربی آرژانتینی 
اخراج شود باید ۱5میلیون یورو غرامت بگیرد اما 
گویا در توافق جدید، تخفیف خوبی نصیب باشگاه 
فرانسوی شده است. شنیده می شود امباپه نظر 

مساعدی روی گالیتیه ندارد اما خبرنگاران نزدیک 
به باشگاه این شــایعه را رد می کنند و گالیتیه را 

۹۹درصد سرمربی فصل آینده می دانند.
   پاری ســن ژرمن در ســال های اخیر بازیکنان 
خوبی را از دســت داده. انکونکو که بهترین بازیکن 
فصل بوندس لیگا شد یکی از آن هاست. کریستوفر 
انکونکو، در لایپزیش ۳4بــازی در لیگ انجام داد و 
۲۰گل و ۱۳پاس گل ثبت کرد. او حالا مورد توجه 
رئال مادرید و شبیه ترین بازیکن به کریم بنزما هم 
هست. مایک مانیان هم که ۲ فصل پیاپی با لیل در 
فرانسه و میلان در ایتالیا قهرمان لیگ شد و دستکش 
طلایی را به دست آورد، بازیکن سابق پی اس جی بود. 
کینگزلی کومان هم که گل قهرمانی بایرن در فینال 
لیگ قهرمانان را به همین پاری سن ژرمن زد، مورد 

دیگری است که پاریسی ها قدرش را ندانستند.

با اینکه باشگاه میلان به خریداران ثروتمند جدید 
آمریکایی فروخته شده، برنامه های نقل وانتقالاتی 
باشگاه به رویه گذشته است؛ جذب بازیکن قرضی، 

ارزان و رایگان!
   آث میــلان مبلغ ۱۰۰ میلیون بــرای نقل و 
انتقالات درنظر گرفته. پس از نهایی کردن انتقال 
رایگان اوریگی از لیورپول، باشگاه دنبال جذب 
بازیکنانی مثل چارلز دی کوتلار، رناتو سانچس، 

نوآ لانگ و بوتمن می رود.
   مدیران در حال بررسی شرایط هستند تا بخش 
قابل توجهی از بودجه را به جذب یک  بازی ساز 
)چارلز دی کوتلار( و جذب یک وینگر راست 

با قیمتی پایین )۱5میلیون( اختصاص بدهند.
   برای خط دفاعی بوتمن و اگر نشد برمر و شاید 

مدافع گمنام تری خریداری خواهند شد.
   جانلوکا اسماکا از ساسولو هم برای خط حمله 
مدنظر است. ساسولو این بازیکن را 4۰ میلیون 
یورو می فروشد. شــاید پاری سن ژرمن هم وارد 

چانه زنی بر سر خرید این بازیکن شود.
   میلان با رم برای خرید فلورنتزی با تخفیف 
به توافق رســید . روســونری به جــای خرید 
4.5 میلیونی که در قرارداد مشــخص شده بود، 
۲.5تا ۳ میلیون یورو برای انتقــال این بازیکن 

پرداخت خواهند  کرد.

Paris

A.C. Milan

آرســنال در فصــل نقل وانتقــالات گذشــته 
پرهزینه ترین باشگاه بود اما نتوانست سهمیه لیگ 
قهرمانان را به دست آورد. با این حال این باشگاه 
هنوز هم تا صدر لیست پرخرج ترین باشگاه های 
اروپا فاصله زیادی دارد. فهرست بیشترین هزینه 
خالص در میان تیم های 5 لیگ معتبر اروپایی از 
ســال۲۰۱7 تاکنون از انتهای جدول به صدر به 

این شرح است:
 استون ویلا............................ ۲۲۱.۲4میلیون پوند
۲۲5.۶۳ ........................................................ بارسلونا
تاتنهام.......................................................... ۲۳۱.۶۰
 چلسی......................................................... ۲4۰.5۶
یوونتوس...................................................... ۲۹۱.۸۱
آرسنال......................................................... ۳۳4.7۳
میلان........................................................... ۳4۲.۸۰
پاری سن ژرمن........................................... ۳75.۱۲
منچسترسیتی........................................... 4۲4.۸۱
منچستریونایتد.......................................... 47۹.۰4
   باشگاه آرسنال مشتاق است 4۲ میلیون پوند 
برای خرید سرگئی میلینکوویچ ساویچ هافبک 
۲7 ساله و صربستانی لاتزیو بپردازد اما توپچی ها 
در مســیر جذب این بازیکن باید با نیوکاســل 

رقابت کنند.
   فولام که تــازه به لیگ برتر صعــود کرده، با 
برند لنو برای پست دروازه بانی به توافق رسیده. 
با وجود آرون رمزدیل دیگر به لنو در آرســنال 
بازی نمی رسد. از قرارداد لنو یک سال باقی مانده 
و او مشتاق ماندن در لندن است. آرسنال غیراز 
رمزدیل، ترنر و هاین را هم برای این پســت در 
اختیار دارد. لنــو می تواند در لنــدن بماند و به 

فولام برود.
   مارســی برای دائمی کردن قــرارداد قرضی 
متئو گندوزی ۱۰ تا ۱۱ میلیون یورو به آرسنال 
پرداخت خواهد کرد. از میــان ۲ بازیکن قرضی 
دیگر یکی برمی گردد و دیگری نه؛ لوکاس توریرا 
یا در فیورنتینا می ماند یا به تیمی می رود که در 
آن فیکس بازی کند و ســالیبا پس از یک فصل 
درخشان در مارســی و تیم ملی فرانسه باید به 

آرسنال برگردد.
   با وجود شایعات، گفته می شود مذاکره ای بین 
بایرلورکوزن و آرســنال برای گرانیت ژاکا وجود 
ندارد. تغییــری در برنامه آرســنال برای جذب 
هافبک در این تابستان به وجود نیامده است. یوری 

تیلمانس همچنان در صدر لیست آنها قرار دارد.

 Arsenal

لیورپول خرید مهاجم اروگوئه ای بنفیکا را قطعی کرد تا داروین نونیس به گران ترین خرید تاریخ 
باشگاه تبدیل شود. این انتقال با 75میلیون یورو نقد به علاوه 25میلیون یورو پاداش انجام خواهد 
شد. مفاد قرارداد هم خنده دار است. یکی از این پاداش ها زمانی وصول می شود که نونیس دهمین 
بازی اش را برای لیورپول انجام دهد! در آن صورت 5 میلیون یورو به حساب بنفیکا واریز خواهد 
شد. با ثبت شصتمین بازی مهاجم اروگوئه ای برای لیورپول، 10 میلیون یوروی دیگر از حساب 

باشگاه انگلیسی به حساب باشگاه پرتغالی انتقال داده می شود. 10 میلیون یوروي پایانی اما 
وابسته به عملکرد فردی و افتخاراتی اســت که او با لیورپول کسب کند. داروین تنها یک 

فصل است که در سطح بالا می درخشد. او بالاتر از مهدی طارمی آقای گل لیگ برتر پرتغال 
شد؛ 41 بازی و 34 گل زده. قراردادش 5ساله است و در ازای هر سال 12.5میلیون یورو. او 

15میلیون از ویرجیل فان دایک برای لیورپول گران تر درآمد.
داروین داستان زندگی تلخ و عبرت آموزی داشــت. او در خانواده ای محروم بزرگ 
شــد. خانه آنها کنار رودخانه بود و هر چند وقت یک بار سیل می آمد و همه  چیز را 
خراب می کرد. مادرش از راه جمع آوری بطری های پلاستیکی بخشی از خرج خانه 
را درمی آورد و پدرش کارگر روزمرد ساختمانی بود. خودش در این خصوص گفته: 
»بدترین قسمت این بود که می دیدم مادرم با شکم گرسنه به خواب می رود تا من و 

برادرم گرسنه نمانیم.« 
باوجود تمام ســختی ها داروین به یک تیم فوتبال دسته سومی اروگوئه راه یافت اما 

ناگهان یک مصدومیت غیرمنتظره  برایش رخ داد و رباط صلیبی اش پاره شد و او را برای ماه ها از 
فوتبال دور کرد. برادرش به او کمک کرد تا دوباره تلاش کند و به او گفت که در آن لحظات تسلیم 
نشود. پس از پشت سر گذاشتن دوران مصدومیت مورد توجه باشگاه معروف پنارول قرار گرفت 
و با اینکه همچنان از ناحیه زانو احساس درد می کرد نخستین بازی جدی اش را مقابل ریورپلاته 
آرژانتین انجام داد. او در این بازی به عنوان بازیکن تعویضی به زمین رفت که تیمش شکست خورد 
و او خودش با درد و اشک زمین را ترک کرد و مجبور شد بار دیگر زانویش را جراحی کند. نونیس 
این بار قصد داشت فوتبال را کنار بگذارد اما زودتر از موعد به فوتبال برگشت و به تیم ملی زیر 
20سال اروگوئه دعوت شد و بلافاصله در سال201۹ مورد توجه آلمریا در دسته دوم اسپانیا قرار 
گرفت. آلمریا او را با 6میلیون یورو خرید. لوییس سوارس در فصل آخر حضورش در بارسلونا به 
مسئولان این باشگاه پیشنهاد کرد نونیس را بخرند؛ احتمالا با 15میلیون اما باشگاه گوش نداد. 
در نهایت این بنفیکا بود که وارد عمل شد و گران ترین خرید تاریخ خود را با 24میلیون یورو به 

این بازیکن اختصاص داد.

فابریزیو رومانو کــه منبع معتبــری در اخبار 
نقل وانتقالاتی است نزدیک شدن ۲ باشگاه بایرن 
و لیورپول به توافق برای انتقال سادیو مانه را اعلام 
کرده. مانه خواهان جدایی اســت و جانشین او 

یعنی داروین هم خریداری شده.
   حسن صالح حمیجیچ، مدیر ورزشی باشگاه 
درباره لواندوفســکی جدایی طلــب گفته: »او 
تا ۲۰۲۳ قــرارداد دارد و از حضورش در اینجا 
خیلی خوشــحالیم. فکر می کنــم اوضاع الان 
آرام تر شده. هر دو شــناخت متقابل و خوبی از 
همدیگر داریم. ما در مورد اظهارات عمومی او 
و اینکه همگی باید آرامش مان را حفظ کنیم، 

صحبت هایی کردیم.« لواندوفسکی 
روی جلد نشریه اکیپ فرانسه رفت 
با این عنوان که پاریسی ها او را برای 
بازی کنار مسی و امباپه می خواهند. 
لوییس کامپوس که به تازگی به جای 

لئوناردو در پســت مدیر ورزشــی به 
پاریــس اضافه شــده اعتقــاد دارد که 

حضور لواندوفسکی ارزش تیم را بالا می برد 
و وابســتگی تیم به گلزنی هــای امباپه را کم 
می کند. رقیب پاریس در این راه بارسلوناست 
اما شــرایط مالی پاریســی ها آنها را در جایگاه 

بهتری قرار می دهد.

Barcelona

چلسی مدافعان زیادی را از دست داده. رودیگر و کریستنسن 
به رئال و بارسا می روند و آســپلیکوئتا و مارکوس آلونسو 
هم مدنظر بارســا هســتند. هنوز خریدی در این باشگاه 
قطعی نشده اما توخل روی ژول کنده و کولیبالی نظر دارد. 
مهم ترین موضوع این روزهای چلسی انتقال احتمالی لوکاکو 
به اینتر است. همکاری تاد بولی، مالک جدید و آمریکایی 
باشگاه با Roc Nation Sports می تواند نقشی کلیدی در 
بازگرداندن روملو لوکاکو به اینتر داشته باشد. روملو لوکاکو 
با کارمند راک آشناست و این شرکت با توجه به روابطش 
با بولی می توانــد این انتقال قرضی را تســهیل کند. اینتر 
نمی تواند به طور کامل لوکاکو را که تابستان گذشته با قیمت 
۹7.5 میلیون پوند به چلسی رفت بخرد و دستمزدش را هم 
نمی تواند بپردازد مگر آنکه غــول مهربان بلژیکی تخفیف 

بدهد یا بخشی از حقوقش توسط چلسی پرداخت شود.

   یکی از راه های حل این معادله این است که اینترمیلان 
اشکرینیار را به چلسی بفروشــد. این مدافع اسلواک از 
پاری سن ژرمن پیشنهاد ۶۰میلیون یورویی دریافت کرده 
که اینتر آن را رد کرده. چلسی حاضر است لوفتوس چیک 

را هم در ازای این معامله به باشگاه میلانی بدهد.
   گابریل اسلونینا دروازه بان ۱۸ ســاله شیگاگو فایر به 
چلسی پیوست تا جانشین کپا شود. رئال مادرید هم او را 

برای جانشینی لونین می خواست.
   ناپولی می خواهد یک قرارداد 5 ســاله به علاوه حقوق 
۸ میلیونی به کولیبالی ارائه بدهــد و او را غیرقابل فروش 
بنامد اما این بازیکن تمایلی بــه تمدید قراردادش ندارد. 
در فاصله یک فصل مانده به پایان قراردادش ممکن است 
او به فروش برســد. بارسا و چلســی خواهان این مدافع 

سنگالی هستند.

 Chelsea

آاس رم قیمت زانیولو را از ۶۰ بــه 4۰میلیون یورو کاهش 
داده. یوونتوس هیچ بازیکنی را نمی خرد، فقط مذاکره یا ابراز 
علاقه می کند. پوگبا، دی ماریا، زانیولو و خیلی های دیگر. 
موراتا هم تکلیفش مشخص نیست که به اتلتیکو برمی گردد، 
می ماند یا توسط مادریدی ها به تیمی دیگر فروخته می شود.

   یووه بــه مدافعی به نام گاتی هم علاقــه دارد که وارث 
پیراهن شــماره۳ دکتر کیه لینی در تیم ملی ایتالیاست. 

کیه لینی قراردادش را با باشگاه لس آنجلس رسمی کرد.
   یوونتوس بــه ناهوئل کولینا، مدافــع آرژانتینی اودینزه 
علاقه مند است. این بازیکن ۲5 تا ۳۰ میلیون یورو ارزش دارد.

 Juventus

بارســا وضعیتی ناپایدار در نقل وانتقالات دارد. 
باشگاه خیلی خوش اشتهاست اما شرایط اقتصادی 
اجازه جذب بازیکن را نمی دهد. فعلا لاپورتا و ژاوی 
قانع شده اند که فرنکی دی یونگ را بفروشند تا هم 
در دستمزدها صرفه جویی شود هم با پول فروش 
او به منچستر یونایتد مبلغی برای جذب بازیکنان 
مورد نظر به دست بیاید. بارســا برای جانشینی 
فرنکی روی روبن نوس نظــر دارد. جالب اینکه 
خود من یونایتد هم درصورت شکست در خرید 
دی یونگ می خواهد به سراغ هافبک ولورهمپتون 
برود. دنیلو، هافبک پرتغالی پاریس هم یکی دیگر 
از گزینه های جانشینی دی یونگ است. بارسا برای 

جذب او باید با موناکو رقابت کند.
    از لاپورتا انتقاد می شود که چرا در این اوضاع 
بد اقتصادی باشگاه، جلسات خود را در رستوران 
Via Veneto برگزار می کند که هر وعده غذای 

آن ۱5۰یورو هزینه دارد! 
   بارســلونا ناهول مولینا، بازیکــن اودینزه را 
زیرنظر دارد. مشــکل اصلی مبلغ درخواســتی 

اودینزه است که ۳۰ میلیون یورو است.
   برخی منابع نزدیک به باشگاه ادعا کرده اند که 
قرارداد با لواندوفسکی بسته شده و او قرار است 
سالی ۱۲میلیون یورو خالص دریافت کند. بارسا 
حاضر اســت تا ۳۰ میلیون یورو برای انتقال این 
مهاجم لهستانی بپردازد. با این حال حسن صالح 

حمیجیچ بار دیگر اعلام کرده که لوا بازیکن بایرن 
اســت و تا آخر قراردادش در این تیم می ماند. از 
طرفی، پاری سن ژرمن و چلسی هم دنبال خرید 
این مهاجم هستند. پاریس می خواهد با آوردن لوا 

عذر نیمار و ایکاردی را بخواهد.
   بــرای اولین بار در ۳۶ســال اخیر )از ســال

۸۶-۱۹۸5(، هیچ یک از بازیکنان بارسلونا بیش از 
۱5 گل در یک فصل به ثمر نرسانده است )ممفیس 
دپای ۱۳ گل و اوبامیانگ ۱۳گل(. این یعنی بارسا 

به هر طریقی باید لواندوفسکی را بخرد.
   ژاوی به خرید برناردو سیلوا از منچسترسیتی 
اصرار دارد اما بارسا نمی تواند از پس هزینه انتقال 

7۰میلیون یورویی او برآید.
   پیانیچ به خروج نزدیک است، مارسی یکی از 
باشگاه های علاقه مند به اوست. او یکی از بدترین 

خریدهای تاریخ بارسا به حساب می آید.
   خرید رافینیا از لیدز هم به مشکل خورده. لیدز 
چند روز پیش پیامی به بارسلونا فرستاد و اعلام 

کرد پیشنهاد کمتر از 55 میلیون را نمی پذیرند.
   اسپورتینگ، بنفیکا و والنسیا به جذب ترینکائو 
که این فصل در ولوز قرضی بازی کرد علاقه دارند 

اما شاید ژاوی مجبور شود او را نگه دارد.
   بوســکتس 5۰ میلیون یورو حق وفاداری و 
حقوق های معوقه خود را خواهد بخشید تا دست 

باشگاه برای نقل وانتقالات باز بماند.

منچسترسیتی روز گذشته رسما از خرید جدیدش رونمایی کرد. ارلینگ هالند 
نروژی روز گذشته قراردادش را با سیتی امضا کرد. او به سبک بازیکنان ایرانی 
عنوان کرده همیشه هوادار سیتی بوده است! او اعتقاد دارد سبک بازی تیم 

پپ برای بازیکنی مثل او فوق العاده است.
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منهای فوتبال

هفته اول لیگ ملت ها به پایان رسید و جز نگرانی برای 
والیبال چیز دیگری نداشت. ایران در هفته اول چین و 
استرالیا را شکست داد و مقابل ژاپن و هلند بازنده بود. 
اما مهم تر از این برد و باخت ها، کیفیت بازی تیم است 
که کمتر کســی را راضی کرده. فدراسیون در این یک 
هفته تلاش کرد تا با شعار حمایت از تیم ملی، انتقادها 
از تیم و سرمربی اش بهروز عطایی را به حداقل برساند 
اما واکنش های افکار عمومی به بازی های تیم چندان 

خوشایند نیست.
قبل از اینکه تیم ملی به برزیل اعزام شود، صحبت از این 
بود که هفته اول بهترین فرصت برای جمع آوری امتیاز 
است. ایران در این هفته با ضعیف  ترین تیم های حاضر 
در لیگ بازی کرد. چین که بعد از کنار گذاشــته شدن 
روســیه به جمع تیم ها اضافه شد. استرالیا که در کمتر 
تورنمنتی حریف جدی برای ایران بود، این بار با تیمی 
جوان شــده به جام آمد. هلند هم که جزو ضعیف ترین 
تیم های اروپایی است و به جز نیمیر عبدالعزیز بازیکن 
شــاخص دیگری ندارد. هر چند ایران ســال پیش با 
پیروزی مقابل ژاپن به قهرمانی آسیا رسید اما پیش بینی 
می شد که ژاپن تیم راحتی  برای ایران نیست. آنها بعد 
از المپیک انگیزه ای برای حضور در آسیایی نداشتند اما 
برایشان لیگ ملت ها یک میدان جدی است. ژاپنی ها 
با 3پیروزی و 10امتیاز بعد از آمریکا در رده دوم جدول 
هســتند و ایران با 2پیروزی و 6امتیاز در رده یازدهم. 
گفته می شود از شکست های هفته اول کوه  نسازید اما 
این نتایج برای والیبالی ها و حتی هواداران نگران کننده 
است. آیا ایران قدرتش را در  آســیا از دست می دهد و 
این قــدرت دوباره تقدیم ژاپن می شــود؟ در این چند 
ساله بارها گزارشگران تلویزیونی با این توضیح که یک 
روزی آرزوی ایران ست گرفتن از قدرت های آسیا بود، 
به بازی ها و پیروزی هــای تیم درمقابل  قدرت های اول 

والیبال جهان افتخار کردند اما حالا دوباره شکست دادن 
قدرت های آسیا برایمان آرزو می شود؟ 

   بازیکن نداریم؟
4بازی اول - حتــی آنهایی که با پیــروزی ما به پایان 
رســید - کیفیت فنی بالایی نداشتند. بعضی ها ایراد را 
روی نیمکت می بینند، جایی که عطایی و دستیارانش 
برای نخستین بار مسابقاتی در حد لیگ ملت  ها را تجربه 
می کنند و بعضی ها مشــکل را از بازیکنــان می  دانند. 
هواداران می  گویند انتخاب عطایی اشــتباه بوده و باید 
مثل ســال های قبل ســرمربی از خارج ایران می آمد. 
آنها  مشکل اصلی تیم را در انتخاب بازیکنان می بینند. 
بعضی ها حتــی کنایه می زنند کــه بازیکنان تیم ملی 
بیشتر کسانی هستند که یا فصل پیش در تیم باشگاهی 
عطایی بازی کردند یا قرار اســت فصل بعد برای تیم او 

بازی کنند.

   جوانان نیستند 
بازیکنان جدیدی به تیم اضافه شــده اند. روزهای اول 
صحبت از این بــود که این بازیکنان جوان هســتند و 
آینده دار. باید به آنها فرصت داده شــود تــا بتوانند در 
نبود نام های بزرگ خودی نشان دهند. اما آیا تیم جوان 
شــده اســت؟ به جز مهدی جلوه و امیرحسین توخته 
که 21سال ســن دارند، بقیه جوان نیســتند و بیشتر 
تازه واردند. یکی از ایرادها به عطایی این است که اگر قرار 
به تغییرات بود، چرا او جوانان بیشــتری به تیم دعوت 
نکرد؟ بازیکنانی که با ســرمربیگری خــود عطایی به 
قهرمانی آسیا و جهان رسیدند چرا جایی در تیم ندارند؟ 
هواداران می گویند اگر قرار بر شکســت تیم بود، بهتر 
بود با جوانان این اتفاق می افتاد نه بازیکنانی که به نظر 
نمی رسد آینده درخشانی در انتظارشان باشد. بازیکنان 

تازه وارد تیم 25-24ساله هســتند و بی تجربه. مسئله 
بعدی کنار گذاشــتن ناگهانی بازیکنان باتجربه است. 
امیر غفور 31ساله نمی توانست هم به تیم کمک کند و 

هم به تازه واردها اعتماد به نفس بدهد؟

   اگر مصدومان بودند...
جواد کریمی، پاسور اول تیم، میثم صالحی و علی اصغر 
مجرد ســال پیش جراحی کردنــد و دوران نقاهت را 
می گذرانند. آنها به اردوی تیم ملی دعوت شــدند اما 
شرایط بازی را ندارند. رضا عابدینی هم در همان بازی 
اول مصدوم شد. آسیب دیدگی عابدینی، بدشانسی بود 
اما چرا بازیکنانی که جراحــی کرده اند، به اردو دعوت 
می شوند؟ سرمربی تیم نمی توانست بازیکنان دیگری 

را جایگزین آنها کند؟ 

به تیم عطایی امیدوار باشیم؟
 تیم ملی والیبال بعد از نخستین هفته لیگ ملت ها در رده یازدهم قرار گرفت. هر چند حمایت از تیم

بیش از نقدهاست ولی خیلی ها نگران آینده والیبال حتی در سطح آسیا هستند

بقیه بیایند
بعضی از کسانی که تیم ملی را نقد 
می کنند، پیشنهاد می دهند که باید 
بازیکنانی مثل امیر غفور، محمد 
موسوی و... در هفته های بعدی 
به تیم ملی برگردند. خود عطایی 
هم بارها در جواب اینکه چرا این 
بازیکنان کنار گذاشته  شده اند، 
گفته اگر تیم نیاز داشته باشد از این 
بازیکنان استفاده می کند. با توجه 
به انتقاداتی که بیشتر متوجه عطایی 
است، احتمال دارد هفته های آینده 
چند بازیکن باتجربه به تیم ملی 
اضافه شوند اما آنها می توانند به تیم 
کمک کنند؟ نظر بعضی از کارشناسان 
این است که بدنه اصلی تیم مشکل 
دارد و بعید است که با آمدن یکی دو 
بازیکن وضعیت بهتر شود

می رویم صوفیه 
هفته اول تمام شد و حالا همه 

منتظر تغییراتی هستند که عطایی 
شاید در تیم داشته باشد. در 

هفته دوم ایران باید به صوفیه 
بلغارستان برود و با تیم های 

میزبان، آمریکا، برزیل و کانادا 
بازی کند. کار سخت تر می شود و 

مشخص نیست بازیکنان ایران 
با نتایجی که گرفته اند، تا چه حد 

روحیه مقابله با آنها را دارند
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افقی:
1- پــس از آن- بزرگ ترین 
زیست بوم کره زمین- لباس

2- قلعه حکومتــی- جانور 
خیالی ترسناک - چهره نما

3-  سازی  زهی- نبرد ایران 
و یونان در زمان خشایارشا

4- از طایفه های بلوچ ایران- 
زن سرخ روی

5- ملاک سنجش- زود رنج- 
فضاپیمای بال دار

6- از مباحث ریاضی- ژاله- 
بزرگداشت

7- کام- تنظیم کلی موتور 
با دســتگاه الکترونیکی- از 

توابع گیلان
8- اردوگاه- وســـیله ای 
برای فردادن مو- ســازمان 

همکاری های اقتصادی
9- کربــن خالص- به گیتی 

به از... پیشه نیست- بندگی
10- خــوردن- شــلوارک 

ورزش باستانی- ترسناک
11- زاپاس- قابل مشاهده- 
بــه برنــده مســابقه داده 

می شود
12- تنبل- خردمند

13- داروی فراموشــی- از 
وسایل نقلیه عمومی

14- عظمــت و بزرگــی- 
چــرخ چــــاه- رود قابــل 

کشتیرانی هامبورگ
بــزار درودگــری-  15- ا
مــراقــــبت از کـــودک- 

صدای بلند
  

عمودی:
1- ســنگ چاقو تیزکنی- 

بخیل- کتاب کهن بودا
2- فرشــته- آلبومی با آواز 
سالار عقیلی- از زیبایی های 

آسمان 
3- شیشــه ایمنی- شماره 
ســاختمان- فــرو رفتگی 

عمیق بین دو کوه
4- شـــایــســـتگی- از 

ورزش های رزمی
5- حــداد- مایه دردســر- 

جانشینان
6- میوه تابســتانی- آشنا- 

فراوان ترین خزنده
7- راه آذری- ســرپوش 

لامپ- وحشت زده
8- زائو ترســان- نویسنده 
مجموعه ســه جلدی تاریخ 

ایران باستان- دوستی
9- کامل نشده- رنگی برای 
قالی- جایــی که همگان در 

آن حضور دارند
10- نــخ تابیــده- واحــد 
شمارش بسته بندی برنج- 

سرزمین

11- افســانه گو- زمان آغازین- 
فــرعی

12- به طور پنهانــی و مخفیانه- 
منسوب به یمن

13- تنگ هم- رشــوه دادن- راه 
عمومی شهر

14- از مذاهب دین اسلام- بازیگر 
مرد فیلم مرد بارانی ساخته بری 

لوینسون- فرزند عرب
 15- نــویـسـنـــده - درنــگ- 

15سوره سی و چهارم قرآن
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کناره گیری عجیب بنا
 آقای خاص باز هم تیم ملی کشتی فرنگی

 را ترک کرد. اما اهالی کشتی با توجه به سوابق گذشته 
معتقدند او برمی گردد

اردوی ملی پوشان کشتی فرنگی در حالی در کمپ تیم ملی آغاز شده 
اســت که این اردو یک غایب بزرگ دارد. محمد بنا سرمربی تیم ملی 
کشتی فرنگی که همیشه زودتر از شاگردانش خود را به اردو می رساند 
این بار با گذشــت 2 روز هنوز در جمع ملی پوشان حاضر نشده است. 
محمد بنا پرافتخارترین مربی تاریخ کشــتی ایران اســت و نبودش 
خلأ بزرگی برای کشــتی خواهد بود که به ســادگی پر نخواهد شد. 
فرنگی کاران با هدایت بنا در 3المپیک موفق به کسب 4مدال طلا و 3برنز 
شده اند. درحالی که طی همه سال های بدون بنا، کسب مدال طلا برای 
فرنگی کاران یک رؤیا بود اما حالا مدال طلای جهانی امری عادی و کسب 
طلای المپیک کاری تکراری است. بنا علاوه بر متد خاص برای انتخاب 
کشتی گیرانش، اخلاق خاصی هم دارد و شاید به همین جهت است که 
به او لقب »آقای خاص« داده اند! بنا همیشه به دلیل کمبود امکانات و 
بی توجهی به کشتی فرنگی توسط مسئولین قهر کرده است ولی این 
بار در حالی قید همکاری با فدراسیون کشتی را زده که بارها از امکاناتی 
که در اختیار کشتی گیران قرار گرفته تعریف و تمجید کرده است. از 
طرفی حمید سوریان نایب رئیس فدراسیون کشتی که ارتباط بسیار 
نزدیکی با بنا دارد تمام مسائل مربوط به کشتی فرنگی را برعهده دارد 
و هیچ گاه از بنا شکایتی در این مورد نشنیده ایم. با توجه به این شرایط، 
کناره گیری بنا درحالی که تیمی پر از ســتاره هم دارد عجیب به نظر 
می رسد. فدراسیون کشتی تا به حال درباره کناره گیری یا استعفای 
بنا موضعی نگرفته و حتی شنیده می شــود حمید سوریان و علیرضا 
دبیر درصدد بازگرداندن این مربی هســتند. شنیده ها حکایت از این 
دارد که بنا دلیل کناره گیری اش را خستگی عنوان کرده و تأکید داشته 
اختلافی با فدراسیون ندارد. محمد بنا در بین ملی پوشان حضور ندارد 
ولی تمرینات زیرنظر کادر او ادامه دارد و نفرات به محض بازگشت از جام 
تورلیخانوف به اردو فراخوانده شدند. همه این اتفاقات نشان می دهد که 
بنا با برنامه پیش رفته، یعنی قصد کناره گیری نداشته و این تصمیم در 
لحظه بوده است. بنا از زمان محمدرضا طالقانی در رده جوانان کارش 
را شروع کرد و تنها در زمان مدیریت مرحوم یزدانی خرم و رسول خادم 
چند سال کنار گذاشته شد که اتفاقا هر دوی این رؤسا مجددا پس از 
ناکامی فرنگی کاران به سراغ بنا رفتند و او را بازگرداندند. بنا آنقدر در 
این سال ها در راس تیم ملی بوده که حالا تصور کشتی فرنگی بدون او 
سخت است. البته رفتن های کوتاه بنا و آمدن های او طی چند سال اخیر 
آنقدر بوده که حالا همه امیدوار به بازگشت مجددش هستند و خیلی ها 

عنوان می کنند: »او برمی گردد.«

بیانگیزهها
عبادی پور، مثل سال گذشته با انتقادات 

زیادی روبه رو شده. اما بازیکنی که در لیگ لهستان 

بازی کرده و قرار اســت فصل آینده هم در لیگ ایتالیا 

باشد، چرا نمی تواند هواداران ایرانی را راضی کند؟ بعضی ها 

می گویند پاس خوب به میلاد نمی رسد، بعضی ها هم می گویند 

کارایی میلاد بیشتر در انتهای زمین است و او نمی تواند جور 

بازیکنانی که نمی توانند روی تور خوب دفاع کنند و خوب 

اسپک بزنند را به دوش بکشد. صابر پارسال چهره تیم 

بود اما او  و اسفندیار نه تنها پیشرفتی نداشتند 

که پســرفت هم کرده اند و انگیزه 
نــدارنــد. 

دفاعبد
بعد از همان بازی اول با اینکه ایران 

چین را شکست داد اما ایراد اصلی به دفاع 

تیم گرفته شد. اگر دوره های قبل مشکل اصلی 

تیم ســرویس و دریافت بود، ایــن دوره ضعف 

دفاعی بیش از هر چیزی خودش را نشان داد. در 

4بازی، ایران فقط 23امتیاز از دفاع گرفته است. 

در هفته های آینده که بازی ها ســخت تر 

می شود، این ضعف بیشتر نمایان 
خواهد شــد.

نسی ششا خو
چین 3 بر یک مقابل ایران شکســت 

خورد امــا همین تیم برزیل را بــرد. اگر ایران 

بعد از این پیروزی شــوکه  کننده چین مقابل این 

تیم قرار می گرفت، چه اتفاقــی می افتاد؟ بعضی ها 

می گویند در آن صورت ایران حالا 3شکست داشت. 

ایران این خوش شانسی را دارد که امسال با تیم 

فرانســه و حتی آلمان هم بازی نمی کند و 

با تیم هــای ضعیف تری همبازی 
شــده است.



 یارانه سینما 
در راه است

  آیــا کارت ســینما می توانــد مخاطب را 
به سالن های تقریبا خالی بازگرداند؟

اگر در روزهای هفته سری به سالن های سینما 
بزنید، معمولا با تعداد اندکی تماشاگر مواجه 
می شــوید. در برخی پردیس ها درسانس های 
آخر تا اندازه ای تعداد تماشاگران بیشتر است؛ 
در حدی که برای یک کمــدی پرفروش، در 
ســالنی با ظرفیت ۴۰۰تماشاگر، شاید نیمی 
از سالن پر شــود. یکی از راهکارهای سازمان 
ســینمایی برای بازگردانــدن مخاطبان قهر 
کرده از سینما، استفاده از ظرفیت های نهادها 
و ســازمان های دولتی و غیردولتی است. این 
خروجی یکی از جلسات اخیر مدیران سینمایی 
است: »با توجه به ضرورت افزایش و گسترش 
مخاطبان ســینما به عنوان یک رویکرد مهم 
و با توجه به آمادگی نهادهــا و دوایر دولتی و 
غیردولتی برای گنجاندن ســبد ســینما در 
دایره امور رفاهــی کارکنان و کمک و حمایت 
از فیلم هــای اکران و تقویت شــمار جمعیت 
سرانه مخاطب و خانواده ها مؤسسه سینماشهر 
ســازوکار چگونگی طراحی »کارت سینما« و 
فرایندهای آن را با بهره گیری از فناوری های 

جدید ارائه خواهد داد.«

سازمانهاونهادهاواردمیدانمیشوند
توفیق طرح ســازمان ســینمایی منــوط به 
همکاری ســازمان ها و نهادهاست و اینطور که 
از صورتجلسه سازمان برمی آید، هماهنگی هایی 
هم بــا برخــی از ایــن نهادها صــورت گرفته 
 است. موضوع ســاده و روشن اســت. مؤسسه
سینما شــهر، طراحی کارت سینما را عهده دار 
خواهد شــد. این کارت هــا بر مبنــای اعتبار 
تخصیص یافته در اختیار سازمان ها و نهادها قرار 
مي گیرد و آنها هم کارت سینما را به کارکنانشان 
مي دهند. با این اقدام فروشــی تضمین شــده 
حاصل مي شود؛ جوری که انگار بخشی از گیشه 
توســط نهادهایی که در طرح کارت ســینما 

مشارکت دارند، پیش خرید شده است.

وقتیبلیتگراناست
با توجه بــه نرخ تورم موجــود، بلیت ۴۵هزار 
تومانی سینما را نمی توان خیلی گران دانست. 
وقتی دربــاره گرانی صحبــت می کنیم باید 
ببینیم بلیت سینما، دقیقا نسبت به چه کالاها 
و خدماتی گران اســت و با درنظر گرفتن این 
فاکتورها بعید اســت بتوانیم فیلم دیدن روی 
پرده بزرگ را جزو تفریحات پرهزینه قرار دهیم. 
اما اگر اولویت های زندگی معمول و روزمره را 
درنظر بگیریم که قاعدتا چه دوســت داشته 
باشیم و چه نه، ســینما رفتن در انتهای صف 
خرید خانواده ها قرار می گیرد و بلیت ســینما 
گران محسوب می شود. حالا اگر با اجرای طرح 
کارت سینما، برای تعدادی از کارکنان نهادها و 
سازمان ها، فیلم دیدن در سالن سینما تسهیل 
شود، چقدر می توان به آشتی مخاطب گریزپا 
با ســینما امیدوار بود؟ پیش از پاسخ دادن به 
این پرسش باید دید طرح سینما کارت پس از 
راه اندازی تا چه زمانی ضمانت اجرایی خواهد 
داشت؟ تجربه نشان داده که اجرای طرح های 
حمایتی مقطعی و کوتاه مدت، فقط به ســود 
چند فیلم خاصی تمام می شود که در آن مقطع 
زمانی از حمایت ارگانی بهره مند شده اند. چنین 
مخاطب مقطعی ای هم کــه معمولا در طول 
سال به ســینما نمی رود، بعید است به واسطه 
یک حمایت موسمی )که آن هم عموما شامل 
فیلم هایی خاص می شــود( با سینمای ایران 

آشتی کند  .

بازگشترونقبایارانهسینما؟
به نظر می رســد با اجرای طرح کارت سینما، 
به نوعی به کارکنان نهادها و سازمان ها یارانه 
سینما داده می شود؛ یارانه ای که هم می تواند 
تا اندازه ای مشکل ســینماداران را که گرفتار 
کسادی گیشه هســتند، حل و هم صاحبان 
فیلم هــا را از ایــن وضعیت نامطلــوب خارج 
کند. باید دید آیا با یارانه دادن رونق به گیشه 
بازخواهد گشت؟ آیا این طرح قابلیت اجرایی 
خواهد داشــت و مهم تر از آن اجرایش تداوم 

خواهد یافت؟ 
از ابتدای سال۱۴۰۱ و از بین تمام فیلم هایی 
که تا امروز اکران شده، تعداد آثاری که موفق 
به بازگرداندن سرمایه شان شــده اند کمتر از 
انگشتان یک دست هستند. در چنین شرایطی 
واضح است که سینما نیازمند حمایت است و 
شاید »کارت سینما« بتواند بخشی از مشکل 
بحران مخاطب را حل کند. البته که همه  چیز به 
اجرا و جزئیاتی که هنوز منتشر نشده بستگی 
دارد. باید دید محمد خزاعی و همکارانش در 
رایزنی هایی که با نهادها و ســازمان ها انجام 
داده اند، تا چه اندازه موفــق به جلب حمایت 
برای اجرای طرح کارت ســینما شــده اند و 
مؤسسه سینما شهر برای اجرای این طرح چه 

سازوکارهایی طراحی خواهد کرد.

شهابمهدوییادداشت
روزنامه نگار
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»دعای باران« نقش بست
رونمایی از جدیدترین اثر حسن روح الامین در جشنواره بین المللی امام رضا)ع(

از جدیدترین نقاشــی حسن 

تجسمی
روح الامیــن هنرمند نقاش 
انقلابــی و متعهد بــا عنوان 
»دعای باران« در مراســم افتتاحیه بیستمین 

جشنواره بین المللی امام رضا)ع( رونمایی شد.
به گزارش همشهری، تکنیک به کار گرفته شده 
در تابلوی نقاشی »دعای باران« رنگ روغن روی 
بوم و ابعاد این تابلو نیز ۲۴۰ در ۳۰۰سانتی متر 

است.
حســن روح الامین هنرمند نقاش که همیشه 
آثارش مورد توجه هنرمنــدان و مخاطبان قرار 

گرفته، درباره خلق این اثر و آثار دیگر آیینی اش 
توضیح می دهد: »اگر عزت داریم و کســی به ما 
سلام می کند و جواب سلام را می دهد، به خاطر 
اهل بیت)ع( است و کارهای من نیز چیزی غیر از 
این نیست. علاقه و اعتقاد شخصی من در نقاشی 
در این سبک است و کار نکرده در این حیطه زیاد 
داریم. اگر امام حسین)ع( ما را جمع نمی کرد به 
هیچ دردی نمی خوردیم و الان هم تحت تکلف 

امام حسین)ع( هستیم.«
وی دلیل اقبال مخاطب به این آثار را موضوع آنها 
دانست و گفت: »خیلی بهتر از این کارها در دنیا 

انجام شده اما موضوع این آثار است که مخاطب 
را به سمت خود می کشاند و دارای هویت درونی 
اســت که مخاطب درگیر آن می شود. بنابراین 
مردم به خاطر من این آثار را دوست ندارند بلکه 
به دلیل موضوع آنهاست.« روح الامین درباره اثر 
»دعای باران« با عنوان این مطلب که برای امام 
رضا)ع( کار کردن متفاوت از همه ائمه اطهار)ع( 
اســت و رنگش فرق می کنــد، می گوید:»این 
موضوع جزو مباحثی اســت که هر کسی آن را 
درک نمی کند و عقل های زمینی درک درستی از 
آن نخواهند داشت. این اصل اعتقاد است که امام 

معصوم حی و حاضر و تمام نشــده است و البته 
حس درونی من این اســت.« حسن روح الامین 
که از سوی آستان قدس رضوی، عنوان »خادم 
فرهنگ رضوی« لقب گرفت، درباره این عنوان 
می گوید:»این عنوان برای من خیلی بزرگ است 
چون معلوم نیست تا آخر عمر سر به چه بالینی 
می گذاریم و خیلی ها بودند که در این مسیر بودند 
اما چپ کردند. برخی هستند که رشد را در جایزه 
گرفتن می بینند که این رویه بد است. به نظر من 
آدم در زندگی اش یک عشق دارد که دوست دارد 
مدام از آن حرف بزند حال ممکن اســت جایزه 

بگیرد یا نگیرد و آن محصولی که تولید می شود 
اهمیتش از هر چیزی بالاتر اســت. نکته بعدی 
اینکه این کارها، چیزی به مکتب اهل بیت اضافه 
نمی کند و کم هم نمی کند؛ چه رسانه ای بالاتر از 
خود قیام سیدالشهدا!؟ هر چه از من در کار باشد، 
بهتر است.« به گفته حسن روح الامین، حُسنی که 
نقاشی دارد، این است که من به آن وصل نیستم 
یعنی اگر من سخنران بودم، کلامی که از دهان 
من در می آمد ممکن بود آلودگی به اثر اضافه کند 
اما تصویر جدای از آلودگی های انسانی است و به 

همین دلیل من آن را دوست دارم.

 هر روز طعم شهادت را 
می چشیم

پای صحبت های سیدمحمد میرهاشمی  
جانباز، فعال فرهنگی و شاعر آیینی

انتخابی که امید دشمنان را  
به محاق برد!

خط تحلیلی رسانه های غربی  و انتخاب 
هوشمندانه رهبر انقلاب اسلامی

موسیقی اصیل همیشه 
مخاطبش را دارد

گفت وگو با سالار عقیلی به بهانه انتشار آلبوم 
موسیقی »سپردمت به جاده ها«

دستمریزاد به 
بهروز شعیبی 

مجیدمجیدی،کارگردان
سینماطییادداشتیاز
ساختفیلم»بدونقرار

قبلی«ستایشکرد.
بهگزارشهمشهری،در
اینیادداشتآمدهاست:
»پناهندگیشــخصیت
اصلیقصــهازغربت،به
پیشگاهامامرئوفشیعیان
درحقیقتاینفیلم،بدون
هرگونهانتظــاریباتو
3قرارمیگذارد.قراراول
مواجهشــدنباکرامت
والایامامرضا)ع(است،
دیگــریجلوهگریهنر
ســینمادرپرداختبه
قراراولوقرارسومنیز،
تماشایتنیدهشدناین
دوقرارزیبــا،رویپرده

نقرهایاست.
دراینروزگار،فیلم»بدون
قرارقبلی«،بــاپرهیز
ازهرگونهشــعارزدگی،
مأموریتانتقالحالخوب
بهمخاطــبراکهیکیاز
وظایفمهمسینماستبه
نحواحسنانجاممیدهد.
بهروز به دســتمریزاد
شعیبیوهمهعواملاین
فیلمکــهدراینامتحان
سربلندوسرافرازبودند.«

 فروش خوب 
نقد منفی 

»دنیایژوراسیک:قلمرو«با
وجودنقدهایمنفی،فروش

قابلقبولیدارد.
بهگزارشورایتی،»دنیای
ژوراســیک:قلمرو«که
ششــمینفیلــمازاین
مجموعهاســت،فروشی
۱۷۶میلیــوندلاریرااز
فروشدر۷2بازاربینالمللی
درآخرهفتهایکهگذشت،
کســبکردوبامحاسبه
فروشهفتهپیشبهرقم
24۵میلیوندلاررســید.
بافروشدرنخستینآخر
هفتهاکرانایــنفیلمدر
آمریکاکهبرابر۱43میلیون
دلاراست،اینفیلمبهزودی
ازمرز4۰۰میلیوندلارفراتر

میرود.

محمد رحمانیان 
در تدارک یک 
اجرای جدید

محمــدرحمانیــاناین
روزهادرتدارکنمایشی
باعنوان»چخوفســاد،
جلددوموســوم«است.
رحمانیــاندربــارهاین
نمایشبهایسنامیگوید:
برایاجرایایننمایشاز
۱3داستانکوتاهازچخوف
بههمراه2نمایشنامهاوبا
نامهای»درمضارتوتون«
و»بازیگرتراژدیباوجود
میلخود«بهرهمیگیرمو
باهمهاینها»چخوفساد«
دیگریتــدارکدیدهام.
گرچهمترجمانمتعددی
بهترجمهآثــارچخوف
پرداختهاندولیرحمانیان
برایاجراینمایش»چخوف
ساد«ازترجمههایسروژ
استپانیاناستفادهمیکند.
اینکارگردانبرایاجرای
ایننمایشنیازمندفضای
یکبیمارستاناستواز
آنجاکــهبهتازگیفضای
بیمارســتانینزدیــک
»شــهرزاد« تماشاخانه
باعنــوان»بوتیکتئاتر
ایران«برایاجرایبعضی
نمایشهایخــاصمورد
بهرهبرداریقــرارگرفته،
رحمانیاننیــزقصددارد
تازهتریــننمایشخودرا
درهمینمکاناجراکند.او
همچوناغلبنمایشهای
خود،طراحیصحنهرابه
محســنشــاهابراهیمی
سپردهواینطراحصحنه
اینروزهامشغولطراحی
فضایاینبیمارستاناست
تادرایناجرابهعنوانیک
بیمارستانبیمارانروانی
مورداستفادهقراربگیردو
ازحالتمتروکهبودندور
شود.نمایشتازهرحمانیان
درقالبکاریآفاستیجدر
کلفضایاینبیمارستان

اجراخواهدشد.

محمدمهدی عسگرپور،  مدیرعامل خانه هنرمندان شد؟

خانه خلوت 
مأموریت مدیرعامل جدید خانه هنرمندان بازگرداندن رونق به این مجموعه است

چند ساعتی بیشتر به پایان روز یکشنبه 

گزارش
نمانده بود که خبر رســید محمدمهدی 
عسگرپور، کارگردان سینما و تلویزیون، 
به ســمت مدیرعامل خانه هنرمندان انتخاب شده است. 
مدیرعامل قبلی خانه هنرمندان مجید رجبی معمار  بود که 

اسفند سال گذشته از سمت خود استعفا کرد.
 او در گفت وگویی با ایسنا علت استعفای خود را مسائل مالی 
خانه هنرمندان و بی مهری به ایــن مجموعه عنوان کرده 
بود. به گفته رجبی معمار، مشــکلات مالی خانه هنرمندان 
از زمان شیوع کرونا بیشتر شد و فعالیت این مجموعه را با 

مسائلی مواجه کرد. 
او گفته بود: »در این دو سه ســال اخیر با تغییراتی که در 
مدیریت شــهرداری تهران پیش می آمد، ما با وقفه هایی 
برای کمک روبــه رو بودیم. خصوصا از وقتــی قصه کرونا 
آمد و خانه هنرمندان نیز ماننــد خیلی از مکان های دیگر 
درآمدهای داخلی خودش را نیز از دســت داد. اینجا دقیقا 
زمانی بود که ارشــاد و شــهرداری باید کمک بیشتری به 
خانه هنرمنــدان می کردند.  ما بــا تلاش هایی که کردیم، 
سال گذشــته)۱۳99( از وزارت ارشاد و شهرداری کمکی 
دریافت کردیم که توانستیم وضعیت را پشت سر بگذاریم 
ولی از اواسط امسال)۱۴۰۰(شرایط بسیار سخت تر شد و 
اصلا امکان ارتباط و دسترسی ما با مسئولان تصمیم گیر در 
شهرداری و وزارت ارشاد که غالبا از دوست های قدیمی ما 

هم هستند، فراهم نشد.«
 از طرف دیگر، رجبی معمار در همین مصاحبه اشاره کرده 
بود که مشکل نبود بودجه در حوزه فرهنگ و هنر نیست، 
بلکه مسئله نحوه تخصیص بودجه است و به اعتقاد وی خانه 
هنرمندان در تخصیص بودجه با بی  مهری مواجه شــده و 

چه بسا با رفتن وی، این بی مهری ها نیز خاتمه یابد.
اســتعفای رجبی معمار در شــورای عالی خانه هنرمندان 
که ریاســتش بر عهده ایرج راد، بازیگر نام آشنای سینما و 
تلویزیون و تئاتر بود، پذیرفته نشــد تــا اینکه بالاخره روز 
۲8فروردین این شورا استعفای وی را پذیرفت. بعد از آن، 
احتمالا، چالش بزرگی که پیش روی شــورای عالی خانه 
هنرمندان برای انتخاب مدیرعامل جدید این مجموعه قرار 

داشت، این بود که چه کسی سر کار بیاید که هم استقلال 
خانه را حفظ کند و هم با ارتباطاتی که دارد، از پس تامین 
هزینه ها و مخارج خانه برآید. فراینــد انتخاب مدیرعامل 
خانه هنرمندان به این ترتیب است که ۱۲نفر از نمایندگان 
انجمن های صنفی هنــری به همراه نماینده شــهرداری 
مدیرعامل خانه هنرمندان را انتخاب می کنند. در مدتی که 
رجبی معمار اســتعفا کرده، از میان افرادی که اسامی شان 
به عنوان مدیرعامل آتی خانه هنرمندان مطرح شد، می توان 
به احسان آقایی، رئیس سابق موزه هنرهای معاصر تهران 
یا حسین پارسایی، کارگردان و تهیه کننده تئاتر اشاره کرد. 
همچنین از حمید نیلی، مدیر ســابق انجمن تئاتر انقلاب 
و دفاع مقدس کــه گویا گزینه مورد نظر شــهرداری برای 
تصدی مدیرعاملی خانه هنرمندان بوده  نیز نام برده شد. در 
نهایت، نام محمدمهدی عسگرپور به عنوان مدیرعامل خانه 
هنرمندان انتخاب شد. آنطور که ایسنا خبر داده، براساس 

اعلام اعضای حاضر در جلسه روز یکشنبه شورای عالی خانه 
هنرمندان ایران، رأی اعضا به مدیرعاملی عسگرپور داده شد 
اما از آنجا که نماینده شهرداری در جلسه روز یکشنبه حضور 
نداشــته، اعضای حاضر بهتر دانستند تا رأی او نیز دریافت 
شــود و بعد این انتخاب به صورت رســمی از سوی خانه 
هنرمندان ایران اعلام شود. همین قضیه نشان می دهد که 
بر سر انتخاب عسگرپور به عنوان مدیرعامل خانه هنرمندان 

توافق قطعی وجود ندارد. 
هم اعضای شــورای عالی و هم مدیرعامــل خانه می دانند 
که بــدون کمک های شــهردای به ســختی می توانند از 
پس مشــکلات مالی خانه برآیند. شــاید به دلیل همین 
قطعی نبودن انتخاب عسگرپور بود که دیروز روابط عمومی 
خانه هنرمندان چنین اعلامیه ای داد: »روابط عمومی خانه 
هنرمندان ایران به اطلاع می رساند تنها مرجع رسمی نشر 
اخبار خانه اعم از انتخاب مدیرعامل جدید و تمامی مصوبات 

شورای عالی خانه هنرمندان ایران، روابط عمومی این نهاد 
بوده و اخبار لازم تنهــا از طریق این واحد اطلاع رســانی 

عمومی می شود.« 
در سال های گذشــته، بدنه اداری خانه هنرمندان به طور 
بی رویه ای رشــد کرده و مجموعه ای کــه روزگاری تحت 
مدیریت بهروز غریب پور- نخستین مدیر خانه هنرمندان- 
با تعداد محــدودی کارمنــد امــورش می چرخید، حالا 
گویا بیش از ۱۰۰نیرو دارد. تامین حقــوق همین نیروها 
خود معضلی اســت که بخشــی از درآمدها و کمک های 
حمایتی خانــه را می بلعد.  گویا از ابتدای امســال حقوق 
کارکنان خانه افزایش پیدا نکــرده و پرداخت معوقات آنها 
 به انتخاب مدیرعامل جدیــد و تامین منابع مالی لازم گره
خورده است. مســئله دیگری که خانه با آن مواجه است، 
هزینه ها و مخارج جاری و تعمیر و نگهداری است. پرداخت 
هزینه برق، آب، گاز، اینترنت و سایر مخارج این مجموعه، 
مخصوصا اگر بدهی های ادوار گذشته نیز روی هم انباشته 
شده باشد، این یکی دیگر از مشکلاتی است که مدیرعامل 
خانه پیش روی خود می بیند. هم اکنون، درآمدهای خانه 
هنرمندان از گالری، ســالن سینما، تماشــاخانه و اجاره 
کافه های این مجموعه آنقدر نیست که کفاف تامین حقوق 
نیروها و هزینه های جاری این مجموعه را بدهد و به همین 
دلیل خانه برای برآمدن از پــس هزینه هایش به حمایت 
شهرداری و ارشاد وابســتگی تام و تمام دارد. برای نمونه، 
از سینمای این مجموعه که از ســال گذشته وارد چرخه 
اکران عمومی شده، اســتقبال  چندانی نمی شود و معمولا 
ســانس  های نمایش فیلم ها به دلیل به حد نصاب نرسیدن 
تعداد تماشاگران ملغی می شود. البته شاید همه این مسائل 
و مصایب، به اندازه اجرای برنامه های فرهنگی و هنری ای که 
با انتقاد جریان های فکری مختلف مواجه نشود و مدیر جدید 
را به اشــاعه تفکری خاص متهم نسازد، سخت نباشد. باید 
منتظر ماند و دید نهایتا چه کسی روی صندلی مدیرعاملی 
خانه هنرمندان تکیه می زند و آیا از این توان و هوشــیاری 

برخوردار اســت که این مرکــز فرهنگی 
مورد علاقــه جوانان را به ســاحل امن و 

آرامش برساند.
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مادرم پای کار بود
از خش صدای ســیدمحمد می توان پی برد چقدر 
سخت نفس می کشد به خصوص در هوای آلوده تهران 
که بیماری اش را تشــدید می کند. به غیر از ریه های 
زخم خورده اش آثار سوختگی ناشی از گاز خردل هنوز 
روی دست هایش دیده می شود. زندگی پرتلاطمی 
دارد مثل دریا؛ اما درســت به وسعت همان دریا دلی 
دارد پر از مهر و محبت به کــودکان و نوجوانان. انگار 
به تک تک آنها احساس دین می کند. برای همین درد 
جراحت و تنگی نفس را به جــان خریده و از صبح تا 
غروب پا به پای بچه ها در مؤسسه فرهنگی دوطفلان 
حضرت زینب)س( اوقاتش را سپری می کند. خودش 
می گوید: »به دلیل شرایط جسمی ام پزشکان تأکید 
می کنند که از خانه بیرون نروم. تحرک برایم خوب 
نیست. اما من هم یک جا ماندن را دوست ندارم. دلم 
نمی خواهد اوقاتم را در خانه و پای تلویزیون سپری 
کنم«.  شــکل گیری حســینیه و مؤسسه فرهنگی 
دوطفلان حضرت زینب)س( هم برای خودش داستان 
جالب و طولانی دارد. به گفته سیدمحمد، آغاز فعالیت 
آن به دوران دفاع مقدس برمی گردد؛ یعنی سال1362. 
ماجرا از آنجا شروع می شود که معاون پرورشی مدرسه 
راهنمایی توپچی، هیئت دانش آموزی برگزار می کند. 
با این هدف که بچه ها هر هفته دور هم جمع شــوند 
و علاوه بر خواندن دعای توســل با هم درباره مسائل 
روز صحبت کنند. اما از آنجا که هیئت، مکان ثابتی 
نداشــته، هر هفته یکی از بچه ها میزبان دوستانش 
می شده است. سیدمحمد تعریف می کند: »ما بچه های 
هیئت، همسایه و همکلاسی بودیم. همدیگر را خوب 
می شناختیم. بیشتر مواقع مراسم سه شنبه ها در خانه 
ما برگزار می شد؛ چرا که مادرم پای کار بود. الحق که 
همراهی می کرد. من هم که مسئول هیئت بودم. البته 

مدیر مدرسه مرا برای این کار انتخاب کرده بود. چه 
حال و هوایی داشتیم. روحیه بسیجی در تک تک ما 

موج می زد«.

کمک های شبانه 
مدتی بعد از شــکل گیری هیئت، سیدمحمد به این 
فکر افتاد کــه نامی نیکو برای هیئت شــان انتخاب 
کنند. در یکی از روزها همه دوســتان دور هم جمع 
شدند. هر کس اسمی را پیشنهاد داد تا اینکه نام دو 
طفلان حضرت زینب)س( انتخاب شد. باقی ماجرا را 
از زبان سیدمحمد می شــنویم: »ایده های زیادی در 
سرم داشتم. یکی شــان اجرای برنامه های فرهنگی 
بود. دیگر اینکه بتوانیم به خانواده های نیازمند کمک 
کنیم. از دوستانم خواستم هر کس در همسایگی اش 
خانواده نیازمندی می شناســد معرفی کند. بعد هم 
قرار گذاشتیم بنا به وســع مالی مان هر  ماه مبلغی را 
کنار بگذاریم«. ســیدمحمد کارهــا را با نظارت پدر 
پیش می برد و با همراهی او مایحتاج نیازمندان تهیه 
می شد. بعد هم شــب ها با دوستانش کیسه به دست 
راهی کوچه و خیابان می شدند و بی آنکه کسی متوجه 
شود کیسه ها را پشــت در می گذاشتند و می رفتند. 
او می گوید: »چــون در هیئت ما افراد بزرگســال و 
همسایه ها شــرکت می کردند، کیسه درست کرده 
بودیم و بین مدعوین می چرخاندیم و هر کس پولی 
در کیسه می انداخت و صرف کار خیر می کردیم. یکی 
لنگ جهیزیه برای دخترش بود. یکی پول دارو نداشت. 
خلاصه پایگاه کمک های مردمی را راه اندازی کردیم.«

هر سال زیر تیغ جراحی
مدتی از ماجرای راه اندازی هیئت و کمک های شبانه 
نگذشته بود که دانش آموزان مدرسه توپچی دلشان 

هوای جبهه را کرد و عزم جهاد کردند. ســیدمحمد 
خاطره اعزامش را یادآوری می کند: »احمد کیایی، 
سیدرضا متولیان، ســیدمحمد طباطبایی، محسن 
زارع، بهرام جمال پور، حمید عظیمی، امیر عسگری 
و من در کلاس اخلاق شــهید عبدالحسین شیرازی 
شرکت می کردیم. 13- 12سال بیشتر نداشتم. شهید 
شــیرازی خالصانه برای ما زحمت می کشید. خیلی 
چیزها از او یاد گرفتیم. از نظر معنوی پیشرفت زیادی 
داشتیم. وقتی عبدالحسین شهید شد، انگار همه ما 
بیدار شده باشیم. جرقه ای شــد تا همگی  مان برای 
اعزام به جبهه اقدام کنیم.« سن سیدمحمد کم بود و 
اجازه اعزام به جبهه را نداشت. او هم شناسنامه اش را 
دستکاری کرد و یک رضایت نامه جعلی نوشت و با امیر 
عسگری و حسن جوانمردی و بهرام جمال پور راهی 
شد. تا زمان شیمیایی شدنش مرتب به جبهه می رفت 
و حضور پررنگی داشت. چند باری هم مجروح شد اما 
دست بردار از جهاد کردن نبود. تا اینکه برای شرکت 
در عملیات بیت المقدس 5 به گیلانغرب رفت. تعریف 
می کند: »عضو گردان مسلم بودم. صبح روزی که به 
جبهه غرب و منطقه شاخ شــمیران رفتیم، دشمن 
بمباران شیمیایی کرد. جنایتی که به چشم دیدم با 
آن چیز که مردم می شنوند خیلی فرق می کند. انگار 
قیامت شده بود. بیشتر دوستانم جلوی چشم ام شهید 
شــدند. چند نفری هم زنده ماندیم اما هر روز طعم 
شهادت را می چشیم. از سال 67 تا الان سالی یک تا 

2بار عمل جراحی شده ام«. 

از ساخت حسینیه تا راه اندازی مرکز فرهنگی
ســید محمد بعد از پایان جنگ تصمیــم گرفت راه 
دوستان شهیدش را ادامه دهد. نخستین چیزی که به 
ذهنش رسید جذب کودکان و نوجوانان به مکان های 

هرروزطعمشهادترامیچشیم
پای صحبت های سیدمحمد میرهاشمی، جانباز، فعال فرهنگی و شاعر آیینی

یادی از شیرین روحانی راد؛ شهید مدافع سلامت

پزشک خیری که کرونا داغش را بر دل ها نشاند
شهید شیرین روحانی راد، نخستین شهید مدافع سلامت شهر 
پاکدشت است؛ کســی که در روزهای سخت شیوع کرونا واژه 
معرفت و انسان دوســتی را زیبا معنا کرد. از هر کس درباره اش 
بپرسی تنها جمله ای که می گوید؛ »همان پزشکی که با داشتن سرم 
در دست مشغول رسیدگی به بیماران بود؟« او یک ماه، شبانه روز 
در بیمارستان شهر پاکدشت به مداوای بیماران پرداخت بی آن 
که یک ساعت هم شده برای استراحت و تجدید قوا به خانه بیاید. 
سرانجام بعد از تلاش بی وقفه برای درمان بیماران، خود مبتلا به 
ویروس کرونا شد و در روزهای پایانی سال 1398به شهادت رسید.

انگار همین دیروز بود که شیرین ساک لباسش را بست و به مادرش 
گفت: »ممکن است چند روز نتوانم به خانه بیایم. بیماری کووید - 1۹ 
شیوع پیدا کرده و نیروی جانشین نداریم. نیاز هست که در بیمارستان 
بمانم.« بعد هم در جواب مادر که پرسید: »این طوری از پا درمیایی. 

نمی شود چند ساعتی برای استراحت بیایی؟« لبخندی زد و به او 
اطمینان خاطر داد که خطری تهدیدش نمی کند. او همینطور 
که کفش هایش را می پوشید، نگاه پرمهرش را به چشم های 
نگران مادر دوخت و گفت:»در عوض هنگام تحویل سال خانه 

هستم.« این حرف اگر چه بارقه امیدی در دل مادر 
انداخت اما نتوانست از آشوبی که به جانش چنبره 
زده بود کم کند. مادر از احساس مسئولیت شیرین 
می گوید: »او دختر سرسختی بود. انگار هیچ چیز 

و هیچ کس نمی توانست مانع رسیدن به هدف هایش شود. بیشتر از اینکه 
به فکر خودش باشد به رفاه دیگران توجه داشت. « 

معلمی که دکتر شد 
شیرین بعد از اخذ دیپلم حرفه معلمی را انتخاب کرد و همراه با خواهر 
کوچک ترش هما کار تدریس را شروع کردند. اما بعد از مدتی شیرین 
گفت که دوست دارد رشته پزشــکی بخواند چرا که این احساس را 
داشت با پوشیدن رخت طبابت بیشتر می تواند به مردم کمک کند. 
باقی ماجرا را از زبان مادر می شــنویم؛»دخترم به قشر معلم و سرباز 
اهمیت زیادی می داد. می گفت سربازها باید جسم و جانشان سلامت 
باشد تا بتوانند به خوبی از وطن دفاع کنند. در مورد دانش آموزان هم 
همینطور بود. هر ماه به یکی از اقوام مان که معلم بود وجهی را می داد و 
می گفت برای دانش آموزان بی بضاعت خوراکی تهیه کن مبادا گرسنه 
بمانند. اگر گرسنه باشند درس را خوب متوجه نمی شوند.« او هر سال 
یکی دو هفته مانده به سال جدید مقدار زیادی کفش و لباس تهیه 
می کرد و به دست متولیان بهزیستی پاکدشت می رساند تا به 

بچه ها بدهند.

مداوای رایگان بیماران نیازمند
خوبی های شهید روحانی راد تمامی ندارد. بیان آنها 
وقت زیادی می طلبد. آدم های زیادی هستند که 
او را می شناسند و از خیررسانی اش خبر دارند. هر 

کدام شان اگر لب به سخن بازکنند، ساعت ها حرف برای گفتن دارند. 
خواهرش هما آنچه شنیده بازگو می کند: »برای شیرین فرق نمی کرد 
بیمار آشناســت یا غریبه. هر کس را که فکر می کرد توان مالی برای 
درمان ندارد خودش هزینه مداوای او را پرداخت می کرد. به متصدی 
حسابداری بیمارستان و آزمایشگاه هم سپرده بود اگر کسی نداشت وجه 
درمان را خودش تقبل می کند. همسایه ها چه دارا و چه ندار را رایگان 
ویزیت می کرد.« خیررسانی خانم دکتر فقط به هزینه بیمارستان و 
ویزیت بسنده نمی شــود. کافی بود متوجه شود کسی نیاز مالی دارد 
بی هیچ مضایقه ای برای رفع مشکلش اقدام می کرد. هما خاطره ای به 
نقل از مادرش را تعریف می کند: »یک بار شیرین تلویزیونی خریده و 
به خانه می آورد. مادرم می گوید که خودمان تلویزیون داریم. این برای 
چی است؟ او هم می گوید خانمی را می شناسم همسرش فوت کرده 
و سرپرست خانوار است. وقتی سرکار می رود فرزندانش در خانه تنها 
هستند. این تلویزیون باعث می شود بچه ها سرگرم شده و کمتر بهانه 
مادر را بگیرند.«  این بانوی مهربان و انسان دوست با همه سرسختی و 
مقاومتی که در وجودش نهادینه بود، سرانجام در 28اسفند ماه سال 

۹8جان خود فدا و مقام شهادت را از آن خود کرد.

تو یک ژنرالی
 اعظم السادات حســینی در کتاب 
»تو یک ژنرالی« سراغ ثبت خاطرات 
داوود عامــری، کوهنــورد، عکاس 
و جانباز دفاع مقدس رفته اســت. 
به گفته حسینی، خاطرات عامری، 
ریشــه در ایمان، اعتقاد، جسارت و 
صبر دارد؛ مانند همه خاطراتی که از 
رزمندگان دفاع مقدس شنیده است، 

اما این خاطرات یک فرق اساسی هم دارد که در مقدمه کتاب 
آمده است: »داوود عامری هیچ وقت آرزوی شهادت نداشته 
است. او این را بارها با شجاعت و صراحت بین حرف هایش 
تکرار کرده و من تصویر جوانی را می دیدم که با عشــق به 
زندگی به جنگ رفته و با غیرت جنگیده بود. شاید با آرزوی 
اینکه بعد از جنــگ زنده بماند و با قدرت بــه زندگی ادامه 
دهد«. کتاب تو یک ژنرالی، اردیبهشت سال 1401توسط 
انتشــارات روایت فتح چاپ شــده و زندگی در جنگ را با 

نگاهی ظریف، عمیق و انسانی روایت کرده است.

نیش و نوش های سربازی
 دوران ســربازی با خاطرات تلخ و 
شیرین بسیاری همراه است. کاظم 
جنابــی، این خاطــرات را در قالب 
کتابی با عنــوان »نیش و نوش های 
سربازی« جمع آوری کرده است. این 
کتاب با موضوع جنگ ایران و عراق 
از مجموعه   »حدیث عزت و اقتدار« 
است و دربردارنده   خاطرات نویسنده 

از مدت حضور دوران ســربازی در ســال1365، حضور در 
جبهه های حق علیه باطل، اسارت و خاطرات بعد از آزادی 
است. این اثر با هدف به تصویرکشیدن دوران دفاع مقدس و 
ترویج فرهنگ ایثار و مقاومت و شهادت و انتقال ارزش های 
متعالی جبهه و جنگ به نســل جوان توسط سازمان حفظ 
آثار و نشر ارزش های دفاع مقدس چاپ شده است. اگر علاقه 
به شنیدن کتاب گویا دارید می توانید فایل صوتی کتاب را 
از ایران صدا دانلود کنید. در بخشــی از ایــن کتاب گویا به 

خوانش محمد امرایی، می شنوید:
»ســرانجام روز اعزام به خدمت فرارسید. ساکم را برداشتم 
و با برادرم و همسرش و محمد کوچولو خداحافظی کردم و 
به ســمت محل اعزام رفتم. همه  بچه های محل خودمان و 
محله های دیگر که قرار بود به خدمت اعزام شوند، در محل 
نظام وظیفه شهر جمع شــده بودند. من هم به آنها ملحق 
شــدم تا با اتوبوس به مرکز آموزش اعزام شویم. هیچ کس 
نمی دانست کجا افتاده است. پس از چندین ساعت انتظار، 
درجه  داری از حوزه  نظام وظیفه وارد شد. جلوی در ورودی 
اتوبوس ایســتاد و اســامی را یکی یکی خواند. لحظه های 
بسیار غم انگیزی بود. همه با خانواده های خود خداحافظی 
می کردند. هر طرف را نگاه می کردم، پدر و مادری داشتند 
فرزندشان را از زیر قرآن رد می کردند تا سوار اتوبوس شوند. 
شاید قسمت من این بود که در این سن وسال پدر و مادرم 
را از دست بدهم. همان شب محمد تب ولرز شدیدی داشت. 
صبح، قبل از رفتن، به برادر و زن داداشم گفتم که او را سریعاً 
به بیمارســتان ببرند. به همین خاطر آنها نیز نتوانستند به 
بدرقه  من بیایند. بدون اینکه کسی همراه من باشد و من را 
از زیر قرآن رد کند، ساک کوچکم را برداشتم. سوار اتوبوس 
شدم و روی یک صندلی تقریباً در وسط اتوبوس کنار پنجره 
نشستم. ســاکم را بالای ســرم قرار دادم. به صندلی تکیه 
دادم و پرده را کنار زدم. از پشــت پنجره چهره  پدر و مادر و 
اقوام هم خدمتی هایم را تماشا می کردم؛ صحنه  تماشایی و 
غم انگیزی بود. بعضی ها می خندیدند، برخی ناراحت بودند. 

اشک از گوشه  چشمان تعدادی از پدر و مادرها روان بود«.

یک در برابر هشتاد
جنگ ایران و عراق از زوایای مختلفی قابل بررســی است و 
نگاه مستندســازان به این موضوع روایتگر بخشی از تاریخ 
هشت ســاله دفاع مقدس ایران است. »یک در برابر هشتاد« 
مستندی به تهیه کنندگی فائقه سادات میرصمدی است که 
جنگ را از زبان و زاویه دید عراقی ها و غربی ها بررسی کرده 
است. این مستند کاری از گروه فرهنگ و اندیشه تلویزیون 
است که در 7قسمت تهیه شده است. پرداختن به جنگ ایران 
و عراق از زبان و زاویه دید عراقی ها و غربی ها و نه از زاویه دید 
جبهه داخلی، وجه تمایز این مســتند با سایر مستندهای 
تولید شده در حوزه جنگ و دفاع مقدس است. یک در برابر 
هشتاد با داستان زندگی صدام شروع می شود و در ادامه به 
بررسی نقش صدام در جنگ و سایر ابعاد مختلف جنگ بین 
ایران و عراق می پردازد. صدام و نقشی که تصمیمات شخصی 
او در شروع و ادامه  جنگ با ایران داشت، استفاده  بی سابقه از 
تسلیحات شیمیایی و بیولوژیکی، حزب بعث و ظلمی که به 
مردم عراق و شیعیان روا داشتند، کمک های دولت های غربی 
و جهان عرب به صدام در حمله به ایران، پذیرش قطعنامه، 
پایان جنگ و عملیات مرصاد و منافقین ازجمله موضوعاتی 

است که در این مجموعه مستند به تصویر کشیده می شود.

 سیدعبدالرحیم موسوی
 فرمانده کل ارتش

حضــور ارتــش در کشــور، امنیت آفریــن 
است و همه اتفاق نظر دارند که وجود یک 
ارتش مقتدر حتــی در زمان صلح، نقش 
مهمــی در ایجــاد امنیــت، ثبــات و اقتدار 
یک کشور دارد. امروز ارتش در نگاه رهبر 
معظم انقلاب اسلامی و همچنین مردم و 
مسئولان، عزیز و ارزشمند است و نقش 
ارتش و اقدامــات آن در پیروزی انقلاب و 
8سال دفاع مقدس و سال های پس از آن 
در صفحات تاریخ کشــورمان ثبت شــده 

است. دفاع پرس

 مریم مجتهدزاده
 رئیس سازمان نشر آثار و ارزش های 

مشارکت زنان در دفاع مقدس
دشــمن می خواهد اهمیــت معــاد را برای 
ما کمرنگ کنــد تا اهمیــت ایثــار را از بین 
ببرد، بــه همین خاطــر دســت روی باورها 
و اعتقــادات مــا گذاشــته اســت. مــا باید 
مسائل را توضیح دهیم و تبیین کنیم. به 
همین خاطر رهبر معظم انقلاب اسلامی 
عنوان »جهاد تبیین« را روی آن گذاشتند 
و اگــر ایــن اتفــاق نیفتــد مــا راه بــه جایــی 
نمی بریم. بســیاری از انســان ها بــا مرگ 
خود از بین می روند، اما شهدا منشأ خیر و 
برکات هستند و ماندگار شدند. در دنیای 
دیگر ما چیزی نداریم که به دادمان برسد 
مگر بهره منــدی از شــفاعت شــهدا و این 
چیز کمی نیست. اینها عزت هستند و از 
این بابت باید شاکر خداوند باشیم. ایسنا

زنجان صاحب موزه 
دفاع مقدس می شود

پروژه مرکز فرهنگی و موزه دفاع مقدس زنجان 
از ســال 13۹1 شروع شده اســت و پیش بینی 
می شــود بخش اداری پروژه موزه دفاع مقدس 
زنجان تا شــهریورماه امســال راه اندازی شود. 
سیدشمس الدین موسوی در گفت وگو با ایسنا، 
با بیان این خبــر گفت: »این مرکــز در منطقه 
تفریحی گاوازنگ با مســاحت 5200 مترمربع 
در3طبقه )یک طبقه اداری، کتابخانه و اســناد 
و 2طبقه نیــز برای گالری هــا و موزه ها( درنظر 
گرفته شــده اســت. برای این مجموعه حدود 
3هکتار محوطه سازی برنامه ریزی شده که شامل 
مجموعه های المان شــهدا، اعزام نیرو و ادوات 

نظامی خواهد بود.
او ادامه داد: تلاش می شــود بخش همکف این 
موزه که شــامل بخش اداری، کتابخانه و مرکز 
اسناد است تا شــهریورماه امســال همزمان با 
هفته دفاع مقدس راه اندازی شود. طبقات دیگر 
مجموعه نیز تا ســال آینده به اتمام برسد تا در 

مجموع کاملًا به بهره برداری برسد.
موسوی با بیان اینکه این موزه با سایر موزه ها به 
لحاظ فیزیکی تفاوتی ندارد، اضافه کرد: به جهت 
محتوا این موزه، مــوزه  اختصاصی دفاع مقدس 
است و برای نشــان دادن دلاورمردی ها، ایثار و 
از جان گذشــتگی رزمنده هاست. یاد کسانی که 
در 8سال دفاع مقدس از این خاک دفاع کردند، 

باید زنده بماند.

»جنگ پرملات« منتشر شد
»جنــگ پر مــلات« که براســاس 
خاطرات طنزِ حضور حسین پاینده 
معروف به »حسین ملات« در جنگ 
نوشته شده، منتشــر شد. این کتاب 
به قلم فاطمه تقی زاده با تصویرگری 
کوثر رضایی در 110 صفحه و با قیمت 
38هزار تومان در واحد ادبیات پایداری 
انتشارات کتاب جمکران و با همکاری 

کنگره شهدای اســتان قم، تولید و روانه بازار نشر شده است. 
شهید پاینده نوجوانی و شروع جوانی خود را در دوران پیش از 
انقلاب سپری کرده است با شروع جنگ تحمیلی به عضویت 
بسیج درمی آید. مدتی در بسیج فعالیت داشته اما به ماندن در 
شهر راضی نمی شود و درخواست اعزام به جبهه را می دهد. در 
مدت کوتاه حضورش در جبهه همانند پشت جبهه دست به 
کارهایی می زند که نشان از روحیه طنز و ساده دلی او دارد. در 
بخشی از این کتاب می خوانیم: »رادیو عراق روشن بود. گوینده، 
حنجره اش را چسبانده بود به میکروفن و سعی می کرد صدای 
نخراشیده و زامبی طورش را پشــت خنده های ریز و درشت 
پنهان کند. تارهای صوتی گوینده که هیچ، کل ســلول های 
زنده و مرده بدنش داشتند از شادی بشکن می زدند. »ملات  
ملات« از دهانش نمی افتاد. در عرض یک دقیقه، نود بار گفت: 
»ماتَ مَلات!« و هر نود بارش را کل کشید و مثل گزارشگرهای 
فوتبال، از خود بی خود شد. بعد از گوینده، نوبت صدام حسین 
بود که بیاید و با ذوق، خبر کشته شدن حسین ملات را بدهد. 
حسین ملات از سرداران بنام ایرانی بود که صدام برای سرش 
هزار دلار جایزه گذاشته بود. صدام طوری خوشحالی می کرد که 
انگار سه بسته پاستیل عروسکی گذاشته اند کف یک دستش و 

یک فروند هلی کوپتر کنترلی کف دست دیگرش.«

نقل قول خبر

تازه های نشر

کتاب گویا

معرفی مستند

 خبر

حامد یزداني؛ روزنامه نگارمعرفی کتاب

مژگان مهرابیگزارش
روزنامه نگار

فرهنگی و مذهبی بود. ایده اش را با دوستان قدیمی 
درمیان گذاشــت و به آنها گفــت: »الان وقت جهاد 
فرهنگی است. باید همه تلاش خود را به کار بگیریم تا 
بتوانیم نسل آینده را انقلابی بار بیاوریم«. دوستانش 
موافقت کردند و هر کس گوشــه ای از کار را به دست 
گرفت. او ابتدای کار، امور فرهنگی هیئت را گسترش 
داد. خانه پدری اش تبدیل به حسینیه شد. خودش 
می گوید: »طبقه پایین خانه، فضای کمی داشت. از 
مادرم خواستیم که دیوار بین اتاق ها را برداریم. او هم 
موافقت کرد. خانه را به هم ریختیــم. درها و دیوارها 
برداشته شد. هیئت کوچک هفتگی مان به حسینیه 
تبدیل شــد. بعد صندوق قرض الحسنه ایجاد کردم. 
از دوســتانم کمک گرفتم«. گام بعدی سیدمحمد 
راه اندازی کلاس های آموزشــی بود. امــا از آنجا که 
برگزاری این همه ایــده و برنامه دیگر در خانه پدری 
امکان نداشــت، باید فضای بزرگ تری مهیا می شد. 
این بار باز هم رفقای قدیمی به یــاری اش آمدند و با 
کمک هم خانه ای که در همسایگی سیدمحمد بود 
را خریداری کردند. برنامه های آموزشــی مؤسســه 
به گونه ای طراحی شده که از کوچک و بزرگ می توانند 
بهره مند شوند. او می گوید: »در این مؤسسه فرهنگی 
اتلاف وقت نداریم. برنامه ها به گونه ای اســت که اگر 
مادری فرزند خــود را برای کلاس قرآن یا نقاشــی 
می آورد خودش می تواند در کلاس هنری شــرکت 
کند یا اگر کودک خردسالی همراهش باشد می تواند 

آن را به مهد کودک بسپارد«. 

بیا نگار آشنا 
اگر ســیدمحمد را مجاهد فرهنگــی بنامیم، بیراه 
نگفته ایم. او در کنار فعالیت در مؤسســه، هر زمان 
فراغتی پیدا کند دست به قلم شده و شعر می سراید. 
این هنر را از دوران نوجوانی داشته است. می گوید: »آن 
زمان که در جبهه بودم نوحه های مذهبی می نوشتم. 
خودم هم می خوانــدم. تا الان چندیــن هزار بیت 
سروده ام که بیشتر مداحان از آنها استفاده می کنند. 
شعرهایم پراکنده اند به صورت کتاب منتشر نکرده ام. 
بعضی اوقات هم با توجه به مناسبت ها یا اتفاق های 
روز، شعر سیاســی یا انقلابی می گویم«. همه اشعار 
سیدمحمد زیبا هســتند اما به گفته خودش سروده 
»بیا نگار آشنا« جور دیگری است. آوای آن انگار با دل 
بازی می کند. میرهاشمی بیتی از آن می خواند: »بیا 
نگار آشنا شب غمم سحر نما مرا به نوکری خود شها 
تو مفتخر نما/  ای گل وفا حسین، معدن سخا حسین 

می کشی مرا حسین، می کشی مرا حسین«. 

سال هاست درد می کشد؛ دردی جانکاه که فقط جانبازي شیمیایی می تواند آن را درک کند. خس خس 
نفس هایش بوی خردل می دهد؛ گازی که جانــش را در عملیات بیت المقدس  5آلوده کرد. تاول های 
نقش بسته روی دستانش که بماند. دیدنش هم آزاردهنده است؛ چه برسد تیرکشیدن شان که دنیا را 
پیش چشمان سیدمحمد تیره و تار می کند. اما او مقاوم تر از آن است که بخواهد پیش جراحت های ناشی از شیمیایی شدن کم بیاورد. با ریه آسیب دیده 
و جسم ترکش خورده اش باز هم رزمنده ای است غیور که این روزها در جبهه فرهنگی تلاش می کند. الحق هم که در این راه گل کاشته است. سیدمحمد 
میرهاشمی، جانباز 70درصد دوران دفاع مقدس بعد از جنگ، با همه سختی ها و مشکلات پیش رو اقدام به راه اندازی مؤسسه ای فرهنگی در دل حسینیه 
دو طفلان حضرت زینب)س( کرد تا به مدد کلاس های آموزشی و مربی های زبده و کاربلد آن، بچه ها را از کوچه و خیابان جذب مکانی فرهنگی و مذهبی کند. 
میرهاشمی با اجرای طرح و ایده های ناب توانسته این مؤسسه فرهنگی را تبدیل به پایگاهی برای دورهمی کودکان و نوجوانان کند. به گفته خودش صدها 
نفر از کوچک و بزرگ به این مکان رفت وآمد کرده و از برنامه های اینجا بهره مند شده اند. البته فعالیت های فرهنگی او به موارد گفته شده ختم نمی شود. 
این جانباز دلاور در زمینه شعر هم دستی بر آتش دارد و می توان او را در زمره شاعران نامی قرار داد. به گفته خودش چندین هزار بیت در مدح اهل بیت)ع( 
سروده که مداحان و نوحه سرایان کشورمان از آنها استفاده می کنند. قطعه شعر »بیا نگار آشنا« یکی از سرودهایی است که سیدمحمد آن را بیشتر از دیگر 

اشعارش دوست دارد؛ چرا که معتقد است خواندن این شعر دل را روانه کربلا می کند. با او گفت وگو می کنیم.
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تاریخ ادبیات

تاریخ جهان

تاریخ علم

مرگ کامو 
»مــرگ کامــو« نوشــته »ووانی 
کاتللی« را ابوالفضــل حدادی به 
فارسی برگردانده و به تازگی از سوی 
نشر نو منتشر شــده است. اکنون 
نشانه ای از درون جریان تاریک زمان 
سر برآورده است. سرنخی دقیق از 
اینکه کسی پایان زندگی آلبر کامو 
را رقم زده است. در روز چهارم ژانویه 
1۹6۰ کامو در راه برگشت به پاریس 

ـ دختر و همسر  همراه ناشرش میشــل گالیمار و نیز آن و ژنین ـ
ـ در سانحه ای هولناک جان باخت. عموماً مرگ آلبر کامو  گالیمار ـ
را تصادف تلقی می کنند اما جووانی کاتللی به شواهدی تاریخی 
دست یافته که نشان می دهد ممکن است کامو به قتل رسیده باشد. 
کاتللی پس از سال ها تحقیق دقیق نشان می دهد که چرا سران 
اتحاد جماهیر شوروی سرسختانه در پی حذف آلبر کامو بوده اند.

آلبر کامو مردی بود آزاد و ســرکش و خطرناک.خطرناک برای 
وجدان های گناهکار فرانسوی ها و شورشیان الجزایری و همدستان 
سابق نازی ها در جنگ جهانی دوم و استالینیست ها؛ خطرناک 
برای اخلاق بورژوایی و برای جامعه روشنفکری. خطرناک برای 
نیروهای ارتجاعی؛ استالینیســت ها و اتحاد جماهیر شــوروی 
که یورش خشونت بارشــان به مجارستان سبب شده بود که او با 
شهامتی استثنایی به سمت شان یورش ببرد؛ دیکتاتور فاشیست 
اسپانیا که کامو با نقش آفرینی ها و ســخنرانی های عمومی اش 
به مخالفت با او برمی خاســت و همه جا رسوایش می کرد تا غرب 
حضورش را در نهادهای بین المللی نپذیرد و... اکنون نشــانه ای 
از نهُ توی جریان تاریک زمان سر برآورده است. سرنخی دقیق که 
یک اسم و یک دستور و اراده ارتکاب قتل را نشان می دهد: شاید 
واقعاً کسی برای پایان زندگی آلبر کامو تصمیم گرفت. این کتاب 

173صفحه ای به بهای 12۰هزار تومان منتشر شده است.

تاریخ مختصر آخرالزمان 
کتاب »تاریخ مختصر آخرالزمان« 
نوشــته »مارتا هیمل فــارب« را 
سعید درودی به فارسی برگردانده 
و از سوی انتشارات نگاه به تازگی 

منتشر شده است.
همیشــه کتاب هایی بــا موضوع 
آخرالزمــان جذاب بوده اســت. 
آخرالزمــان که برخی هــا آن را با 
قیامت یکی دانسته اند، از مهم ترین 
مضامیــن رمان ها، افســانه ها و 

خلاقیت های معاصر بشری برای تولید محتوا به شمار می رود. 
وقتی بدانیم که اعتقاد به منجی و آخرالزمان در فرهنگ بسیاری 
از ادیان بزرگ دنیا دیده می شود و درباره آن پیشگویی هایی نیز 
کرده اند این موضوع مبرهن می شود که آخرالزمان از جذابیت 

زیادی برخوردار است.
این کتاب، به شکلی صریح و روشنگر بینش هایی در مورد ژانر 
جذاب ادبیات آخرالزمانی ارائه می دهد و نشــان می دهد که 
چگونه آخرالزمان بسیار بیشتر از دیدگاه های رایج درباره آخرین 

قضاوت و پایان خشونت آمیز جهان را شامل می شود.
»مارتا هیمل فارب« در این کتاب نشان می دهد که آخرالزمان 
نه تنها بــه دیدگاه های رایــج درباره آخرین قضــاوت و پایان 
خشــونت آمیز جهان توجه دارد بلکه پاداش و مجازات پس از 
مرگ، معبد آسمانی و افشای پدیده های نجومی و سایر اسرار 

طبیعت را درنظر داشته است.
این نویسنده، سنت نوشــتن آخرالزمانی را در قرون وسطی تا 
دوران مدرن دنبال می کند. مارتا هیمل فارب، استاد دین ویلیام 
اچ دانفورث در دانشگاه پرینستون و کار او بر ادبیات آخرالزمانی 
متمرکز شده است. انتشارات نگاه این کتاب 882صفحه ای را به 

بهای 58هزار تومان منتشر کرده است.

آرمانشهر واقع بین ها 
کتــاب »آرمانشــــــهر 
واقع بین ها و راه رسیدن به 
آن« نوشته روتخر برخمان 
را مزدا موحد به فارســی 
برگردانده و بــه تازگی از 
سوی نشر نو منتشر شده 
است. پس از اینکه روزمان 
را صرف کارهایی می کنیم 
که معمولاً خوشایندمان 

نیســت، چیزهایی را می خریم که لازمشان نداریم. 
روتخر برخمان، نویسنده این کتاب به یادمان می آورد 
که لازم نیست اینگونه باشد. برخمان با نگاهی عمیق و 
تاریخی به این مقوله ها، ایده های آرمانشهری متعددی 
را پیش می کشــد و ثابت می کند که آنها امروزه نیز 
عملی اند. آرمانشهر واقع بین ها از نادر کتاب هایی است 
که به واقع متحیرمان می کند و تصورمان از آینده را زیر 
و زبر می کند. برخمان در این کتاب ما را به سفری در 
عمق تاریخ می برد، سفری رها از مرزبندی های سنتی 
چپ و راســت. او مدافع عقایدی است که زمانشان 
فرارسیده است. در بخشی از کتاب آمده است: »اگر 
از کلیشه های قدیمی چپ و راست خسته شده اید، 
شاید از اندیشه شجاعانه و متن شیوا و مباحث مستدل 
این کتاب لذت ببرید.« همچنیــن زیگموند باومن، 
نظریه پرداز برجسته علوم اجتماعی درباره این کتاب 
گفته است: »متنی لازم برای هر آنکه نگران معایب 
اجتماع فعلی است و می خواهد به درمان آنها کمک 
کند.« نشر نو اخیرا این کتاب 26۹صفحه ای را به بهای 

13۰هزار تومان منتشر کرده است.

محتشــمی پور و...، شــخصیتی معتدل تر و میانه روتر 
به شمار می  آمد. آسوشــیتدپرس، آیت الله خامنه ای را 
»رئیس جمهور شاعر« و »یک روحانی محبوب با لحن 
سخن ملایم« لقب داد.)1۰( واشــنگتن پست هم در 
جریان انتشــار دو مقاله پیرامون رهبری جدید ایران، 
زیر تصویری از آیت الله خامنه ای نوشــته بود: »آیت الله 
خامنه ای فردی آشتی گرا است«. در این روند تحلیل گران 
خارجی، آیت الله خامنه ای و آقای هاشــمی رفسنجانی 
را، در مســیر حرکت دادن جمهوری اســلامی به سوی 
میانه روی، همراه و همسو معرفی می کردند. بی بی سی 
در هجدهم خرداد 68، تحلیلی از سولماز دبیری را برای 
مخاطبان قرائت کرد کــه در این تحلیل آمده بود: »اگر 
در چند ماه آینــده، کارها بدون وقفــه و به خوبی پیش 
رود، آیت الله خامنه ای و آقای هاشمی رفسنجانی با هم، 
سیاست های ایران را در یک مسیر میانه روتر قرار خواهند 
داد«. )11( نیوزویک هم در تحلیلی از اوضاع ایران پس 
از رحلت امــام، آیت الله خامنه ای را، »مردی ســاکت و 
روشــنفکری فکور« توصیف کرد. نیوزویک همچنین 
معتقد بود که احتمالاً »رهبــران جدید ایران، متمایل 
به برقراری روابط با شــرکت های غربی در مرحله  اول و 
دولت های غربی در مرحله  دوم باشند و از سیاست تشویق 
بخش خصوصی طرفداری کنند«. )12( این جایگزینی 
نیروهای میانه رو با نیروهای تندرو، گاهی هم با الفاظی 
جالب در رسانه های غربی انعکاس پیدا می کرد. ازجمله 
روزنامه  آلمانی زوددویچه سایتونگ، به عنوان شاهدی 
برای تأیید همین تحلیل رایج نوشــت که »بسیار دیده  
شده است که برخلاف ]میرحسین[ موسوی، خامنه ای 

می خندد!«. )13(
تفسیرگران ایرانی رســانه های غربی هم، تقریباً همین 
خط تحلیلــی را دنبال می کردند. صــادق زیباکلام در 
گفت وگویی با رادیو بی بی ســی در پانزدهــم خرداد، 
سرنوشــت رابطه  رهبری جدید جمهوری اســلامی با 
عناصر تندرو را، محل ابهام دانست که نمی توان به طور 
دقیق گفت »آقای خامنه ای تا چه حد به عنوان ولی فقیه 
قادر خواهد بود که اینها را در کنترل خودشان قرار دهد«. 
از نظر زیباکلام، تشــکیلات یا گروه هایی مانند »دفتر 
تحکیم وحدت، روحانیون مبارز، بخشی از جریانات داخل 
سپاه، انجمن های اسلامی دانشجویان خط امام« مصادیق 
جریانات تندرو در داخل ایران به شمار می آمدند که اغلب 

آنها همسو با جناح چپ بودند.)14( فردی مانند احسان 
نراقی هم رسانه ها و دولت های غربی را از هرگونه تحلیل 
اشــتباه درباره ایران جدید برحذر می داشت و آیت الله 
خامنه ای را فردی معتدل معرفی می کرد؛ »اروپایی ها 
عادت کرده اند مثلًا درباره  هر شخصی افراط کنند. آنها 
مدت ها عنوان می کردند آقای هاشمی مرد شماره یک 
است، بعد شماره دو و شماره سه و... الآن هم اگرچه در 
مورد آقای خامنه ای، هیچ وقت تفسیر عمیق نداشته اند، 
ولی باز از حرف هایشان نشانه  اینکه متوجه نیستند، دیده 
می شود. مثلًا یکی از تلویزیون های فرانسه گفت: آقای 
خامنه ای از رادیکال های تندرو است، درصورتی  که ما 
می دانیم چنین چیزی نیســت و آقای خامنه ای فردی 

بسیار معتدل است«. )15(
3- شبهه افکنی در رهبری آیت الله خامنه ای: با 
گذشت چند روز از انتخاب آیت الله خامنه ای، رسانه های 
غربی و نیروهای ضدانقلاب، شــروع به شبهه افکنی در 
تصمیم خبرگان کردند. این شــبهات و اظهار تردیدها، 
در چند سرفصل دسته بندی می شد. سرفصل نخست، 
همان مدعای همیشــگی بود که ولایت فقیه، با رحلت 
امام دچار مشــکل خواهد شــد و رهبری جدید، هر که 
باشد، نمی تواند همان  شأن و جایگاه رهبر فقید انقلاب 
را به دست بیاورد. آنها بر این باور بودند که »ولایت فقیه، 
همراه با خود ]امام[ خمینی به خاک ســپرده می شود 
و دوران جمهوری اســلامی بدون ولــی فقیه، در عمل 
آغاز شده است«. )16( اشــکال دیگری که از سوی این 
رسانه ها مطرح می شد، تردیدافکنی در قانونیت انتخاب 
خبرگان بود. ازجمله یونایتدپرس به نقل از تحلیل گران 
منطقه ای، با تأکید بر ضرورت مرجع بودن رهبر در قانون 
اساسی جمهوری اسلامی اعلام کرد: »در قانون اساسی 
ایران قید شده است ]که[ امام و رهبر جمهوری اسلامی، 
باید حداقل یک مرجع تقلیــد عالی رتبه یا یک روحانی 
در مقام آیت الله باشــد درحالی که خامنه ای، در رتبه ای 
پایین تر قرار داشته و یک حجت الاسلام است!«. )17( این 
مطلب به خوبی نشان می دهد که رسانه های ضدانقلاب، از 
همان بحبوحه  انتخاب آیت الله خامنه ای به رهبری نظام 
اسلامی، شبهه  شــرط مرجعیت و لزوم رعایت آن برای 
حفظ قانونیت انتخاب رهبر را، در ذهن مخاطبانشــان 
القا می کردند. شبهه  دیگری که از سوی رسانه های غربی 
مطرح می شد، احتمال جدی بروز مخالفت ها با انتخاب 
آیت الله خامنه ای به رهبــری و نپذیرفتن این انتخاب از 
سوی شــخصیت های ذی نفوذ بود. این در حالی بود که 
رسانه ها و تحلیل گران داخلی ایران، از بعد و بی مبنایی 
تحلیل های اینچنینی، دچار شگفتی می شدند و برای شان 
محل سؤال بود که چگونه در اینجا علما و فقها، آیت الله 
خامنه ای را فقیه مطاع، ولی امر واجب الاطاعه می خوانند، 
اما این یا آن دستگاه خبری و تحلیلی غربی، در این مسئله 

اشکال می کنند؟ 

ناکامی تحلیل گران و ناامیدی دشمنان 
بعد از رحلــت امام خمینــی)ره(، احتمال داشــت که 
بحران های مختلفی انقلاب اســلامی و نظام جمهوری 
اسلامی را زمینگیر کند که ازجمله آنها بحران جانشینی 
ایشان بود و همانطور که اشاره شد، دشمنان نیز به دنبال 
آن بودند تا با سوارشدن بر موج این بحران ها، جمهوری 
اسلامی را در مسیر بن بست نشان دهند و جامعه را دچار 
نگرانی و سرگردانی کنند. اما با انتخاب آیت الله خامنه ای، 
تمام تدارکات دشــمن نقش بر آب شد! چنانچه روزنامه 
تایمز مالی چاپ لندن، با تأکید بر ابطال نظر کارشناسان 
غربی اذعان می دارد: »همه کسانی که انتظار داشتند با 
درگذشت آیت الله خمینی سیاست های ایران ناگهان تغییر 

کند، باید همه امیدهای خود را بر باد رفته ببینند.« )18(
همچنین روزنامه لوموند در تحلیلی به انسجام درونی 
نظام اعتراف کرد و نوشت: »نظام ایران با راهپیمایی انبوه 
عزاداران آیت الله خمینی و تلگراف های حمایت از آیت الله 
خامنه ای، تصویری متحد از خود بروز داد. به شکلی که 
هم اکنون، ارزیابی موازنه قوا میــان رهبران ایران، برای 

خارجی ها غیرممکن است.« )1۹(
* منابع در سرویس تاریخ همشهری موجود است.

انتخابی که امید دشمنان را  به محاق برد!
خط تحلیلی رسانه های غربی  و انتخاب هوشمندانه رهبر انقلاب اسلامی

 نکاتی چند در باب انتخاب مجلس خبرگان
 در 14خردادماه 1368

 تجسم مکتب فقهی و سیاسی
 امام خمینیره

از چند ماه پیش از عزل آیت الله حسینعلی منتظری از قائم مقامی 
رهبری، امام خمینی)ره( به دو اقدام مشــخص که ارتباطی وثیق 
با مسئله  رهبری در جامعه اسلامی داشت،مبادرت کردند. این دو 
اقدام عبارت بود ؛ نخست زمینه سازی بازنگری و اصلاح قانون اساسی 
مصوب سال 1358و دوم، بیان برخی اشارات به یاران و مسئولان 
کشــور، پیرامون موازین و مصادیق مطلوب بــرای رهبری آینده  
نظام اسلامی. مطابق با روایات تاریخی، این رهنمودها به دو دسته 
تقسیم می شوند: یکی اشــاراتی که امام درباره  نوع و مدل مطلوب 
رهبری، یعنی رهبری فقهای سیاستمدار دارد و اشاراتی که درباره  

یک مصداق خاص، یعنی آیت الله سیدعلی خامنه ای داشته است.
با آغاز به کار شورای بازنگری قانون اساسی در بهار 68، امام با صدور 
نامه ای در پاســخ به اظهار علاقه  اعضای شــورا، مبنی بر دانســتن 
پیشــنهادات ایشــان درباره  بازنگری، صرفاً یک پیشنهاد را مطرح 
کردند و آن هم حذف شــرط مرجعیت از قانون اساســی و اکتفا به 
اجتهاد و عدالت، برای رهبری نظام اســلامی بود. در گفت وگوهای 
شفاهی با اعضای کمیسیون رهبری شورا نیز، امام بر ضرورت حذف 
احتمال رهبری شــورایی از قانون اساسی، پافشــاری کرده بودند. 
با رحلت امام خمینــی)ره(، بازنگری قانون اساســی بدون آنکه به 
سرانجام مطلوب برسد، دچار توقف شــد! قانون اساسی نخستین، 
همچنان ملاک تصمیم خبرگان برای تعیین رهبری باقی ماند. در 
صبحگاه چهاردهم خرداد 1368، تاریخی ترین اجلاســیه  خبرگان 
رهبری تا آن هنگام، در محل ســاختمان مجلس شورای اسلامی 
برگزار شد. اجلاســیه  چهاردهم خرداد 1368، با قرائت وصیت نامه 
رهبر فقید انقلاب اسلامی آغاز شد و پس از آن، نطق هایی پیرامون 
صلاحیت های رهبری و رهبری فردی یا شورایی صورت گرفت. پس 
از آن با منتفی شدن رهبری شورایی، بلافاصله نام آیت الله خامنه ای 
به عنوان گزینه فردی رهبری مطرح شد و پس از بحث و گفت وگوهای 
فراوان، به رغم عدم تمایل ایشان به پذیرش رهبری، آیت الله سیدعلی 
خامنه ای به عنوان رهبری جدید نظام اسلامی، به مردم ایران و جهان 
معرفی شدند. این امر اما، با شبهه افکنی هایی نیز همراه شد که عمدتاً 
به تشکیک در قانونیت و شرعیت این انتخاب بازمی گشت! شبهه هایی 
که طی سال های آینده هم، به کرات اظهارشد. در این مجال، به بررسی 

مختصر این مولفه های مهم، در تعیین رهبری می پردازیم.
شرعیت انتخاب خبرگان

در مقام بررسی شرعیت انتخاب آیت الله خامنه ای، باید به اصل مسئله  
ولایت فقیه توجه کرد. دو قرائت از ولایت فقیه و صلاحیت های او وجود 
دارد. یک قرائت سنتی، که نمایندگان آن آقایان حسینعلی منتظری 
و احمد آذری قمی )در ســالیان پایانی حیات( اند و دو دیگر، قرائت 
امام خمینی)ره(. در تئوری آقایان منتظری و آذری، ولی فقیه باید اعلمِ 
علما باشد و حتی دیگر صفات لازم برای او، مانند سیاستمداری، آگاهی 
به زمان و مکان، شجاعت و مدیریت، درصورت تحقق آن نخستین، 

معنا پیدا می کند.  

امام خمینی)ره( اما، به رهبری و ولایت مجتهد عادل نظر داشــت و 
معتقد بود که فقیه دارای صلاحیت اجتهاد کــه دیگر صفات را نیز 
داشته باشد، شایسته  رهبری است. بی تردید آنچه باید به عنوان میزان 
سنجش شرعیت انتخاب خبرگان قرار گیرد، نظرات امام راحل است. 
دیگر نظرات فقهی در جای خود محترم هســتند و در فضایی آزاد، 
حق بیان و طرح شدن دارند، اما نهادها و ساختارهای نظام اسلامی، 
براساس تئوری های امام خمینی)ره( بنیانگذاری شده و تداوم حیات 
خواهند یافت. از این رو برای اثبات شرعیت انتخاب خبرگان، باید دید 
که آیا صلاحیت های رهبری منتخب، با بایسته های لازم برای رهبری 
با تئوری امام خمینی)ره(، هماهنگــی دارد یا خیر؟ در ادامه، به این 

نکته خواهیم پرداخت.
قانونیت انتخاب خبرگان

در اثبات قانونیت رهبری منتخب خبــرگان، دو ملاک وجود دارد: 
نخســت، مطابقت صلاحیت های آیت الله خامنه ای با قانون اساسی 
نخستین است. از آنجا که مطابق با فهم رســمی خبرگان از قانون 
اساسی مصوب ســال 58، صلاحیت مرجعیت برای رهبری کفایت 
می کرده اســت و حد رایج و مقبول صلاحیت مرجعیت نیز، همان 
اجتهاد مطلق است، رهبری آیت الله خامنه ای با موازین قانونی )قانون 
اساسی نخستین( نیز هماهنگی دارد. با بازنگری در قانون اساسی، 
رسماً شرط اجتهاد مطلق به عنوان صلاحیت فقهی لازم برای فقیه 
حاکم، درنظر گرفته شد که در نتیجه از نظر متمم قانون اساسی هم، 

اشکالی متوجه رهبری منتخب خبرگان نیست.
مکانت اجتهادی منتخب خبرگان

در اثبات اجتهاد آیت الله خامنه ای، ادلــه  متعددی وجود دارد. یکی 
سوابق تحصیلی ایشان است که بالغ بر بیش از 13سال، تحصیل درس 
خارج فقه و اصول را شامل می شــود. ایشان در سال 134۹، به دلیل 
احســاس بی نیازی از ادامه  تحصیل درس خــارج، حضور در درس 
آیت الله سیدمحمد هادی میلانی را ترک و به تدریس سطوح عالی 
مشغول شد. آیت الله خامنه ای خود در چند موضع، تلویحاً به صلاحیت 
اجتهادی خود اشاره کرده است. دلیل دوم، تأیید اجتهاد ایشان از سوی 
تعداد کثیری از علما و فضلای حوزه است. آیات: فاضل لنکرانی، آذری 
قمی، مروج، امامی کاشانی، خلخالی، راستی کاشانی، طاهر شمس، 
قرشــی، جزایری، بنی فضل، ایمانی، انواری، روحانی ، مشــکینی، 
مظاهری، صانعی، مؤمن، جوادی آملی، یزدی، امینی و...، بلافاصله 
پس از انتخاب آیت الله خامنه ای و نیز در سال های بعد، اجتهاد مطلق 

ایشان را تأیید کرده اند. بنابراین در این فقره نیز، ادله تمام می نماید.

معصومه رضایی؛ تاریخ پژوهنگاه

دهه 60.آیت الله سیدعلی خامنه ای
 در دوران تصدی ریاست جمهوری

انقلاب اسلامی ایران براساس سه محور ایدئولوژی، 
رهبری و مردم، در ســاختار نظــام بین المللی، در 
محدوده زمانی 1357و در محــدوده مکانی ایران، 
از بعد فکری و تئوریک، به بعد عملیاتی راه یافت. امام خمینی)ره(، رهبری این انقلاب الهی را بر عهده 
گرفت و ایران اسلامی را، از انواع توطئه ها و بحران ها نجات داد. اختلافات داخلی، تفرقه و ایجاد جنگ های 
قومیتی، ظهور تفکرات لیبرالیستی و سعی بر نفوذ در ارکان نظام، ازجمله این توطئه هاست. در خردادماه 
سال 1368اما، اتفاق سرنوشت سازی برای جمهوری اسلامی ایران رخ داد؛ اتفاقی که دشمن سال ها در پی 
آن بود. امام امت روی از جهان برگرفت و رهسپار ابدیت شد. هم از این روی، مسئله جانشینی ایشان مطرح 
شد. در این باره اما، رسانه های خارجی و به ویژه بنگاه های خبری و تحلیلی غربی، تحلیل های گوناگونی ارائه 
می کردند که اکنون و در این نوشتار، به مناسبت سالروز ارتحال بنیانگذار کبیر انقلاب اسلامی و آغاز زعامت 

حضرت آیت الله العظمی خامنه ای، به بازخوانی و تحلیل شمه ای از آنها خواهیم پرداخت.

الهام دانایی سرشت
روزنامه نگار گزارش

دستور کار رسانه های خارجی، از بحران نمایی تا 
شبهه افکنی

دشــمنان انقلاب اســلامی با این توهم کــه با رحلت 
امام خمینی)ره(، نظام اسلامی و ولایت فقیه دچار تزلزل 
خواهد شد، اتاق فکرهایی تشــکیل داده و بلندگوهای 
داخلی و خارجی خود را، آمــاده اعلام پیروزی خویش 
ساخته بودند. در حقیقت لحظاتی که دشمن با سال ها 
صبر، در انتظار آن به سر برده و عمر خویش را برای آن 
فرسوده بود، اینک فرا می رسید! فقدان رهبری، همراه 
با شــرایط مبهم و ناپایدار امنیتــی در مرزها، وضعیت 
آســیب پذیر امنیت داخلی و نیز شوک شــدید وارد بر 
مردم، همگی شرایط مســاعدی را برای آغاز تحریکات 
و تحرکات دشــمن مهیا کرده بود. یکی از این اقدامات، 
القای جنگ قدرت و بحران تعیین  جانشین امام بود. در 
همین راســتا رادیو دولتی آمریکا، در نخستین واکنش 
خود به خبــر ارتحال امام خمینی گفــت: »همزمان با 
تشکیل مجلس خبرگان برای تعیین جانشینی آیت الله 
خمینی، وصیت نامه سیاسی وی خوانده شد، ولی بیشتر 
تحلیل گران غربی می گویند که وصیت نامه سیاســی 
آیت الله خمینی، احتمالا مســئله جانشــینی او را حل 
نخواهد کرد. این تحلیل گــران پیش بینی می کنند که 
ایران اکنون در مسئله رهبری، در یک دوران نامشخص 

به سر خواهد برد«. )1( 
همچنین دشمنان جمهوری اســلامی در پی انتخاب 
رهبری، ادعا کردند که مراجــع تقلید، رهبری آیت الله 
خامنه ای را نخواهنــد پذیرفت و بــه زودی اختلاف و 
درگیری میان ایشان و دیگر مراجع تقلید، شدت خواهد 
گرفت. تایمز لندن در این باره نوشت: »گزینش]آیت الله[ 
خامنه ای، آشکارا اقدامی مصالحه آمیز برای پرکردن خلأ 
قدرت، در دوران عزاداری بود. جدال واقعی قدرت، به بعد 
موکول شده اســت« )2( رادیو اسرائیل نیز مدعی شد: 
»جدال قدرت در ایران، احتمال دارد به گسترش عملیات 

تروریستی بینجامد.« )3(

ایجاد دوقطبی کاذب در میان مسئولان نظام
گفتنی است خط تحلیلی ناظر به بحرانی توصیف کردن 
شرایط در ایران و به ویژه احتمال بالای وقوع جنگ قدرت، 
پیش از ارتحال امام و پس از عزل آیت الله حســینعلی 
منتظری، از سوی رسانه های خارجی دنبال می شد. در 
این روند، آنچه در حجم وسیعی از گزارش های خبری 
و تحلیلی این رسانه ها دیده می شود، تبدیل این جنگ 
قدرت احتمالی، بــه دعوا میــان دو جریان به اصطلاح 
»میانه رو« و »تندرو« از نظر آنهاست. در این تحلیل، جناح 
چپ و مســئولان دفتر امام، یعنی افرادی مانند آقایان 
سیداحمد خمینی، موسوی خوئینی ها، محتشمی پور 
و میرحسین موسوی، به عنوان نیروهای جریان تندرو، 
بنیادگرا و غرب ســتیز معرفی می شــدند و در مقابل، 
رهبری جریان میانه رو، با آقای هاشمی رفسنجانی تحلیل 
می شد. رسانه های غربی، رویدادهای مربوط با ماجرای 
عزل آقای منتظری و سپس مواضع محکم جریان چپ 
و شخص حاج سیداحمد خمینی علیه قائم مقام معزول 
را، نشانه هایی برای کوشش فرزند امام در جهت افزایش 
قدرت و ارتقای خود، در ســاختار جمهوری اســلامی 
عنوان می کردند. صورت جامع این تحلیل را می توان در 
گزارشی از روزنامه کوریره دلاسرا چاپ ایتالیا مشاهده 
کرد. در این گزارش که در شــماره مورخ ســوم خرداد 

68منتشر شده است، ضمن آنکه هدف از چاپ رنج نامه 
فرزند امام را، کنار زدن نهایی منتظری از قدرت و حمله 
غیرمستقیم به روابط هاشمی و غرب می داند، می نویسد: 
»هاشمی رفسنجانی در تلاش است، تا در آینده قدرت 
را در دست گیرد، اما احمد خمینی اکنون بیشتر از هر 
زمان دیگر، خود را برای دستیابی به قدرت آماده نشان 
می دهد. سیداحمد خمینی با همکاری محتشمی وزیر 
کشور، می خواهد همگام با هاشمی رفسنجانی در قدرت 
به پیش برود«. )4( مشابه همین مدعا، از سوی فایننشال 
تایمز تکرار شد و این رسانه هم در گزارش مورخ چهارم 
خرداد، از جنگ قدرت میان سیداحمد خمینی و هاشمی 
رفسنجانی خبر داد. )5( در گزارش های متعدد دیگر نیز 
صرفاً به بیان اهمیت نقش این دو شخصیت اکتفا شده 
است و حتی برخی نویسندگان، سرنوشت رهبری آینده  

ایران را به اتحاد احتمالی آن دو وابسته می کردند.

رسانه های خارجی و یک غافلگیری بزرگ!
اما نکته جالب توجه که در تحلیل  رسانه های خارجی به 
چشم می خورد، فقدان هرگونه گمانه زنی درباره  احتمال 
رهبری آیت الله سیدعلی خامنه ای است. این در حالی است 
که امام بارها و بارها خطاب به نزدیکان خود، از ایشان برای 
رهبری آینده نظام نام برده بودند. از این رو، با تصمیم خبرگان 
در انتخاب سریع و شایسته حضرت آیت الله خامنه ای به 
رهبری، رسانه های خارجی با یک غافلگیری بزرگ روبه رو 
شدند و یکباره تمام معادلات آنها به هم ریخت و همین امر، به 

بروز چند خط متشتت و متناقض تحلیلی انجامید:

1- تمجیــد از تصمیم خبرگان: برای رســانه های 
خارجی که روزهــای پیش از رحلت امام را سرشــار از 
پیچیدگی و اختلافات و درگیری ها توصیف می کردند، 
انتخاب جانشین امام با آن سرعت و حمایت های عمومی، 
جالب توجه بود. در پانزدهم خرداد، بی بی ســی سرعت 
عمل خبرگان را، یک قدم مهم برای جمهوری اسلامی 
در دوران پــس از امام دانســت و آن را موجب برطرف 
شــدن »بحرانی که انتظار می رفت پیرامون جانشینی 
آیت الله خمینی« پیــش بیاید، عنوان کــرد.)6( رادیو 
آمریکا هم در این روز، انتخاب آیت الله خامنه ای را مایه  
شگفتی ناظران امور ایران دانسته و گفت: »آنها چنین 
پیش بینی می کردند که یک شورای 3تا 5نفره، جانشین 
خمینی خواهد شد«. )7( خبرگزاری رویترز هم از قول 
ناظران مسائل ایران نوشــت: »تا به حال، تهران خیلی 
صریح و پخته کار کرده است«. )8( باقر معین، تحلیل گر 
بی بی ســی هم در چهاردهم خــرداد، اعتراف می کند: 
»در بین روحانیونی که مجتهد هستند و مرجع تقلید 
نیستند، تنها کسی که هم تجربه سیاسی داشت، هم از 
نظر دانش تقریباً مورد پذیرش خود روحانیون طرفدار 
آیت الله خمینی است، آقای خامنه ای است. البته کسانی 
مثل آیت الله مشکینی، آقای رفسنجانی، آیت الله مهدوی 
کنی و موسوی اردبیلی بودند، ولی هیچ کدام از آنها تجربه  
آقای خامنه ای را به عنوان رئیس جمهور نداشتند و از این 
گذشته، آقای خامنه ای از نظر علمی، به نظر بسیاری از 
کسانی که تخصص دارند، از آقای رفسنجانی و چند تن 

دیگر برتری دارد«. )۹(
2- ایران به ســوی میانه روی: در نظــام تحلیلی 
رســانه های غربــی، آیــت الله خامنه ای در نســبت با 
شــخصیت هایی مانند آقایــان خوئینی هــا، کروبی، 

روزنامــه لومونــد در تحلیلــی پــس از 
انتخــاب رهبــری در خــرداد68 نوشــت: 
»نظام ایران با راهپیمایی انبوه عزاداران 
آیت الله خمینــی و تلگراف های حمایت 
از آیت الله خامنه ای، تصویری متحد از 
خود بروز داد. به شــکلی کــه هم اکنون، 
ارزیابی موازنــه قوا میان رهبــران ایران، 

برای خارجی ها غیرممکن است«
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آلبوم موسیقی سپردمت به جاده ها 
جدیدترین اثرشــما در ســال جاری محسوب 
می شــود؛ اثری در همکاری با مســعود پیروی 
آهنگسازی که سابقه همکاری با او را در ارکستر 

ملی ایران داشتید.
بله. حدود ۱۰سال پیش؛در یکی از روزهای تمرین با 
ارکستر ملی ایران به رهبری استاد فرهاد فخرالدینی، 
جوانی آنجا بود که اســتاد فخرالدینــی گفتند کار 
جدیدی برای خواندن بــا ارکســتر آورده اند به نام 
»شیدا«. زمانی که این قطعه را در تمرینات شنیدم، 
فکر می کردم متعلق به مرتضی خان محجوبی یا استاد 
برازنده اســت چرا که حال و هوای موسیقی قدما را 
داشت. همان موقع از آقای پیروی پرسیدم آهنگساز 
این اثر چه کسی است؟ گفتند خودم. از آنجا متوجه 
ویژگی و احساس موسیقایی کارهای ایشان شدم که 
بسیار حس و حال موسیقی قدما را داشت.همانجا بود 
که به کارشان علاقه مند شدم و به این آهنگساز اعتماد 
کردم که در نهایت منجر به پیشنهاد یک آلبوم شد 
که هم اکنون در بازار موسیقی با عنوان سپردمت به 
جاده ها در اختیار علاقه مندان قرار گرفته اســت. در 
این آلبوم من دو آواز را در کنار ۶ تصنیف خوانده ام که 
یکی از تصانیف همان قطعه»شیدا« است چرا که یکی 
از شروط من برای خوانندگی این آلبوم؛ قرار گرفتن 

قطعه شیدا در کنار دیگر قطعات بود.
این آلبــوم در کنار پخــش آنلاین، 
به صورت فیزیکی منتشر شده است؛ مسئله ای 
که شما طی سال های اخیر همیشه به عدم انتشار 

آثار در قالب سی دی فیزیکی انتقاد کرده بودید.
متأسفانه مدت هاست که آلبوم های موسیقی در فضای 
مجازی پخش می شوند که من آن را نمی پسندم چرا 
که یک اثر موســیقی برای من به صورت فیزیکی و 
قرار گرفتن در کتابخانه خانه های مان معنا پیدا می کند. 
خوشبختانه آلبوم سپردمت به جاده ها که همکاری ام با 
مسعود پیروی و بهنام ابوالقاسم به عنوان تنظیم کننده 
و نوازنده پیانو است به خانه های مخاطبان مان می رود.

من در طول 2 دهه فعالیتم بیش از ۴۰ آلبوم موسیقی 
منتشر کرده ام که به صورت سی دی و فیزیکی بوده اند 
چون خیلی دوست دارم مخاطبان ما و کسانی که ما را 

دنبال می کنند این آلبوم ها را جمع آوری کنند. حتی 
بسیاری از مردم خوب مان کلکسیونی دارند و آنها را 
نگه می دارند. من به عنوان یک خواننده خیلی تمایل 
دارم که آثار من نیز در آن کلکســیون ها باشد. مردم 
بتوانند آن آلبوم ها را ببینند با ویژگی های هر قطعه 
به لحاظ شــعر و ملودی و نوازندگان آن آشنا شوند. 
درست است که موسیقی هایی که در اینترنت و فضای 
مجازی پخش می شود، ماندگار است ولی شنیدن آن 
منوط به داشتن اینترنت در فضای مناسب است این 
درحالی است که گوش دادن به سی دی، در هر زمان و 
مکانی امکان پذیر است. البته باید بپذیریم که جهان رو 
به یک تغییر بزرگ است و هر چه جلوتر می رویم و بشر 
پیشرفت می کند بسیاری از ارزش ها کمرنگ می شود 
و از دست می رود. با وجود همه این مسائل من بسیار 
خرسندم این آلبوم نیز همانند سایر آثارم به صورت 

فیزیکی منتشر شده است.
طی چندین ماه اخیر آلبوم هایی چون 
خانه تنهایی، شهر خاموشی، سپردمت به جاده ها 
و چند تک قطعه با صدای شما منتشر شده است. 
همکاری با آهنگسازان مختلف و تفاوت در شیوه 
کاری هر کدام چه تأثیری درخروجی کار شــما 

دارد؟
با نگاهی به آثارم طی ۱۵سال اخیر متوجه خواهید 
شد که سعی کرده ام در یک سطح کیفی حرکت کنم 
و نگذاشته ام این سطح و جایگاه پایین تر بیاید و اگر اثر 
جدیدی با شیوه آهنگسازی جدید و حتی تلفیقی و 
نوآوری را خوانده ام برایــم چگونگی آن نوآوری مهم 
بوده اســت. به عنوان مثال قطعه»نگار« یک نوآوری 
در کارم اســت ولی در اجرای همین اثر هم از فضای 

فکری ام خارج نشده ام.
بسیاری از اســتادان قدیم نگاهی 
متفاوت به نوآوری دارند و آن را در جهت تخریب 
موسیقی آوازی ایرانی می دانند. شما که در برخی 
آثارتان همانند قطعه نگار دست به نوآوری زده اید 

چه دیدگاهی به این موضوع دارید؟
من به شــخصه بــا نــوآوری مخالف نیســتم اما 
چگونگی بیان آن مهم اســت.در آثار قدمایی چون 
اســتاد غلامحســین بنان هم نوآوری دیده می شد 

همانند همان قطعه معــروف »الهه ناز«. به طور کلی 
واکنش های مثبــت و منفی در هر برهــه زمانی به 
نوآوری بوده چرا که هر نوآوری در جهت تغییر فرهنگ 
چند ساله بود و طبیعی است که بسیاری از استادان که 
در زمینه موسیقی ردیف دستگاهی فعالیت می کنند  

یا دیگر هنرمندان به این مقوله واکنش نشان دهند.
به طور کلی من بر این باورم که نوآوری باید باشد اما 
با درنظر گرفتن این مسئله که به شالوده و پایه اصلی 

موسیقی ایرانی یا هر هنر دیگری لطمه نزد.
بسیاری از آثار شــما با آهنگسازان 
جوانی است که نخستین تجربه موسیقایی شان 

در همکاری با شما شکل گرفته است.
بله همینطور اســت. من معتقدم کــه این جوان ها 
استادان آینده موســیقی ایران هستند. من وظیفه 
خودم می دانم دست جوانان را بگیرم چون استادان 
بزرگ موسیقی دست من را گرفتند و اگر این کار را 
نکنم مدیون آنها خواهم بود به همین خاطر دوست 
دارم از این نســل جوانی که باانگیزه و البته استعداد 
و علم در زمینه موسیقی فعالیت می کنند، حمایت 
کنم اما کاری را حمایت می کنم که شایستگی لازم را 
داشته باشد. من در طول سال چندین کار را که توسط 
جوانان آهنگسازی شده، رد می کنم ولی اگر شایسته 

باشد حتما می خوانم.
همه استادان بزرگ موسیقی ایران که امروزه نام شان 
جزو افتخارات هنر ایران محسوب می شوند نیز روزی 
جوان بودند و اتفاقا در جوانی آثاری خلق کردند که 
همان آثار جزو قطعات ماندگار موسیقی ایران هستند. 
به عنوان مثال استاد پرویز یاحقی در سن ۱۸سالگی 
قطعه »امید جان« را برای اســتاد غلامحسین بنان 

ساخته که همان زمان کشور را تکان داد.
دایره مخاطبان شــما به واسطه تنوع 
کارهای تان که عاشــقانه، ملی و میهنی است 
گسترده است. با توجه به تغییر و تحولات جامعه 
و تغییر سلیقه شنیداری نسل جوان چگونه باید 

توقع شنیداری نسل جدید را برآورده کرد؟
از نخستین کارم که سال۱۳۸۰ منتشر شد تا به امروز 
در یک فضای کاری جلو رفته ام و دوست دارم آثارم 
همیشــه با همان حس و حال منتشــر شود.یکی از 

موسیقی اصیل همیشه مخاطبش را دارد
گفت وگو با سالار عقیلی به بهانه انتشار آلبوم موسیقی »سپردمت به جاده ها«

گفت وگو با مسعود پیروی؛ آهنگساز و مدرس دانشگاه

هویت مستقل در ملودی های قرن حاضر

آلبوم سپردمت به جاده ها با چه ایده ای شکل گرفته است؟
ســوژه اصلی برای خلق نداشتم. اما کســی که کارش 
آهنگسازی است و موسیقی، چالش و دغدغه هر روزش 
اســت بعضی وقت ها چیزهایی به ذهنش می رســد که 
نمی تواند از آن به راحتی بگذرد. بر این اســاس بایــد بگویم که تمامی 
ملودی های قطعات سپردمت به جاده ها به غیر از یک قطعه، مستقل و بدون 
شعر خلق شده اند و شاعران روی این ملودی ها شعر گفتند و شاید بارزترین 
ویژگی آلبوم این باشد که ملودی ها هویت مستقلی برای خودشان دارند و 

خیلی آزادانه خلق شدند و درگیر کلام نبودند.
خلق ملودی های مستقل و قرار گیری شعر و کلام براساس 
نوع ملودی، ویژگی موسیقی دهه  هاي ۳۰ و ۴۰ بوده. آیا می توان آلبوم 

سپردمت به جاده ها را نیز در همان ژانر قرار داد؟
من معتقدم که کمالگراترین نوع خلق موسیقی، ترکیب رؤیایی دهه ۳۰ 
تا ۵۰ و کارهای بی نظیر استادان همایون خرم و علی تجویدی و دیگران 
است و تمام شاهکارهای موسیقی باکلام مربوط به همین شیوه خلق است. 
اما درمورد تشابه ملودی و شیوه کاری من با این نوع موسیقی ها، به نظرم 

این تشابه را دیگران باید بگویند چون من براساس آن موسیقی، دست به 
خلق اثرم نزدم هرچند که همه آن موسیقی ها به نوعی رسوب شنیداری 
همه ما هستند. به نظرم بهترین شرایط برای خلق یک اثر باکلام تعامل 
آهنگساز با شاعر است. هر چند که نوشتن ترانه و کلام روی ملودی خلق 
شده بسیار سخت تر است و این اتفاق فقط در مراوده و تعاملات دوطرفه 
شکل می گیرد. به طور کلی در روند ساخت قطعات ماندگار موسیقی ایران، 
یکی از المان های مهم، همنشینی و همزیستی شاعر و آهنگساز در آن دوره 
بوده است. وقتی این بستر کاری مهیا می شود که زمان زیادی را با هم در 
ارتباطند و به یک تعامل نسبی می رسند، به همین خاطر می توانند با هم 

همکاری بیشتری داشته باشند.
فکر می کنید چنین قطعاتی که در آن ملودی مستقل خلق 
می شود، با آنهایی که براساس شعر ساخته می شود به لحاظ ساختار 

و کیفیت چقدر متفاوت هستند؟
من تفکیکی بین موسیقی ها برای خودم قائل نیستم ولی در شرایط کنونی 
دایره واژگانمان در گذر زمان تغییر کرده و به همین نسبت اشعارمان دارای 
کلمات و لغات جدیدی شدند که شاید بار معنایی کمتری برای آهنگساز 

گپ

موسیقی هایی که شنیده نمی شوند
در شــرایط کنونی یکی از معضلات اصلی بشری 
بحران هویت اســت، ما انسان ها سندرومی به نام 
سندروم بازگشت به خانه داریم که در بسیاری از 
لحظات زندگی اعم از روابط انسانی و کاری به این سندروم رجوع 
می کنیم. این همان سابقه فرهنگی و اجتماعی و خانوادگی ماست 
که اسمش را نوستالژی می گذاریم که متأسفانه بین ما و این سابقه 
فرهنگی شکاف و گسست عمیقی به نام جایگاه اجتماعی وجود 
دارد که ما را از رسیدن به خانه بازمی دارد. یکی از مشکلات ما این 
است که چگونه به آن خانه برسیم. از همان قدم اول نگرانیم اگر به 
آن خانه برسیم و در آن نقطه زندگی کنیم هیچ پذیرشی از سوی 
اجتماع امروزی برای آن وجود ندارد و ازسوی جامعه هم متهم به 
درجازدن در کارمان می شویم و مجموع اینها می شود اضطراب 
جایگاه اجتماعی که در این اضطراب در تمامی لحظات خودمان 
را قضاوت می کنیم. من در جایگاه آهنگساز و تنظیم کننده آثار 
بســیاری خلق می کنم اما اصلا متوقع و امیدوار نیستم که کارم 
مورد قبول جامعه واقع شــود چرا که امروزه کسی این سطح از 
دغدغه مندی را گوش نمی کند البته ناگفته نماند که اگر بازخورد 
این را داشته باشم که تعداد زیادی آثارمان را گوش کرده اند باید به 
 خودم شک کنم. آلبوم »سپردمت به جاده ها« آخرین اثری از من 
در جایگاه تنظیم کننده است که هم اکنون در بازار موسیقی منتشر 
شده است. اثری اســت که فقط و فقط متعلق به ذهن آهنگساز 
است و به واسطه مراوده ای که ما )من و مسعود پیروی آهنگساز 
اثر( طی سالیان سال با هم داشته ایم آشکارا در ارائه این ملودی ها 
همسو شده ایم. شاید به واسطه نوع خلق این اثر و اینکه ابتدا ملودی 
ساخته شده و ســپس کلام روی آن قرار گرفته، تشابه موسیقی 
گل هایی به آن بدهند که باید بگویم ما اگر خواسته و با تفکر قبلی 
هم می خواستیم این کار را بکنیم قطعا اثر خوبی ساخته نمی شد 
برای اینکه برای ساخت آن نوع موســیقی باید در همان دوران 
زیست می کردیم. ما باید برای حال امروزمان و در قرنی که زندگی 
می کنیم که با انواعی از اخبار متنوع روبه رو هســتیم؛ موسیقی 
بسازیم نه برای سلیقه جامعه بلکه برای خودمان. اگر ۳سال پیش 
کسی از من می پرسید تو برای چه مخاطبی موسیقی می سازی؟ 
جوابم جامعه هدفی بود که برایشان فعالیت می کردم اما امروز از 
آن جامعه هدف فاصله گرفته ام. من جای دیگری هستم. من برای 
خودم موزیک می سازم و اگر مخاطبی آن را گوش کرد خوش اش 
آمد من هم خوشحال می شوم وگرنه باز هم مشکلی نیست. این 
یک نوع نگرش شخصی به ساخت آثار موسیقایی است که من به 
شخصه برای خودم می سازم اما باز نمی توانم این نگرش را در آثاری 
که در نقش تنظیم کننده حضور دارم تعمیم دهم چرا که آن کارها 
تیمی است. البته در کار مشترک من و مسعود پیروی، به واسطه 
همراهی و همدلی بیش از 2 دهه کاملا به خط فکری موسیقایی هم 
واقف هستیم. من در تنظیم آلبوم سپردمت به جاده ها سلوهایی 
نوشتم که از همان بدو کار برای شخص نوازنده آنها را نوشتم. این 
موضوع در تمام دنیا رایج است که قطعاتی برای نوازنده به خصوصی 
نوشته شود که من نیز در آثارم همیشــه اینگونه عمل می کنم. 
در این اثر نیز کلارینت را فقط برای شــیوه نوازندگی ســایوری 
شفیعی و ویلنسل را برای آتنا اشتیاقی نوشتم نه برای سازشان. 
طی سال های اخیر مباحثی چون حمایت از نسل جوان نوازنده 
بسیار مطرح شده است خصوصا برای ما که در محیط آکادمیک 
دانشگاه تدریس می کنیم این توقع وجود دارد که در آثارمان از 
حضور نوازندگان دانشگاهی بهره ببریم. من به عنوان مدرسی که 
سال ها در دانشگاه های مختلف تدریس کرده ام بر این باورم که 
دانشــگاه نوازنده های خوبی تربیت می کند که خیلی هم خوب  
ساز می زنند اما دلیل نمی شود همه اینها نوازنده های استودیویی 
شوند. استودیو ساز زدن بسیار متفاوت است. نوازنده باید خیلی در 

زمینه کار خودش پیشرفت کرده باشد که در استودیو ساز بزند. 

زیرساخت های فرهنگی با موسیقی 
چیزی که من در موسیقی فعلی به شدت احساس می کنم، کمبود 
شنیداری است. ما موسیقی های بســیار غنی از گذشته داریم که 
امروزه دیگر شنیده نمی شوند؛ درواقع زنجیره آن موسیقی ها یک 
جایی پاره شده اســت. از اواخر دهه۶۰ و اوایل دهه۷۰ در یک بازه 
زمانی پرونده آن موســیقی ها بسته شــد و امروزه وقتی موزیکی 
می شنویم که کمی به گذشته مرتبط است توجهمان را به شدت 
جلب می کند اما همانطور که می بینیم بخش اعظمی از تولیدات 
موسیقی این روزها فاصله خیلی زیادی با موسیقی گذشتگان ما 
دارند. درواقع نه در ملودی، نه در تنظیم و نه در اشــعار ارتباطی با 
گذشته دیده نمی شود. البته در زمینه موسیقی سازی  هم همین 
اتفاق افتاده است. در دهه۷۰ به شدت موسیقی آوانگارد در ایران 
توسط هنرمندانی چون علیرضا مشــایخی، نادر مشایخی، احمد 
پژمان، محمدسعید شریفیان و... بسط و گسترش پیدا کرد و وزنه 
آن سنگین شد. موسیقی کلاســیک و ارکسترال نیز همین روند 
را طی می کرد اما متأسفانه بعضی ها به خاطر اینکه توانایی زیادی 
در بخش موسیقی جدی نداشتند به آن موج موسیقی های نازل 
پیوستند و به واسطه نداشتن پیشــینه و دانش روی موج اتفاقات 
روزمره حرکت کردند که ماحصلش شــرایط امروزی موسیقی ما 
شده است. کسی نمی گوید موسیقی پاپ بد است چرا که موسیقی 
روزمره است اما بحث حمایت از زیرساخت های فرهنگی است. در 
تمام دنیا یکسری ارگان های دولتی یا مراکز خصوصی از موسیقی 
جدی که زیرساخت های فرهنگی را می سازد و بحث اش هم مصرف 
روزانه و سالانه نیست، حمایت می کنند. پیشینه موسیقایی ما به 
دهه۳۰ برمی گردد که اوج شکوفایی موسیقی است و از آن به عنوان 
معیار فرهنگ موســیقایی یاد می کنیم اما تا به حال برای حفظ و 
نگهداری اش چه کار کردیم؟ برای ارکستر ملی ایران چه کردیم؟ 
این ارکستر الان کجاست؟ ثبت و ضبط آثار اجرایی اش کجا صورت 
گرفت و چه اتفاقی برایش افتاد؟ سرنوشــت بسیاری از گروه های 
خوب موسیقی چه شد؟ ارگان های فرهنگی و هنری موظف هستند 
از موسیقی جدی برای زیرساخت فرهنگی حمایت کنند و هیچ 
جایگزینی نیز برای این حمایت درست و مناسب وجود ندارد. بروز 
و ظهور موسیقی هایی که امروز شهرمان را پر کرده اند که معتقدم 
اصلا قابل شنیدن نیستند، باعث شده مردم خیلی موسیقی باکیفیت 
گوش نکنند؛ چــون در آن صورت مجبور بــه تعمق و فکر کردن 
می شوند و متأســفانه این روزها نیز کســی فکر نمی کند. کسی 
موسیقی بی کلام گوش نمی کند و تنها رابط بین شنونده و موسیقی، 
خواننده شده است و اگر روزی خواننده از موسیقی ایران حذف شود 

کسی دیگر موسیقی کار نمی کند و مخاطبی هم نخواهد داشت. 

»گریه های بی اختیار« 
افتخاری برای آبادان

قطعه »گریه های بی اختیــار« با صدای علیرضا 
افتخاری، آهنگسازی عماد توحیدی، شعری از 
میلاد عرفان پور و تنظیــم آرش صفدری تولید 
شده اســت . این قطعه به مردم صبور و داغدیده 
آبادان تقدیم شده است. این روزها نام آبادان در 
همه جا  شنیده مي شود و هرکس سعي مي کند 
به نوبه خود بــه مصیبت رخ داده در این شــهر 
واکنش نشان دهد. مرکز موسیقی حوزه هنری نیز 
این قطعه را به همه مردم صبور و داغدیده آبادان 
تقدیم کرده اســت. نخستین ســابقه درخشان 
همکاری علیرضا افتخــاری و عماد توحیدی در 
آلبوم قلندروار برمی گردد. این قطعه در دو نسخه 
صوتی و تصویری در اختیــار علاقه مندان قرار 

گرفته است. 

آلبوم »شاهنامه« منتشر شد
از  »شــاهنامه«  آلبــوم 
تازه تریــن مجموعه هــای 
موســیقایی بی کلام است 
که طــی روزهــای اخیر با 
هنرمندی محمدحســین 
دســترس  در  مســلمی 

مخاطبان قرار گرفته است.
این آلبوم همان طور که از نامش پیداست، در قطعات خود 
نگاهي به یکي از مهم ترین کتب ادبي ایران داشــته است. 
شاهنامه فردوســي اثري اســت که مورد توجه هنرمندان 
بسیاري در عرصه هاي مختلف بوده است. این آلبوم شامل 
۱۱ قطعه در سبک تلفیقی است که در آن از سازهای ایرانی 
و شــرقی اســتفاده شــده و هر قطعه راوی یک شخصیت 

داستان است.
»ســهراب«، »ســیمرغ«، »گردآفریــد«، »تهمــورث«، 
»ســیندخت«، »زال«، »رستم«، »ســیاوش«، »کاوه«، 
»تهمینه« و »آزاده« عنوان قطعاتی برگرفته از شــاهنامه 
فردوســی هســتند که در این آلبوم گنجانده شــده اند. 
بهرنگ معتمدی، امیرحســین کیانپور، نغمه مرادآبادی، 
جواد عزیــزی، ســعید وجدان پاک، مینا نیزاری، شــهاب 
کشــمیری نژاد، علیرضا علیــزاده، آیدین ترکیــان، بابک 
میرزایی، مژگان حسینی و زینب کیان ارثی گروه نوازندگان 

این آلبوم موسیقایی را تشکیل می دهند.
محمدحسین مســلمی ازجمله هنرمندان جوان موسیقی 
کشورمان است که از سال ۱۳۸۷ فعالیت های هنری خود 
را در موسیقی آغاز کرد. این هنرمند طی این سال ها عمده 
فعالیت های خــود را در ســبک های الکترونیک و تلفیقی 

عرضه کرده است.

دشواری های نوازندگان سنتور
تازه ترین اثر منتشــر شــده 
امیرحســین رئوفی، نواختی 
مترآزاد در دســتگاه نواست 
که به صورت بداهه و بر مبنای 
ردیف موسیقی دستگاهی ایران 
نغمه پردازی و اجرا شده است. 
پشنگ کامکار ـ  نوازنده سنتور ـ  
درباره این اثر چنین نوشته اســت: »سنتور، سازی زهی کوبه ای 
است، اجرای آواز با این ساز آســان نیست، با امکانات محدود ساز 
سنتور اجرای انواع تحریرها و همچنین غلت، مالش و ظرایف دیگر 
موسیقی آوازی کاری پیچیده  است. با دو مضراب و بدون استفاده 
از حس لامسه روی سیم های ساز نمی توان به راحتی، امکاناتی که 
دیگر سازهای زهی زخمه ای و زهی   آرشــه ای دارند را اجرا کرد 
همچنین اجرای ویبراسیون به شکل صحیح در توالی مضراب ها 
امکان پذیر نیست.« از دیگر پیچیدگی های اجرای موسیقی مترآزاد 
)آوازی( با ساز سنتور، محدودیت کوک را می توان نام برد که معمولاً 
بعد از اجرای چند گوشه اصلی باید از دیگر گوشه ها صرف نظر کرد.

به دلایل ذکرشده نوازندگان سنتور باید بیشتر از دیگر نوازندگان 
سایر سازها و حتی آوازخوان ها تبحر در بسط و گسترش یک گوشه 
را به دســت آورند، به صورتی که بتوانند با اجرای دو یا سه گوشه، 
بداهه نوازی متنوعی با زمان کافی داشته باشند.امیرحسین رئوفی 
نوازنده توانمند سنتور، در این بداهه نوازی، با سنتور دوازده خرک 
)که در گذشته بیشتر معمول بوده اســت(، با استفاده مناسب از 
خرک های دهم، یازدهم و دوازدهم و همچنین پوزیسیون چهارم 
سنتور )پشت خرک های زرد( اجرای بسیار خوبی ارائه داده است. 
این اجرا در یک نشست و بدون ویرایش های دیجیتال در خرداد 
۱۳۹۴ توسط مؤلف ضبط خصوصی شده  است که اکنون پس از 

گذشت ۷سال به صورت دیجیتال منتشر می شود.

تازه ها

اظهارنظر

نگاه

آلبوم

بهنام ابوالقاسم؛ آهنگساز و نوازنده پیانویادداشت

رضا فرهادی؛ مدیر استودیو کرگدن

سالار عقیلی، خواننده پرکار موسیقی ایرانی است که بیش از 2دهه با انتشار آثاری ملی، میهنی، حماسی، 
عاشقانه و اجتماعی به عنوان یکی از سردمداران نسل جوان موسیقی آوازی فعالیت می کند. این خواننده 
که بیش از ۸۰ اثر موسیقایی و کنسرت های متعدد داخلی و خارجی را در کارنامه هنری خود دارد، برخلاف 
بسیاری از هنرمندان در دوران کرونا از فعالیت دست نکشید و با آوازهای خود علاوه بر قدردانی از کادر درمان و همدردی با وقایع روز جامعه، آلبوم هایی 
را با آهنگسازان مختلف منتشر کرد. »خانه تنهایی« به آهنگسازی سعید فرج پوری، »شهر خاموشی« به آهنگسازی ابوالفضل صادقی نژاد و »سپردمت به 

جاده ها« با آهنگسازی مسعود پیروی و تنظیم بهنام ابوالقاسم آلبوم هایی است که طی چند ماه گذشته با صدای سالار عقیلی منتشر شده اند.

سحر طاعتیگفت وگو
روزنامه نگار

افتخاراتم این است که مردم آثارم را زمزمه می کنند. 
به عنوان مثال قطعه »وطنم«که جزو کارهای ملی و 
میهنی است و معتقدم این قبیل آثارم جزو موفق ترین 

کارهای من بوده است.
در همه این سال ها که می خوانم تا حدی نوع سلیقه 
مردم و مخاطبانم را پیدا کرده ام ولی باز هم نمی توانم 
به طور قطعی بگویم که مردم از چه کاری اســتقبال 
بیشتری می کنند چون اقبال یا عدم اقبال نسبت به 
اثری به شــرایط گوناگونی چون اتفاقات فرهنگی، 
اجتماعی، اقتصادی و سیاســی و به طور مستقیم به 

روحیات مردم بستگی دارد.
اما من دلم می خواهد همه اقشــار جامعه کار من را 
گوش کنند و من به عنوان خواننــده وظیفه دارم با 
عوض شدن نسل، موسیقی ام را به گونه ای هدایت کنم 
که آنها هم گوش کنند. دوســت ندارم آواز هیچ وقت 
فراموش شــود چون پایه و ســتون اصلی موسیقی 
سنتی ایران آواز و موسیقی ما آوازی است به همین 
دلیل همیشه در آلبوم هایم آواز می خوانم مگر اینکه 
خود آهنگساز نخواهد. در همین آلبوم سپردمت به 
جاده ها، 2آواز داریم ولی در بسیاری از آلبوم ها فقط 

تصنیف خوانده ام.
من معتقدم که موســیقی ســنتی ما همانند تخت 
جمشید و سی و سی پل می ماند چون ریشه در فرهنگ 
و سنت های ما دارد و هیچ وقت نه فراموش می شود و 
نه از بین می رود و از این بابت من اصلا نگران نیستم. 
خوشبختانه موسیقی اصیل همیشه مخاطبان خودش 
را دارد و روزبه روز بر تعدادشــان افزوده می شود اما 
در عین حال هم نمی توانیم همــه مردم را مجبور به 
گوش کردن موسیقی سنتی کنیم چرا که موسیقی 

سلیقه است.
شما به یکی از پرکارترین خواننده های 
موسیقی سنتی ایرانی شهرت دارید. حتی در دوران 
کرونا که بسیاری از هنرمندان فعالیتی نداشتند از 

شما چندین آلبوم و تک آهنگ منتشر شد.
متأسفانه کرونا باعث شد شــرایط اقتصادی، شرایط 
موسیقی، تئاتر، سینما و کلا هنر به هم بریزد. من نیز 
درگیر این بیماری شدم ولی کماکان کار می کردیم و 
از کار بازنایستادیم. اذیت شدیم ولی نگذاشتیم شرایط 
بر ما غلبه کند. به شرایط کاری خودم امیدوارم چون 
ایده های زیادی در ذهنم اســت و با این ایده ها جلو 
می روم و امیدوار به کارهای کنونی و حتی آینده هستم 
و احساس می کنم می توانم کارهای جدید و خدمات 

جدیدتری به مخاطبان مان ارائه دهم.
من همیشه سپاسگزار مردم هستم که از من و صدایم 

حمایت می کنند.

حدود ۴سال است که ذهن و روحش درگیر خلق اثری است که در این آشفته بازار موسیقی ایران بتواند نواهای موسیقی ایرانی 
را با زبانی تازه به گوش مخاطبان برساند. شاید این پروسه ۴ ساله زمان خیلی زیادی برای خلق یک آلبوم موسیقی باشد؛ چرا که 
این روزها کمتر اثری را شاهدیم که آهنگساز، تنظیم کننده و شاعر همگی کنار هم قرار گیرند و با هر تغییری خود را هماهنگ 
کنند تا بتوانند خروجی کارشان آنچه باشد که از ذهن و دل  و البته پیشینه موسیقایی شان می آید. مسعود پیروی، آهنگساز و مدرس دانشگاه 
این زمان را در همراهی با بهنام ابوالقاسم، تنظیم کننده و رضا فرهودی، مدیر ضبط طی کرده و در زمانه ای که کمتر آهنگسازی دست به انتشار 
آلبوم فیزیکی می زند برای ماندگاری اثرش در خانه های علاقه مندان موسیقی و البته برای نزدیکی بیشتر نسلی که این روزها به خاطر حضور 

مدرنیته از اطلاعات موسیقی در کارنامه آثار فاصله گرفته اند، ابتدا به صورت فیزیکی و سپس در پلتفرم های مجازی آن را منتشر خواهد کرد.

داشته باشند؛ چرا که همزمان خلق می شوند و با هم پیش می روند و این 
خود دلیلی برای نازل شدن برخی آثاری است که متأسفانه در سبک پاپ 
بیشتر دیده می شود. در واقع اشعارمان سطحی شده و نمی شود روی اشعار 
سطحی، ملودی هیجان انگیز و دارای محتوا خلق کرد. البته همه تقصیرها 
گردن شعرا نیست؛ چرا که جامعه ما تغییر کرده و وارد این دگردیسی شده 

که خودش در خودش موسیقی و شعر را نابود می کند.
می توان گفت رها بودن ذهن آهنگســاز به دلیل اینکه 

درگیر شعر نشده یکی از دلایل انتخاب اسم آلبوم بوده است؟
تأثیر گذار بوده است اما بیشــتر روایت احوالات درونی و مشغولیت های 
ذهنی من در یک بازه زمانی بوده. مجموعه سپردمت به جاده ها به نظرم 

خیلی تصویری است، یعنی می تواند تداعی کننده یک قاب باشد.
چرا از نوازندگان جوان برای اجرای آثارتان اســتفاده 
نکردید؟ آیا نوازندگانی که خروجی دانشگاه ها هستند قابلیت اجرا 

ندارند؟
ما در این آلبوم از آنجا که برای هر  سازی  نقش سولیستی را درنظر گرفتیم 
سعی کردیم تا حد امکان از بهترین نوازنده ها استفاده کنیم. خوشبختانه 
طی ســال های اخیر نوازنده های دانشــگاهی و یــا فارغ التحصیلان به 
ارکسترهای مختلف همچون ارکسترهای ملی، ارکستر سمفونیک تهران 
و دیگر ارکسترها راه پیدا کرده اند. همه آنها نوازندگان بسیار خوبی هستند 
اما من به عنوان آهنگساز و مدرس در دانشــگاه، معتقدم که نوازندگان 
جوان بایستی در یک مسیری کسب تجربه کنند، در ارکسترها همنوازی 
کنند، تکنوازی مستقل داشته باشند و بعد از پخته شدن وارد مقوله ضبط 
استودیویی بشوند و بعد به عنوان سولیست در ارکسترها و بعدها در ضبط ها 

نقش سولیست داشته باشند.
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